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VOORZITTER 

Het nieuwe jaar is door Nederland 
ingeluid met de presentatie van de 
agenda voor het Nederlandse voorzit-
terschap van de Europese Unie (EU). In 
Nederland bestond lange tijd weinig 
discussie over Europa, nu lijkt deze toch 
voorzichtig te ontstaan. 
Waarom opeens die drukte over de EU? 

Vanzelfsprekend heeft dit te maken met 
het Nederlandse voorzitterschap van de 
Unie, maar ook andere factoren zijn van 
invloed. Allereerst is 1997 het beslis-
sende jaar voor de Economische en 
Monetaire Unie, de  EMU.  Wat voor een 
gevolgen heeft de aansluiting van 
Nederland tot de kopgroep voor de 
Nederlandse burger en economie? Van 
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nog veel groter belang is de vraag of 
Duitsland en Frankrijk zich zullen kwa-
lificeren voor de derde fase van de  
EMU.  De economische groei in beide 
landen staat op een laag pitje en de 
vooruitzichten zijn weinig belovend. 
Als deze twee landen zich niet kwalifi-
ceren ontstaat er een probleem, de 

FransDuitse as heeft immers altijd 
gezorgd voor de vooruitgang in de 
Europese integratie. Een  EMU  zonder 
Frankrijk, maar zeker zonder Duits- 
land zou het succes van de  EMU  in 
de weg staan. 
De tweede factor die van invloed is 
op de media-aandacht is de Intergou-
vernementele Conferentie 1996. Deze 
IGC heeft tot doel het Verdrag van 
Maastricht te herzien. In verband met 
de op handen zijnde uitbreiding van 
de EU moeten de instellingen van de 
EU aangepast worden. De instel-
lingen zijn immers nog gebaseerd op 
een Europese Gemeen schap van zes 
lidstaten. Tevens evalueren de lid-
staten het succes (of liever falen) van 
de Europese samenwerking op het 
gebied van het gemeenschappelijk 
buitenlands en veilig heidsbeleid en 
justitie en binnenlandse zaken. 
De Europese top in Dublin van afge- 
lopen december heeft nogmaals 
bevestigd dat de IGC onder het 
Nederlandse voorzitterschap afge- 
rond dient te worden. Het is echter 
maar de vraag of dit gaat lukken. De 

agenda van het Nederlandse voorzitter-
schap is bomvol. De regering lijkt het 
voorzitterschap goed voorbereid te 
hebben. In ieder geval heeft ze de ver-
leiding kunnen weerstaan om te hoog 
gespannen verwachtingen te wekken 
en is ze realistischer over de uitkomst 
van de IGC dan tijdens de onderhande-
lingen rondom het Verdrag van Maast-
richt. Toen waren immers de voor-
stellen te ambitieus en steunde alleen 
België Nederland op de beruchte  Black 
Monday.  Nederland laat zich nu meer 
door standpunten van de andere lid-
staten leiden. Toch worden er nog 
steeds verkeerde inschat tingen 
gemaakt en blijkt de Nederlandse 
diplomatie de laatste decennia regel-
matig te falen. 
Ten tijde van de kabinetten Lubbers zag 
Nederland vele mooie banen aan zich 
voorbij gaan. Lubbers werd geen voor-
zitter van de Europese Commissie, de 
Europese Centrale bank ging niet naar 
Nederland maar naar Duitsland, en ook 
Ruding en Braks liepen internationale  

functies mis. Dat uiteindelijk Europol in 
Den Haag gevestigd werd, is slechts te 
danken aan het feit dat Nederland al zo 
veel aan zich voorbij heeft zien gaan. 
Ook tijdens het huidige voorzitterschap 
komt het stuntelige voorkomen van de 
Nederlandse diplomatie naar voren. 
Nederlandse journalisten berichten ons 
dat Van Mierlo nauwelijks aandacht 
kreeg van de pers tijdens zijn rondgang 
langs de Europese steden. Zo toonden 
de Grieken meer belangstelling voor de 
Amerikaanse bemiddelaar inzake de 
problematiek van Cyprus dan voor Van 
Mierlo. Ook het bezoek aan de Spaanse 
minister van Buitenlandse Zaken, 
Matutes, trok maar weinig aandacht. 
Het Calimero-effect straalt er vanaf. De 
reacties op het gerucht dat Duisenberg, 
de president van de Nederlandse bank, 
misschien wel eens geen president van 
de Europese Centrale Bank wordt, maar 
een Fransman, spreken boekdelen. 
De Nederlandse kamerleden reageer-
den ook als door een wesp gestoken, 
toen bleek dat de Franse en Duitse colle-
ga's Van Mierlo hadden gepasseerd 
door het geven van een persconferentie 
direct na een bijeenkomst van de Euro-
pese ministers van Buitenlandse Zaken. 
Op die manier kon Van Mierlo niet als 
eerste de resultaten van de bijeenkomst 
presenteren. De VVD vroeg een debat 
aan. Van Mierlo stelde de Kamer gerust, 
Nederland was van te voren op de 
hoogte gesteld. Het nationale belang, 
hetgeen vooral bij de VVD hoog aange-
schreven staat, was niet geschaad. 
Nederland moest stoppen zich als een 
klein land te gedragen dat bang is om 
overzich heen te laten lopen.Alle com-
motie te zamen genomen is het nog maar 
de vraag of Nederland tijdens haar voor-
zitterschap de IGC kan afronden. Het 
Ierse voorzitterschap heeft een document 
afgeleverd vol met voorbehouden van de 
afzonderlijke lidstaten. Overhaast werk 
zal de kwaliteit niet ten goede komen. 
Misschien is wel beter wanneer Luxem-
burg, dat in juli het voorzitterschap van 
de EU zal aanvaarden, de onderhande-
ling tot een einde brengt. 
Als JOVD-ers zullen we de ontwikke-
lingen aangaande de IGC goed moeten 
volgen. Ook in 1997 zullen we een bij-
drage aan het (Europese) politieke debat 
leveren, laat dat één van onze goede voor-
nemens voor 1997 zijn. ik wens u dan ook 
allen in zowel politiek, organisatorisch 
maar ook persoonlijk opzicht, namens het 
Hoofdbestuur een fantastisch nieuwjaar. 

Ciskci Scheidel 
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De AOW-notitie van de SEB 
door Erik Vriesen en Pieter van den 
Berg 

Door de JOVD is een notitie van de 
commissie Sociaal-Economisch 
Beleid (SEB) over de AOW aange-
nomen. Naar onze mening is op dit 
stuk veel af te dingen. De veronder-
stellingen ten aanzien van de finan-
ciering zijn volgens ons onwaar-
schijnlijk en de keuze die de SEB 
voorstaat lijkt weinig doordacht voor 
wat betreft de gevolgen voor de eco-
nomie en de overheidsfinanciën. 

Kapitaaldekkingsstelsel goedkoper? 
De oplossing die de SEB voorstaat is 
de geleidelijke invoering van een 
kapitaaldekkingsstelsel. Dit wordt 
gefinancierd door de staatsschuld te 
laten oplopen, opdat de totale premie-
druk, bestaande uit een premie voor 
het omslagstelsel en een premie voor 
het kapitaaldekkingsstelsel, niet hoeft 
te stijgen. De extra schuld zal volgens 
de SEB in de toekomst afgelost kun-
nen worden door de totale premie-
druk constant te laten, terwijl de 
AOW-uitgaven naar verwachting zul-
len dalen. Het voornaamste doel van 
dit voorstel is het in de toekomst uit-
sluiten van demografische risico's in 
de pensioenvoorziening. 
In de notitie van de SEB gaat men er 
vanuit, dat de kosten van een kapi-
taaldekkingsstelsel substantieel lager 
zijn dan de kosten van het huidige 
omslagstelsel. De argumentatie achter 
deze cruciale veronderstelling is nogal 
dubieus. 
Het rekenvoorbeeld van de SEB ver-
gelijkt de huidige situatie, waarbij 
werkenden ook de oudedagsvoorzie-
ning betalen voor het deel van de 
AOW-ers die in het verleden geen 
AOW-premie hebben betaald, met de 
situatie waarin een ieder slechts voor 
zichzelf betaalt middels een verplichte 
particuliere verzekering.. Het spreekt 
van zelf dat de premie in het laatste 
geval lager uitvalt. De SEB conclu-
deert hieruit dat een kapitaaldek-
kingsstelsel veel goedkoper is. De  

onbeantwoorde vraag is echter hoe de 
oudedagsvoorziening van niet-pre-
miebetalers dan betaald gaat worden. 
Het kapitaaldekkingsstelsel kan op 
macro-economisch niveau, afgezien 
van besparingen op de uitvoerings-
kosten, zo deze al optreden, alleen 
substantieel goedkoper zijn indien het 
beleggingsrendement van de pen-
sioenfondsen aanmerkelijk hoger is 
dan het rendement dat een particu-
liere belegger zelf zou kunnen 
behalen. In het verleden is gebleken 
dat institutionele beleggers geen blij-
vend hogere rendementen behalen 
dan particuliere beleggers. 
Hiermee valt de belangrijkste peiler 
onder de notitie weg. 

Besparingen en kapitaalexport 
Om een kapitaaldekkingsstelsel voor 
de AOW op te bouwen zal dus extra 
gespaard moeten worden. Volgens 
berekeningen van het Centraal Plan-
Bureau gaat het hierbij om een bedrag 
van 300 a 400 miljard gulden. Dit gaat 
rechtstreeks ten koste van het besteed-
bare inkomen en dus de consumptie. 
En dat terwijl de consumptie in 
Nederland op dit moment verhou-
dingsgewijs te laag is voor een opti-
male economische ontwikkeling. 
De notitie AOW gaat er vanuit dat de 
nieuwe spaargelden door de pen-
sioenfondsen voor een groot deel in 
Nederlandse staatsobligaties, die moe-
ten worden uitgegeven wegens het 
oplopen van de staatsschuld, zullen 
worden belegd. Dit is echter tijdelijk 
omdat de staatsschuld volgens SEB op 
lange termijn weer zal moeten dalen. 
De pensioenfondsen zullen de vrijge-
komen miljarden herbeleggen. Het is 
niet waarschijnlijk dat zij dit binnen 
Nederland zullen doen daar de rende-
menten elders hoger zijn. Gevolg 
hiervan is dat een behoorlijk deel van 
de 300 a 400 miljard gulden aan kapi-
taal wordt geëxporteerd. De eerder 
genoemde negatieve effecten van de 
daling van de consumptie worden 
dus niet gecompenseerd door een blij-
vende evenredige stijging van de  

investeringen in Nederland. 
De invoering van een kapitaaldek-
kingsstelsel leidt derhalve tot een ver-
dere stagnatie van de economische 
ontwikkeling van Nederland en 
ondergraaft de betaalbaarheid van 
een oudedagsvoorziening in welke 
vorm dan ook. 

Sterk stijgende staatsschuld 
De SEB wil niet dat in haar plan de 
totale premiedruk sterk stijgt. De 
tekorten die hierdoor ontstaan willen 
zij financieren door het tijdelijk laten 
oplopen van de staatsschuld. Dat is 
geen goed idee. 
Bedacht moet worden, dat naast de 
eerder genoemde vorming van een 
nieuw fonds van 300 a 400 miljard 
gulden tevens de basis van de premie-
heffing voor de AOW, het aantal 
mensen dat premie betaalt, kleiner 
wordt, waardoor een autonome pre-
miestijging noodzakelijk wordt. 
Omdat een kapitaaldekkingsstelsel 
niet veel goedkoper is, zal de staats-
schuld oplopen met een groot deel 
van de kosten van de overgang en de 
kostenstijging van de AOW die 
sowieso optreedt. 
Het laten oplopen van de staatsschuld 
houdt per definitie in dat voor-
noemde kosten worden afgewenteld 
op toekomstige generaties. In dit 
geval zijn dat dus de belastingbetalers 
van na 2020. 
Bijkomend probleem is dat door het 
laten stijgen van staatsschuld Neder-
land niet aan de  EMU-normen zal 
kunnen voldoen. 

Demografisch risico versus renteri-
sico. 
Het doel van de SEB is om risico's ten 
aanzien van de financiering van de 
oudedagsvoorziening zoveel mogelijk 
te beperken. In de notitie AOW van de 
SEB wordt naar voren gebracht dat in 
het huidige stelsel sprake is van een 
demografisch risico. Dit houdt in dat 
de betaalbaarheid van de AOW 
afhangt van de leeftijdsopbouw van 
de samenleving. Door de invoering 
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De keuze die de JOVD heeft gemaakt is weinig solide onderboud 

A:.; 

van een kapitaaldekkingsstelsel wordt 
dit demografisch risico sterk geredu-
ceerd. 
MAAR: Door de eerder genoemde 
stijging van de staatsschuld wordt de 
overheidsbegroting veel gevoeliger 
Voor fluctuaties in de rentestand. 

Het demografisch risico van de oude-
dagsvoorziening wordt dus ingeruild 
voor een renterisico. En dat terwijl de 
demografische ontwikkelingen 
veel beter in te schatten zijn dan de 
ontwikkelingen van de rente. Per 
saldo worden de risico's voor de over- 

heidsbegroting en de ontwikkeling van 
de lastendruk veel minder beheersbaar. 

Conclusie 
Met het aannemen van de notitie 
AOW is door de JOVD een standpunt 
ingenomen over een van de belang-
rijkste politieke vraagstukken van 
dit moment. De keuze die de JOVD 
heeft gemaakt is weinig solide 
onderbouwd. Zoals in het 
bovenstaande is aangegeven, worden 
qua financiering appels met peren 

Maar hoe lang nog? 

vergeleken. De belangrijkste veron-
derstelling voor het gehele voorge-
stelde pakket maatregelen is, dat een 
kapitaaldekkingsstelsel substantieel 
goedkoper is dan het huidige omslag-
stelsel. Volgens ons kunnen hierbij 
grote vraagtekens worden gezet. 
We achten het ronduit onaanvaard-
baar dat de SEB ervoor kiest om 
tekorten te bekostigen via het laten 
oplopen van de staatsschuld. Daar-
door worden komende generaties 
opgezadeld met het leeuwedeel van 
de financiële gevolgen van de door de 
JOVD gekozen weg, bestaande uit de 
kosten van de omvorming van het 
stelsel en de autonome kostenstijging. 
Bovendien wordt het zeer voorspel-
bare demografisch risico van de oude-
dagsvoorziening ingeruild tegen een 
belangrijke vergroting van het renteri-
sico van de overheidsfinanciën als 
geheel. We vermoeden dat dit een 
beleidskeuze is van de SEB die het 
gevolg is van een te grote fixatie op de 
betaalbaarheid van de AOW en de 
risico's daaromtrent, zonder oog te 
hebben voor de complexe economi-
sche samenhangen die deze materie 
kenmerken. 
Omdat van leden van de JOVD ver-
wacht mag worden dat ze niet alleen 
met negatieve kritiek komen, maar 
ook constructieve bijdragen aan de 
discussie leveren, zullen wij in een 
volgende editie van Driemaster onze 
eigen visie uiteenzetten. 
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De helling op de helling 
Door Wibo van Ommeren opwegen. Bij bijvoorbeeld kunst en Natuurlijk mc 

Noch het klassiek liberalisme noch het 
ontplooiingsliberalisme moet tot uiting 
komen in de beginselverklaring van de 
JOVD, maar een "gulden middenweg" 
moet hierin belopen worden, zo 
betoogden  Olaf  van den Broek en Eddy  
Collin  in de vorige Driemaster. Vraag is 
echter of zij die gulden middenweg niet 
op een T-splitsing wensen te nemen. 

Als eerste kritiekpunt komt naar voren 
dat mijn liberalisme het doel van over-
heidshandelingen ondermijnt (als het 
doel overigens bekend en algemeen aan-
vaard zou zijn hadden we geen demo-
cratie meer nodig). Als zij hiermee 
bedoelen dat ik de overheid als instituut 
zou willen afschaffen, dan hebben ze mijn 
artikel verkeerd geïnterpreteerd (overi-
gens wil geen enkele klassiek liberaal 
dat). ik wil de rol van de overheid c.q. het 
doel van het overheidshandelen 
beperken tot juist het beschermen van de 
vrijheid van het individu: zijn keuzevrij-
heid en zijn recht op leven (garantie van 
het minimumbestaansniveau). Dat bete-
kent dat politie, justitie, brandweer en 
defensie wel degelijk overheidstaken zijn 
en dat betekent ook dat bepaalde collec-
tieve goederen, die niet door de markt 
gegenereerd kunnen worden (wegen, 
dijken), door de overheid moeten worden 
geproduceerd. 

Markt en overheid 
Ergo: het doel van overheidshandelen 
moet de bescherming van de vrijheid van 
het individu zijn. De keuzevrijheid van de 
individuele consument wordt het best 
gewaarborgd door de markt (de markt is 
dus middel, geen doel). Als de markt 
bepaalde goederen niet genereert, die 
essentieel zijn voor de bescherming van 
de vrijheid van een individu (wegen: 
mobiliteit van het individu of dijken: het 
leven van een individu), dan pas dient de 
overheid op te treden. Hierbij moet zij 
weer wel de afweging blijven maken 
tussen het feit dat bij alles wat zij doet, zij 
het negatieve vrijheidsrecht op eigendom 
aantast (belastingheffing): de waarde van 
het collectieve goed voor de bescherming 
van een vrijheid moet hier wel tegen  

sociale voorzieningen, die de bescher-
ming van het minimumbestaansniveau te 
boven gaan, valt die afweging negatief 
uit. ik ben dan ook een voorstander van 
het privatiseren van musea en dergelijke 
en van invoeren van het ministelsel. 

Tweede punt van discussie is de vraag of 
een overheid "de ontwikkeling van de 
zelfstandige geestelijke en materiële 
kracht van de burgers moet bevorderen". 
Beter is echter die vraag te veranderen in: 
1) Kan de overheid dat überhaupt? en zo 
ja, 2)Is het nodig dat juist de overheid dat 
doet? 

Het goede leven 
Wat betreft de eerste vraag; weet de over-
heid wat de richting van die ontwikkeling 
moet zijn? Anders is het onmogelijk die te 
bevorderen! Waar haalt de overheid 
echter clie wijsheid vandaan? De overheid 
zal een bepaald concept van "het goede 
leven" (in filosofisch zin) moeten han-
teren. Maar elk individu kent juist zijn 
eigen unieke concept van het goede 
leven, kent zijn eigen voorkeuren en zijn 
eigen normen en waardenstelsel. De 

overheid is niet staat de richting van de 
ontwikkeling in te vullen en kan haar dus 
ook niet bevorderen. Beter is het, het indi-
vidu vrij te laten in zijn ontwikkeling. Vrij-
heid moet daarom het hoogste principe 
zijn, bij het vaststellen van het doel van 
overheidshandelen. 
Niet alleen theoretisch maar ook in prak-
tijk valt de stelling te verdedigen dat een 
overheid nog nooit in is geslaagd de ont-
wikkeling van het individu te bevor-
deren: het echec van de maakbaarheid 
van de samenleving, het faillissement van 
de verzorgingsstaat en de deplorabele 
resultaten van JWG's en Melkertbanen 
zijn duidelijke voorbeelden. Geen enkel 
van deze ideeën c.q. maatregelen heeft op 
macroniveau bezien bijgedragen aan een 
betere integratie van kansarmen.  

)eten "Amerikaanse toe-
standen" voorkomen worden (aanne-
mende dat de schrijvers hiermee het 
cliché voorbeeld bedoelen dat er in Ame-
rika mensen onder de armoede-grens 
leven en niet de lage werkloosheid en het 
hoge welvaartsniveau in Amerika). 
Daarom ook pleit ik voor garantie van het 
mirtimumbestaarisniveau Natuurlijk kan 
niet iedereen zich zelfstandig ontwik-
kelen. Daarom moet er ook onderwijs 
(openbaar, niet bijzonder!) voor onvol-
wassenen zijn en hulp voor gehandi-
capten. Voor volwassen mensen zonder 
handicap gaat de taak van de overheid 
echter niet verder dan het geven van die 
garantie. Garanties op televisie, krant en 
telefoon vallen daar buiten. Zij zijn ener-
zijds niet te kwalificeren als eerste levens-
behoefte en anderzijds is van deze goe-
deren niet vastgesteld dat ieder mens 
deze prefereert boven elk ander vrijetijds-
vullend goed. Aanbieding van deze goe-
deren door de overheid is dan ook niets 
beter dan goedbedoelde bedilzucht. 
Als men ondanks bovenstaande toch blijft 
geloven in de wijsheid en kunde van de 
overheid, rest nog de vraag of het nodig is 

dat de overheid de ontwikkeling van het 
individu bevordert. Ook deze dient nega-
tief beantwoord te worden, mits men niet 
blijft vasthouden aan de idee van de zelf-
standige individu (Maar ook dan kan de 
vraag nog negatief beantwoord worden: 
communitaristen laten het liever over aan 
de "gemeenschap" dan aan de overheid). 
Het geloof in de zelfstandige individu is 
echter in liberale kring toch een algemeen 
aanvaard goed. Een helpende overheid is 
hierbij niet nodig. 

Een keuze voor het liberalisme behelst 
mijns inziens een keuze voor de vrijheid 
van het individu als hoogste principe, 
niets meer en niets minder. Inslaan van 
halfslachtige tussenwegen tussen libera-
lisme en socialisme leidt tot niets. 

Er is nog nooit een overheid in geslaagd de 
ontwikkeling van het individu te bevorderen 
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Kinderspel 

Heeft een kind nog wel een toekomst? 

door Evert Mouw 

In Driemaster-zes stelden Maartje  
Nielsen  en Chris Jetten het probleem dat 
sommige ouders tekort schieten in de 
opvoeding van hun kinderen. Dat ben 
ik met hen eens. Kinderen komen 
buiten hun schuld in een achtergestelde 
positie. Om dal tegen te gaan, moeten de 
risico's gespreid worden. 

Als de overheid de opvoeding van kin-
deren zelf nog meer gaat invullen, dan 
blijft er voor de ouders weinig keuzevrij-
heid over. Wel kan de overheid maatre-
gelen nemen om de ontwikkeling van kin-
deren te bevorderen. Te denken valt aan 
het verplicht stellen van 
lidmaatschap aan ten 
minste twee (sport)dubs of 
verenigingen. Het dilemma 
waarmee de schrijvers  em~  
cligden ("toestaan dat kin-
deren in een verkeerde 
omgeving opgroeien, waar-
door zij in de problemen 
kunnen komen, of voor-
komen dat dit gebeurt door 
maatregelen te nemen met 
een hoop nare bijwer-
kingen) kan worden opge-
lost door de verkeerde 
omgeving minder ver- 
keerd te maken. De leerplichtwet zorgt 
ervoor dat ook kinderen uit achtergestelde 
milieus later mee kunnen doen aan de 
banenwedloop. De marktwerking wordt 
beter omdat talent nu een eerlijke kans 

Het opvoedings- 
proces vindt niet 

aleen thuis plaats 

krijgt. Voorbereiding op de toekomst 
omvat echter meer dan het onderwijs nu 
bied. Behalve cognitieve vaardigheden zijn 
Zaken als emotionele intelligentie, lichame-
lijke ontwikkeling en sociale vaardigheden 
ook van belang. En in een actieve samenle-
ving mogen mensen ook graag competitief  

ingesteld zijn. Binnen clubs en verenigingen 
bestaan hiervoor legio mogelijkheden. 
Opvoeden gebeurt niet alleen thuis! Ook 
op school en binnen een vereniging vindt 
vorming plaats. Nu is de zwakke schakel 
de thuisbasis. De huidige ontwikkelingen, 
met toenemende onzekerheid voor kin-
deren, maakt dat het onverstandig is 
teveel te wedden op de ouders. Beter is het 
de opvoedings-risico's te spreiden over 
school, ouders en verenigingen. 

BIG  BROTHER?  
Nee. Juist door de verantwoordelijkheid 
(en bijbehorende risico's) niet van de 
ouders naar de overheid, maar (gedeelte-
lijk) van de ouders naar de verenigingen 

en clubs te verplaatsen heeft de overheid 
weinig of geen invloed op de invulling van 
het aanvullend onderwijs. Bovendien 
hebben de ouders een behoorlijke vinger 
in de pap bij de keuze tussen de vereni-
gingen. En er is keuze genoeg, van 
boksen tot JOVD. De overheid heeft 
slechts een sturende werking. Het is niet 
zo dat de ouders al hun ouderschap ont-
nomen wordt, en dat de overheid 
bepaald hoe de modelburger eruitziet. 

In een liberale samenleving wordt best 
veel van de burgers gevraagd. Ze 
moeten met hun vrijheid kunnen 
omgaan, dus ze moeten verantwoorde-
lijkheid op zich kunnen nemen en 
bewust keuzes kunnen maken. Door de 
marktwerking moeten ze bovendien 
ondernemend en competitief zijn. 
Binnen veel verenigingen vindt compe- 

titie plaats. Bovendien is het een goede 
gelegenheid om sociale contacten op te 
doen. Mijn voorstel heeft als doel een 
betere voorbereiding van kinderen op 
een liberale samenleving. 

EN DE SOCIALISTEN? 
Ook socialisten kunnen met mijn voor-
stel weinig moeite hebben. Immers juist 
kinderen uit achtergestelde milieus 
zullen het sterkst gestimuleerd worden 
om zich actief op te stellen in de maat-
schappij. De vereniging kan hen iets 
bieden wat hen thuis niet wordt 
geboden. De opvoeding wordt gespreid 
over drie opvoeders: school (overheid), 
vereniging (maatschappelijk midden-
veld) en ouder(s) (individu(en)). Als ook 
kerkelijke verenigingen activiteiten ont-
plooien die voor de jeugd interessant zijn, 

zou dit een stimulans voor de kerk 
kunnen betekenen. Binnen de 
natuurlijke gemeenschappen komt 
het individu tot ontplooiing 
Deelname aan clubs en vereni-
gingen moet worden gezien als aan-
vullend onderwijs. Onafhankelijk 
van het inkomen van de ouders 
moet er een vergoeding komen voor 
de kosten van lidmaatschap van 
clubs en verenigingen (twee per 
kind, daarboven wordt niet vergoed 
en met een maximumbedrag). Kin-
deren van acht tot veertien jaar zijn 
verplicht lid van twee verenigingen 
of clubs. Op tegenwerking van de 

ouders staat een sanctie die bestaat uit 
een geldboete (per maand). 

WAAROM VERPLICHT? 
Nee, niet alleen maar stimuleren. Kin-
deren kunnen niet zelf beslissen, en het 
gaat om hun toekomst. Door alleen maar 
te stimuleren beïnvloed je vaak het 
gedrag van mensen met verantwoorde-
lijkheidsgevoel, terwijl het probleem 
gevormd werd door ouders zonder dat 
verantwoordelijkheidsgevoel of door 
ouders die niet goed in staat zijn hun 
kinderen op te voeden. ik ben van 
mening dat deze aanpak voldoende keu-
zevrijheid en verantwoordelijkheid aan de 
ouders laat en tegelijkertijd kinderen met 
een zwakke thuisbasis een belangrijke extra 
geeft. Bovendien haal je de kinderen van 
straat en achter de TV vandaan en leer je ze 
actief in het leven te staan. 
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Vrijheid en democratie versus 
efficiëntie en effectiviteit 

door Ciska Scheidel en Jeroen de Veth 

In de vorige editie van Driemaster 
was een exposé van Chris Jetten 
opgenomen aangaande vrijheid en 
democratie. Chris stelt dat deze twee 
liberale waarden elkaar wel eens in 
de weg kunnen zitten. Omdat een 
liberaal de realisatie van vrijheid als 
hoogste doelstelling ziet, is Chris van 
mening dat de democratie op een zo'n 
laag mogelijk niveau moet plaats-
vinden. Decentralisatie zou de burger 
een zo'n groot mogelijke vrijheid ver-
lenen en tevens zorgen voor transpa-
rant bestuur. De mate van beïnvloe-
ding door de burger, hetgeen de 
gedachte achter de democratie is, zou 
op een laag niveau de grootst moge-
lijke omvang hebben. 

Decentralisatie 
Vanzelfsprekend zijn wij voor het 
grootste gedeelte de mening van Chris 
toegedaan. Vrijheid van een individu is 
het hoogste goed en de waarden van 
democratie en doorzichtigheid van 
bestuur worden ook door ons erkend. 
Tevens zien wij graag het bestuur zo 
dicht mogelijk bij de burger. Chris 
maakt in zijn pleidooi voor een klein-
schalige democratie echter een denk-
fout. Bovendien hanteert hij de directe 
democratie als referentiekader in 
plaats van de vertegenwoordigende 
democratie. Deze laatste vorm van 
democratie heeft echter het voordeel 
dat zij op basis van arbeidsspecialisatie 
is gebaseerd. De kwaliteiten en capaci-
teiten van een volksvertegenwoordiger 
dienen als selectiecriteria. Evenals niet 
iedereen een bedrijf kan ruimen, kan 
niet iedereen het land besturen. Elk 
individu heeft zijn eigen talenten. Het 
bevatten van de samenhang tussen het 
beleid en het overzien van de conse-
quenties ervan zijn gaven waarover 

slechts een klein gedeelte van de bur-
gers beschikt. Vanzelfsprekend dienen 
burgers inspraak te blijven hebben 
door middel van verkiezingen, 
inspraakrondes en controle achteraf. 
Zoals reeds aangegeven maakt Chris 
tevens een denkfout. Hij stelt dat de 
benadeelde groep bij gedecentrali-
seerde besluitvorming het geringst is. 
Dit is inderdaad het geval wanneer we 
naar één gemeente kijken, maar 
hiervan is geenszins sprake wanneer 
we de benadeelde burgers uit alle 
gemeenten te zamen nemen. Deze 
groep zal even groot of misschien nog 
wel groter zijn dan de oorspronkelijk 
benadeelde groep op nationaal niveau. 
Een vergelijking met het meerder-
heidsstelsel met het principe van  the  
winner takes all, gaat hierbij goed op. 
Bij dit stelsel gaan de stemmen van de 
minderheid verloren. Dit is ook het 
geval bij het systeem dat door Chris 
gesteund wordt. Veel minderheden 
bijelkaar betekent nog altijd een grote 
minderheidsgroep, waar geen reke-
ning mee wordt gehouden. In de 
gemeenten zal bijvoorbeeld de SF 
moeite hebben een zetel te verwerven, 
terwijl de SF op nationaal niveau zo 
veel burgers achter zich weet te 
scharen dat ze wel een zetel bemach-
tigt. 

Hoewel we de beginselen van Chris 
ondersteunen, zijn wij van mening dat 
ook andere beginselen het nastreven 
waard zijn. Chris wil ten koste van 
alles voorkomen dat de vrijheid van 
een individu beperkt wordt. Wij staan 
een beperking van de vrijheid toe, 
wanneer dit tegemoet komt aan andere 
beginselen die wij ondersteunen. Het 
aanwijzen van een aanvaardbare grens 
veronderstelt het maken van een 
keuze. Chris kiest voor vrijheid en een 
beetje democratie. Wij kiezen niet 
alleen voor vrijheid en democratie,  

maar ook voor efficiëntie en effectivi-
teit, zolang de vrijheid van het indi-
vidu maar niet te veel beperkt wordt. 
Het evenwicht zoeken is moeilijk, 
maar je moet het niet uit de weg gaan. 
Natuurlijk is één van de vragen die 
gesteld moet worden, wat de taken 
van een overheid zijn. Het oplossen 
van problemen die burgers zelf niet 
het hoofd kunnen bieden is één van 
die overheidstaken. Als aan de basis- 

Andere beginselen 
dan vrijheid zijn ook 
nastrevenswaardig 

voorwaarden van de vijf liberale 
beginselen is voldaan, is het niet meer 
dan logisch dat we ten eerste proberen 
de problemen op te lossen en ten 
tweede dat dit op een zo goedkoop 
mogelijke manier gebeurt. Veel pro-
blemen kunnen gewoonweg niet op 
laag niveau opgelost worden, waarom 
het dan toch proberen? Grootschalig-
heid kan problemen soms gewoonweg 
beter oplossen. Het probleem moet 
vervolgens op een zo goedkoop moge-
lijke manier opgelost worden, omdat 
anders de vrijheid van een individu 
door het betalen van hoge belastingen 
alsnog verkleind wordt. 

Efficiëntie en effectiviteit 
Bovenstaande redenering veronder-
stelt naast vrijheid en democratie, effi-
ciëntie en effectiviteit. Decentralisatie, 
hetgeen Chris in verregaande vorm 
wenselijk acht, kan hiermee op drie 
manieren in strijd zijn. 
Ten eerste sluit Chris zijn ogen voor de 
financiële gevolgen van de door hem 
gewenste decentralisatie. Wanneer er 
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in elke gemeente een fysieke en finan-
ciële infrastructuur opgezet moet 
worden voor taken die nu op natio-
naal niveau geregeld zijn, betekent dit 
extra kosten. Kleinschaligheid brengt 
deze immers met zich mee, niet voor 
niets is de overheid de afgelopen jaren 
voorstander van gemeentelijke herin-
deling. Zo brengt de uitgifte van een 
koudetoeslag op gemeentelijke niveau 
hoge uitvoeringskosten met zich mee. 
Op centraal niveau zullen deze kosten 
veel lager liggen. Hoge uitvoerings-
kosten vergen hoge belastingen en 
derhalve een beperking van de nega-
tieve vrijheid van burgers. 
Chris haalt zelf als voorbeeld de 
kunstsubsidie aan. Wanneer de burger 
duidelijk ziet dat de gemeente hier 
geld aan besteedt, zou hij - volgens 
Chris - het gemeentebestuur ertoe 
kunnen dwingen de subsidie te laten 
voor wat het is. Dat is nog maar de 
vraag. Wat maakt die tweeduizend 
gulden immers uit? De burger strijkt 
daar nog wel eens voor over zijn hart. 
Al deze tweeduizend guldens bij 
elkaar van zeshonderd gemeenten is 
echter wel één miljoen gulden. Dit 
overzicht is echter in de 
afzonderlijke gemeenten 
niet aanwezig, terwijl de 
belastingbetaler het wel op 
de rekening ziet. Het prin-
cipe van doorzichtigheid 
van bestuur wordt op die 
manier met voeten 
getreden en dat is niet in 
overeenstemming met 
Chris' wensen. 

Ten tweede is de kans groot 
dat decentralisatie ver-
schillen tussen gemeenten 
bevordert die zo groot zijn, 
dat er van een gelijke 
behandeling voor burgers 
geen sprake is. Ook het 
beginsel van sociale gerech-
tigheid kan dan in de knel 
raken. Het is immers niet te 
verklaren dat er door de 
decentralisatie van de 
gehandicaptenzorg grote 
verschillen bestaan tussen 
gemeenten. Ook is de kans 
groot dat er te grote ver- 

schillen tussen de gemeenten ontstaan 
nu de uitvoering van de bijstandswet 
gedecentraliseerd is naar de gemeen-
ten. 
Bovendien kan een gemeenteraad 
keuzes maken die externe effecten te 
weeg brengen, waarvan een nabijge-
legen gemeente de financiële lasten 
moet dragen. Vergroot de burger wer-
kelijk zijn vrijheid wanneer hij mee 
mag beslissen op lokaal niveau over 
het uitgaansbeleid? Terwijl deze 
burger voor langere openingstijden 
van winkels kiest, besluit misschien 
tegelijkertijd een nabijgelegen stad tot 
sluiting om 18.00 uur. Na 18.00 uur zal 
de eerste gemeente waarschijnlijk wel 
overlast ondervinden van de burgers 
die uit de andere stad komen om 
boodschappen te doen. 

Het laatste punt dat tegen vergaande 
decentralisatie is in te voeren, betreft 
de behoefte van de burger. Heeft de 
hedendaagse burger er behoefte aan 
om op lokaal niveau zijn invloed te 
doen laten gelden? Waarschijnlijk is 
dit maar voor een gedeelte het geval. 
In tegenstelling tot Chris zijn wij van  

mening dat de burger anno 1997 te 
mobiel is om alleen maar naar het 
lokale niveau te kijken. De burger 
woont immers in een mooie gemeente 
in het groene hart, werkt in Den Haag 
en zoekt zijn vertier in Amsterdam. 
Het belang van die burger ligt dus in 
diverse gemeenten, terwijl hij slechts 
in één zeggenschap heeft. Daarnaast 
bekommert hij zich om problemen 
zoals de economische ontwikkeling, 
de fileproblematiek en de georgani-
seerde criminaliteit, die alleen de 
Rijksoverheid het hoofd kan bieden. 

Conclusie 
Hoewel we het natuurlijk met Chris 
eens zijn over het belang van een 
bestuur, dat zo dicht mogelijk bij de 
burger staat en dat zo transparant 
mogelijk opereert, zijn er wel degelijk 
argumenten aan te dragen voor effi-
ciëntie en effectiviteit. Wanneer er dus 
een keuze gemaakt moet worden om 
al dan niet te decentraliseren, moeten 
beide zaken in ogenschouw genomen 
worden om de vrijheid van het indi-
vidu te waarborgen. 
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Competente besturen zijn er genoeg 

De wijzen uit het noorden 
door Rob Okhuijsen 

Op een mooie winterse dag kijk ik uit 
mijn slaapkamerraam en overpeins 
het afgelopen jaar. Een jaar dat zoals 
gewoonlijk z'n pieken en dalen heeft 
gekend. Hoogte- en dieptepunten die 
dit jaar weer wat makkelijker voor ons 
maken. Maar wordt het komende jaar 
wel zo makkelijk? 

Afgelopen congres waren we het er 
allemaal over eens: "we moeten naar 
een brede basis", maar hoe bereiken we 
deze basis? Een herziening van de 
samenwerkingsovereenkomst met de 
VVD ligt in het verschiet. Moeten we 
niet zien te overleven alvorens uit te 
breiden, en hoe zal ons overlevings-
pakket er uit gaan zien? het CDJA heeft 
haar bijbel, de Jonge Socialisten  him  
hamers en sikkels en de Jonge Demo-
craten verschuilen zich in enigma's en  
nebula's.  Maar wat gaan wij ons poten-
tieel bieden? Handhaven we oude for-
mules of zijn we aan verandering toe? 
Want duidelijk zal zijn dat voor een 
brede basis een flinke uitbreiding van 
het ledenbestand een vereiste is. Als je 
dan constateert dat ons ledental al jaren 
niet meer echt stijgt, denk ik dat we aan 
verandering toe zijn, dat het roer om 
moet, dat er risico's genomen moeten 
worden. 

De A-6 
Op zoek naar antwoorden pak ik mijn 
rugzak in. ik bereid me voor op een 
lange reis. Een reis die me langs zes 
grote afdelingen zal voeren. De zes 
grootste wel te verstaan. Want zij 
zouden toch moeten weten hoe het 
moet? Zo kom ik dan ook aan in Gro-
ningen. Groningen zal spoedig weer de 
grootste afdeling van het land zijn. De 
afdeling kenmerkt zich door het feit dat 
zij verreweg de meeste actieve leden 
heeft. Terwijl er in andere afdelingen 
nog steeds leden wegvallen blijft Gro-
ningen maar ledenwinst boeken. Wat is 
het geheim van deze afdeling? Zouden 
zij des  lands  mentor kunnen zijn? Ons  

vertellen hoe het moet? Nee, luidt het 
antwoord. Het succes is namelijk deels 
wel deels niet verklaarbaar. De sterke 
punten van de afdeling zijn natuurlijk 
dat er een zeer competent bestuur zit 
dat opereert onder de bezielende lei- 

Weten zij dan 
hoe het moet? 

ding van de altijd even nuchtere Daniël 
Tanahatoe, dat het niveau in de vele 
politieke commissies zeer hoog is, dat 
het dispuutsysteem een hoog socio-
politiek karakter voor de afdeling met 
zich meebrengt en dat er last  but  not 
least beeldschone vrouwen in de afde-
ling rondlopen. 

Competente besturen zijn er natuurlijk 
genoeg in den lande, maar geen enkel 
bestuur is er tot nu toe nog zo goed in 
geslaagd de leden actief in de afdeling 
te houden, dit in plaatst van ze te ver-
liezen aan de landelijke commissies of 
ze definitief kwijt te raken. Misschien 
liggen er ook wel geografische factoren 
ten grondslag aan dit succes. Ten eerste 
is Groningen namelijk een tamelijk rode 
streek. Een kenmerk van plaatsen waar  

een bepaalde groep overheerst is dat er 
dan ook veel mensen zijn die zich tegen 
deze stroming afzetten. Het feit dat 
Groningen een studentenstad is draagt 
hier zeker aan bij. Een tweede geografi-
sche oorzaak is dat Groningen Vrij ver 
van bijvoorbeeld Utrecht en Den Haag 
verwijderd ligt. Dit dwingt de afdeling 
er min of meer toe om zelf aan politiek 
op hoog niveau te doen. En ieder con-
gres opnieuw blijkt maar weer dat dit 
zijn vruchten afwerpt. Dit zet de leden 
natuurlijk aan om volgende keer weer 
zo goed te presteren. 

Sociaal-politiek imago 
Andere afdelingen kunnen natuurlijk 
niets aan hun geografische omstandig-
heden veranderen. Wel zouden zij hun 
leden en potentieel, politiek op hoog 
niveau in de afdeling kunnen bieden. 
Een benadering van het socio-politieke 
imago van de afdeling Groningen zou 
ook voor vele afdeling haalbaar kunnen 
zijn. Zowel sociaal als politiek bevre-
digd neem ik afscheid van het bestuur 
van deze afdeling. Een afdeling waar in 
ieder geval al een "brede basis" is. Ver-
vuld met hoop voor de toekomst pak Ik 
de trein naar Rotterdam, om te zien wat 
de afdeling Rijnmond mij kan leren. 
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Purple Gain 
door Paul Burghout 

Ook in de journalistiek werd de jaar-
wisseling aangegrepen voor een al dan 
niet kritische terugblik op het afge-
lopen politieke jaar. Negentienzeven-
ennegentig wortdt het jaar waarin het 
oordeel over paars definitief geveidt 
wordt. In vrijwel alle belangrijke 
bladen was het dan ook wederom 
paars wat de klok sloeg. De eensge-
zind lovende toon viel mij hierbij nog 
het meest op. 

Hoewel dat het afgelopen jaar niet altijd 
te merken viel, lijkt paars zich nu voor 
de anders kritische nederlandse media 
bewezen te hebben. Is het paarse experi-
ment dan geslaagd? Men mag het zich 
afvragen? Nu moet Ik eerlijk bekennen 
dat ik er in de verkiezingstijd nog 
sterker over heb gedacht CDA te stem-
men. Niet dat ik mij nu zo bij die partij 
betrokken voel, maar een sterk CDA 
onder de rechtse  Brinkman  leek mij 
bevorderlijk voor de politieke situatie in 
ons land en leek ook een ouderwets ver- 

De VVD zal 
misschien van een 

deel van haar 
oude achterban 

vervreemden 

trouwd jaren-tachtig kabinet weer dich-
terbij te brengen. Maar het bloed kroop 
waar het niet gaan kon en ik stemde 
toch lijst drie. De rest van het verhaal is 
bekend. De VVD behaalde een meer 
dan aanzienlijke winst en opeens was 
daar paars een. Toen dat mislukte, was 
er nog even hoop op de coalitie die bij 
mij op dat moment de voorkeur genoot, 
te weten een van CDA-VVD-D66.Het 
heeft echter niet zo mogen zijn;  
Brinkman  verdween uit zicht en Neder-
land kreeg voor het eerst sinds mensen- 

heugenis een kabinet waarin de christen-
democraten niet vertegenwoordigd zijn. 

Wurg-kabinet 
Mijn grootste twijfel bij paars was 
dat er zoiets als een "wurg-kabinet" 
zou ontstaan; een situatie waarbij er 
steeds twee regeringspartijen nodig 
zijn om de derde numeriek de nek om 

Gemakkelijker posities zijn 
denkbaar 

te draaien.Een dergelijke verregaande 
vorm van wat men misschien con-
sensus-politiek zou willen noemen, is 
in een volksvertegenwoordiging nog 
democratisch; in een kabinet feitelijk 
nauwelijks meer. Als het ooit weer 
haalbaar is, dan lijkt mij een coalitie 
van slechts twee partijen de voorkeur 
genieten. Uiteindelijk kan ik niet 
zeggen dat paars teleurstelt; anderzijds 
zing ik ook niet mee in het koor van 
juichtonen over dit kabinet. Goed, het 
kabinet zit er nog, het valt toch nauwe-
lijks ongeschonden te noemen. Het 
grote pluspunt van dit kabinet is de 
deelname van de VVD eraan. De 
inmiddels bekende populariteit van de 
liberale bewindslieden wijst hierop en 
zal aan het einde van de rit hopelijk 
ook electoraal voelbaar worden. Dit, en 
de bijzondere wisselwerking tussen het 
kabinet en de VVD-fractie in de kamer 
is momenteel de grote kracht van de 
VVD. 

Toch is ook hier een zeker risico aan 
verbonden. Nu al bestaat het gevaar 
dat de VVD sterk geassocieerd zal 
worden met paars en de verregaande 
vorm van compromis-politiek die 
daarbij hoort en niet met de lange tra-
ditie van onafhankelijkheid die de 
partij kent. Zo zal zij misschien van een 
deel van haar oude achterban ver-
vreemden. Ook daarom lijkt mij al te 
veel openlijke speculatie over een even-
tuele voortzetting van paars niet 
gewenst. Als de VVD bij de volgende 
verkiezingen de verwachte winst 
behaalt en ook het CDA sterk terug-
komt, wat bij die partij altijd denkbaar 
is, ligt ook daar een optie die, traditio-
ned, niet vergeten mag worden. Libe-
ralen moeten beide ogen wijd open-
houden, en al mag de blik dan soms op 
links gericht zijn, het oog op rechts mag 
niet vergeten worden. 
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Liberalen blijven roependen in de woestijn 

Liberalen in het 
Beloofde Land 
door Anouk van Eekelen 

Van 28 november tot en met 1 
december hadden in  Jerusalem  de  
Executive Committee  en de  18th 
General Assembly  van IFLRY plaats. 
Deze Algemene Vergadering werd 
natuurlijk ook bezocht door een dele-
gatie van de JOVD. Maar eerst reisden 
zij een vijftal dagen door het beloofde 
land op uitnodigingen van onze Israe-
lische liberale vrienden... 

De rondreis was kortom geweldig. Het 
is dan ook moeilijk de gigantischeimpact 
van het land op ons te beschrijven. 
Israel is een schitterend land met een 
zeer complexe geschiedenis, dat nu met 
grote problemen kampt en op een 
breukvlak in haar geschiedenis staat. 
De aard van deze problemen -identiteit, 
bestaansrecht, veiligheid- maakt dat het 
voor ons allemaal moeilijk is in te 
denken hoe de bevolking daar mee 
omgaat. Tijdens de reis hebben we vele 
jongeren ontmoet, waarmee we lange 
gesprekken hebben gevoerd die ons 
inzicht in de problematiek zee zeker 
heeft verbeterd. Ook hebben we voor 
ons verbazingwekkende dingen meege-
maakt en ontdekt: met Uzi' s gewa- 

Met UZI's in de 
disco  

pende soldaten komt men in een 
Nederlandse discotheek tenslotte niet 
zo vaak tegen. 
Op de hoogste toppen van het Golan-
gebergte begrijp je enigzins waarom de 
mensen hier aan de voet van dit 
gebergte zijn gaan wonen, en dit land 
tegen hun vijanden willen verdedigen. 
Maar ook zwommen wij in de Dode 
Zee, stopten we briefjes in de Klaag-
muur; wesliepen in de Kibboets en 
vaarden des nachts over het Meer van  

Galilea, waar ooit Jezus van Nazareth 
over het water liep; en bezochten we 
Zijn geboorte plaats en de Oude Stad 
van  Jerusalem.  En dat allemaal van-
wege de geweldige connecties van 
Leoor, onze Meretz-host. We hebben 
zelfs de Knesset, het Israelische parle-
ment, met een bezoek mogen vereren. 

Een liberaal manifest 
Met een rijke schat aan impressies, 
inzichten , kennis en een mooie tijd 
achter de rug gingen we naar de IFLRY-
meetings. In de  Executive Committee,  ver-
gelijkbaar met onze Huishoudelijke 
Werkgroep, moeten alle Internationale 
Secretarissen verantwoording afleggen 
aan het bestuur van IFLRY;  The  Bureau, 
waar Michel de Visser Vice-President van 
is. Hier werden de organisaties die lid 
van IFLRY willen worden besproken, 
waarna de  Executive  een advies hierover 
geeft aan de Algemene Vergadering. De 
drie dagen hierna waren gewijd aan de  
18th Extraordinary General Assembly  
Hier discussieerden wij onder andere 
over jaarverslagen, verslagen van kas-
commissies, beleid voor de komende 
periode en de onvermijdelijke begro-
ting. De  Revision  of  the  IFLRY-manfesto 
was al voorbereid in de werkgroepen,  

evenals de  Resolutions  . Het  manifesto  
kun je een beetje vergelijken met ons 
PKP (Politiek Kernpunten Programma); 
het is een soort basisstuk met algemene 
punten waar wij als liberale jongeren 
voor staan. Wat lange discussies en vele 
amendementen later lag er dan eindelijk 
een update van het manifest. En hoewel 
het nog niet precies overeenkomt met de 
uitspraken van de JOVD, zijn er in ieder 
geval wel wat veranderingen doorge-
voerd die het manifest voor ons wat 
meer acceptabel maken. 

Zoals bij de JOVD waren er ook hier 
moties ingediend  ( Resolutions  

genoemd),die in werkgroepen bespro-
ken werden. We discussieerden over 
gelijkheid van sexen, de Internationale 
vredesdag van Taiwan, wereldwijde kli-
maatsbeheersing, terrorisme, oorlogs-
misdaden, het opkomende fundamenta-
lisme en andere belangrijke dingen. 
Zoals U ziet zijn dit zeer uiteenlopende 
onderwerpen, waarover je een hele 
leuke discussie kunt voeren, zeker in 
internationaal verband. Andere visies 
op het liberalisme, andere culturen en 
andere leefwijzen; allemaal dingen die je 
tegenkomt als je met jonge liberalen uit 
de hele wereld van gedachten wisselt. 
En dat maakt deze bijeenkomsten zo 
interessant. Het was een mooie en leer-
zame tijd. De begrippen Israël, de Pale-
stijnse autoriteit, liberalisme en vrede in 
het Midden-Oosten hebben voor ons in 
ieder geval een heel andere betekenis en 
lading gekregen. 
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Junge Liberale 

door Jonas Renz 

In een nieuwe serie biedt Driemaster U 
de gelegenheid kennis te nemen van 
de wederwaardigheden van onze bui-
tenlandse broeders. In deze eerste afle-
vering zijn onze oosterburen aan zet. 

We, the Junge  Liberale,  are the Youth 
Organization of the FDP, the german 
Free Democratic Party.Though we are 
partcipating in the political progress 
inside the FDP, we have a complete own 
organization, headquarter and program. 
People willed to join the Junge  Liberale,  
don't have to be members of the FDP. 
In 1980, there were first considerations 
of the FDP to found a liberal youth on 
the national level. The foundation of the 
Junge  Liberale  was realized in 1981 and 
since 1982 the Junge  Liberale  are recog-
nized as the official youth organization 
of the FDP. In 1990 the Junge  Liberale  - 
Aktion from East-Germany merged 
with us. The difficult organization of 
youth politics in the so called Neue 
Lander began. 

The Junge  Liberale  have about 8000 
members in Germany. Our structure is  

federal, which means that in each land 
exists an independent organization with 
subdivisions on the communitarian and 
regional level. Two times a year our hig-
hest organ, the national congress, takes 
place, whose 200 delegates are elected 
by each land. One time each year the 
national congress votes for the national 
board, which consists of eleven people 
(one chairman, three vice-chairmen, a 
treasurer and six additional members). 
Certain decisions are taken by this 
national board, enlarged by one repre-
sentative of each land. 

We are young people who wish to parti-
cipate in the political process, we stick to 
the liberal value of freedom and it's deri-
vatives responsibility, free market, tole-
rance and solidarity. Our political claim 
according to our conviction is to give 
more liberty to the individual. Each 
member of society should have the right 
to use his capacities and to form his life 
by himself. This idea includes the con-
cept of equality of chances and the battle 
against injustices. Ofcourse, the freedom 
of an individual finds it limits where it 
gets in conflict with the freedom of 
another individual. The concept of the 

Der Jonas 

greatest possible freedom includes 
themes as the participation of citizens in 
politics, the realization of human rights, 
the equality of men and women and the 
protection of the environment. The prin-
cipal resolutions of the Junge  Liberale  
refer to the ecological market economy, 
social politics, the attainment of the 
European Union, the legalization of  soft-
drugs,  peace in our time and to oppone 
against the youth violence. 

Internationale agenda 
f 150,— 23 februari - 2 maart IFLRY Seminar, Straatsburg (F) 

12-14 maart LYN4EC-seminar, Zweden 

14-15 maart LYMEC-congres 

14 maart VLD-jongeren Verkiezingscongres, België 

21-23 maart JuLi (onze Duitse broeders) verkiezingsprogramma's 

april 1997  Global Development  Congres Groningen 

mei 1997 LYMEC-semirtar  'EMU',  Saarbrücken (D) 

mei 1997 IFLRY-seminar  'Social Policy',  locatie onbekend 

juni 1997 LYMEC-seminar, in Noord-Ierland 

Voor al uw vragen over dat befaamde internationale gevoel, voor al uw opmerkingen en andere babbels, eigenlijk voor 
alles waarvoor u wel eens iemand belt: Deiphine Pronk 010-4110813. 
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Socialistische penitentiaire inrichting 

Bajes en beleid 
door Rob Okhuijsen  

Gezien het feit dat de politieke dis- 
ussie over het Nederlandse gevange-

niswezen al jaren duurt heb ik natuur-
lijk ook mijn gedachten hier eens over 
laten gaanik heb ontdekt dat de pa-
radox er een grote rol speelt. Het blijkt 
dat de publiciteit over uitbraken telkens 
sterk toeneemt naannate hun aantal 
afneemt. In 1984 waren er bijvoorbeeld 
118 ontvluchtingen tegenover 44 in 1992, 
terwijl het aantal cellen in die jaren sterk 
is gestegen. Dit impliceert dat het aantal 
ontsnappingen uit de gevangenis dus 
niet alleen absoluut maar ook relatief 
sterk is afgenomen. Anders gezegd: in 
1992 ontsnapte van de toen circa 23.000 
gedetineerden 1,9 promille. Dat lijkt mij 
aanvaardbaar aanvaardbaar. 

Aan deze publiciteit moet dus een andere 
oorzaak ten grondslag liggen. Deze hangt 
misschien wel samen met de manier 
waarop deze ontsnappingen plaats-
vinden. Met geweld, door gijzeling en 
mishandeling van gevangenispersoneel, 
of met spectaculaire middelen. Tot over-
maat van ramp blijkt de ene gevluchte 
zich ook nog te hebben ontwikkeld tot 
een gevreesd oorlogsmisdadiger in het 
voormalig Joegoslavie, terwijl de ander  

zijn vrije tijd wist te gebruiken voor het 
grootste drugstransport in de geschie-
denis. 

Publiciteit 
Zeker politici ondervinden hier last van. 
Publiciteit is namelijk het startschot voor 
de politiek. Er moet dus actie onder-
nomen worden.Maar op dit punt gaat het 
mis.De politieke druk op het gevangenis-
wezen holt namelijk verder in dezelfde 
richting. Want als het gaat om vraag-
stukken van criminaliteit, moet de poli-
tiek de nuance nog vinden. 

Natuurlijk is dit geen eenvoudig pro-
bleem. De gevangenispopulatie is het 
laatste decennium drastisch gewijzigd: er 
zijn meer en meer zware, agressieve en 
geharde criminelen bij gekomen, maar 
ook meer buitenlanders, drugsver-
slaafden en geestelijk gestoorden. De 
vraag wordt steeds meer of de detentief-
iosofie, gericht op een humane bejege-
ning van de individuele delinquent, nog 
wel adequaat op die gewijzigde samen-
stelling kan worden afgestemd. Een van 
de gevangenisdirecteuren heeft onlangs 
nog op televisie eens beeldend beschreven 
waarom de kleicursus voor de drugsver-
slaafde en de sociale vaardigheidstraining 
voor de beroepscrimineel toch niet zo zinvol 

bleken te zijn. 

De Nederlandse gevan-
genenbewaarder heeft 
een dubbele functie die 
zowel beveiliging als be-
jegening omvat. Beveili-
ging heeft tot doel het 
externe vlucht risico te 
beperken; begenlng 
strekt tot vermindering 
van het interne beheers-
risico. 
Beide taken staan niet 
zelfstandig , maar 
vullen elkaar aan. Het 
beheersbaar houden 
van de interne detentie-
situatie door persoon-
lijke contacten tussen 
bewaarder en gedeti-
neerde, heeft een duide-
lijk beveiligingsaspect. 
Bejegening in plaats van 

bewapening. In de huidige discussie over 
het toekomstige penitentiaire beveiligings-
beleid wordt een belangrijke accent-
verschuiving zichtbaar. Op de voorgrond 
staat niet meer de differentiatie van het 
regime naar de persoonlijke problema-
tiekvan de gedetineerde (drugs, psychische 
stoornis) met het oog op de bejegening die 
daarop het beste aansluit. Centraal staat nu 
de differentiatie naar de mate van zijn 
vluchtgevaarlijkheid. 

Het pedagogisch 
gehalte van de klei-
cursus bleek gering 

Selectiecriteria 
Die constatering is van belang, omdat de 
selectiecriteria die met het oog op bijzon-
dere vluchtrisico's worden gehanteerd, 
naar hun aard de neiging hebben te 
bureaucratiseren met alle consequenties 
vandien voor de architectuur, de inrich-
ting, het toezicht en de regelgeving. 
Daarin schuilt het gevaar dat de bewa-
kingsfunctie wordt verzelfstandigd en 
dus van het humane bejegeningsregime 
wordt losgekoppeld. Dat kan alleen maar 
leiden tot Amerikaanse toestanden 
waarin gevangen hun eigen subcultuur 
vormen met hun eigen bewakingsdienst 
en een zelf ingerichte hiërarchie van orde. 
In een dergelijk systeem hoeven de 
bewakers nog slechts op een knop te 
drukken om de hekken elektronisch te 
openen en te sluiten. 

Psychologisering van de bewakings-
functie zal onlosmakelijk deel van het 
regime uit moeten blijven maken. Omdat 
juist daardoor het Nederlands gevange-
nissysteem zijn internationaal gerespec-
teerde humanitaire imago heeft gekregen. 
Technische voorzieningen mogen de 
menselijke benadering niet vervangen. 
Want elk beleid dat erop gericht is om via 
depersonalisatie het laatste ontluchtings-
ventiel probeert dicht te draaien, herbergt 
een zichzelf vernietigend mechanisme. 
want er zullen nog meer ontsnappingen 
plaatsvinden met nog meer spectaculaire 
creativiteit en met nog meer geweld. Dit 
causale verband zou nu toch wel duide-
lijk moeten zijn. Jammer blijft dat op poli-
tiek niveau het leereffect van dit soort 
inzichten niet bijster groot is. 
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Mestkarren en hooivorken 
door Dennis Hurkmans 

Het is een leugen! Met deze woorden 
probeerde een congresganger de aan-
name van een motie van de landbouw-
commissie over het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid (GLB) te verhinderen. 
De strekking van de motie is over te 
gaan tot een volledig geliberaliseerde 
Europese landbouwmarkt. Binnen de 
JOVD dus geen revolutionair geluid. 
Om te zorgen dat alle consequenties niet 
uit het oog worden verloren stelt de com-
missie zelfs een overgangsregeling voor. 
Desalniettemin stuit de nota, met name 
in Noord Groningen, op fel verzet. 

Het plan van de JOVD staat niet op zich-
zelf. De Sociaal Economische Raad (SER) 
publiceerde onlangs een rapport, waarin 
eveneens wordt gepleit voor een 
verschuiving van markt- en prijs-
beleid naar een volledig geliberali-
seerde markt. Op lange termijn zou 
steun aan de boeren volgens de 
SER uit den boze zijn. Waarom is 
liberalisering noodzakelijk? Vanuit 
het liberale gedachtengoed is een 
stortvloed aan principille argu-
menten aan te voeren. Maar min-
stens zo belangrijk zijn een aantal 
praktische redenen. De invoering 
van het melkquotum bijvoorbeeld 
heeft de Nederlandse melkveehou-
derij geen windeieren gelegd. Zij 
kregen de miljoenen letterlijk in hun 
schoot gewomen. Maar wie heeft 
daar nu voordeel bij? De eerste 
generatie natuurlijk, die deze produktie-
rechten verkreeg zonder er ook maar één 
cent voor te betalen. De tweede generatie 

Het is een leugen! 

moet echter miljoenen betalen aan de 
eerste generatie voordat ze ook maar een 
liter melk kan produceren. Dat heeft dus 
tot gevolg dat de kostprijs van een liter 
melk voor een boer van de tweede gene-
ratie een stuk hoger zal liggen. Kortom, de 
concurrentiepositie van de Nederlandse 
melkveehouderij is sinds de invoering 
van het melkquotum in een doorlopend  

proces structureel aan het verslechteren. 
Het einde is nog niet in zicht. En dat 
geldt alleen voor Nederland, aangezien 
andere landen in Europa besloten 
hebben om het melkquotum niet ver-
handelbaar te maken; daar moeten 
boeren hun quotum opgeven als ze hun 
land verkopen. Liberalisering is van het 
grootste belang om de Nederlandse 
melkveehouderij ook op langere termijn 
van een toekomst te kunnen verzekeren. 
Bij markt- en prijsbeleid ontstaan er 
bovendien als gevolg van inefficimntie 
allerlei maatschappelijke kosten, omdat 
vraag en aanbod niet perfect op elkaar 
zijn afgestemd. De schade wordt begroot 
op zoIn 270 miljard gulden per jaar. 
De Nederlandse Zuivelorganisaties 
(NZO) hebben bij minister Van Aartsen 
aangedrongen op liberalisering van het 

landbouwbeleid. Zij ondervinden veel 
belemmeringen bij de export van hun 
zuivelprodukten naar bestemmingen 
buiten Europa. De paradox in dit ver-
haal is dat die zuivelfabrieken veelal 
een coöperatieve organisatiestructuur 
hebben en dus in boerenhanden zijn. 
Het probleem voor de ministeries is 
echter dat de boeren die onder het oude 
systeem nog goed hebben geboerd 
natuurlijk geen oren hebben naar dit 
verhaal. VVD-minister Van Aartsen laat 
zijn liberale principes dus min of meer 
noodgedwongen varen, uit vrees voor 
een belegering van zijn ministerie 
met mestkarren en hooivorken. 

Een onelegante minderheid 
De landbouwcommissie vergaderde 
onlangs een dag lang in de Tweede 
Kamer met de landbouwwoordvoer-
ders van de vier grootste fracties over 
het JOVD-plan. De reacties waren ver-
deeld. VVD en PvdA waren zeer posi-
tief, CDA en met name D66 zagen er 
niets in. Ook binnen de JOVD zijn de 
meningen over liberalisering verdeeld. 
Alhoewel? Een aantal mensen uit 
Noord-Groningen, de enige JOVD~  
afdelingmet een eigen landbouwcom-
missie, ziet liever een heel ander 
beleid. Hun economische en emotio-
nele gebondenheid aan de sector ver-
dient natuurlijk respec,t en het kan erg 
nuttig zijn om met mensen te dis-
cussilren die een minderheidsstand-
punt innemen. Helaas hebben een 

aantal van die men- 

sen niet voor discus-
sie, maar voor een 
andere weg gekozen. 
Dat uitte zich onder 
meer door het moed-
willig versturen van 
een gesprek met ka-
merleden en het ver-
sturen van een fax 
aan minister van 
Aartsen door afde- 
ling Noord-Gro- 
ningen, met allerlei 
suggestieve en op 
zin minst onelegante 
passages, vooraf- 
gaand aan een ge-

sprek met de JOVD. Van Aartsen, die 
zich bereid had getoond om nog voor 
de kamerbehandeling op 25 november 
met de landbouwcommissie over het 
GLB te spreken, ondersteunde de ana-
lyse van de JOVD dat de doelstellingen 
van het GLB niet meer up to date zijn. 
De minister verschilt echter met de 
JOVD van mening over de vraag of de 
bijdrage van de sector aan platteland 
en landschap een subsidiesysteem 
rechtvaardigt. Van Aartsen is van 
mening dat de JOVD —principieel 
tegenstander van cross-compliance  - 
erg eenvoudig over deze nevenpro-
dukten van landbouw heenstapt. 
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Ongewenste solidariteit 
Willem van de Rotte 

Eind 1995 is de Kinderbijsiagwet al 
enigszins versoberd. Deze versobering 
getuigde van weinig daadkracht en 
kan gekenschetst worden als de 
ouderwetse kaasschaaf-politiek. Mijns 
inziens gaan deze maatregelen lang 
niet ver genoeg. Een principiële dis-
cussie over verantwoordelijkheidsver-
deling en solidariteit is gewenst. 

De AKW is bedoeld voor alle ingeze-
tenen in Nederland (AKW art. 2). Iedere 
drie maanden ontvangen de ouders van 

Een meer structurele 
oplossing is op 

zijn plaats 

een kind (een percentage) van f 415,00. 
De hoogte van de kinderbijslag is 
afhankelijk van de leeftijd van het kind. 

Op zich is dat geen spectaculair hoge 
uitkering maar al die kindertjes bij 
elkaar kosten de schatkist op jaarbasis 
ongeveer 7 miljard gulden. 

Sociaal risico 
Het krijgen van kinderen wordt in de 
Sociale Zekerheidstheorie omschreven 
als een "sociaal risico". Dit risico dient 
mijns inziens echter niet door de maat-
schappij verzekerd te worden. Immers 
in tegenstelling tot ouderdom, arbeids-
ongeschiktheid en werkeloosheid (uit-
zonderingen daargelaten), is het krijgen 
van kinderen een risico dat men kan 
voorkomen. Wil men dan toch kinderen, 
dan moet men daar ook zelf de finan-
ciële verantwoordelijkheid voor dragen. 

Als reden voor behoud van de AKW 
wordt nog wel eens naar voren 
gebracht dat kinderen noodzakelijk zijn 
voor de bekostiging van het omslag-
stelsel in de AOW. Kinderen moeten 
dus in deze visie de schulden aflossen 
die de huidige generatie ouderen ver-
oorzaakt. Een meer structurele oplos- 

sing is dus wat betreft de AOW-finan-
ciering op z'n plaats, maar het gaat te 
ver om hier in dit artikel verder op in te 
gaan. 

De kinderbijslag wordt nu bekostigd uit 
de algemene middelen. Dat betekent 
dat wij allemaal als burgers solidair 
moeten zijn met degenen die hun kin-
derwens tot vervulling laten komen. 
Ouders wentelen hun (financiële) ver-
antwoordelijkheid dus af op de maat-
schappij en dus ook op hen die nooit 
kinderen willen/zullen hebben. Deze 
vorm van solidariteit beschouw ik als 
onwenselijk. Als mensen van mening 
zijn dat zij met hun huidige inkomen 
niet in staat zijn een kind te onder-
houden dan zullen zij daar eerst maar 
voor moeten sparen. 

Commissie S.E.B. 
Op persoonlijke titel 
Kluwer; sociale zekecheidswetgeving, 1996. 

Bourgondisch Brabantcongres 
In het weekend van 15 en 16 februari wordt er een districtscongres georganiseerd. 

Het thema is "De relatie tussen overheid en bedrijfsleven" . Interessante sprekers, goede discussiestukken, 
een brabantse koffietafel, een bourgondische maaltijd en veel borrelen en debatteren zullen dit weekend tot iets unieks maken. 
Zorg datje deze combinatie van inhoud en gezelligheid niet zal missen! 

Ja, natuurlijk kom ik naar dit congres. ik betaal dan FL.35,- en ben zeil verantwoordelijk voor alle schade die ik aanricht. 
De bon moet voor 5 februari worden opgestuurd naar: 
Eddie  Collin,  Wilhelminapark 108, 5041  EE  te Tilburg, tel.: 013.5431276. 

Het congresboek en nadere informatie worden dan naar je opgestuurd 

Naam: 

Adres: 

Afdeling: 

Telefoon: 

Handtekening: 
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Van het Secretariaat 
Vorming en Scholing 
Cursus voor Cursusleidersweekend 

Na een jaar van afwezigheid staat voor 
een ieder de mogelijkheid weer open 
om de Cursus voor Cursusleiders te 
volgen. Op een tot dusver zorgvuldig 
geheim gehouden plaats in Nederland 
zullen aan het einde van het voorjaar 
(juni) de happy  few  van de JOVD een 
zware, doch zichzelf uiteindelijk terug-
betalende driedaagse training onder-
gaan. Bent U bereid deze beproeving te 
doorstaan en kiest U voor een der 
schoonste loopbanen die de JOVD rijk 
is? Stuurt dan uw sollicitatie vergezeld 
van curriculum vitae, motivatie en des-
gewenst een goedgelijkende pasfoto 
naar het Algemeen Secretariaat ter  

attentie van het Secretariaat Vorming en 
Scholing. 
Informatie aangaande het Secretariaat 
Vorming en Scholing, alsmede een 
overzicht van de cursussen kunt U 
opvragen bij het Algemeen Secretariaat. 
Voor meer informatie aangaande de 
"CVC" kunt U zich richten tot de Secre-
taris V&S Karin Scheidel (030.2545410) 
en tot de Vice-Voorzitter Cursusleiders 
Marcel  Homan  (070.3613061). 

Op zoek naar ...jou! 
Het Secretariaat Vorming en Scholing is 
dringend op zoek naar een nieuwe 
Vice-Voorzitter Cursussen. Onze hui-
dige Vice-Voorzitter heeft zijn functie 
namelijk verlaten in verband met  

studie-activiteiten. Op  korte termijn 
zoeken wij dus iemand die de cur-
sussen ter hand wil nemen en wil 
waken over de kwaliteit van de cur-
sussen. Dit is immers een continu 
proces. 

Denk jij aan de eisen voor deze functie 
te voldoen, heb je een goede motivatie 
en ben je misschien zelf ook cursus-
leider, schrijf dan een sollicitatiebrief 
naar Secretaris Vorming en Scholing 
Karin Scheidel (Koningsweg 61, 3582  
GB  Utrecht). Voor meer informatie over 
deze vacature kun je haar ook bellen 
(030.2545410). 

Politiek Scholingsweekend 
Op 5 en 6 april as. zal er wederom een Politiek Scholingsweekend plaatsvinden in  Anthem.  De voorbereidingen zijn reeds in 
gang gezet door de debatingconmiissie. Het thema van het weekend is "parlementair debatteren". Tijdens inleidingen en dis-
cussies zal de vraag centraal staan welke vorm van parlementair debatteren het meest bijdraagt aan een optimale democratie. 
Vergelijkingen met andere landen liggen dus voor de hand. Daarnaast kunnen de deelnemers het ook tegen elkaar opnemen. 

Een politiek scholingsweekend staat open voor alle leden van de vereniging en is een leerzame en gezellige gebeurtenis. 
Stuur de bon daarom nu in! Je krijgt dan van ons de nodige informatie. 
Je kunt ook bellen met Remco van Lunteren (040.2460298) of met Karin Scheidel (030.2545410). 
Je kunt de bon opsturen naar Remco van Lunteren, Montgomerylaan 400, 5623 CD Eindhoven. 

De kosten voor het weekend bedragen ongeveer fl.35,-. 

Naam: 

Voornaam: 

Afdeling.................................................................................................................................................................................................... 

Adres: 

Postcode/Plaats 

Telefoon: 

Handtekening: 

hierbij stel ik mij aansprakelijk voor de door mij aangerichte schade. 
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Notulen van de Najaarsvergadering van de JOVD, 
gehouden op 16 en 17 november 1996 te Almelo 

De volgende afdelingen zijn ter vergadering verte-
genwoordigd: 

Groningen, Noord-Groningen, De Compagnie, 
Leeuwarden eo., Zwolle, Twente, Arnhem eo., 
Rijk van Nijmegen ca., Ede Wageningen Plus, 
Apeldoorn, Tiel, Utrecht, Eemland, Amsterdam 
eo., Kennemerland, De Noordkop, Den Haag eo., 
Leiden eo., Rijnmond, Maas Ir  Ijssel,  '5-
Hertogenbosch,  Hart van Brabant. Baronie van 
Breda, Eindhoven, West-Brabant, Maastricht en 
Antwerpen. 

01 Opening 

02. ingekomen stukken en mededelingen 
- de voorlopige en definitieve agenda van de verga- 

dering; 
- de notulen van de jaarlijkse vergadering d.d. 22 en 

23 juni 1996; 
- bereidheidsverklaringen kandidaat 

Hoofdbestuursleden; 
- levensbeschrijvingen van de kandidaat 

Hoofdbestuursleden; 
- berei dheidsverklaring kandidaat Hoofdredacteur 

Driemaster en kandidaat Secretaris Vorming en 
Scholing; 

- levensbeschrijvingen kandidaat Hoofdredacteur 
Driemaster en kandidaat Secretaris Vorming en 
Scholing; 

- beleidsplan van respectievelijk de kandidaat 
Hoofdredacteur Driemaster en van de kandidaat 
Secretaris Vorming en Scholing; 

- beleidsplan Hoofdbestuur voor 1997; 
- brief van  Cedric  Stalpers, Hoofdredacteur LEF; 
- concept notitie werkgelegenheid en concept notitie 

'De lucht in'. 
- diverse amendementen op de congresnotities; 
- diverse huishoudelijke en politieke moties; 
- diverse moties die actueel verklaard zijn, te weten: 

motie getrapte verkiezingen 
motie douane-unie Turkije 
motie filosofie 
motie schiphol-plus 
motie beleid regionale luchthavens 
motie EU-boycot Cuba 

- definitieve begroting 1997 met toelichting; 
- diverse aan- en afmeldingen voor het congres. 

03 Vaststelling notulen van de jaarlijkse vergadering 
d.d. 22 en 23 juni 1996 
De Algemene Vergadering besluit de notulen van 
de jaarlijkse vergadering d.d. 22 en 23 juni 1996, 
ongewijzigd vast te stellen. 

04. Discussie met: 
a. Hoofdbestuur 

Het Hoofdbestuur doet de volgende toezeggingen: 
De controle op de afhandeling van wanbetalers zal 
verbeterd worden. 
De cornmissievoorzitters zullen gestimuleerd wor-
den het land in te gaan. Tevens zal geprobeerd 
worden de afdelingen te stimuleren om commissie-
voorzitters naar de afdeling uit te nodigen. 
Elke twee maanden en bij speciale gelegenheden, 
zal aan de Secretaris Vorming en Scholing aange-
ven worden hoe het staat met de verschillende 
budgetposten. 

• Er zal, bij de Des Indesdag, een beter uitnodigings-
beleid nagestreefd worden. 

• Met de voorzitter van het Politiek Secretariaat zal 
worden bekeken wat er gedaan kan worden aan de 
personele bezetting van liet Politieke Secretariaat. 
Tevens zal ze haar best doen liet Politiek 
Secretariaat weer zo snel mogelijk draaiende te 
hebben. 
Capabele mensen uit liet Politiek Secretariaat kun-
nen zitting nemen in de klankbordgroep van liet 
PKP. 
Voortaan zal bij liet verzenden van liet inifopakket 
aan nieuwe leden, een enquête toevoegd worden 
voor de interessedatabase. 

b. Internationaal Secretaris  

c. Secretaris V&,  S 
De Secretaris Vorming en Scholing zegt toe, dat ze 
voor het eind van januari 1997 de politieke cursus-
sen zal herzien. De overige cursussen zullen voor 
november 1997 worden herzien. 

d. Hoofdredacteur Driemaster 
De Algemene Vergadering neemt de volgende 
motie aan: 

MOTIE VISSERSKOTTER 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem- 
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- liet zeer onregelmatig verschijnen van Driemaster 

het afgelopen jaar, 
- een door Dhr. Visser veroorzaakt conflict tussen de 

JOVD en de Hoop Scheffer, 
- een aantal artikelen met een inhoud die niet wen- 

selijk is, 

overwegende, 
- dat Drieniaster op tijd uit hoort te komen en zeker 

na het Augustusoffensief, 
- dat iedere functionaris externe relaties van de 

JOVD niet respect dient te behandelen, 
- dat Driemaster een verenigingsblad is, 

voorts overwegende, 
- dat de Vereniging de Hoofdredacteur dient te con-

troleren, 
- dat het aftreden op dit congres van de 

Hoofdredacteur, geen reden is om zijn functioneren 
niet kritisch te evalueren, 

spreekt als haar mening uit, 
- dal liet vertrouwen in Dhr. Visser beschadigd is, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

05. Benoemingen 
a. Benoemen leden van liet Hoofdbestuur 

De Algemene Vergadering besluit in de eerste 
stemronde, met de volgende stemuitslag, de vol-
gende personen in functie te benoemen:  
Rolf  MoesterVice-Voorzitter v/t/o1048/74/6 
Robin Bremekamp Algemeen Bestuurslid 
Organisatie v/t/o1066/58/9 

b. Vaststelling beleidsplan Secretaris V Ir S en benoe-
men Secretaris V Ir S 
De Algemene Vergadering stelt liet beleidsplan van 
de Secretaris V Ir S ongewijzigd vast en benoemd 
de kandidaat in functie met een volgende uitslag: 
v/t/o 1061/13/11 

C. Vaststelling beleidsplan Driemaster en benoemen 
Hoofdredacteur Driemaster 
De Algemene Vergadering stelt liet beleidsplan 
Driemaster ongewijzigd vast en benoemd de kan-
didaat Hoofdredacteur met een volgende uitslag: 
\'/t/o 1087/0/0 
De Hoofdredacteur doet hierbij nog de volgende 
toezeggingen: 
De Hoofdredacteur zegt toe, dat in iedere 
Driemaster een lijstje niet landelijke  commis  sies 
met bijbehorende voorzitters komt. 
De Hoofdredacteur zegt toe, dat er geen foto's van 
externen meer kooien in "JOVD circuit". 
De Hoofdredacteur zegt toe, dat hij met geld wat 
niet besteed wordt, geen exorbitante acties onder-
neemt. 

06. Vaststelling Politieke Moties I 
Aangenomen zijn de volgende moties: 

MOTIE INTERNETCENSUUR (Afdeling De 
Compagnie) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem-
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat Internet uniek is, vanwege liet feit dat liet een 

mondiale ontmoetingsplaats is waar onbeperkt 
informatie en kennis wordt uitgewisseld, 

- dat Internet tevens uniek is, omdat liet moeilijk 
onder nationale jurisdicties te brengen valt,  

overwegende, 
- dat het Internet beschikt over een uniek zelfregule-

rend systeem, 
- dat eventuele problemen inzake extremisme en 

(kinder)porno een onevenredig klein deel vormen 
van liet Internet, 

- dat het Net te internationaal gespreid is om gebon-
den te zijn aan de wetgeving van een enkel land, 

voorts constaterende, 
- dat pogingen tot censuur in de Verenigde Staten 

reeds zijn mislukt (de betreffende wet werd 
ongrondwettelijk verklaard), 

voorts overwegende, 
- dat verdere pogingen tot overheidscensuur op liet 

li ternet zullen stuiten op grote wettelijke proble-
men, zowel van nationale als van internationale 
aard, 

spreekt als haar mening uit, 
- dal individuele moraal en verantwoordelijkheid 

zorg dragen voor liet inperken van excessen, 
- dat de regulering van het Internet de vrije hand 

kan worden gelaten, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE MODERNISERING UNIVERSITAIRE 
BESTUURSSTRUCTUUR (MIJB) (Afdeling 
Groningen) 

De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 
1996 te Almelo, 

constaterende, 
- liet huidige stelsel van Universiteitsraden en 

Universiteitsbestuur, 
- de grote invloed die universiteitspersoneel en stu- 

denten middels deze Raden op besluitvorming van 
liet Universiteitsbestuur hebben, 

- het 'Wetsvoorstel Modernisering 
Universitei tsbestuurstructuur'(MUB) van Minister 
Ritzen, 

overwegende, 
- de trage besluitvorming en beperkte bewegings- 

vrijheid van liet Universiteitsbestuur, 
-  dc  MUB die deze besluitvaardigheid en bewe- 

gingsvrijheid aanzienlijk zal vergroten, 
- de positieve invloed die dit zal hebben op de kwa- 

litei t van liet onderwijs, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de MUB als wet aangenomen dient te worden, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE VUURWERK (Afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem- 
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de levendige handel in (illegaal) vuurwerk in de 

maanden oktober, november en december, 
- het buiten de toegestane periode afsteken van (ille- 

gaal) vuurwerk door voornamelijk jongeren, 
- het experimenteren met (illegaal) vuurwerk door 

voornamelijk jongeren, 
- liet grote aantal ongevallen wat niet beide feiten 

gepaard gaat, 

overwegende, 
- de hoeveelheid tijd en geld die de politie steekt in 

handhaving van de huidige regels, 
- de overlast die liet afsteken van vuurwerk veroor- 

zaakt voor de burgers, 
- de kosten verbonden aan medische behandeling 

van slachtoffers, 

voorts constaterende, 
- dat in de ons omringende landen vuurwerk het 

hele jaar legaal te verkrijgen is, 
- dat in deze landen op jaarbasis minder vuurwerk 

ongelukken voorkomen dan in ons land tijdens de 
maanden oktober, november, december en januari, 

voorts overwegende, 
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dat iets wat verboden is op veel jongeren aantrek-
kingskracht uitoefent, 
dat het legaliseren van vuurwerk deze aantrek-
kingskracht na verloop van tijd sterk zal doen 
afnemen, 

spreekt als haar memng uit, 
- dat goedgekeurd vuurwerk het hele jaar legaal te 

verkrijgen en te gebruiken dient te zijn, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE VRIJE ETHER (Afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem 
her 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat de publieke omroep een groot deel van de aan-

delen bezit van de Nozema, de Nederlandse 
omroep zendermaatschappij, 

- dat de Nozema een monopoliepositie heeft ten 
aanzien van het beheer van de radio en televisie 
zenders, 

- dat er frequentieschaarste heerst in de Nederlandse 
ether, 

overwegende, 
- dat door de invloed die de publieke omroep heeft 

op de Nozema andere (commerciële) radiozenders 
benadeeld kunnen worden, 

- dat de publieke omroep uit concurrentie-overwe-
gingen belang heeft bij de huidige frequentie 
schaarste, 

- dat de heersende frequentieschaarste de Nozema 
praktische mogelijkheid biedt de rommerciëlen te 
benadelen, 

voorts constaterende, 
- dat enkele commerciële zenders geconfronteerd 

worden met een zwakker dan afgesproken zend-
vermogen, 

- dat slechts beperkte delen van Nederland de 
mogelijkheid hebben om commerciële zenders via 
de ether te beluisteren, 

voorts overwegende, 
- dat een gezonde bedrijfsvoering met een zwakker 

dan afgesproken zendvermogen niet mogelijk is, 
- dat er gezondere concurrentie zal ontstaan als de 

commerciële zenders in grotere delen van 
Nederland te ontvangen zouden zijn, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de Nozema een onafhankelijke maatschappij 

moet worden, zonder enige invloed van welke 
omroep dan ook, 

- dat er een grondige studie moet komen naar de 
huidige frequentieschaarste, opdat deze waar 
mogelijk wordt opgeheven, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE BASISONDERWIJS (Afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem-
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de grote klassen op de basisschool, 
- het plan van Netelenbos om een klasse-assistent 

aan te stellen, 
- dat onderzoek heeft aangetoond dat kleinere klas- 

sen een betere basis vormen voor de verdere ont- 
wikkeling van het kind, 

overwegende, 
- dat grote klassen niet bevorderlijk zijn voor de 

individuele begeleiding van het kind, 
- dat het plan van Netelenbos geen soelaas zal bie- 

den, 

voorts constaterende, 
- dat kleinere klassen kostbaarder zijn, 

voorts overwegende, 
- dat de voordelen van kleinere klassen opwegen 

tegen de kosten van die kleinere klassen,  

spreekt als haar mening uit, 
- dat de klassen in het basisonderwijs moet worden 

teruggebracht naar maximaal 20 kinderen, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE KOPPELINGSWET (Commissie BiZaJus) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem- 
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de voorgenomen koppelingswet ingediend door de 

regering, 
- de illegalen-problematiek in Nederland, 
- dat illegalen wettelijk niet in Nederland behoren te 

zijn, 
- dat de koppelingswet de toegang van burgers tot 

overheidsdiensten mede koppelt aan legaal verblijf 
in Nederland, 

overwegende, 
- dat de koppelingswet, zoals voorgenomen door de 

staatssecretaris, de uitzetting van illegalen in de 
praktijk beoogt te vergemakkelijken, 

- dat de privacy van burgers die legaal in Nederland 
verblijven door de koppelingswet niet geschaad 
wordt, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de koppelingswet er moet komen, 
- dat hij de invoering rekening gehouden moet wor- 

den met de privacy, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE VEILINGSYSTEEM EN ETHERFREQUENTIE 
(Commissie BiZaJus) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem-
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- het ingediende voorstel van Minister Jorritsma om 

etherfrequenties voor de commerciële omroepen te 
gaan veilen, 

- dat de ether eigendom is van de overheid, 
- de financiële positie van commerciële omroepen, 

overwegende, 
- dat commerciële omroepen die veel luisteraars 

hebben, veel adverteerders zullen hebben en der-
halve gemakkelijk een etherfrequentie kunnen 
kopen, zodat met het veilingsysteem voldaan kan 
worden aan wat de markt wil, 

- dat zenders die nu nog geen geld hebben om een 
etherfrequentie te kopen, dat misschien over 5 jaar 
wel hebben, 

- dat commerciële zenders ook altijd nog via de 
kabel kunnen uitzenden, 

- dat de publieke omroepen blijven bestaan en der-
halve de pluriformiteit van de radio niet in gevaar 
zal komen, 

- dat de overheid zich niet moet bemoeien met 
inhoudelijke argumenten voor het verdelen van 
frequenties, 

- dat het veilen van frequenties iedereen de kans 
geeft om een etherfrequentie te kopen en derhalve 
het minst arbitrair is, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de veilingsysteem een eerlijk systeem is om 

etherfrequenties te verdelen, 
- dat de overheid vergunningen moet verlenen van 5 

jaar, zodat ook nieuwe zenders de kans krijgen een 
etherfrequentie te kopen, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE BIJBAANTJE (Afdeling Amsterdam eo.) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 

1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat er op dit moment binnen het parlement door 

leden, zowel betaald als onbetaald, nevenfcmc  ties  
worden uitgeoefend, 
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- dat er op dit moment geen gedragsregels zijn 
omtrent deze nevenfuncties, 

overwegende, 
- dat er, zolang er een duidelijke scheiding wordt 

gehandhaafd tussen de functie in het parlement en 
die daar buiten, geen gevaar bestaat voor eerlijke 
democratische besluitvorming, 

- dat kamerleden zich per definitie aan de algemene 
fatsoensnorm behoren te houden en daarop wor-
den aangesproken, 

voorts constaterende, 
- dat het uitoefenen van nevenfuncties de Icloof tus- 

sen politiek en maatschappij verkleind, 

voorts overwegende, 
- dat het verkleinen van deze kloof bijdraagt aan de 

kwaliteit van de politieke besluitvorming, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat het mogelijk moet zijn voor leden van het par-

lement om nevenfuncties uit te oefenen en dat het 
instellen van gedragscodes gewenst is, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE TABAKACCIJNZEN (Afdeling Utrecht) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem- 
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat het kabinet de tabakaccijnzen nog verder wil 

opdrijven, 
- dat er al een behoorlijk accijns op een pakje sigaret- 

ten zit, 

overwegende, 
- dat roken slecht is voor de gezondheid, doch het 

dagelijkse leven van de roker niet negatief beïn-
vloedt, 

- dat de overheid te ver gaat met het ontmoedigen 
van het roken, 

- dat een individu zelf mag en kan bepalen wat hij 
met zijn lichaam doet, 

- dat elke roker goed weet hoe slecht het roken is 
voor de gezondheid, 

- dat hij bovendien daaraan herinnerd wordt bi) het 
lezen van het pakje, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de overheid dient af te zien van verdere 

accijnsverhoging, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE SOFTDRUGSVERIKOOP (Afdeling De 
Compagnie) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem-
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat de JOVD zich heeft uitgesproken voor legalise-

ring van softdrugs, 
- dat er verschillende vormen van gedoogdbeieid 

zijn, te weten: nuloptie, Bussums model, maxi-
mumstelsel en volledige vrijgave, 

overwegende, 
- dat een nuloptie de softdrugs in de criminele sfeer 

trekt, 
- dat hij het Bussums model de overheid indirect 

aanbieder is in softdrugs en daarnaast een mono-
polie-positie wordt gecreëerd, 

- dat een maximumstelsel geen recht doet aan de 
marktwerking, 

- dat volledige legalisatie van softdrugs voorlopig 
geen haalbare kaart is, 

- dat bij volledige vrijgave exploitatievergunningen 
ingetrokken kunnen worden bij overtredingen van 
de AHOJGAK-normen zoals geformuleerd in de 
notitie softdrugsbeleid van de gemeente Delfzijl 
(geen Affichering, geen Harddrugs, geen Overlast, 
geen verkoop aan Jeugdigen, geen 
Groothandelshoeveelheden), 
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spreekt als haar mening uit, 
- dat een stelsel op basis van exploitatievergunnin-

gen het meest recht doet aan de marktwerking, de 
individuele vrijheid en aan de gelijke behandeling 
van de ondernemers, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG 

MOTIE SIGARETTENRECLAME (Afdeling Twente) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem 
her 1996 te Almelo, 

constaterende, 
dal reclame voor sigaretten en andere tabakspro- 
dukten gebonden is aan stringente voorwaarden, 

overwegende, 
- dat in Finland een verbod geldt s'oor tabalcsreclame, 
- dit slechts een marginaal effect heeft op  dc  omvang 

van het rookgedrag, 
- dat dit hoofdzakelijk leidt tot veranderingen in het 

marktaandeel van producenten, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat stringente voorwaarden voor tabaksreclame, 

respectievelijk een absoluut verbod, niet leidt tot 
een vermindering van het rookgedrag en dat der-
halve de strenge voorwaarden aan tabaksreclame 
dienen te worden afgeschaft, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE TOETSINGSCOMMISSIE (Afdeling 
Rijnrnond) 

De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 
1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de recente moties in de Tweede Kamer betreffende 

de eventuele invoering van een Toetsings commis-
sie inzake mogelijke belangenverstrengeling door 
kamerleden, 

overwegende, 
- dat een dergelijke toetsingscommissie de eed, die 

ieder parlementslid hij de aanvaarding van het 
ambt moet afleggen, uitholt, 

- dat een dergelijke toetsingscommissie vatbaar is 
voor  politick  misbruik, 

- dat een beschuldiging van "pettenverstrengeling" 
een onmogelijke bewijslast Voor het kamerlid met 
zich meebrengt, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat een Toetsingscommissie zoals voorgesteld 

onwenselijk is, 
- dat onderzoek naar een dergelijke 

Toetsingscommissie moet worden gestaakt, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG 

MOTIE OM STOELENDANS (Afdeling Rijmmond) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 

1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de "afgedwongen" roulaties van de korpschefs in 

Nederland, 
overwegende, 
- dat deze roulaties haar grondslag liggen in het 

politieke antwoord op de rapportage van dhr. Van 
Ti-aa, 

- dat het laten rollen van koppen voorbij gaat aan de 
hoofdzaak, 

- dat de crisis binnen het opsporingsapparaat niet zo 
zeer een kwestie van personen is maar van een 
falende gezagsstrucinur, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de politiek zich moet richten op constructieve 

vernieuwingen binnen het OM, 
- dat de roulatie van korpschefs niet bijdraagt tot 

deze constructieve vernieuwingen, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG 

MOTIE SCHIPHOL-PLUS(Cie. Mileu, Verkeer en 
Vervoer) 

De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 
1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat Schiphol zijn geluidscontouren op korte termijn 

bereikt, 
- dat Schiphol gebonden is aan capaciteitsgrenzen, 

overwegende, 
- dat het vliegverkeer op Schiphol jaarlijks gemid- 

deld met circa 10% toeneemt, 
- dat Schiphol een van de mainports van de 

Europese Unie wil worden, 

voorts constaterende, 
- de zich inmiddels al bewezen mogelijkheid om een 

apart banenstelsel voor de kust te bouwen met de 
bijbehorende terminals op de wal, 

voorts overwegende, 
- dat de terminals op Schiphol nog voldoende capa-

citeit hebben ni een verdere groei op te kunsten 
vangen, 

- dat extra banen in een nieuw aan te leggen polder 
de druk op de huidige banen met veel overlast zal 
verminderen, 

spreekt als haar mening int, 
- dat er een nieuw banenstelsel in een nieuw aan te 

leggen polder gebouwd wordt, 
- dat de terminals van Schiphol voor de afhandeling 

blijven zorgen d.m.v. een snelle verbinding tussen 
start- en landingsbanen en de terminals, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG 

MOTIE BELEID REGIONALE LUCHTHAVENS (Cie. 
Milieu, Verkeer en Vervoer) 

De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 
1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat de groei van een regionale luchthaven invloed 

heeft op de werkgelegenheid in die regio, 
- dat groei van een regionale luchthaven invloed 

heeft op de hoeveelheid geluidsoverlast in die 
omgevening, 

overwegende, 
- de stroperige besluitvorming omtrent de baanver- 

lenging van Groningen Airport 'Eelde', 
- het moeizaam bereikte compromis over de nacht- 

vluchten up Maastricht/Aachen Airport 'Beek', 

voorts constaterende, 
- de regionale wens tot ontwikkeling van regionale 

luchthavens, 
- de deregulatie in verkeers-, vervoers- en milieube- 

leid, 

voorts overwegende, 
- de onvrede die er heerst bij de regionale politiek 

over de besluitvorming op het gebied van de regio-
nale luchthavens op landelijk niveau, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de regionale politiek door de grotere betrok-

kenheid een betere afweging kan maken tussen 
werkgelegenheid en directe overlast, 

- dat de betrokken provinciale staten beslissingsbe-
voegdheid moeten krijgen over het beleid vail de 
regionale luchthavens, 
EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE EU-BOYCOT CUBA (Afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 

1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de mensenrechtensituatie in Cuba, 
- de ijzeren grip van het totalitaire regime Castro op 

vrijwel alle aspecten van het economisch en maat- 
schappelijk leven in Cuba, 

- de afwezigheid van elke aanwijzing die duidt op 
verbetering van de mensenrechtensituatie of poli- 

tieke hervormingen in Cuba, 
het voorstel van Spanje tot een Europese boycot 
van Cuba, 

overwegende, 
- dat een economische boycot van een tand slechts 

effectief kan zijn indien er sprake is van overeen- 
stemming tussen economische grootmachten, 

- dat thans het Europees bedrijfsleven profiteert van 
de afwezigheid van Amerikaanse economi  ache  
handen met Cuba en dat daarmee het volgen van 
een principieel mensenrechtenbeleid wordt onder-
graven, 

- het krachtige signaal aan de Cubaanse machtheb-
bers dat uitgaat van het uitroepen van een econo-
mische boycot tegen Cuba door de EU, op verzoek 
van  Cuba's  belangrijkste handelspartner en politie-
ke bondgenoot binnen de EU, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat binnen de EU alle economische banden met 

Cuba moeten worden verbroken totdat er bewijzen 
zijn van een nieuwe politieke koers van het 
Cubaanse regime, 

- dat op Europese ambassades in Cuba een mensen-
rechtenfunctionacis dient te worden benoemd die 
contacten op het hoogste niveau gaat onderhouden 
met Cubaanse oppositiegroeperingen, 

- dat de JOVD zich dient aan te sluiten hij het voor-
stel van bovengenoemde strekking zoals dat werd 
gelanceerd door de Spaanse regering op 15 novem-
herjl., 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE FILOSOFIE (W. Niemeijer, afd. De 
Compagnie en A. van Eekelen, afd. Leiden) 

De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 
1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de invoering van de Basisvorming, 
- de op handen zijnde invoering van de Tweede 

Fase, 
-  dc  discussie over de invulling van de  stream  

'Cultuur & Maatschappij' 

overwegende, 
- dat onderwijs de leerling moet wijzen op verant- 

woord burgerschap, 
- dat filosofie hiervoor een uitgelezen vak is, 

voorst constaterende, 
- het rapport van de UNESCO, waarin zij het belang 

van filosofie in onderwijs erkennen, 
- de rapporten van de Europese Commissie en het 

ministerie van OCW, waarin zij pleiten voor een 
beschouwlijkere visie op onderwijs, 

voorts overwegende, 
- dat filosofie inzicht verschaft in de grondslagen 

van de huidige wereldmaatschappij, 
- dat filosofie de leerling cognitieve vaardigheden, norma- 

hef zijn en argumentafieve kadecs leert te ontwikkelen, 
spreekt als haar mening uit, 
- dat het vak filosofie opgenomen moet worden in 

de  stream  'Cultuur en Maatschappij' in de Tweede 
Fase, teneinde de leerlingen een beter inzicht te 
geven in de hedendaagse maatschappij, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

7. Definitieve vaststelling van het landelijk deel van 
de contributie en de richtbedragen van het afde-
lings- en districtsdeel van de contributie van 1997 

De Algemene Vergadering besluit het landelijk deel 
van de contributie over 1997 vast te stellen op f1. 
16,- (zegge; zestien gulden) en het richtbedrag voor 
de afdelingen en districten op respectievelijk f1. 18,-
(zegge; achttien gulden) en f1. 3,- (zegge; drie gul-
den). 

8. Vaststelling beleidsplan Hoofdbestuur 1997 
De Algemene Vergadering besluit het beleidsplan van 

het Hoofdbestuur, gewijzigd vast te stellen. 

Wijzigingen; 
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P. 16 alinea 3 
doet het Hoofdbestuur er alles aan om in ieder 
geval wordt: 

probeert het Hoofdbestuur de snelle doorstroom te 
verminderen. 

P. 17 alinea 3 
Toevoegen na De doelstelling politieke issues' 

Het Hoofdbestuur zal de politieke commissies blijven 
stimuleren om meer gebruik te maken van de 
mogelijkheden die de politieke commissies hebben. 
Hiermee wordt bedoeld dat die commissies gewe-
zen moet worden op het feit dat zij naast notities, 
ook moties voor congressen kunnen schrijven, 
themadagen kunnen organiseren en bijvoorbeeld in 
samenwerking met afdelingen congressen kunnen 
organiseren, waarbij de commissies de politiek 
inhoudelijke kant verzorgen. 

9. Vaststelling definitieve begroting 1997 
De Algemene Vergadering besluit de definitieve 

begroting zoals voorgesteld door het 
Hoofdbestuur, ongewijzigd over le nemen. 

10. Vaststelling datum en locatie Najaarsvergadering 
1997 

De Algemene Vergadering besluit, onder voorbehoud, 
de Najaarsvergadering te houden op 16 en 17 
november 1997 te Almelo. 

11. Vaststelling Huishoudelijke Moties 
De Algemene Vergadering heeft geen huishoudelijke 

moties aangenomen. 
Het Hoofdbestuur zegt bij dit agendapunt het volgen-

de toe: 
'Het Hoofdbestuur zal streven om op het ene congres 

de notitie klaar te hebben voor het daarop volgen-
de congres. 

*Het Hoofdbestuur zal bij eventuele aanschaf van 

nieuwe kopieer- en stencilmachines, milieu vrien-
delijkheid aandacht schenken. 

12. Vaststelling congresresolutie Werkgelegenheid 
De deelnotities 'ondernemerschap' en 'werknemer- 

schap' zijn door de Algemene Vergadering gewij- 
zigd aangenomen. 

Deze notities zullen over enige tijd verkrijgbaar zijn 
op het Algemeen Secretariaat. 

13. Vaststelling Politieke Moties  II  
Aangenomen zijn de volgende moties: 

MOTIE SURINAME (afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 

te Almelo, 

constaterende, 
- de verkiezing van Wijdenbosch tot president van 

de onafhankelijke Republiek Suriname, 

overwegende, 
- dat de meerderheid van de Surinaamse bevolking 

daarmee te kennen heeft gegeven haar eigen boon-
ijes te willen doppen, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat Nederland de souvereniteit van Suriname moet 

respecteren, 
EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE KERNENERGIE (Afdeling Twente) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 

3996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat er hij energieopwekking met behulp van kern-

energie, geen uitstoot aan CO2 plaatsvindt, 
- dat uitbreiding van het aantal kerncentrales leidt, 

tot een besparing in het gebruik van de conventio-
nele brandstoffen, 

Overwegende, 
- dal de CO2 uitstoot moet dalen, 
- dal de Nederlandse kerncentrales volgens interna- 

tionale normen veilig zijn, 
- kernafval op verantwoorde wijze kan worden 

opgeslagen, 

- kerncentrales een goed alternatief zijn voor de hui-
dige kolen- en gascentrales, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat verdere ontwikkeling en onderzoek moet wor- 

den gestimuleerd, 
- dat kernenergie als optie niet bij voorbaat moet 

worden uitgesloten, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE EVENWICHTIGE BEGROTING (Afdeling 
Eindhoven) 

De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 november 
1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de huidige staatsschuld en de daarmee samenhan- 

gende aflossingen en rentelasten, 
- het begrotingstekort, 
- de aansporingen van de EU, de OESO en het IMF 

aan Nederland om het begrotingstekort en de 
staatsschuldquote terug te brengen, 

voorts constaterende, 
- dat als voornaamste bezwaren tegen het aanscher-

pen van maatregelen om de staatsschuldquote en 
het begrotingtekort verder te verkleinen, worden 
genoemd dat liet sociaal onverantwoord is, dat er 
onvoldoende draagvlak voor is en dat er onvol-
doende reden voor is, 

overwegende, 
- dat de vraag, of iets sociaal verantwoord is of niet, 

niet op korte (verkiezings-afhankelijke) termijn 
dient te worden beschouwd, maar op lange termijn, 

- dat er momenteel weinig draagvlak is voor een 
begrotingsbeleid, zoals dat afgelopen decennia is 
gevoerd en waaruit de huidige staatsschuld is ont-
staan, 

- dat een onevenwichtig begrotingsbeleid, nu, de 
huidige sociaal-economische problemen enkel ver-
groot en derhalve ook in de toekomst nauwelijks 
op sympathie kan rekenen, 

- dat, onvermijdelijk, een beleid van onevenwichtig 
begroting de samenleving op termijn voor enorm 
moelijke sociaal-economische problemen stelt, bij-
voorbeeld op het gebied van uitkerin gen, gezond-
heidszorg en onderwijs, 

- dat, idem dito, een dergelijk beleid op den duur de 
economie en de internationale concurrentie positie 
van Nederland verzwakt, 

voorts overwegende, 
- dat een beperkte staatsschuld geen probleem hoeft 

te zijn, en dat de maatstaf daarvoor de staats-
schuldquote is, 

- dat, om de staatsschuldquote terug te brengen, het 
begrotingstekort, in procenten van het BNP, kleiner 
dient te zijn dan de groei van het BNP, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat wettelijk dient te worden vastgelegd dat het 

begrotingstekort, in procenten van het BNP, bene-
den de gemiddelde groei van het BNP in de afgelo-
pen vijf jaar dient te liggen, 

- dat een volledig gebalanceerde begroting gewenst 
is, maar niet wettelijk vastgelegd dient te worden, 

- dat de staatsschuldquote niet hoger dan vijftig pro- 
cent dient te zijn, 

- dat de komende jaren de staatschuld9uote elke vier 
jaar (kabinetsperiode) met vijf procentpun ten 
omlaag dient te worden gebracht totdat vijftig pro-
cent is bereikt, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG 

MOTIE KADAVERS (Afdeling Maas &  Ijssel)  
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem- 
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat de dienst Faunabeheer kadavers in natuurge- 

bieden af en toe gewoon laat liggen, 
- dat deze kadavers ziekten kunnen veroorzaken en 

verspreiden, 

overwegende, 
- de schade die dit toe kan brengen aan de veestapel, 
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- de ziekten die deze kunnen verspreiden onder het 
andere wild, 

- de goede wildstand die we op dit moment in 
Nederland hebben aantast, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de dienst Faunabeheer de kadavers zo snel 

mogelijk dient op te ruimen, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE 3500 METER LANGE STARTBAAN GRO-
NINGEN-EELDE-AIRPORT (afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem-
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- dat de JOVD voor baanverlenging is op Groningen 

Airport Eelde, 
- dat uit ons bezoek aan het vliegveld is gebleken 

dat een baanverlenging naar 2500 meter niet vol-
doende is om ook vrachtvervoer mogelijk te 
maken, 

overwegende, 
- dat vrachtvervoer belangrijk is voor de groei van 

de regionale economie, 
- dat bij een baanverlenging naar 3500 meter Eelde 

een van de belangrijkste vrachtluchthavens van 
Europa wordt, 

voorts constaterende, 
- dat er nog veel grond rond het vliegveld beschik- 

baar is, 

voorts overwegende, 
- dat die grond dan ook gebruikt kan worden voor 

baanverlenging, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat de startbaan van Groningen Airport Eelde ver- 

lengd moet worden naar 3500 meter, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG- 

MOTIE ONTSLAGRECHT (afdeling Groningen) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem- 
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- de huidige mate van ontslagbescherming die een 

werknemer in Nederland geniet, 
- dat werkgevers in grote getale aangeven, dat dit ze 

ervan weerhoud meer personeel aan te nemen, 

overwegende, 
- dat vermindering van ontslagbescherming de fac- 

tor arbeid aantrekkelijker maakt, 
- dat hierdoor de werkgelegenheid op middellange 

en lange termijn positief wordt beinvloed, 

spreekt als haar mening uit, 
- dal de huidige mate van ontslagbescherming sterk 

gereduceerd dient te worden, 

EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 

MOTIE 30 KM IN DE BEBOUWDE KOM (Afdeling 
Rijnmond) 
De JOVD in vergadering bijeen op 16 en 17 novem-
ber 1996 te Almelo, 

constaterende, 
- het regeringsvoorstel om de maximumsnelheid  bin-

tien de bebouwde kom te beperken tot 30 km per ui-ir, 
overwegende, 
- dat niet alle wegen bininen de bebouwde kom een-

zelfde mate van onveiligheid kennen, 
- dat derhalve verkeerssnetheden binnen de 

bebouwde kom aan de context getoetst moet wor-
den, 

spreekt als haar mening uit, 
- dat liet onderhavige voorstel afgewezen dient te 

worden, 
- dat het duidelijk aangeven van de snelheid in 

gebieden de voorkeur geniet, 
EN GAAT OVER TOT DE ORDE VAN DE DAG. 
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14. W.V.T.T.K. 
Het Hoofdbestuur zal een commissie instellen zoals -bon voorgesteld bij de discussie met de Congres Hoofdredacteur. De commissie zal twee taken krij- 

gen: 
1. Hoe dient er in de toekomst om te worden gegaan 

met een onafhankelijk Hoofdredacteur. 
2. Wat kan de Algemene Vergadering doen bij het niet Maart 1997 goed functioneren van een functionaris. 
De Algemene Vergadering stemt hiermee in. 

15. Rondvraag Ondergetekende  geeft zich op voor het JOVD-congres  Naast de gebruikelijke aankondigingen  van afdelings-
en districtsactiviteiten, alsmede de vele grappen, op 15 en 16 maart 1997, m het Van der Valk Hotel Akersloot. 
grollen en andere humoristische vragen, worden 
de volgende vragen aan het Hoofdbestuur gesteld: 

•C. Hooijbergh: Tijdens het Augustusoffensief was N.A.W. Gegevens 
ons gemeld, dat er geen slierten met vlaggetjes 
meer zouden zijn. Nu zie ik hier allerlei slierten Naam met vlaggetjes. Waar komen deze vlaggetjes van- 
dam? 

eHB(R. Meester): Uit het promotiehok op het Adres ............................................................................................................................................. 
Algemeen Secretariaat. 

•A. v. Eekelen: Waarom hield de disco om 4  our  van- Postcode ........................................................................................................................................ nacht al op? Het zou logischer zijn het feest door te 
laten gaan, om chaos op de gangen en in de 
kamerste vermijden. Plaats ............................................................................................................................................. 

•HB(R. Bremekamp): Het was de bedoeling dat de 
muziek door zou blijven gaan. Er is echter een mis- 

het hotel Deze Afdeling ........................................................................................................................................ communicatie met opgetreden. mis- 
communicatie is al opgeheven en wederzijdse 
excuses zijn aangeboden. Telefoon ......................................................................................................................................... 

•M. Frijlink: Het schijnt dat er een deel van het 
archief van Des Indes niet in het bezit is van de 
JOVD. Dit archief is van grote waarde. Hoe gaat Handtekening. .............................................................................................................................. 
het Hoofdbestuur ervoor zorgen dat dit archief 
weer compleet wordt? 

.HB(C. Jetten): Dit archief dient in het bezit van de Keuze mogelijkheden: 
JOVD te zijn. Er schijnt inderdaad een deel te mis-
sen. Op korte termijn zal ik uitzoeken of er werke- 0 Overnachting in 2 persoonskamer, ontbijt, lunch, feest en congresboek ƒ75.— 
lijk een deel mist. Is dit het geval, dan zal ik zor-
gen, dat dit weer m het bezit van de JOVD komt. Q Overnachting in 3 persoonskamer, ontbijt, lunch, feest en congresboek f67,50 

•R. Venvaaijen: Kan er geen landelijke regelgeving 0 Feest ƒ10.— 
komen voor JOVD homepages? Ik kom af en toe 0 Congresboek f7,50 zulke slechte homepages tegen. 

•HB(W.J. Riedé): Zolang deze homepages niet 0 Voor het diner op zaterdagavond moet appart betaald worden. 
schadelijk zijn vuurde landelijk JOVD, mogen 
afdelingen hierover zelf beslissen. De afdelingen Het  diner kost slechts ƒ25,- 
zijn 

 
 hier autonoom in. 

•N. Lemmers: Rijk v. Nijmegen wilt graa
i 

een hom- 
het landelijke Kamerindeling page. Is mogelijk deze op of via de 

JOVD homepage te krijgen? Wil je graag bij bekenden op de kamer, geef dat dan hier onder aan: 
•HB(W.J. Riedé): ik ben hier geen voorstander van. 

Afdelingen kunnen zelf een homepage maken met 
eventuele ondersteuning van de landelijke inter- 1. naam /afdeIing. ......................

.
..................................................................................................  . 

netcommissie. 
•M. vd SchaaR: Kan het HB duidelijk maken waar 

mijn naambordje is en kan ik dit op één of andere 2. naam/afdeling:......................................................................................................................... 
manier terugkrijgen. 

•HB(R. Maes): ik zal op het Algemeen Secretariaat 
gaan zoeken. Mocht ik het bordje tegenkomen dan Congreskosten 
gaat dat Inca recta naar U toe, maar ik ben natuur-
lijk geen oppasser voor naambordjes. N.B. De geschiedenis leert, dat veel congres deelnemers zich laat, vaak zelfs pas 

16 Sluiting enkele dagen voor het congres, opgeven. Voor deze mensen moeten echter wel 
kamers gereserveerd worden en het wel of niet op komen dagen van deze deelne- 
mers kost de vereniging veel geld. 
Voor diegenen die zich pas na 3 maart 1997 opgeven, zien we ons daarom genood- 
zaakt de congresprijs (met overnachting) met f10.— te verhogen. (HB—besluit 1561) 

Voorwaarden 
Kruis je keuze aan en maak bijbehorend bedrag over op Rabobank Leens 316072443 (giro bank 884327) 

JOVD acherekenmg. De congresbon en het bedrag dienen uiterlijk 3 maart 1997 op het Algemeen Secreta-

riaat aanwezig te zijn. De toewijzing van de kamers geschiedt op volgorde van binnenkomst van betaling, 

met de opgegeven voorkeur voor de kamerindeling wordt zoveel mogelijk rekening gehouden. Indien je 

voor 1 maart 1997 afzegt, wordt het gehele bedrag , minus f10.-. teruggestort, na deze datum blijft men het 

gehele bedrag verschuldigd. Wanbetalers kunnen geen gebruik maken van de arrangementen! Ruilen van 

kamers op het congres is niet mogelijk! Iedereen is persoonlijk verantwoordelijk voor de aangerichte 

schade! Het is verboden zwartslapers op de kamer te hebben! Het is ten strengste verboden om zelf drank 

mee te nemen naar het congres! 
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Secretariaten en commissies 
Internationaal Secretariaat Commissie Europa Commissie Minderheden 
Deiphine Pronk Iqbal Beem Jeroen de Veth 
010.4110813 078.6146721 0318.638917 

V&S Secretariaat Commissie Milieu Commissie Landbouw 
Karin Scheidel Dirk Pol Dennis Hurkmans 
030.2545410 010.4778328 0413.229716 

Politiek Secretariaat Commissie BiZajus Commissie Onderwijs 
Marcel var' der Schaaff  Reza  Atighi Leonie Appelman 
020.6853797 0255.33630 073.6141409 

Commissie buitenland Commissie S.E.B. 
Eelco Meerdink Wendie Rosing 
030.2965942 013.5441943 

iberaIe agenda 
datum afdeling activiteit plaats en tijd contactnummer 
11 februari Noord-Groningen Cursus Europa 't Gemeentehuis, 19:00 Sander. 0595-497000 
11 februari Hart van Brabant Cursus Debating Marjnen, 20:00 Marjn, 013-5353616 
12 februari An-them  ALV IVlidi, 19:30 Nicole,026-4456230 
15,16 februari Eindhoven Bourgondisch Brabant Congres Eddie, 013-5431276 
18 februari Eindhoven Na-congres borrel  Trafalgar  Pub, 20:00 Eelco,040-2538689 
19 februari Twente AAP Binnenhof, 19:30 Nathan, 053-4895087 
19 februari Amsterdam Cursus vergaderen en statuten: M. Frijlink Lennert, 020-6703949 
20 februari Rijnmond Cursus gemeentepolitiek Pro Rege, 20:00 Suzanne, 010-4118805 
21 februari De Compagnie Forumdiscussie Pol. partijen na 2000 Hotel Parkzicht, 19:30 Wim, 050-5718561 
25 februari Twente Debatingwedstrijd Stadhuis, 20:00 Claudia, 053-4895273 
26 februari Cursus Promotie en LedenwervingAS, 20:00 Willem Jan, 040-2111278 
26 februari Utrecht Cursus WHS Gasterj, 20:00 Misha, 030-2910370 
5 maart Utrecht politiek café 't Hart, 20:00 IVlisha, 030-2910370 
11 maart Rijnmond Congresvoorbereiding Josephine, 20:00 Martin, 010-4028568 
11 maart Hart van Brabant Congresvoorbereiding Anvers, 20:00 Marco, 013-5252616 
11 maart Twente Districtsvergadering Stadhuis, 20:00 Claudia, 053-4895273 
13 maart Twente Congresvoorbereiding Stadhuis, 19.30 Nathan, 053-4895087 
14 maart Baronie van Breda Congresvoorbereiding De Fanfare, 20:00 Leonie, 073-6141409 
15 maart De Compagnie  AV  en Congresvoorbereiding De Kwinne, 20:00 Wim, 050-5718561 
15-16 maart Landelijk congres: politiek festival Akersloot A.S., 070-3622433 
18 maart Twente Cursus Gemeentepolitiek Stadhuis, 20:00 Nathan, 053-4895087 
18 maart Rijnmond Debatavond met  JS,  CDJA,  JD  Josephine Anita, 010-4028168 
18 maart Hart van Brabant Na-congres borrel Marjnen, 20:00 Marco, 013-5353616 
25 maart Rijnmond borrel De Dijk, Suzanne 22:00, 010-4118805 
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Het ontbreekt de JOVD aan een rijke 
traditie wanneer het om mede-kandidaat- 
stellingen bij Hoofdbestuurvacatures gaat. 
Dit in tegenstelling tot de functie van 
Hoofdredacteur Driemaster waar zowel 
op het novembercongres in 1993 als in 
1995 twee JOVD-ers voor streden. Voor 
de laatste keer dat een mede-kandidaat 
voor een Hoofdbestuursfunctie gesteld 
werd, moeten we teruggaan naar juni 
1991. Toen nam Frank van Dalen het op 
tegen Koen Petersen als mede-kandidaat 
voor de functie vice-voorzitter organisatie.

Op het aankomende congres verkeert de 
vereniging in de luxe positie dat zij de 
keuze heeft uit meerdere kandidaten voor 
de vacature van algemeen bestuurslid 
belast met voorlichting en promotie /  
ledenwerving. Op 15 maart zal duidelijk 
worden of Francine Loos, kandidaat 
gesteld door het Hoofdbestuur, of Rob 
Okhuijsen de functie van voorlichter 
mag gaan bekleden. Bijna hadden we 
een unicum mogen meemaken, omdat 
aanvankelijk ook een derde kandidaat 
zich had aangemeld. Michiel Visser trok 
zijn kandidatuur echter in, waardoor de 
keuze nu uit twee kandidaten bestaat.

Dat er sprake is van meerdere kandi
daten is een bewijs van de gezonde staat 
waarin onze verenigingsdemocratie ver
keert. Sinds de reorganisatie in 1994, 
toen het Hoofdbestuur is ingekrompen 
en meer verantwoordelijkheden naar de 
verschillende verenigingsorganen zijn 
gedecentraliseerd, is dit één van de 
belangrijke ijkpunten voor het succes 
van dit proces. Uit de kandidaatstelling 
blijkt dat de vereniging kritisch wil zijn 
over de gang vari zaken in de JOVD. 
Hoewel de gang naar deze momentop
name zijn hoogtepunten en diepte
punten heeft gekend, getuigt de manier 
waarop er met de kandidaatstelling 
omgegaan wordt van een vereniging die 
verantwoordelijkheden wil dragen. Het 
zou geen kwaad kunnen, wanneer de 
vereniging ook op andere terreinen deze 
verantwoordelijkheid op zich zou 
nemen en de discussie zou aangaan. 
Hiermee doel ik niet alleen op andere 
huishoudelijke zaken, maar ook op het 
in het oog houden van de politieke dis
cussie op het aankomende congres. De 
discussie over de kandidaatstelling, hoe 
belangrijk ook, zal het politieke festival

niet geheel mogen overvleugelen. Dit 
brengt een verantwoordelijkheid voor 
zowel het Hoofdbestuur als de vele con
gresgangers met zich mee. Het politieke 
festival mag geen huishoudelijk festival 
worden.

De vereniging heeft echter een belangrijke 
keuze te maken. De voorlichter zal immers 
in samenwerking met de overige Hoofd
bestuursleden de juiste uitgangspositie 
voor de verkiezingen in 1998 moeten zien 
te vinden. Voor de beide beleidsterreinen, 
persbeleid en promotie/ ledenwerving, 
dient de voorlichter de vereiste capaci
teiten in huis te hebben. Aan de ene kant 
zal de voorlichter te zamen met het alge
meen bestuurslid politiek zorg moeten 
dragen voor het genereren van vernieu
wende standpunten die vervolgens op 
een juiste wijze onder de aandacht van de 
pers dienen te worden gebracht. Aan de 
andere kant bieden de verkiezingen ons 
een uitgelezen kans om ons ledenbestand 
aan te vullen. Tijdens de verkiezingen 
blijken velen de stap naar het JOVD-lid- 
maatschap te maken. Fliervoor zal in 1997 
veel voorbereidend werk verricht moeten 
worden. Vanzelfsprekend dient ook in 
1997 zelf veel aandacht uit te gaan naar 
het aantrekken van scholieren, studenten 
en werkende jongeren. Te zamen met de 
marketingcommissie zullen vernieuwende 
ideeën het levenslicht moeten zien. De voor
lichter zal hieraan leiding moeten geven.

Doorzettingsvermogen wordt zeker van 
de voorlichter verwacht. Want juist voor 
de portefeuille van de voorlichter geldt 
dat zijn inzet niet altijd direct tot goede 
resultaten leidt. Journalisten blijken niet 
altijd geïnteresseerd in de (vernieuwende) 
ideeën van de JOVD. Ook hangt het 
aantal leden van andere - minder beïn
vloedbare- factoren af. Daarom zal de 
voorlichter in staat moeten zijn door 
middel van goed contact met journa
listen hun te overtuigen van het plaatsen 
van onze standpunten. Tevens zal de 
voorlichter door aanhoudende aandacht 
voor naamsbekendheid en promotie 
jongeren moeten overtuigen lid te 
worden. Twee mensen willen deze uit
daging aangaan. Het Hoofdbestuur heeft 
haar keuze weloverwogen gemaakt. Het 
woord is nu aan de vereniging!

Ciska Scheidel. 4S
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'Het hoogtepunt van de 
invloed van de economie 
is bereikt.'

Interview met Ben Verwaayen,

door Paul Burghout en Egbert Koops

Ben Verwaayen is de energieke direc
teur van PTT-Telecom. Na een studie 
rechten en een stormloop door de 
gelederen van verschillende bedrij
ven, houdt de heer Verwaayen nu 
kantoor in een torenhoog gebouw in

Het bedrijfsleven moet 
leren dat het geven en 

nemen is

het Haagse. Wij onderwierpen deze 
roerganger voor U op de dag van zijn 
vijfenveertigste verjaardag aan een 
streng verhoor en genoten van het 
uitzicht van de macht.

U bent een aanhanger van 'empower- 
ment'. Kunt U dit begrip misschien toe
lichten.
De klassieke bedrijfsvoering is die 
vanuit het 'top-down'-model. Maar in 
een steeds complexer wordende 
wereld, waarin we te maken hebben 
met invloeden uit hele andere sec
toren van de economie en zelfs andere 
delen van de samenleving, moeten we 
op een andere wijze met verandering 
leren omgaan. Het bedrijfsleven heeft 
zich achter de oren gekrabd en gezien 
dat de oude bedrijfsvoering niet meer 
voldoet aan de nieuwe uitdagingen. 
Een bedrijfsleiding kan niet meer vol
houden dat ze alles het beste weet. 
Het is nu belangrijker dat de leiding 
zich gedraagt als de dirigent van een 
orkest. M et een mooi woord heet de 
filosofie hierachter empoioerment. Het 
woord wil zeggen dat je probeert het 
beste uit mensen te halen door de 
taken en verantw oordelijkheden daar
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te leggen w aar ze het best tot hun 
recht kom en. Een dergelijke veran
dering is trouw ens ontzettend m oei
lijk tot stand te brengen om dat het

Andere factoren dan de 
economie verdienen 

hun plaats in de 
samenleving

hiier voornam elijk de m entaliteit van 
tmensen betreft. Stel je voor, je komt 
met van de universiteit w aar je alles 
calltijd alleen hebt m oeten klaren en 
Ja n  opeens moet je  leren in een team 
te werken. Je hebt altijd  gedacht dat 
je meer m acht zou krijgen als je

verder hoger op zou komen. En dan 
je hoor je opeens: -we gaan een 
platte organisatie m aken, ju ist de 
m ensen aan de voorkant van het 
bedrijf alle gezag geven. Dat zijn 
vaak hele harde boodschappen voor 
mensen.

Wat bedoelt U met ‘de voorkant' van het 
bedrijf?
Wat vaak ten onrechte de w erkvloer 
wordt genoemd. In mijn optiek is 
het anders. De prestatie wordt altijd 
neergezet ten opzichte van de klant. 
Elet is dus voorkantw erk. En dat is 
het belangrijkste w at je hebt. De 
directie is in mijn filosofie de achter
kant van het bedrijf en is ervoor om 
de voorkant op allerlei m anieren te 
helpen goed te presteren.

Toch schijnt het zo te zijn dat succesvolle 
bedrijven niet reorganiseren.
Wat een onzin. Succesvolle bedrijven 
reorganiseren constant. Kijk, reorga
nisatie wordt geassiocieerd met het 
afstoten van banen. Maar het is 
eerder: -anders gaan werken, je aan
passen aan de m arktsituatie; proac
tief worden. Ik heb hier altijd gezegd: 
je moet reorganiseren als het je goed 
gaat. Doe je het pas als het minder 
gaat dan is het al te laat. Je m oet de 
tijd in je voordeel laten werken. En 
nogmaals, de meest essentiele voor
waarden tot verandering is het m en
selijk proces. Wij geven mensen de 
tijd om zich te kunnen realiseren wat 
al die veranderingen voor hen bete
kenen. Zo kan je draagvlak creeren.

Europa moet op zijn 
hoede zijn voor 

achterstand

Ondanks dat het b ed r ij f'p latter' wordt, 
lijkt het toch in complexiteit toe te 
nemen.
Tsja, eenduidigheid is niet meer haal
baar. Ook in een onderneming is het 
zo dat de waarheid van de een de 
onwaarheid van de ander is. Daarom 
moet je de onderlinge samenhang 
waarborgen in plaats van vandaag de 
wet te stellen en er morgen weer op 
terug te moeten komen. Je kan niet 
meer zeggen: zo gaan we het de 
komende tijd doen. De snelheid van 
de veranderingen is daar nu te groot 
voor.

Het lijkt haast een contradictio in ter
minis.
Dat is het ook. En dat is nu ju ist het 
leuke. Het ouderwets verdelen van 
het w erk in hapklare brokken lijkt 
mij vreselijk frusterend. Maar aan de 
andere kant is het inderdaad zo dat 
mensen in de praktijk vaak om dui
delijkheid vragen. Wat ik nu predik is 
ju ist het leren omgaan met onzeker
heid en gewoon je instincten volgen. 
Dat is je kans voor de toekomst.
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Denkt U dat het bedrijfsleven zich meer 
politieke macht zal toeeigenen nu het 
aandeel van de economie in het politieke 
besluitvormingsproces zo is toegenomen. 
Ik denk het niet. Er is eerder sprake 
van een zekere golfbeweging. Het is 
immers nog niet zo lang geleden dat 
ondernemers klagend in de krant 
stonden bij gebrek aan weerklank in 
Den Haag. Persoonlijk denk ik dat we 
nu juist het hoogtepunt hebben bereikt 
van de invloed van het bedrijfsleven 
op de maatschappij. Er zijn tegen
krachten zichtbaar die er andere prio
riteiten op na houden. Ik onderken dat 
er andere factoren dan de economie 
zijn die hun rechtmatige plaats in de 
samenleving verdienen. Aan de 
andere kant moeten we er enorm voor 
oppassen dat wij, hier in Europa, geen 
geweldige achterstand op economisch 
en technologisch gebied gaan oplopen. 
Wat dat betreft zou het hele economi

sche beleid zoals dat nu door Wijers 
wordt neergezet wel wat meer kracht 
mogen hebben en een meer liberale 
invalshoek verdienen. Dat is nu vrese
lijk belangrijk.

U gelooft niet aan de euforie rond de libe
rale triomf van het laatste decennium? 
Nee, euforie is net als verliefdheid. 
Het gaat over. Ik denk dat we alweer 
op weg zijn naar een volgende fase 
waarin burgers in de hele wereld zich 
minder door de economie laten leiden.

Sommigen kenners denken dat ook de 
grote bedrijven zullen verdwijnen nu dis
tributie en communicatie geen problemen 
meer zijn.
Er zullen grote bedrijven blijven, net 
zoals er kleintjes en middelgrote zul
len zijn. Kijk, men heeft vaak gedacht 
dat de wereld zwart-wit is. Maar mo
menteel zijn de mengvormen op alle

gebieden te vinden. Want de wereld is 
nu eenmaal grijs.

Met Uw bedrijfsvoering lijkt U veel van 
Uw werknemers te vragen. Wat vindt U 
van de discussie rond het hoger onderwijs? 
Er is veel kritiek en soms is dat ook wel 
terecht. Zo zijn er bijvoorbeeld veel te 
weinig mensen met een technische 
opleiding. Maar als je naar het gemid
delde kijkt is het Nederlandse onderwijs 
gewoon ontzettend goed. Ik ben dan 
ook geen voorstander van het Angelsak
sische systeem. Ook daar ontbreekt het 
niet aan criticasters. Ik denk dat we 
ons niet te veel moeten blindstaren op 
het onderwijssysteem. Het gaat er veel 
meer om dat je mensen wat bagage 
meegeeft waardoor ze later in staat 
zijn het zelf te redden. Kennis zonder 
attitude is niks.

Nog even terug naar Uw kritiek op de 
vlaggedragers van de liberale revolutie. 
Wat zijn Uw verdere verwachtingen voor 
de toekomst?
Het bedrijfsleven moet zich realiseren 
dat het geven en nemen is. Ik hoop op 
een grotere wisselwerking tussen 
overheid en bedrijfsleven. Maar ik ben 
tegen de vermenging zoals die wel 
eens geschetst wordt en waar jullie 
ook aan refereerden. Het bedrijfsleven 
zelf moet leren dat het geven en 
nemen is. Na de verliefdheid komt als 
het goed is de liefde. In dit geval bete
kent dat een goede relatie tussen over
heid en bedrijfsleven. Jf4
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De betaalbaarheid van de 
sociale zekerheid
door Jaap Meijer

De betaalbaarheid van de sociale zeker
heid staat de laatste tijd hoog op de 
politieke agenda. Oorspronkelijk is 
het stelsel opgericht omdat de inko
mensverdeling zoals die uit het proces 
van de marktkrachten voortvloeit niet 
aanvaardbaar wordt geacht. De ver
wachte demografische ontwikkeling in 
de komende decennia zal er toe leiden 
dat het bestaande stelsel onbetaalbaar 
vwsrdt.

IDte positie van Nederland is vergeleken 
mnet Westeuropese landen relatief zwak. 
Zo kent ons land een hoog inactiviteits- 
miveau waardoor de sociale lasten rela- 
tüef hoog zijn. Dit komt tot uitdrukking 
iimde sociale zekerheidsquote. Deze ligt 
itöte boven het gemiddelde in de EG; 
wsrgeleken met landen buiten de EG 
mog hoger. Om deze quote te verlagen 
rmoet het aantal inactieven dalen, het uit
keringsniveau naar beneden gehaald 
worden of het nationaal inkomen 
stijgen.

Stelselwijzigingen
fiDe sociale zekerheid oefent op twee 
manieren invloed uit op de arbeids- 
rmarkt. Ten eerste vermindert zij het 
aanbod van arbeid en ten tweede maakt 
zijj deze productiefactor duurder. Het 
maakt het aantrekkelijk voor een indi
vidu niet op de arbeidsmarkt te willen 
participeren, omdat over zijn bruto 
salaris sociale lasten moeten worden 
betaald. Dit staat bekend als de 'werkne- 
rmerswig'. Bovendien verliest hij zijn uit
kering en inkomensafhankelijke subsi- 
diies. Aan de andere kant wordt de vraag 
megatief be-invloedt doordat de werk
gever allerlei lasten moet betalen 
lhovenop het brutoloon. Dit staat bekend 
alk de 'werkgeverswig'. 
ffijj ongewijzigd beleid zal de sociale 
ztékerheidsquote alleen maar stijgen 
comdat er een negatieve spiraal kan ont- 
sStaan. Gestegen uitkeringslasten zullen

de arbeidsmarkt dan in toenemende 
mate verstoren, waardoor het produc
tieve draagvlak verder wordt onder- 
mijnd, waarop de quote weer verder zal 
stijgen.
In de jaren tachtig is voornamelijk een 
pijnloze weg gevolgd: de weg van het 
nominaal bevriezen en verlagen van de 
uitkeringen. Op termijn zijn de laagste 
uitkeringen dan zo laag dat er mijns 
inziens geen fatsoenlijk bestaans
minimum gegarandeerd kan worden. 
Institutionele veranderingen zijn dan 
ook vereist.

Twee stelselwijzigingen zijn gesugge
reerd: een basisinkomen en het zoge
naamde ministelsel.
Het basisinkomen kent vele varianten. 
In het algemeen wordt het basisin
komen gezien als een onvoorwaardelijk 
minimuminkomen dat verschaft wordt 
aan de ingezetenen van een land. Dit 
stelsel spreekt vele -links-liberalen aan. 
Zelf ben ik er echter geen voorstander 
van. Het gemiddelde uitkeringsniveau 
moet fors omlaag om het stelsel betaal
baar te houden. Het aantal uitkerings-

Het bestaande stelsel 
zal onbetaalbaar 

worden

gerechtigden wordt immers hoe dan 
ook fors verhoogd. Het moge duidelijk 
zijn dat deze uitkeringshoogte zo laag 
zal zijn dat er geen sprake meer kan zijn 
van een garantie van een redelijk 
bestaansminimum.
De andere oplossing zet mijns inziens 
meer zoden aan de dijk. In het horizon
tale ministelsel verstrekt de overheid 
slechts uitkeringen op het minimumni
veau; in het geval van ziekte, arbeidson
geschiktheid en werkloosheid. Aanvul
lende verzekeringen kunnen dan op de 
markt verkregen worden. Ook dit 
stelsel kent verschillende varianten. De

inzet van de JOVD moet gericht zijn op 
het op korte termijn bewerkstelligen 
van een niet ge-individualiseerd stelsel. 
Het belangrijkste argument hiervoor is 
dat het in feite heel eenvoudig te reali
seren is. Alleen de maximale uitkerings
hoogte wordt gefixeerd op een bepaald 
minimum-niveau.
Het Centraal Planbureau heeft de effecten 
hiervan met behulp van een macro-eco- 
nomisch model onderzocht en deze zijn 
bemoedigend(l). Het gemiddelde uitke
ringsniveau daalt evenals het aantal 
inactieven en het nationaal inkomen 
stijgt. Daarom daal de sociale zeker
heidsquote. De betaalbaarheid is dan 
gewaarborgd. Het minimunniveau van 
de uitkeringen hoeft niet onder druk te 
staan en is daarmee sociaal aanvaard
baar.

Aanvullende mogelijkheden
De toekomstige uitgavenverhoging van 
de AOW-uitkeringen kan worden opge
vangen door een gedeeltelijk kapitaal
dekkingsstelsel of een schommelfonds, 
waardoor voor de verwachte uitgave- 
vergroting nu al vast geld gereserveerd 
kan worden. Deze oplossing staat voor 
mij gelijk aan financieringstekort reduc- 
tieen dat lijkt mij verstandig. Het is 
overdreven dit geld in een apart potje te 
stoppen en het dan weer te beleggen in 
staatsobligaties. Om beheerskosten te 
vermijden kan het geld dus beter 
gebruikt worden voor het reduceren 
van het tekort op de rijksbegroting, 
waardoor de toekomstige rentelasten 
zullen dalen.
Ook kan de premieplicht worden uitge
breid over de aanvullende pensioenen. 
Een aantal volksverzekeringspremies 
wordt niet geheven over het inkomen 
van de 65-plussers. Het heffen van 
AOW-premies over aanvullende pen
sioenen is echter niet zo vreemd als het 
lijkt. Tijdens de werkzame periode zijn 
pensioenreserveringen aftrekbaar van 
loon- en inkomensbelasting en daarmee 
van sociale volkspremies. Door meer
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geld te reserveren voor een hoger aan
vullend pensioen worden op deze 
manier premies en belastingopbreng
sten gemist. Bij vrijval van de pen
sioenen zouden deze weer hierover 
geheven kunnen worden. Dit zorgt voor 
extra opbrengsten zonder dat de wig 
wordt verhoogd en daarmee de arbeids
markt wordt verstoord. Verlaging van 
de AOW is mijns inziens niet mogelijk 
tot onder het sociaal minimum.

In het huidige pensioenstelsel wordt een 
eindpensioen gegarandeerd via vrijwel 
verplichte deelname aan een bedrijfstak- 
pensioenfonds. Een ander pensioen
stelsel, waarbij werknemers zelf kunnen 
bepalen hoe hoog hun pensioen wordt

of hoeveel ze over hebben voor hun 
pensioen en kunnen kiezen bij welke 
verzekeraar ze een pensioen nemen, kan

De premieplicht kan 
worden uitgebreid over 

de aanvullende 
pensioenen

aanzienlijke voordelen hebben ten 
opzichte van het huidige systeem. 
Mensen kunnen kiezen voor een lager 
pensioen, waardoor de pensioenslasten 
kunnen dalen. Ook kunnen de deelne
mers kiezen voor een aggressiever por- 
tefeuille-beheer waardoor meer rende
ment geboekt kan worden. Dan kan de

verwachte pensioens-uitkering hoger 
worden of de inleg kleiner. Meer beleg
gingen in aandelen betekent voor 
ondernemingen dat ze goedkoper eigen 
vermogen kunnen aantrekken en 
daarmee kansen kunnen benutten en zo 
het nationaal inkomen kunnen ver
hogen.

Keuzevrijheid
Het bestaande stelsel van sociale zeker
heid wordt onbetaalbaar. Zonder insti
tutionele veranderingen blijft de poli
tieke besluitvorming steken in het 
bevriezen van de uitkeringen. Om de 
toekomstige uitgavenverhoging aan 
AOW-uitkeringen te kunnen bekostigen 
moeten we ernst maken met de tekort 
reductie om zo de rentelasten te laten 
dalen. Aanvullende pensioenen moeten 
zwaarder belast worden; ook met AOW- 
premies. Er moet meer concurrentie en 
meer keuzevrijheid komen op de pen- 
sioenmarkt, waardoor de pensioen
lasten kunnen dalen. Met dit pakket aan 
maatregelen kan het stelsel zeker weer 
tientallen jaren mee.

Centraal Planbureau: Belastingen en sociale 
zekerheid in discussie, 1992

17 maart Maastricht 
Discussieavond 

met W D :

dhr. F. Bolkestein

Oude Theater 15.45 
Luc 043-3434052
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De angst voor de arret
door Egjbert Koops

Wtederland is bang. Bang om niet 
voor vol te worden aangezien en ach- 
tteraan te lopen als er iets gebeurt. 
Die angst bepaalt veel van de poli
tieke filosofie van de laatste tijd: 
'ons land doet graag aan experimen
tele sociale vernieuwing, laten we 
dat in Godsnaam handhaven. Al was 
het maar om het buitenland te laten 
zien dat we het best zelf afkunnen'. 
Die stellingname kent echter een 
aantal problemen. Om bij de tijd te 
Mijven moeten we vooruit rennen; 
«en race tegen de klok. Zo'n race valt 
niet te winnen, en daarom kunnen 
w e ons misschien beter richten op 
Hisft behoud van de typisch Neder
landse 'middelmatigheid', de maat 
der dingen. Misschien is het zo 
sDecht nog niet om vijftig jaar achter 
tte lopen.

Ihn het Nederland van de jaren ne- 
ggsntig kan men nauwelijks van een 
nationaal gevoel spreken. De Gouden 
esfiuw is niet meer dan een bladzijde 
iim de boekjes, en de VOC nauwelijks 
meer dan de eerste multinational. 
Men kan op twee m anieren tegen 
zo'n land zonder verleden aan
kijken: of je beschouw t het positief, 
als een lichtend voorbeeld van de 
rmoderne, ongeremde maatschappij, 
die werkelijk 'van God los' is, of 
negatief, als een land dat van alle 
ankers is losgeslagen, en zijn 
schepen achter zich verbrandt. Ik 
neig meer naar het tweede. Als dit 
de Brave New World van de toe
komst is, bestaan zonder wezen, 
zijjm zonder ziel, dan heb ik liever 
de oude zekerheden- al mogen die 
dan vals zijn. Een losgeslagen land 
dus. In dat opzicht is het gek dat 
Nederland de rest van de wereld 
probeert te overtuigen van de 
w aarde van zijn sociale experi- 
rmenten. Het doet denken aan de 
tgoochelaar die ten behoeve van zijn 
1 leerlingen zichzelf doormidden 
zzaagt. Hoe kan een land, dat zich als

de m arktkoopm an van de vernieu
wing presenteert, nu ooit een baken 
zijn voor anderen, laat staan voor 
zichzelf! Gevaarlijke schemerzone 
De Franse filosoof Maronceau heeft 
een aardige oplossing bedacht voor dat 
dilemma. In zijn ogen is het voor de 
morele ontwikkeling van een samenle
ving voordeliger als zij zich ontwikkelt 
via een 'stabiele stilstand'. Men moet 
de anderen rustig hun gang laten gaan, 
uit alle culturen wat plukken en dit 
door een sterk besef van de eigen cul
tuur en geschiedenis langzaam assimi
leren. Hij noemt dit ook wel 'eclecti-

De middelmaat 
is

de maat der dingen

pogingen van anderen je voordeel te 
doen. Je speelt immers met de toe
komst van de samenleving. Een taak 
waar men niet te licht over mag 
denken. De toekomst is niet iets waar 
een land naar uit moet zien; het is een 
gevaarlijke schemerzone die men 
stapje voor stapje moet betreden, 

geleid door de logica en de geschie
denis. Teveel vernieuwing maakt van 
de maatschappij een dolgedraaid 
vliegwiel, teveel stilstand werkt ver
starrend. Het beste is de middenweg, 
die van de gepaste arret. Meten met 
de maat der dingen dus.

Gelukkig is dat in Nederland niet zo 
heel erg moeilijk. Ik denk dat geen 
enkel ander land ter wereld de 
mogelijkheden heeft om zo goed 
langzaam vooruit te gaan. In ons land 
wordt over alles onderhandeld, alles 
is geven en nemen, loven en bieden. 
De verenigingen zullen waarschijn
lijk altijd wel bloeien, en de middel
maat viert altijd wel hoogtij. 
Gezonde koopmansgeest is ons niet 
vreemd, ook waar het de morele 
markt betreft. Wij zijn geen land om 
voorop te lopen. Wij zijn een land dat 
volgt, omdat daar de meeste winst te 
behalen valt. Het is jammer dat 
Nederland die identiteit langzaam 
kwijtraakt. Een blik op het verleden 
is in dat opzicht dan ook nuttiger 
dan zich dol staren op de toekomst. 
Dan zouden wij inzien dat we hele

maal niet bang

hoeven te zijn voor de arret. Die arret, 
die middelmaat, is de maat der dingen. 
Hij bepaalt ons tempo. Laat anderen 
maar het wiel uitvinden, we nemen het 
wel van ze over als het ons bevalt. En 
anders gaan we lopen. é .Ë

Guillaume Maronceau 
(1832-1923)

sche vooruitgang'. Wie niet hoog 
springt, kan ook niet diep vallen. Het 
geeft misschien wel voldoening om 
vooruit te lopen op het gebied van 
social engineering , maar op den lange 
duur pakt het toch beter uit om met de
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De wijzen moeten 
nog wat leren

Profilering dient niet 
alleen te geschieden 

door landelijke inzet

door Wim Niemeijer

Uit het artikel 'De wijzen uit het 
noorden' blijkt dat Rob Okhuijsen 
denkt mee te kunnen praten over de 
situatie in de vereniging. Ik durf dat 
echter te betwijfelen. Het artikel blijkt 
een slecht onderbouwd 'referaat' 
waarin hij een aantal constateringen 
doet die slecht onderbouwd zijn.

Hoewel ik als lid van de afdeling De 
Compagnie betiteld kan worden als 
buitenstaander denk ik toch mee te 
kunnen praten over de situatie in Gro
ningen. Geregeld bezoek ik deze afde
ling; spreek ik met bestuurders, com
missievoorzitters en leden. Daarom wil 
ik een aantal kenmerken van deze afde
ling naar voren brengen.

Uitstraling
Het is een feit dat de heer Tanahatoe 
een goede voorzitter is. Zijn inzet is al 
even zo groot als zijn inzicht. De afde
ling heeft een goede uitstraling, zowel 
richting vereniging als richting 
externen. Tevens is de politieke output 
hoog: een derde van de moties die het 
afgelopen jaar op de congressen is aan
genomen is afkomstig van deze 
'wijzen'. De commissies draaien dan 
ook goed en worden begeleid door 
zowel de commissievoorzitters als door 
Vice-Voorzitter Politiek Eric Zwart, 
Kortom, Groningen weet zich goed te 
handhaven, ondanks haar 'negatieve 
geografische ligging ten opzichte van 
Utrecht', zoals Okhuijsen het ver
woordt. De schrijver constateert dat dit 
mede te wijten is aan het feit dat de 
stad een studentenstad is. Persoonlijk 
heb ik de neiging het woord 'mede' uit 
die zin weg te laten.

Het artikel is opmerkelijk positief. 
Mijns inziens kan de politieke output 
van deze afdeling veel hoger liggen: 
dat zou ook zou moeten zijn. Hierbij 
bedoel ik niet alleen m oties, maar ook 
activiteiten en meningsvormen over

actuele onderwerpen in de regio. De 
commissies zijn hierbij een belangrijke 
schakel; vooral de commissie 'Gemeen
tepolitiek' onder

leiding van de heer Vriezen heeft zich 
recentelijk bewezen met een gedurfd 
standpunt over de vestiging van de 
KPN in de provincie.
M aar de activ ite iten  b lijv en  enig- 
zins achter bij m ijn  verw achtingen. 
E lke maand wordt er een borrel 
georganiseerd, die steevast geclassi
ficeerd wordt als activiteit. Toege
geven, voor de contacten is het goed, 
maar de meningsvorming ligt bij zo'n 
avond niet in het verschiet. Daarnaast 
zijn ook de commissies actief, maar 
deze activiteiten hebben geen betrek
king op de rest van de afdeling. 
Zodoende kan er ook niet worden 
gesproken van een 'activiteit'. Pluizen 
we het rooster vervolgens door, dan 
blijft er vervolgens bitter weinig over 
om op een werkelijk brede basis te 
kunnen discussiëren.

Potentieel
Groningen heeft groot potentieel. De 
afdeling wordt goed geleid, maar de 
resources worden hierbij niet optimaal 
benut. Dit is waarschijnlijk te danken 
aan de nalatenschap van de vorige 
voorzitter. Tanahatoe heeft veel alleen 
moeten doen. Dit dient in de toekomst 
vermeden te worden.
Profilering dient niet alleen te 
geschieden door landelijke inzet. Een 
meer regionalistische blik zou beter 
zijn, alhoewel dit concurrentie in het 
noorden in de hand zou werken. 
Daarnaast beschikt de afdeling over 
een uitstekende infrastructuur, waar
onder het afdelingsblad en natuurlijk 
de commissies. Helaas worden de 
afzonderlijke bestuurders te weinig 
ingezet. Tekenend is hierbij het gebrek 
aan internationale contacten. Juist Gro
ningen zou hierbij het voortouw 
moeten nemen, maar het blijft opval
lend stil. Mijn vraag aan 'de wijzen' is 
dan ook: -goed, maar kan het wat 
actiever? jM

De fiere veenbewoners kennen geen pardon
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Europees onderwijsbeleid
dfaöm Jcssica L arive.

Europese integratie is onmogelijk 
zrander een samenhangend Europees 
onderwijsbeleid. Samenwerking op 
Hnet gebied van onderwijs en de 
tteroepsopleiding zijn van doorslag
gevend belang voor de Europese 
ULinie. Het succes van het Europa van 
de burgers hangt er namelijk van af. 
En we hebben geen tekort aan Euro
pese boter, kaas, eieren of zelfs var
kens, maar we hebben wel een tekort 
aan echte Europese burgers. Europese 
onderwijs actie levert een bijdrage 
aan de vorming van die burgers die 
werder kijken dan hun nationale neus 
lteng is, andere (bedrijfs)culturen 
tbegrijpen en talen spreken. Kortom, 
mensen die de uitdagingen van het 
grenzenloze Europa weten op te 
pakken.

Maar wat is Europees burgerschap 
eigenlijk? Aan de ene kant is er een juri- 
üflisch Europees burgerschap dat in 1992 
iim het verdrag van Maastricht is opge- 
momen. Het gaat hierbij om bv. het 
nacht om te stemmen of om verkozen te 
worden; het recht om te reizen, werken 
of om te verblijven waar hij of zij wil; 
het recht om verzoekschriften bij het 
Europees parlement in te dienen, en de 
Europese ombudsman in te schakelen; 
tsnz... Aan de andere kant is er het psy
chologische burgerschap. In dit geval 
Ihéb ik het over opvattingen, kennis, 
eamoties, en het gedrag van de indivi
duele burger. Hart naast verstand. Zelf 
wiimd ik dat Europees burgerschap niet 
eaen vervanging moet zijn voor het 
nationale burgerschap, maar een aan
vulling. Europa is een moeilijk pro- 
dhikt. Wie wordt er verliefd op de 
iinteme markt? Onze bedoeling is 
echter het gevoel tot de EU te behoren 
tie verdiepen. Daartoe moeten de bur
gers echter wel voldoende geïnfor- 
mneerd zijn. Ik wil geen Halleluha- 
igezang maar objectieve en kritische 
informatie en discussie. Over kansen 
e n  gevaren. Dat levert betrokkenheid 
o p  en verhindert dat onwetendheid 
vwordt gebruikt door kwaadwillende

lieden om angst en cynisme voor 
Europa te promoten. Zonder kennis en 
draagvlak kunnen we de Europese 
integratie wel opdoeken. De rol van het 
onderwijs is daarbij essentieel. Jon
geren moeten mijns inziens absolute 
prioriteit krijgen. Ouderen die de 
Tweede Wereldoorlog nog hebben 
meegemaakt staan meestal achter de 
Europese samenwerking. Jongeren 
missen die ervaring.

Het beste wapen
Het beste wapen om de burger meer 

bij de Unie te betrekken en de demo
cratie te vergroten is transparantie. 
Openheid, doorzichtigheid en toegan
kelijkheid. Ook duidelijkheid over wat 
het land zelf doet en wat de Unie doet; 
de zogenaamde subsidiariteit. Volgens 
liberalen moet Brussel zich niet bezig
houden met zaken die beter op natio
naal niveau geregeld kunnen worden. 
Daar wordt overigens door de 
genoemde kwaadwillende lieden een 
hoop onzin gedebiteerd: Vissers
hoeven van de Europese Unie geen 
haarnetjes te dragen noch condooms 
mee aan boord te nemen... En ook van 
de EU mogen bananen krom zijn. 
Anderzijds moeten de lidstaten, als 
afgesproken is een zaak op Europees 
niveau aan te pakken, net zo terughou
dend zijn.

Is een Europees onderwijsbeleid dan 
niet in strijd met het subsidiariteits- 
principe? Nee! Het verdrag van Maas
tricht heeft in het nieuwe artikel 126 
onomstotelijk voor onderwijs en 
beroepsopleiding vastgelegd wat de 
nationale en Europese bevoegdheden 
zijn. Dat was hard nodig! Europa moet 
en wil zich niet bemoeien met natio
nale onderwijsstrukturen en onder
wijssystemen. Die zijn een uiting van 
nationale cultuur en identiteit. Overi
gens wijs ik er wel op dat we niet op 
een eiland leven en het uitermate 
belangrijk is dat we bv. wat betreft 
onze talenkennis niet aan de wet van 
de remmende voorsprong gaan lijden. 
In Frankrijk en Duitsland bv. is men 
op school bezig met een inhaal

manoeuvre in het vreemde taal onder
wijs.

Het grenzeloze Europa
Brussel dient toegevoegde waarden te 
leveren door de Europese dimensie te 
stimuleren, door Europese uitwisse- 
lings- en talenprogramma's op te 
zetten en door goede samenwerking 
en informatie uitwisseling binnen de 
Europese onderwijswereld. Overal 
kennen we dezelfde problemen. 
Opleiding die niet aansluit op de 
arbeidsmarkt, vroegtijdige schoolver
laters, etc... We zijn het er allemaal 
over eens dat we moeten investeren in 
mensen. Investeren in beroepsbe
kwaamheid is cruciaal. Maar waarom 
dan samenwerken? Omdat we moeten 
ophouden ieder voor zich het wiel uit 
te vinden maar leren van eikaars goede 
en slechte ervaringen. Al onze landen 
hebben in het grenzenloze Europa bur
gers nodig die, door studie, stage en 
werken in het buitenland, de uitdaging 
van de internationale arbeidsmarkt 
aankunnen. De Europese Unie draagt 
dan ook bij aan de ontwikkeling van 
onderwijs van een hoog gehalte door 
samenwerking tussen de lidstaten aan 
te moedigen en waar nodig hun activi
teiten te ondersteunen en aan te vullen.

De Europese Unie heeft drie Europese 
actie programma's opgezet ter bevor
dering van uitwisseling van jongeren 
en studenten. Het Socrates-programma 
dat in 1995 is gestart neemt de uitwisse
ling van studenten van het vervolg 
onderwijs van het befaamde Erasmus- 
programma over naast het leren van 
talen in het kader van het Lingua-pro- 
gramma. Voor het eerst zijn alle onder
wijsprogramma's opgenomen in één 
communautair programma (Soerates). 
Hiervoor is van 1995 tot 1999 een 
bedrag beschikbaar van 850 Miljoen 
ECU ( ruim 1,8 miljard gulden). Dit is 
50% meer dan de programma's die het 
vervangt.

Naast het Socrates-programma bestaat 
er sinds 1995 Het Leonardo da Vinci- 
programma. Dit is een onderwijspro-
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gramma voor de bevordering van 
beroepsopleidingen en is een voortzet
ting van scholingsactiviteiten zoals 
Petra (beroepsopleiding van jongeren), 
Force (programma's voor de voortge
zette opleiding), Eurotechnet (Euro- 
pean Technology Network), Iris (Euro
pees netwerk voor de opleiding voor 
vrouwen) en Comett (universiteiten en 
bedrijfsleven). Leonardo zal acties in 
de lidstaten ondersteunen en aan
vullen, met het doel de kwaliteit van 
het opleidingsbeleid en de opleiding- 
spraktijk te verbeteren en het 
vermogen tot vernieuwing te 
stimuleren. Voor de periode 
van 1995 - 1999 is een bedrag 
van 620 miljoen ECU (ruim 1,3 
miljard gulden) uitgetrokken.

Het derde Europese actiepro
gramma is Jeugd voor Europa.
Deze actie speelt zich buiten 
school of werk af. Het stelt jon
geren in de gelegenheid elkaar 
te ontmoeten in het kader van 
gemeenschappelijke projecten 
op cultureel en sociaal gebied.
Doel hiervan is de Europese 
jongeren meer mogelijkheden 
te bieden om mee te bouwen 
aan een Europa dat dichter bij 
de burger staat, meer solidair is 
en meer respect heeft voor de 
verschillen. Voor het tijdvak 
1995 - 1999 is 126 miljoen ECU 
(ruim 274 miljoen gulden) uit
getrokken.

Elk jaar nemen ongeveer 127 
000 studenten (EU en EVA 
landen) en meer dan 10 000 
docenten van universiteiten en 
hogescholen deel aan de mobi
liteitsprogramma's. (het oude 
Erasmus en Lingua) Nog eens 
40 000 nemen deel aan het pro
gramma Jeugd voor Europa.
Meer dan 30 000 leerlingen 
nemen deel aan taalvakanties 
en meer dan 6000 leerkrachten 
aan cursussen voor talenoplei
ding. Voor veel van deze pro
gramma's kunt ook u in aan
merking komen!

Om natuurlijk ook wat aan je

diploma in het buitenland te hebben is 
de Unie hard bezig met steeds meer 
diploma's internationaal te erkennen. 
Voor veel diploma's is dat al zo. 
Zoeken naar werk lijkt in Europa 
steeds vaker een lijdensweg. De werk
gever is veeleisend. Hij of zij neemt het 
liefst personeel met solide diploma's 
en een gedegen ervaring en een 
mobiele en flexibele instelling in 
dienst. Een gigantische klus voor onze 
jeugd en een grote nationale verant
woordelijkheid. De Europese Unie

draagt een steentje bij door de 
genoemde acties. Europa heeft geen 
grondstoffen, wel mensen. Mannen en 
vrouwen, jongens en meisjes, laten we 
ze gezamenlijk voorbereiden op de 
nieuwe internationale arbeidsmarkt 
van de XXI eeuw want Europa is geen 
ver van je bed show meer. .M

Jessiva Larive is lid van het Eurepees 
Parlement voor de W D
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Een zachte dood
door Ronald Goorden

Wasmeet men het woord 'euthanasie' 
lèdUerlijk uit het Grieks vertaald, bete
kent het: 'goede dood'. De term eutha- 
rrasie wordt gebruikt voor de begelei- 
dfing van de stervende tot een 'goede' 
dtood. In de twintigste eeuw heeft 
euthanasie de specifieke betekenis van 
een zachte of pijnloze dood gekregen. 
Dte nare bijsmaak die voor velen aan 
Hult woord kleeft dateert uit de tijd dat 
dfe nazi's in hun poging een 'gezond 
rmmsenras' te smeden misvormde kin- 
dteien, ongeneeslijk zieken en 
bhqaarden zonder pardon ver
moordden. Na de tweede wereld 
oorlog stelden de toenemende medi
sche mogelijkheden ons in staat de 
dtood uit te stellen. Deze ontwikkeling 
aomfronteerde de maatschappij met 
vwagen van juridische en ethische aard.

[fikt kwam steeds vaker voor dat het 
Idawen van een patiënt werd gerekt zonder 
dist herstel mogelijk was. Ook buiten 
medische kringen begon men zich af te 
vragen of het nog wel zinvol is een leven 
ihi stand te houden wanneer het ziek
tebed gepaard gaat met hevige pijnen en 
Wüiregaande aftakeling. Onze huidige 
rmdhtspraak staat echter geen ingrepen 
ttee iter bekorting van een leven dat kunst
matig gerekt wordt. Een eventuele veran- 
diering in de strafwetgeving lijkt alleen 
rmagelijk wanneer euthanasie als praktijk 
maatschappelijk aanvaard is.

Nïfedische macht
LW&ior de ontwikkeling van de medische 
wettenschap is het mogelijk geworden 
otrm de dood in vele gevallen uit te stellen. 
Waak wordt het leven van een patiënt 
gerekt zonder dat er van enige verbete- 
rrmg in zijn toestand sprake is. Van medi- 
ssihe zijde kan aan zo'n toestand op twee 
manieren een einde worden gemaakt; 
cÜBor het toepassen van passieve of 
aettieve euthanasie. Bij passieve euthan- 
saiie worden in het belang van de patiënt 
bepaalde kunstgrepen achterwege 
gfélaten. Bij actieve euthanasie wordt 
imgegrepen in het ziekteproces: bijvoor
beeld door toediening van een overdosis

morfine, die de pijn verzacht maar tevens 
levensverkorting tot gevolg heeft.

Artsen worden nogal eens geconfron
teerd met de vraag naar actieve eutha
nasie. Vaak reageren zij afwijzend omdat 
er te veel onduidelijkheid bestaat rond de 
toelaatbaarheid van deze praktijk. Een 
arts zal met zijn geweten moeten over
eenkomen of hij op een dergelijk verzoek 
in zal gaan. In deze ondoorzichtige situ
atie kan het voorkomen dat patiënten 
waarvan het verzoek tot actieve eutha
nasie is afgewezen, tot zelfdoding of 
pogingen daartoe zullen overgaan. Deze 
patiënten zien het hopeloze van hun situ
atie in en kiezen ervoor liever waardig te 
sterven dan langzaam weg te kwijnen.

allen tijde behouden moet worden. Het 
leven is zinvol zo lang de patiënt dat 
vindt. De beslissing over leven en dood 
moet dan ook bij hem liggen. Op dit 
moment is het toepassen van euthanasie 
strafbaar. Een gevangenisstraf van ten 
hoogste twaalf jaar staat in het vooruit
zicht van degene die een ander op diens 
nadrukkelijk verzoek van het leven 
berooft. Deze bepaling gaat nadrukkelijk 
uit van de strafrechtelijke norm: bescher
ming van het leven. Toch botst deze 
bepaling in de praktijk met de vraag wat 
leven is. Wanneer men over euthanasie 
spreekt hangt de rechtvaardiging voor 
een groot deel af of men uitgaat van het

De vraag is, 
wat leven is

Volgt U maar...
Strafbaar

Ethisch gezien is de vraag van belang of 
de mens het recht heeft over zijn eigen 
leven te beschikken. Sommige stro
mingen in onze samenleving achten 
euthanasie uit principiële overwegingen 
ontoelaatbaar. Zij hebben eerbied voor 
het leven en zien levens- en stervensbe
geleiding als een plicht waaraan altijd 
gehoor moet worden gegeven. Ik ben 
van mening dat menselijk leven niet ten

zelfbeschikkingsrecht. Tot op 
heden kan een rechter zich niet 
uitspreken over de mondigheid 
van de verzoeker of de rechtvaar
diging van zijn verzoek door een 
arts. Een wetswijziging is de enige 
mogelijkheid om verandering te 
brengen in deze situatie.

Voor een dergelijke wetswijziging 
zijn normen nodig die een uit
gangspunt vormen. Voorop moet 
staan dat de patiënt daadwerke
lijk de levensverkorting wenselijk 
acht. Als extra zekerheid kan de 
eis worden toegevoegd dat de 
levensverkortende behandeling 
in het belang van de patiënt moet 
zijn. Het mag niet zo zijn, dat 
iemand die tijdens zijn ziekte 
door een tijdelijke depressie 
wordt getroffen een verzoek tot 
euthanasie wordt toegestaan. Er 

moet sprake zijn van een ondraag
lijk lichamelijk en geestelijk lijden. De 
levensverkortende behandeling moet 
erop gericht zijn een zachte dood teweeg 
te brengen of althans het lijden te ver
korten. En patiënten en artsen hebben er 
recht op te weten waar ze aan toe zijn.

Op het Maartcongres zal een door de afdeling 
West-Brabant over deze kwestie geschreven 
motie worden behandeld. é&
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Kain en Abel in debat
door de redactie

Voor het eerst sinds mensenheugenis 
valt er weer eens wat constructief 
geweld te beluisteren in de vereniging. 
De dagen van Peetersen en Van Daalen 
herleven nu er in maart twee kandi
daten op de post van de aftredende 
Willem-Jan Riede azen. Het Hoofdbe
stuur stelde Francine Loos kandidaat; 
Rob Okhuijsen stelde zich tegenkandi
daat en dat staat garant voor heel wat 
tumult. De afdeling Rijnmond organi
seerde een spetterend debat tussen 
beiden. Uw redactie gooit er bij deze 
nog een schepje bovenop. Afgezien 
van de waarheid hebben we immers 
niets te vrezen...

De oplettende liberaal 
zal zich op het moment 
afvragen hoe deze twee
spalt nu precies tot stand 
is gekomen. Een korte 
inleiding is dan ook op 
zijn plaats. Toen Riede 
zijn aftreden aan had 
gekondigd kwam het 
HB al snel met het 
inmiddels legendarische 
kandidaten-lijstje voor 
deze post. Tanahatoe 
was favoriet, maar bleek 
betere dingen te doen te 
hebben. De als tweede 
geplaatste Loos voor
kwam echter een drei
gend machtsvacuüm.
Haar kandidatuur 
leidde tot verbijstering 
in bepaalde gelederen 
van de vereniging en na 
enkele belrondes waren 
een drietal geschikt 
geachte leden bereid 
gevonden een tegenkan- 
didatuur op zich te 
nemen. Na wat onderling gekissebis 
werd besloten tot de kandidatuur 
Okhuijsen. De twee andere carrière
jagers schaarden zich zonder morren 
achter hem. Zo is het circus begonnen. 
Het HB krabte zich maar weer eens 
achter de oren en de immer radicale

rebellen roken weer de zoete geur der 
revolutie.

Kandidaat-wie?
De vereniging reageerde tamelijk over
spannen op de situatie; zo veel was er 
immers de laatste tijd niet van het beoor
delingsvermogen gevraagd. Tot over
maat van ramp bleken beide kandidaten 
niet al te bekend in de afdelingen te zijn. 
Voor velen rijst dan ook de vraag wie 
Francine en Rob nu eigenlijk zijn. Om de 
schijn van partijdigheid te voorkomen 
zal het hier bij een korte schets moeten 
blijven. Beide kandidaten zijn ware 
partij-tijgers. Ze grossieren in functies en 
behoren tot het meubilair van de vereni
ging. Zonder de inzet van dit soort leden 
was ons schip al lang gezonken. Het valt

dan ook alleen maar toe te juichen dat zij 
bereid zijn deze strijd met open vizier te 
voeren. Vooralsnog wordt er niet met 
modder gevoerd. Het is dan ook onze 
oprechte hoop dat zowel de winnaar als 
de verliezer tezijnertijd met respect voor 
hun moed behandeld worden. Want het

is juist dit soort competitie waar een ver
eniging als de JOVD het van moet 
hebben. Nu eens geen achterkamertjes
politiek of een dictaat van het A-6, maar 
het waarlijke feest van de democratie.

De inzet waarmee deze strijd gevoerd 
wordt, en de beslissing daarover op het 
congres, lijken mij een test-case voor de 
toekomst van de vereniging. De moge
lijke uitkomsten zijn velerlei. De kans dat 
men als zo vaak blind achter het Hoofd
bestuur aanlopt is immers net zo groot 
als de kans dat men uit puur ressenti
ment op de tegenkandidaat stemt. Maar 
zo lang er leven is is er hoop. Met enige 
goede wil kan de Algemene Vergadering 
van deze gelegenheid gebruik maken 
om haar rechtmatige positie weer op te

eisen: in het hart van de vereniging. De 
nog altijd onafhankelijke redactie van 
Driemaster heeft tot taak op te komen 
voor de vrijheid van meningsuiting. 
Ons verzoek aan U: laat in maart Uw 
stem klinken voordat U hem uitbrengt. 
U bent het horen waard.
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BiZaJus spréékt!
lilrnr Reza Atighi

ÜSe Commissie Binnenlandse Zaken en 
JUstitie is nieuw en verbeterd, en de goede 
voornemens liggen dan ook voor het 
opnnapen. De belangrijkste is ongetwijfeld 
dtdt de commissie vanaf heden in iedere 
Driemaster van zich zal laten horen door 
miiddel van Driemasters enige vaste 
ndbriek, 'BiZaJus spréékt!'. Vandaag een 
waikenning van de actualiteit kersverse 
voorzitter Reza Atighi heeft een 'eerste 
roadie vanuit de liberale intuïtie', maar 
verwerpt deze ook weer

Mi zijn inmiddels berucht: de televisie
beelden van elkaar op de Amsterdamse 
rratgweg bevechtende Ajax- en Feye- 
ntaordsupporters. Bij het bekijken van die 
beelden is een aantrekkelijke eerste libe- 
raiie gedachte: waarom niet? Als twee 
geroepen mensen bij volle verstand en via 
mrasbiele telefoons tot het besluit komen 
elkaar georganiseerd te lijf te gaan, is dat 
Hum keuze. En op voorhand is het niet dui- 
dkMjk waarom burgers de mogelijkheid 
ttstt die keuze ontnomen zou moeten 
warden. Nadeel is wel dat als de politie 
besluit niet in te grijpen onschuldige voor
bijgangers en hun bezittingen gevaar 
kkunnen lopen. Ook nu is de oplossing 
simpel: de supporters worden geleid naar 
eeam afgelegen terrein met een hek erom 
Heen en worden uitgenodigd aldaar hun 
strubbelingen voort te zetten. Zo heeft 
iedereen het beste van twee werelden. 
Supporters kunnen eindelijk ongehinderd 
hmn middagje voetbal beleven, omwo
nenden hoeven niet langer angstig binnen 
tte blijven. Als lokatie voor dit soort geor
ganiseerde ontmoetingen zou de keuze 
vcaor het oude Ajax-stadion -dat toch al in 
staat van onttakeling verkeert- natuurlijk 
niet van symboliek ontbloot zijn.

Vrijwillige pijn
Als verdere onderbouwing voor het hier
boven geopperde zou erop gewezen 
kunnen worden hoe weinig het idee eigen
lijk afwijkt van praktijken die al veel langer 
iin de maatschappij bestaan, zoals het 
hbtiksen bijvoorbeeld. Ook daar wordt het 
imdividuen gegund zichzelf willens en 
wetens te onderwerpen aan het gevaar van

aanzienlijk lichamelijk letsel. Blijkbaar ziet 
de overheid zich er niet altijd toe geroepen 
burgers tegen zichzelf te beschermen, en 
wordt het aanvaard dat er mensen zijn die 
vrijwillig pijn ondergaan. Boksen dus, 
maar ook tatoeages, besnijdenis, piercing, 
SM: het is allemaal niet strafbaar. 
(Alhoewel, 19 februari jongstleden heeft het 
Europese Hof voor de Rechten van de 
Mens te Straatsburg bepaald dat staten het 
recht hebben om sadomasochisten te 
straffen voor de pijn die ze aan hun part
ners toebrengen, zelfs als die daar mee 
instemmen en er genot aan beleven. Het 
Hof deed zijn uitspraak echter naar aanlei
ding van een klacht van drie Britse mannen 
tegen de regering in London; in de Neder
landse praktijk zijn gevangenisstraffen 
voor deelname aan sadomasochistische 
sessies weinig courant). Steeds sterker rijst 
nu de vraag: waarom worden gevechten 
tussen supporters óók niet toegestaan, of 
zelfs gefadliteerd?

Maar helaas. Het op het eerste gezicht zo 
aantrekkelijke liberale idee zal in de praktijk 
nooit doorgang kunnen vinden, want 
alhoewel de zojuist aangedragen voor
beelden sterk lijken op de gedachte aan een 
georganiseerd supporterstreffen, geheel 
gelijk zijn de situaties niet. Het fundamen
tele onderscheid kan vervat worden in één 
woord: procedures. Boksen, besnijdenis, etc: 
ze zijn allemaal omkleed met procedures 
die erop gericht zijn om een eventuele esca
latie zoveel mogelijk te voorkomen. Boks
wedstrijden kunnen altijd onderbroken 
worden door een scheidsrechter, en daar
naast is er altijd verplicht een doktor aan
wezig. Besnijdenis (van jongens dan) vindt 
sowieso plaats in een strikt medische 
omgeving. Tatoeage-winkels zijn minder 
met procedures omgeven: de kans op blij
vend letsel is daar dan ook het kleinst. En 
zelfs in de privé-sfeer van sadomasochisti
sche ontmoetingen schijnen de deelnemers 
het belang van procedures te onderkennen, 
zo althans valt op te maken uit de bericht
geving rond de al eerder aangehaalde 
rechtszaak: "ook bewerkten ze eikaars 
geslachtsdelen met hete was en vishaken. 
Volgens het dossier van het hof leidden 
hun praktijken echter 'niet tot permanente 
verwondingen en hoefde er ook geen arts
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bij gehaald te worden'. De groep had code
woorden waarmee de deelnemers konden aan
geven dat de pijn hun te veel werd" (Mijn cursi
vering, RA. NRC Handelsblad, 19-2-1997).

Morele bezwaren
Dit is juist waar de gedachte aan georgani
seerde ontmoetingen tussen supporters 
mank gaat de onmogelijkheid om een der
gelijk gebeuren met procedures te 
omkleden. Als het hek eenmaal dicht is, en 
het 'startschot' gegeven, kan er niet meer 
ingegrepen worden. Dit in tegenstelling tot 
bijvoorbeeld bij het boksen, waar het klein
schalige karakter van het treffen altijd de 
mogelijkheid openlaat om de vechtende 
partijen weer van elkaar te scheiden. De 
morele bezwaren die kleven aan een geor
ganiseerd supporterstreffen hangen dus 
niet zozeer samen met de massaliteit van 
dat gebeuren an sich, maar met het feit dat

De groep had 
codewoorden om aan 
te geven dat de pijn 

hen te veel werd
die massaliteit een verder ingrijpen onmo
gelijk maakt. En morele bezwaren kleven 
er wel degelijk, want iedereen kan zich de 
consequenties van een niet verder ingrijpen 
natuurlijk gemakkelijk inzichtelijk maken. 
Daarnaast, als er iemand overlijdt tijdens 
de gevechten, zouden de daders dan niet 
vervolgd kunnen worden? Omdat het 
slachtoffer 'van een zeker risico op de 
hoogte was, en dat vrijwillig aanging'?

Tussen droom en daad staan wetten in en 
praktische bezwaren: en blijkbaar ook in dit 
geval, als de droom inhoudt een eerste reactie 
vanuit de liberale intuïtie. Duidelijk mag het 
namelijk zijn dat gevechten tussen supporters 
nooit geformaliseerd of geïnstitutionaliseerd 
kunnen worden. De overheid moet de para
doxale taak opnemen mensen ervan te weer
houden zich bloot te stellen aan het risico 
van aanzienlijk lichamelijk letsel, ook al 
hebben die mensen dat bij het volle verstand 
en ver van tevoren besloten te gaan doen. En, 
zoals gezegd, de overheid moet dat niet 
doen om principiële redenen, maar omdat 
deze vorm van vrijwillig pijn lijden onmo
gelijk met procedures omkleed kan 
worden.

4M
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Posterhuis!
Nooit gedacht dat ik mij ooit nog eens 
positief zou uitlaten over de Wadden
vereniging. U weet wel die organisatie 
met dat debiele logo van een half 
omgevallen stoel en wiens doel het 
alleen maar is om de waddenzee zo 
ontoegankelijk mogelijk te maken 
voor mensen. Welnu deze exponent 
van de milieu maffia, heeft openlijk de 
strijd aan gebonden met die -scheld
woorden schieten mij tekort- 
zeehonden-crèche in Pieterburen. 
Begrijp me goed ik heb niks tegen 
milieu, maar ik heb wel iets tegen al 
die zogenaamde milieu freaks, die met 
hun net te lange haren in een flatje een 
beetje voor het wad zitten te wezen.
De meesten van hen hebben het wad 
nog nooit dichterbij gezien dan op de 
kalender die ze op de wc hebben 
hangen. Recent onderzoek heeft uitge

wezen dat een aantal van die jojo's het 
liefst een zeehond als huisdier willen 
hebben, maar het uitlaten lijkt hen zo 
lastig. En hoe blijft een vlooienband 
om zo'n speknek zitten?

Maar goed deze Waddenvereniging 
heeft nieuwe plannen. In haar onmete
lijke wijsheid heeft de waddenvereni
ging geroepen dat de zeehonden 
crèche, in het kader van het milieu, 
beter gesloten kan worden. Door het als 
oude auto's oplappen van ziek, zwak 
en misselijke zeehonden zorgt de 
crèche ervoor dat de zeehondenpopu
latie onvoldoende bestand blijft tegen 
ziekten. Immers zoals het de natuur 
betaamt moeten alle zwakke broeders 
het veld ruimen, zodat alleen de 
sterken de soort doen voortbestaan. 
Lenie 't Hart, bang zij haar eigen toeris

tische trekpleister moet opgeven, is het 
daar volstrekt niet mee eens. De wad
denzee is nog veel te vies, volgens haar. 

Aaibaarheidsfactor
Nu kan ik mij vergissen, maar volgens 
mij staat de waddenzee in open verbin
ding met de Duitse en Deense wad
denzee. Daar is men al enkele jaren 
geleden gestopt met het opvangen van 
die beesten en er is nu reeds een over
schot aan zeehonden. In Denemarken 
worden die beesten zelfs selectief afge
schoten. Overigens, ik heb mij al aange
meld voor zo'n uiterst exclusieve jacht.

Hoe lang blijft een 
vlooienband om 

zo'n speknek zitten?

Is in Nederland dan alles zoveel 
anders? Helaas is het antwoord: ja. In 
Nederland hebben wij te maken met 
een weke publieke opinie die bereid is 
om bij het zien van twee bruine ogen 
helemaal te smelten en elk bedrag aan 
Pieterburen over te maken om een beest 
te redden. Enkel en alleen de aaibaar
heidsfactor van het beest bepaalt of wij 
daar geld voor over hebben. Zo heb ik 
nog nooit een ratten- of egel- of vlooien
crèche gezien, hoewel die beesten ook 
regelmatig door de mens om zeep 
worden geholpen.
Tja en dan nog Lenie 't Hart, zij heeft als 
tweedehands autohandelaar altijd een 
voorraadje van die beesten in huis. 
Vanaf het bestaan van de crèche is er 
nog nooit een moment geweest dat er 
geen voorraad was. De zeehonden 
worden daar als toeristische trekpleister 
uitgebuit.

En dan nog mijn persoonlijke mening? 
ach ik ben niet zo haatdragend tegen de 
Waddenvereniging. In het verleden 
hebben weleens ondoordacht actie 
gevoerd, maar ik vind dat we ze in deze 
actie wel kunnen steunen. Kunnen ze 
de volgende keer niet pleiten voor het 
totaal afschaffen van de milieuvereni
gingen? -M

De wadden zijn ook niet meer wat ze geweest zijn
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LEF
Bëbbilve ovr het periodiek Driemaster beschikt de Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie ook nog over het 

\ ys&Htiek-inaatschappelijk kaderblad LEE
LBFverschijnt vier keer per jaar en kost U maar vijfentwintig gulden. Wanneer U lopen 
defteijaar lid wordt, krijgt U de eerder dat jaar gepubliceerde nummers toegestuurd.
IHBis onafhankelijk en probeert zo neutraal mogelijk te werk te gaan.
Daamoor worden mensen benaderd uit onder meer de politiek en het maatschappelijk middenveld.
Nlhast een centraal thema heeft elk nummer een interview met een politicus of een ander belangwekkend persoon, 
«ai een boekbespreking.

ïn hatnummer 'Pers, Publiek en Politiek' onder andere:
-Vfca-premier Hans Dijkstal en journalist Mark Kranenburg over dit centrale thema 
-CUd4Hoofdredacteur LEF Cedric Stalpers over het perfecte persmodel 
-Interview met gedeputeerde Alexander Sakkers over de economische ontwik 
feeling van Groningen
-Hüafdredacteur Wim Niemeijer: 'Harry Mens blijkt ook maar een mens te zijn
Neemt U een abonnement op LEF? Blijft U graag op de hoogte? Vul dan onderstaande bon direct in en stuur hem naar 
het Algemeen Secretariaat van de JOVD!

Naam:.................................................................................................................................................................................................... ..........

Adfes:................................................................................................................................................................................................................

Woonplaats:.....................................................................................................................................................................................................

Telefoon:................................................................................................................................................................................................. .........

Handtekening:................................................................................................................................................................................................

Politiek Scholingsweekend
i

i Op 5-en 6 april aanstaande zal er wederom een Politiek Scholingsweekend plaatshebben in Arnhem, 
j Heil thema van het weekend is "parlementair debatteren".

De vraag zal centraal staan, welke vorm van parlementair debatteren het meeste bijdraagt aan de democratie.
©okzullen de deelnemers het tegen elkaar opnemen.

I

Heiiweekend staat open voor alle leden en is een gebeurtenis "ter leringh ende vermaek".
S/taur de bon naar R em co  van Lunteren (tel.040 - 24 60 298), Montgomerylaan 400,5623 CD Eindhoven. 

i Dtekosten bedragen ongeveer ƒ 15,-.

Naam:.... ...............................................................................................................................................................................................................

i Adres:................................................................................................................................................................................................................
I

I Woonplaats:......................................................................................................................................................................................................

'Tölefoon:...............................................................................................................................................................................................................
I
Hmdtekening:....................................................................................................................................................................................................

I

; Hierbij stel ik  mij aansprakelijk voor de door mij aangerichte schade
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De hel als niets;
een verlossende gedachte
door Wouter ter Heide

Onlangs heeft de Anglicaanse 
synode besloten tot wijziging van de 
traditionele voorstelling van hel en 
verdoemenis als zijnde een eeuwige 
kwelling, die van God een soort van 
sadistisch monster maakt.Mensen 
die zich tegen God keren wacht geen 
gruwelijke kastijding een eeuwige 
marteling, maar het niets, aldus de 
Anglicanen. Een verlossende 
gedachte die eindelijk de mogelijk
heid biedt tot concretisering van het 
fenomeen hel en haar aldus hanteer
baar maakt.

Wie zich tegen God keert kiest immers 
automatisch voor de mammon, de 
onverzadigbare geldgod die zijn

Een samenleving 
gestoeld op 

rechtvaardigheid en 
naastenliefde

bestaan dankt aan het liberale markt
denken, die verantwoordelijk is voor 
de onverteerbare maatschappelijke 
tweedeling die de rijken steeds rijker 
en de armen steeds armer maakt en 
daarmee de kloof, ofwel het schrij
nende onrecht stelselmatig doet toe
nemen. Vandaar dat het geenszins 
verwonderlijk is dat de markt geen 
enkele boodschap heeft aan bijbelse 
en sociale noties als rechtvaardigheid, 
solidariteit en naastenliefde. Haar 
gaat het slechts om de handhaving 
van de status quo, het godgeklaagde 
nu, waardoor zij in morele zin iden
tiek is aan het 'niets' van de Angli
canen. De Anglicaanse hel die de 
theologe Dorothe Solle in haar boekje 
'Sympathie' de 'warenhemel' noemt, 
waarin uitsluitend het gebod 'Consu
meer!' geldt.

Ploegscharen
Gelukkig is die normloze 'waren- 

hemel' met zijn adembenemende en 
oogverblindende pracht en praal effec
tief te bestrijden via een Brede Maat
schappelijke Discussie. Een publiek 
debat waarin het belang van het alge-

en de nieuwe aarde (waarin wij onze 
zwaarden hebben omgesmeed tot 
ploegscharen) als de ideale socialist- 
siche heilstaat. Hierin zijn de mensen
rechten -toch het universele ideaal- 
verwerkelijkt en daarom zal zij geen 
onoplosbaar geachte werkloosheids-,

Hel en hemel: lood om oud ijzer?

meen (waar de democratie toch voor 
staat!) het richtinggevend markt- of 
no-nonsense denken op de helling 
wordt gezet ten gunste vaneen norma
tief denken dat wel leidt tot een 
samenleving gestoeld op rechtvaar
digheid, solidariteit en naastenliefde. 
De wereld die correspondeert met 
zowel de geprofeteerde nieuwe hemel

armoede- of vluchtelingenprobleem 
meer kennen en als logisch gevolg 
daarvan natuurlijk ook geen menson
terende heksenjachten op illegalen of 
brute politieke terreur tegen dissi
denten; dit alles dankzij het niet 
langer te loochenen besef waar de hel 
of het niets in werkelijkheid voor 
staat. dê
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Het Algemeen Secretariaat
dmrPaul Burghout

Hfetft Algemeen Secretariaat is het 
beettuurlijk epicentrum  van de ver
eniging en, zoals Ruben Maes 
altijjd zegt, het enige concrete in de 
JOVD. Ver van alle rum oerige 
bovenzaaltjes en onvindbare buurt
huizen is er dan ook dit stijlvolle  
pamd aan de Haagse Herengracht 
wmar de cultureel bevlogen jonge 
liberaal zich kan vergenoegen aan 
dee grandeur van hoogpolige  
tapijten en antieke kroo nluchters. 
Vroor wie de eer nog niet heeft 
geütad lijkt een kleine introductie  
wiedl op zijn plaats.

Wamt voor wie het nog niet weet: het
A.S. is er voor U. Wij raden U dan 
ook aan gebruik te m aken van de 
geboden diensten en deze steenge- 
wcmrden triom f van jeugdig libera- 
Iisime m isschien zelfs eens m et een 
baj&oek te vereren. Onze lieftallige 
secretariaatsm edew erksters staan 
alttüjd voor Uw klaar en m isschien 
krajügt U zelfs de gelegenheid HB-ers 
imViun natuurlijke habitat te kunnen 
bestuderen. M aar w eest op Uw 
hoede: een bestuurder in het nauw 
m aakt vreemde sprongen.

Vóffiemde vogels
Injgewijden zullen het zich nog her
inneren: hun eerste bezoek aan het 
Hteagse. Ach, men was nog jong lid 
em Ihet hart klopte al in de keel bij de 
gecüachte aan een ontm oeting met 
Arjjan 'de Grote Boze W olf' Toor of 
eevi ander gevaarlijk geacht despoot. 
M aar die tijden zijn  nu voorbij. 
Openheid is het devies en niets staat 
on» dan ook in de w eg om langs het 
kanttoor op de eerste etage, waar 
kemmers zelfs niet van weten w at er 
mui precies

gebeurt, te snellen en op de tweede 
veardieping eindelijk thuis te zijn. 
Tó®lh is het altijd de vraag wie men 
errmu weer zal treffen. Het moge de 
leraer duidelijk zijn dat hier vogels

van verscheidene pluimage hun heil 
zoeken. Deze lieden staan bekend 
als A .S.-tijgers, houden doorgaans 
hele generaties brave bestuurders 
van hun w erk door hun constante 
gebemoeial en slijten hun dagen met 
nim m er aflatende pogingen in te 
breken in de geheim e dossiers die 
hier staan te verstoffen. De ervaren 
en geharde A.S.-bezoeker zal hen

De aard van de arret

herkennen als potentiële H oofdbe
stuurders en hun w ijselijk  links 
laten liggen. Zo troffen wij op de 
dag van ons bezoek de H oofdbe
stuurders Bremekamp en Riede aan: 
twee hoog gestratificeerde tijgers, 
om het zo m aar eens uit te drukken. 
Wij vroegen de heren naar de aard 
van hun bezigheden w aarop zij zich 
in een nadrukkelijk stilzw ijgen 
hulden. Zelfs onze befaam de afluis- 
term ethoden leverden w einig op. 
Zoals gew oonlijk hanteerden deze 
bew indslieden een onbegrijpelijk 
HB-j argon, vol codenam en als 
'brede basis ' en 'm aatschappelijke 
positionering'. Wij bleven ons 
afvragen of het hier nu ging om de 
aanschaf van

nieuw e vloerbedekking of over de 
langverw achte steun aan de liberale 
revolutie in Cuba. Hoe dan ook, de 
zegeningen van de vrije markt zullen 
wel weer niet vergeten zijn.

Exorbitant
Er restte ons niets anders dan ons 
gewonnen te geven. Ontdaan

trokken wij ons terug in de ont
vangstkam er en legden ons te rusten 
op het fraaie bankstel dat volgens de 
overlevering nog door Eduard van 
de Biezen is ontworpen. Er is nogal 
wat veranderd aan deze zaal de 
laatste tijd. Exorbitante uitgaven 
leidden tot de inrichting van een 
huisbibliotheek, gevuld met de 
importante werken van onvolprezen 
wijsgeren als Ayn Rand en Karl 
Marx. M ochten op komende con
gressen nogal wat onverwachte 
citaten door de zaal

vliegen, dan zal ons dat niks ver
bazen. De immer sterk bemande lees
tafel doet het ergste vermoeden. 
Onder het toeziend oog van het
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Wat nou piep-piep?

Koninklijk Paar vergaderen hier regel
matig hele kuddes jonge republik
einen over de acute pindaschaarste in 
Zuid-Jemen en andere

Des nachts komen 
hier de lijken uit de 

kast!

problemen die ons aller aandacht ver
dienen. Belangstellenden verwijzen 
wij naar de voorlaatste pagina van dit 
periodiek.

Na deze broodnodige onderbreking 
van onze expeditie werd het natuurlijk 
tijd voor de ultimate experience van de 
derde verdieping. Als eerste 
betraden wij de vergaderkamer waar 
wij de echo van vervlogen besturen 
meenden te horen. Op het tekenbord 
stonden treffende beeltenissen van 
de eerste letters van ons alfabet. Dat 
kan maar twee dingen betekenen: of 
het Hoofdbestuur had er onlangs 
vergaderd, of het Secretariaat Vor
ming en Scholing organiseert nu ook 
de cursus 'Lezen en Schrijven'. Op 
het m aartcongres zullen wij plenair

verzoeken een com m issie onder le i
ding van de heer van de Sande in te 
stellen om de zaak tot op de bodem  
uit te zoeken. M en kan immers niet 
voorzichtig genoeg zijn in dit gre- 
mium.

Nu restten ons nog twee ruim tes om 
aan ons experim ent te onderwerpen

Ten eerste het peeskam ertje waartoe 
het HIS door deze organisatie ver
doemd is en waar de computers nog 
op kolen gestookt worden. Een foto 
van niet nader te noem en dispuuts- 
dames in het gezelschap van de 
Nederlandse Napoleon deed ons 
voorgoed terugschrikken van dit 
kleinste kamertje.

Als laatste openden wij de eike- 
houten deur van het archief. Rillend 
betraden wij de ruimte waar onze 
historie staat te verstoffen. Des 
nachts schijnen hier de lijken uit de 
kast te komen, maar de eer om om 
dat mee te maken was ons niet 
gegund. Zelfs lukte het ons niet het 
vermiste naambordje van Marcel 'als 
ik hier druk' van der Schaaff te her
vinden tussen alle verloren 
gewaande lepeltjes, vlaggen en hoc
keysticks.
Maar laten wij niet te veel verraden. 
Laten we zeggen dat onze kruistocht 
na deze anti-clim ax tot een einde 
kwam. Het moge de lezer duidelijk 
zijn dat het Algemeen Secretariaat 
van de Jongeren Organisatie Vrijheid 
en Democratie voor elk wat wils 
biedt. Wij hopen dan ook dat de 
lezer na het lezen van dit geschrift 
verkw ikt en geïnspireerd in de trein 
zal stappen. -LH

Hoe koffer, hoe groffer
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Verander het gezicht 
van de 21ste eeuw

KOM NU BESTUURSKUNDE STUDEREN 
IN ROTTERDAM

Milieuvervuiling, verkeersdrukte, criminaliteit, Europese 

eenwording. Problemen die we de 21ste eeuw binnen

slepen en waar jij nu al politieke ideeën over hebt.

Werk mee aan echte oplossingen. Een mooie uitdaging 

voor de eerste bestuurskundigen van de 21 ste eeuw. Wie 

het komend studiejaar met ons meedoet, is in 2001 klaar. 

Zit jij daar bij?

Bestuurskunde geeft je een brede kijk op de samenleving. 

Hoe is de macht verdeeld? In Nederland. In Europa. Hoe 

kun je er invloed op uitoefenen? Wij leren je oplossingen te 

bedenken bij botsende belangen in de maatschappij.

Na je studie ga je als adviseur bij de overheid of in het 

bedrijfsleven werken.

Afwisselend
Bestuurskunde is een afwisselende studie. In je studie

pakket zit economie, politicologie, rechten, sociologie, 
organisatiekunde. We leren we je ook praktische dingen 

zoals vergaderen en onderhandelen. Dat heb je allemaal 

nodig, omdat je als bestuurskundige met verschillende 

mensen, meningen en wetten te maken krijgt.

Je mag wat ons betreft ook over de grens kijken hoe ze 

daar hun problemen oplossen. We hebben uitstekende 

contacten met buitenlandse universiteiten.

Enthousiast?
Bel voor meer informatie met mevrouw A.van de Pavert, 

telefoon (010) 408 21 33. Of schrijf naar: Bestuurskunde, 

Antwoordnummer 5122,3000 VB Rotterdam.

ERASMUS UNIVERSITEIT ROTTERDAM

B E S T U U R S K U N C
L

Introductie
weekend
Op 10 en 11 mei aanstaande heeft wederom het introduktieweekend plaats te 
Soest.Het Weekend is speciaal voor nieuwe leden en voor geïnteresseerden die 
de JOVD nog even beter willen leren kennen voordat ze lid worden. Op het 
weekend zal je door middel van cursussen, discussies en veel gezelligheid de 
JOVD leren kennen als een leuke en leerzame vereniging.

Heb je interesse, stuur dan de bon naar het Algemeen Secretariaat.
De kosten van het weekend bedragen ongeveer ƒ 35,-.
Voor informatie kun je bellen met Josien Berkenvleder, tel.: 024-3239821 
Naam:

Voornaam:.............................................................................................................................

Afdeling:................................................................................................................................

Adres:......................................................................................................................................

Postcode/Plaats:..................................................................................................................

Telefoon:.......................................................................................................... .......................

Handtekening:......................................................................................................................

Promomateriaal?!?!

Alles wat je altijd al hebt willen weten over de goodies van de JO V D . . .

WIE?
Het promomateriaal is bedoeld om potentiële leden te informeren over en te 
confronteren met de JOVD. Daarnaast is het ook voor jezelf bedoeld. Ja, voor 
jou dus. Wat is er mooier dan je JOVD-post te openen met een JOVD-brieven- 
opener
(ƒ 0,50) en daar met je JOVD-pen (ƒ 0,75) op te reageren?

WAT?
Van stickers tot vlaggen, van bierglazen tot posters. De preciese bestellijst van 
artikelen kun je vinden in de HB Nieuwsbrief, of vragen aan je afdelingsbe
stuur.

WAAR?
Het promotie-materiaal is te koop op het Algemeen Secretariaat tijdens kan
tooruren, en tijdens elk congres op het Congressecretariaat.

HOE?
je vult de bestellijst in en stuurt die naar het Algemeen Secretariaat, zodat de 
artikelen klaar gezet kunnen worden. Of je komt gewoon langs op het AS.
Voor vragen kun je bellen met het AS (070-3622433) of met Eelco de Jong 
(040-2538689)
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GROOT NATIONAAL 
STUDENTENDEBAT 17 MEI A.S.
Onze nationale luchthaven, Amsterdam Airport Schiphol, heeft een debat uitgeschreven voor studenten.
Het onderwerp is de zeer actuele en minstens zo controversiële "balans tussen economie en milieu".
Eindelijk kunnen studenten hun stem laten horen tegenover Schiphol.
Bijna alle universiteitssteden zijn benaderd om de voorrondes te organiseren.
Iedere stad mag twee a drie teams(van twee personen) afvaardigen naar de landelijke finale op 17 mei, 
waar je kans maakt op een lang weekend Parijs voor vier personen.
In Utrecht wordt deze voorronde georganiseerd door de Utrecht Debating Society.
Deze vereniging wil de deelnemende studenten natuurlijk zo goed mogelijk voorbereiden om te zorgen 
voor een vlammend debat.
In april houden wij vier workshops voorafgaand aan onze voorronde, die 
gehouden zal worden op 3 mei.
De workshops zullen plaatsvinden op 2 ,9 ,1 6  en 23 april vanaf 19.30 uur, waarschijnlijk in het Akademie-gebouw 
aan het Domplein in Utrecht.
De eerste twee workshops gaan over de kunst van het debateren.
Ook als niet geoefende spreker kun je je dus gerust in schrijven voor dit voor dit toernooi.
De andere twee workshops zijn meer op het inhoudelijke aspect van het Schiphol-debat gericht.
Er zullen sprekers komen en er zal een mini-forum gehouden worden.

Heb jij een mening en durf je de 'debat-arena' in, huiver dan vooral niet en meld je aan!
Heb je nog vragen of wil je je inschrijven voor de work-shops en het toernooi, bel dan
030-2721533 (Sanne Tromp of Philippine Stevens) of spreek je naam, adres en telefoonnummer in op het
antwoordapparaat van de UDS (030-2536398).
Ook kun je je schriftelijk opgeven door de onderstaande bon in te vullen en die op te sturen naar de 
UDS: Postbus 1586; 3500 BN; Utrecht.
De kosten bedragen f15,- voor de workshops, het inschrijfgeld en de lunch op 3 mei.
NB: onderstaande inschrijfbon geldt alleen voor de voorronde van Utrecht.
Mocht je in een andere stad wonen en toch willen deelnemen aan het toernooi, houd je ogen dan goed open.
Ook jouw stad zal binnenkort zijn eigen voorronde organiseren.

Aanmeldingsbon voor de workshops en het debattoemooi van 3 mei 1997

N AAM ............................................................................................................................................................................

ADRES:...................................................................... .•...................................................................................................

POSTCODE & WOONPLAATS:..............................................................................................................................

TELEFOONNUMMER: ...........................................................................................................................................

HANDTEKENING: ................................................................................................................................................

Ik meld mij aan en maak f15,- over op rekeningnummer 68.96.102 t.n.v. UDS-Schipholdebat.
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Secretariaten en commissies
Internationaal Secretariaat Commissie Europa Commissie Minderheden
Delphine Pronk Iqbal Beem Jeroen de Veth
010.4110813 078.6146721 0318.638917

V&S Secretariaat Commissie Milieu Commissie Landbouw
Karin Scheidel Dirk Pol Dennis Hurkmans
030.2545410 010.4778328 0413.229716

Politiek Secretariaat Commissie BiZaJus Commissie Onderwijs
Marcel van der Schaaff Reza Atighi Leonie Appelman
020.6853797 0255.33630 073.6141409

Commissie buitenland Commissie S.E.B.
Eelco Meerdink Pieter van den Berg
030.2965942 053.3180964

iberale agenda
datum afdeling activiteit plaats en tijd contactnummer
16 maart Verjaardag Olaf en Paul Akersloot A.S. 070-3622433
17 maart Maastricht Discussieavond met W D :

dhr. F. Bolkestein Oude Theater 15.45 Luc 043-3434052
18 maart Rijnmond Debatavond met andere PJO's Josephine Anita 010-4028168
18 maart Eindhoven After-congresborrel Trafalgar Pub 20.00 Eelco 040-2538689
18 maart Den Haag ALV A.S. Rogier 070-3501660
21 maart Groningen ALV Café Leto Daniël 050-3121031
24 maart Amsterdam Excursie Heineken-brouwerij Lennert 020-6163177
25 maart Den Haag Cursus A.S. Rogier 070-3501660
26 maart Utrecht Cursus Azielzoekersspel Gasterij 20.00 Misha 030-2910370
26 maart Baronie van Breda Cursus Besturen De Fanfare 20.00 Leonie 073-6141409
27 maart Maas & Yssel Politiek café Central 20.00 Rikkert 0182-519944
1 april Eindhoven Carten (vertrek TP) Eindhoven 20.00 Eddie 013-5431276
1 april Twente Politiek café Binnenhof 20.00 Nathan 053-4895087
2 april Delfland Cursus Presentatietechnieken 20.00 Erika 015-2132804
5-6 april Politiek Scholingsweekend Arnhem Remco 040-2460298
9 april Maas & Yssel Cursus Europa De Veste 20.00 Rikkert 0182-519944
15 april Hart van Brabant ALV Marijnen 20.00 Marco 013-5353616
18-19 april Groningen Afdelingsweekend Daniël 050-3121031
3 mei De Compagnie Discussie: Duitslands herinneringen De Kwinne 20.00 Wim 050-5718561
10-11 mei Introductieweekend S oest Josien 024-3605525



JOVD-circuit
over het debat

het debat wilt U
deden ook leuk r een dubbeltje op de eerste ra

Des nachts kwamen de lijken weer uit de kast

Twintig geeuwen kijken op U neer

ï±ii__ i \

Daar was weer een meisje Loos

Okhuijsen heeft wel wat van Brinkman. 
Maar hoe zal zijn shuffle aflopen?.The Last of the Famous Interna 

tional Playboys.

Het HB, dat kan ook jou overkomen!
In den beginne was het woord: -Verhip!
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Interview met Robin Linschoten.... 4
Uw redacteuren hadden het genoegen 
te mogen spreken met Robin Lin
schoten. Van Benjamin tot oude rot: 
snapshots uit een politieke loopbaan.

Euro-reis................................................. 6
Als Edgar iets doet, dan doet 'ie het 
ook goed. Ons is gevraagd zorg te 
dragen voor de publiciteit die 's mans 
project verdiend. Laat dit buiten
kansje niet aan U voorbij gaan: Inter
nationaal is er immers voor U.

Prolegomena tot een debat................8
Michiei had weer een moralistische 
bui. In dit artikel veegt hij de vloer 
aan met vele in de tijd verdwaalde 
lieden. Over de civilisatie-these en de 
harde feiten over soft-drugs.

Als 'weten' niet genoeg i s ............... 14
Boerhave heeft het altijd al geweten: 
simplex sigillum veri. In deze ware 
amour propre geeft Verwaayen dan 
ook blijk van zeer toepasselijke Zeit- 
gemcisse Betrachtungen.

Smells like Akersloot........................16
In een vrijmoedig verslag geeft de 
redactie getuige van de triomfen en 
tragedieën die het JOVD-congres zo 
waardevol maken in onze jonge 
leventjes. Gelukkig werd er tussen 
alle gekloonde opinies en boerenge
rucht ook nog het een en ander aan 
politiek gedaan.

Interview met Delphine Pronk..... 20
Driemaster babbelde met het voor
malig wereldwijde visitekaartje van 
de vereniging en raakte bijkans in 
internationale sferen. Delphine Pronk 
wijdde ons in in de geheimen van 
'internationaal' en de geheimen van 
een lange loopbaan.
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Kopij op flop (WP5.1 of 5.2) voor 
deadline sturen naar: 

redactie Driemaster p /a  Algemeen 
Secretariaat JOVD Herengracht 38a 

2511 EJ Den Haag

Het congres van vijftien en zestien 
maart jongstleden te Akersloot stond in 
het teken van het Politiek Festival. Een 
kleurrijke verzameling moties en noti
ties passeerden de revue. Afgezien van 
deze politieke moties en notities 
werden ook enkele huishoudelijke 
moties behandeld. Zo deed de afdeling 
Utrecht het voorstel om de beginselver
klaring, die ruim twintig jaar oud is, te 
herzien. Het Hoofdbestuur heeft toege
zegd de herziening voor maart negen- 
tienachtennegentig op de agenda te 
zetten. In april heeft het Hoofdbestuur een 
commissie in het leven geroepen die na de 
zomervakantie verslag zal uitbrengen van 
haar bevindingen. De commissieleden 
kunnen daarbij gebruik maken van de 
waardevolle bijdragen die zowel klassiek 
als ontplooiingsliberalen aan dit debat 
hebben geleverd in Driemaster.

De belangrijkste vraag die beantwoord 
zal moeten worden is de vraag hoe de 
huidige vijf beginselen zich tot elkaar 
verhouden. Klassiek liberalen be
schouwen doorgaans de vrijheid van het 
individu als belangrijkste beginsel. De 
andere vier vloeien dan hieruit voort 
(verdraagzaamheid en gelijkwaardig
heid) of begrenzen deze (verantwoorde
lijkheid). Het beginsel van de sociale 
gerechtigheid heeft minder betrekking 
op deze redenering. Dit beginsel is dan 
ook het cruciale probleem in de discussie 
tussen klassiek en ontplooiingsliberalen. 
Ontplooiingsliberalen zien verdraag
zaamheid, verantwoordelijkheid, gelijk
waardigheid en sociale gerechtigheid 
eerder als voorwaarde om werkelijk vrij 
te kunnen zijn. Zij kennen de vijf begin
selen doorgaans dan ook een gelijke 
waarde toe; beschouwen hen als even 
essentieel voor de ontplooiing van het 
individu. Deze waardering komt voort 
uit de idee dat niet enkel positieve, maar 
ook negatieve vrijheid nodig zijn om tot 
ontplooiing te kunnen komen.
De discussie over de eventuele her
ziening van de beginselverklaring zal 
zich tevens toespitsen op de verdere 
invulling van deze beginselen. Momen
teel is de achtergrond van deze begin
selen immers niet duidelijk. Zo stelt de 
huidige beginselverklaring dat verant
woordelijkheid doelt op de solidariteit 
van de medemens.De JOVD-er vraagt

zich regelmatig af wie die 'medemens' 
dan wel niet is. Is het iemand die niet 
door eigen toedoen afhankelijk van de 
overheid is geworden? Het zou immers 
onredelijk zijn hem hiervoor verant
woordelijk te stellen. Later in de begin
selverklaring wordt echter gesteld dat de 
medemenselijkheid vereist dat de 
sterken de zwakken helpen. Het 
blijft de vraag of met 'zwakken' ook die
genen worden bedoeld die al verschei
dene kansen hebben laten schieten, zoals 
mensen die hun school niet hebben afge
maakt of geen gebruik maken van de 
gelegenheid die het arbeidsbureau biedt 
tot het volgen van cursussen. In een 
nieuwe beginselverklaring zal deze 
kwestie niet volledig opgelost kunnen 
worden.De consequenties van de keuzes 
die gemaakt zullen worden in deze dis
cussie dienen echter wel een belangrijke 
rol te gaan spelen. Wanneer we bijvoor
beeld stellen dat de overheid elke burger 
een menswaardig bestaan moet garan
deren, dient helder te zijn wat wij ons bij 
een menswaardig bestaan voorstellen. 
Dit kunnen we bijvoorbeeld zien als 
geestelijke en financiële vrijheid, maar 
dan nog zullen wij deze vrijheden nader 
moeten specificeren. Financiële vrijheid 
kan omschreven worden als de moge
lijkheid om in de eerste levensbehoeften 
te voorzien. Maar wat zien wij als eerste 
levensbehoeften? Enkele jaren geleden 
rekende de JOVD hier niet alleen huis
vesting, kleding en voedsel toe, maar 
ook media als telefoon, televisie en krant. 
Deze hebben tenslotte een belangrijke 
plaats in onze maatschappij ingenomen.

De discussie over de herziening van de 
beginselverklaring zal niet alleen ideolo
gisch van aard moeten zijn. Eventuele 
praktische consequenties van de herzie
ning dienen overwogen te worden. Een 
zware opgave voor de commissie. Zij zal 
dan ook bijgestaan moeten worden door 
een vereniging die haar verantwoorde
lijkheden neemt en deze belangrijke dis
cussie van voldoende voedingsbodem 
voorziet. Ik vertrouw erop dat de vereni
ging deze taak op zich neemt en zie dan 
ook met belangstelling de discussie in 
de afdelingen, de verenigingsbladen en 
op het congres tegemoet.

Ciska Scheidel éB.
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Paars blijft een 
doorslaggevend succes
een interview met Robin Linschoten, door Paul Burghout en Rob Okhuijsen

Robin Linschoten is een naam die in 
onze vereniging weinig introductie 
behoeft. Eind jaren zeventig nam hij 
als Internationaal Secretaris zitting in 
het Hoofdbestuur van de JOVD, alvo
rens te promoveren tot Secretaris- 
Generaal van de LYMEC. Reeds op 
vijfentwintigjarige leeftijd trad hij toe 
tot de Tweede Kamerfractie van de 
VVD. Na viertien jaar verschillende 
functies in het Haagse te hebben ver
vuld heeft hij nu de politiek verruild 
voor het bedrijfsleven, en de kans is 
klein dat we hem op korte termijn 
terugzien op het landelijk podium. 'Ik 
denk dat ik thuis met een stevige 
oppositie te maken zou krijgen als ik 
na de verkiezingen weer de politiek in 
zou w illen/ vertelde de nog immer 
jeugdig ogende Linschoten ons. 
Tegenwoordig houdt hij kantoor in de 
Amsterdamse Bijlmer waar hij voor 
het bedrijf 'Interface' werkt. Uw redac
teuren confronteerden de heer Lin
schoten natuurlijk ook met de vraag 
wat de JOVD voor hem heeft bete
kend. 'Als ik iets in de JOVD heb 
geleerd, is het wel op mijn bek gaan!' 
Alzo werd Uw redacteuren vast een 
hart onder de riem gestoken.

Ik begrijp dat U momenteel betrokken bent 
bij het opstellen van het nieuwe verkiezings
programma van de VVD. Moeten we op 
grote veranderingen rekenen?
Nee, er komen geen grote verande
ringen. De VVD is tenslotte een redelijk 
consistente partij wanneer het gaat om 
de hoofdlijnen van het beleid. Maar we 
zullen natuurlijk wel proberen met 
nieuwe ideeen, met een nieuw geluid te 
komen.
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Wordt het programma er ook niet rechtser 
op? Er wordt tenslotte beweerd dat de VVD  
steeds vaker in de 'conservatieve vijver'pro-



beert te vissen.
Ik vind dat onzin. De W D  is nog altijd 
een liberale middenpartij en ik hoop 
ook dat het nieuwe programma die uit
straling zal hebben. Vroeger had je die 
discussies ook al, over links en rechts in 
de VVD. Maar ik kan je verzekeren dat 
die zogenaamde Nijpelianen toen niet 
bestonden, zoals er ook nu geen sprake 
is van een factie rond de fractie-voor- 
zitter. Er is maar een groep rond Frits 
Bolkestein en dat is de Tweede Kamer
fractie.

Toch wordt de VVD er tegenwoordig regel
matig van beschuldigd conservatief en zelfs 
nationalistisch te zijn.

Ja, maar je weet toch van wie die 
beschuldigingen komen. Liberalen 
nationalistisch noemen is echt onzinnig. 
Het liberalisme is altijd al internationaal 
gericht geweest. De VVD is altijd al een 
grote voortrekker van de NAVO en 
Europa geweest. Maar dat betekent 
natuurlijk niet dat we niet met enige 
nuance moeten aankijken tegen de ont
wikkelingen in Europa.

Toch lijkt de VVD 'eurosceptischer’ te 
worden. Van Traa heeft onlangs zelfs 
beweerd dat de VVD de gordijnen sluit voor 
Europa.

Tsja, ik ken de opvattingen van Van 
Traa als mijn broekzak. Ik ga me dan 
ook pas zorgen als hij lovend spreekt 
over het buitenlandse beleid van de 
VVD. En wat dat 'eurosceptische' 
betreft; ik ben het helemaal niet eens

De W D  is nog 
altijd een liberale 

middenpartij

met de lijn van de engelse Conservative 
Party. Ik vind samenwerking belang
rijk, en niet alleen op economisch en 
monetair gebied. Denk aan de democra
tische invulling. Liberalen moeten grote 
argwaan hebben waar het het leggen 
van politieke macht op plaatsen die niet 
democratisch gecontroleerd worden 
betreft. Europa is nog lang niet af.

Ik ga me pas zorgen maken als Van Traa de 
VVD looft met haar buitenlandse politiek

Bent U dan ook voor uitbreiding?

Ik vind uitbreiding erg belangrijk. Dan 
denk ik vooral aan een aantal voorma
lige Oostbloklanden. Turkije vind ik 
echter toch voornamelijk een Aziatisch 
land. De toetreding van Turkije zou de 
Europese politiek er een stuk ingewik
kelder op maken. Het land zou dan bij
voorbeeld de totale Europese rechts
orde moeten accepteren, en ik weet niet 
of ze daar al zo ver zijn.

Terug naar de nederlandse politiek. Wat is 
Uw oordeel over de 'paarse periode'?

Paars is absoluut een doorslaggevend 
succes geworden. Het is het eerste  
kabinet geweest dat er in geslaagd is 
een aantal dingen fundamenteel te ver
anderen en op de rails te zetten. In de 
jaren voor paars werd er in liberale 
kringen altijd gezegd dat een regering 
met de PvDA op een debacle zou uit
lopen. Maar als je kijkt naar de uitstra
ling van dit kabinet en de manier 
waarop er in het land op gereageerd 
wordt is er geen enkele reden om spijt 
te hebben. Ook daarom is het voor de 
hand liggend dat paars als het mogelijk 
is na de verkiezingen wordt voorgezet 
in dezelfde samenstelling als nu. 
Mochten de PvDA en de VVD samen 
een meerderheid behalen lijkt het mij 
om verschillende redenen politiek 
onwenselijk als zij samen een kabinet 
gaan vormen.

Een ander punt voor de volgende verkie
zingen is natuurlijk het 'debat over de 
moraal'. Bolkestein heeft zelfs gezegd dat we 
in Nederland weer de behoefte hebben aan 
een bezielend verband. Zien we daar nog 
iets van terug in het nieuwe verkiezingspro
gramma?

Ik vind dat geen zaken die in een ver
kiezingsprogramma thuishoren. Op de 
achtergrond behoort het natuurlijk een 
belangrijke rol te spelen. Politici kunnen

natuurlijk in hun publieke optreden 
aangeven binnen welke marges op dat 
gebied wil opereren. Ik denk dat Frits 
Bolkestein met die opmerking voorna
melijk heeft willen zeggen dat christen
democraten niet het alleenrecht hebben 
op het gebied van normen en waarden. 
Ook liberalen hebben een moraal die 
voortkomt uit de tradities die we hier 
hebben.

Maar wat is er tegen om dergelijke zaken 
ook inzet van de verkiezingen te maken, 
zoals dat ook momenteel in Engeland 
gebeurt? Lijken de verkiezingen niet al te 
zeer om economische aangelegenheden te 
draaien?

Liberalen nationa
listisch noemen is 

echt onzinnig

Dat vind ik niet. Bij de laatste verkie
zingen was ook het milieu een belang
rijk issue. Bij de komende verkiezingen 
vermoed ik dat zaken als veiligheid en 
ruimtelijke ordening een grote rol gaan 
spelen. Denk aan de discussie over de 
grote infrastructurele projecten.

Heeft U een andere kijk op de Haags politiek 
gekregen nu U in het bedrijfsleven werkt?

Den Haag is voor mij niet de grote 
vijand geworden, of zo iets dergelijks. 
Het grootste verschil is natuurlijk wel 
dat de besluitvorming hier op een hele 
andere manier tot stand komt en de 
publieke tribune natuurlijk ontbreekt. 
Ik vind het zelf trouwens erg jammer 
dat er weinig uitwisseling is tussen de 
top van het bedrijfsleven en de top van 
de politiek. In de ons omringende 
landen zie je dat veel meer. Ook voor de 
nederlandse verhoudingen zou het erg 
goed zijn als die switch wat vaker werd 
gemaakt. 4Ê.
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EURO-REIS
Van 8 tot en met 16 juli wordt door het Internationaal Secretariaat in samenwerking met de Vlaams Liberaal Democratische Jon
geren de zogenaamde Euro-reis georganiseerd.
Deze reis zal ons van Brussel via Luxemburg, Chamonix, en Genève naar Straatsburg voeren.
We zullen bezoeken brengen aan de NATO, de VLD, de Europese Investeringsbank, het Europees Hof, de Verenigde Naties, het 
Rode Kruis, de World Trade Organisation, het Europees Parlement, de Raad van Europa en de Human Rights Commission.

De reis zal afgelegd worden per luxe toeringcar en we zullen genieten van goede jeugdhotels. De kosten zullen vrij laag zijn 
Voor meer informatie over weer zo'n berucht internationaal buitenkansje kim je bellen met E.Hutte of de folder halen op het 
Algemeen Secretariaat.

Stuur voor opgave deze bon vergezeld van je motivatie naar het Algemeen Secretariaat

N aam :....................

Adres:.....................

Postcode:...............

Plaats:.....................

Telefoon:................

Paspoortnummer:

Nieuwe koers Driemaster

Driemeter k rijg t b in n e n k o rt een  

n ie u w e  b em a n n in g .

D e h oofd  red acteu r is d an  o o k  o p  

/o o k  n a a r  v e rsterk in g . V ooral een  

fo to -re d a cteu r is d rin g en d  g ew en st.

O o k  ied ereen  m et 

schijftalen!- is w elk o m !

V oor m e er in fo rm a tie  o f  so llic ita ties , 

n e m e  U c o n ta c t o p  m et 

Egbert Koops, 071.5124873

LEF

Bent U eigenlijk al lid van 

LEF?

LEF is het onafhankelijke 

kaderblad van de JOVD. 

Wordt snel lid en betaal 

slechts ƒ 25,- per jaar
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Posterhuis!

Als je perfectie in chaos nastreeft, ben je 
daar nooit ver van verwijderd -A.Torini

-Wat vind je ervan? Aandachtig 
bekeek hij de vragensteller en nam 
hem in zich op. Zijn aandacht dwaalde 
af naar de locatie. De McDonalds was 
niet de meest ideale plek voor dit 
gesprek. Teveel mensen om hen heen. 
Ook wel veilig, ergens. -N ou? De 
zwijgzame man antwoordde: -Welk 
bedrag? Er werd iets gekrabbeld op 
een papiertje, wat vervolgens over 
tafel werd geschoven. Een vluchtige 
blik en de zwijgzame reageerde: -Ik 
zou je op je bek slaan als ik de Familie 
was. Onverstoorbaar at de ander door. 
-Weet je nog die brillendeal? zei hij. 
-Was voor jouw tijd. Hij wees op zijn 
pink, het topje zat scheef.
De ander begreep het meteen. Er was 
iets bijna misgegaan en onder Torini 
werd dat niet geaccepteerd. De zwijg
zame stond op en liep weg. Zonder 
groet.

Buiten was het nacht, met die mieze
rige, net nat makende regen. Stevig liep 
hij door, hij was in gedachten ver
zonken. Bestaat er dan tegenwoordig 
geen controle meer? Waar is dat gevoel 
van eer gebleven? In zijn dagen was 
men hard maar duidelijk geweest. 
Zoals laatst in Rotterdam, dat kon toch 
echt niet. Dat lastige neefje, dat zijn 
poten niet kon thuishouden, zijn 
handen hadden gejeukt. Maar zijn leef
tijd werkte hem tegen. In ieder geval 
was Annouska sterk genoeg geweest 
om haar belager van zich af te houden. 
Maar zo hoort het niet. Althans niet vol
gens zijn regels.

Zonder vragen
Zijn ogen deden pijn. Fel zonlicht, daar 
kon hij steeds slechter tegen. Hij had 
afgesproken met zijn broers op dit 
terras. Hij was wat aan de vroege kant. 
Grijs, driedelig pak, zonnebril, grijze 
hoed en glimmende schoenen. Zwart

v , Sfc

uiteraard, geen andere ■ n j L  
kleur. Kledingvoor- 3 B 9 y | p P E P  
schriften waren bijna '
even belangrijk als eer.
Eigenlijk is het een deel 
van je gevoel voor eer, 
mijmerde hij. Als je geen 
respect hebt voor hoe je 
omgeving je ziet, heb je 
geen respect voor je zelf.
Hij had zich verscholen 
onder de rand van een 
parasol, zichzelf
beschermend tegen het 
vale zonlicht dat door 
de voorjaarslucht prikte,
Olfonso kwam op hem 
af, zijn vermoeide tred 
was opvallend. In geen 
enkel opzich waren ze te 
herkennen als broers, 
maar Torini had wel 
degelijk voor hun beider bestaan gezorgd. 
Olfonso schoof de stoel aan. -Komt de 
Grote Baas niet? -Nee, luidde het ant
woord vanachter zijn zonnebril. Hij had 
andere verplichtingen, moest getuigen bij 
een huwelijk. Zo gaat dat tegenwoordig.

Zo ging dat 
tegenwoordig

De rode auto remde net iets te abrupt. 
Rijden was niet Ibo's sterkste punt. 
Geld, vooral veel geld, daar kon lbo 
goed mee overweg. Hij wist feilloos de 
adresjes waar je zonder problemen je 
geld van smaak kon laten veranderen. 
Zonder vragen. De broers waren weer 
compleet. Het gesprek ging, zoals altijd, 
over de jongere garde. Termen als 'geen 
respect voor kennis en kennissen', 'geen 
gevoel voor eer' en 'men rotzooit maar 
wat aan' vlogen over de tafel. Het spel 
werd gespeeld met andere regels die ze 
niet begrepen. Andrea leidde de Raad 
goed, daar was geen twijfel over, maar

Ach, es war nicht meine Wahl.

nog een vrouw erbij? In hun tijd was het 
zo geweest dat als de Raad iets had 
besloten, iedereen luisterde. Nu was dat 
anders, de Raad had zich laten 
inpakken, vonden de broers. Tijdens het 
gesprek verhieven de broers nooit hun 
stem. Dat was ook niet nodig, ze waren 
onafscheidelijk, ze waren immers familie.

Hij sloot zijn ogen en wreef erin. Het 
gaf een tijdelijke verlichting van de pijn. 
Hij dacht terug aan de woorden van 
Torini: als jij een idee hebt, dan is dat 
een goed idee. Anders zou jij dat idee 
nooit hebben bedacht. Je kunt het nog 
ver brengen binnen de familie, maar 
pas op. Je moet op je vijanden letten, 
hoewel zij niet het grootste gevaar zijn. 
Iemand die laat blijken je vijand te zijn, 
is dom. Pas op voor je vrienden. Zij zijn 
slim en scherp omdat je bij hen kwets
baar bent. Heb respect voor je kleding. 
Zij verhullen, maar vertellen ook wie je 
echt bent.

Hij wreef de smet van zijn schoenen, ze 
glommen weer. J a
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Prolegomena tot 
een debat

DoorMichiel Buck-Visser

Het hart van het liberalisme vertoont 
een gapende leegte.Het geeft namelijk 
geen antwoord op de ultieme politieke 
vraag die het discours sinds Socrates 
heeft beheerst, namelijk de vraag wat 
de beste manier is om te leven; in 
andere woorden wat 'het goede leven' 
inhoudt. Net zoals de wiskunde, vol
gens Gödels incompletietheorema, 
geeft het liberalisme geen antwoord 
op de meest centrale vraag die de dis
cipline kent.

Volgens het liberalisme is er immers 
geen eenduidig antwoord te geven op 
de vraag wat het goede leven is. Ieder 
individu moet dat voor zichzelf 
bepalen, en laat zich daarbij leiden door 
zijn eigen preferenties. Goed leven is 
een kwestie van smaak. Waarden zijn 
dan ook een concept waar liberalen 
moeilijk mee uit de voeten kunnen. Wie 
ervan uitgaat dat morele kwesties 
beslist worden aan de hand van de toe
vallige voorkeuren van een individu, 
die autonoom tot stand komen, ver
werpt de idee van een gemeenschappe
lijk waardenkader. Deze karikatuur van 
het liberalisme is het politieke systeem 
van Van Ommeren en ongetwijfeld vele 
anderen. Het is niet het mijne, en ik 
denk ook niet dat het dat van de JOVD 
zou moeten zijn. Van Ommeren heeft 
zijn gedachtegoed vertaald in een 
proeve tot beginselverklaring, en ik zal 
daar dus tegenin moeten gaan.

Rood document
Dat Van Ommmeren heeft geprobeerd 
een discussie te starten over een nieuwe 
beginselverklaring is op zichzelf goed. 
Ik spreek dan ook de hoop uit dat al 
mijn verenigingsgenoten zich in dit 
debat zullen mengen. Laat ik allereerst 
duidelijke lijnen trekken op de kaart

van het slagveld. Dat Van Ommeren de 
huidige beginselverklaring verwerpt en 
als socialistisch afdoet juich ik toe. Het 
is een schande dat dit rode document al 
die jaren onbesproken is gebleven. Ik 
ben het ook met hem eens dat de kritiek 
die Collin en Van de Broek hebben laten 
horen ons niet verder helpt. Het lijkt mij 
in onze kringencommunis opinio dat 
belastinggeld er niet voor bedoeld is om 
luxe-artikelen aan werklozen te ver
schaffen.
Nadat Van Ommeren echter het stuk 
van Collin en Van de Broek op overtui
gende wijze heeft weerlegd is het ver
dacht stil gebleven aan het front. Zaak is 
nu om ons af te vragen of Van Omme- 
ren's variant hetgene is wat we willen. 
Ik meen dat er nog geen echt debat 
heeft gewoed en ik zal mij daarom in dit 
stadium beperken tot een inhoudelijke 
discussie over de hoofdlijnen van deze 
problematiek.

Van Ommeren doet voorkomen alsof 
zijn proeve een terugkeer is naar het 
klassieke liberalisme. Dat is echter 
onzin. In zekere zin is het verschraalde 
liberalisme dat hij voorstaat een andere 
vertaling van het sociaal-liberalisme dat 
hij zo zegt te verafschuwen. Wat is 
namelijk de kern van het sociaal-libe- 
rale denken? De idee van de zelfverwe
zenlijking van het individu. De huidige 
beginselverklaring (en in de tijd ver
dwaalde lieden als Collin en Van de 
Broek) stelt dat het de taak van het col
lectief is om via de door de overheid

vergaarde belastingsgelden, individuen 
in hun verwezenlijking bij te bestaan. 
Van Ommeren verlaat die gedachte. 
Wel gaat hij ervan uit dat ieder individu 
zelf moet bepalen hoe hij zijn leven 
inricht. De overheid moet ook hier faci- 
literend optreden om individuen daar 
bij te helpen. Dit kan zij doen door niet 
te in te grijpen, geen geld rond te 
pompen; door individuen niet lastig te 
vallen maar hen in vrijheid eigen beslis
singen te laten nemen.

Organisch
Dit lijkt mij echter wat te makkelijk. De 
dichotomie tussen positieve en nega
tieve vrijheid is ons allen wel bekend, 
en het lijkt mij dat het gezond verstand 
alleen maar voor negatieve vrijheid kan 
kiezen. Punt is nu dat juist het libera
lisme zich niet alleen tussen die twee 
polen beweegt. Anders zou het poli
tieke debat ook al lang tot stilstand zijn 
gekomen. Het centrale probleem is dat 
de tijden zijn veranderd. De founding 
fathers van het klassiek liberalisme 
zouden zich niet meer in het huidige 
tijdsgewricht kunnen herkennen. Adam 
Smith, het is al duizend maal gezegd, 
hangt niet het laissez faire liberalisme 
aan op moraal gebied, zoals Van

Ommeren meent. Smith was een 
Schotse moraalfilosoof die sterk was 
beinvloed door de Stoa en bovendien in 
een christelijke wereld leefde. In zijn 
andere meesterwerk, The Theory o f  
Moral Sentiments, maakt hij duidelijk 
dat deugden de smeerolie zijn van een 
goedlopende economie; van een stevige 
samenleving. Aan de vooravond van de 
21e eeuw zijn de traditionele waarden 
echter geërodeerd. Het relativisme is 
het heersende gedachtegoed en de 
moderne mens is een eendagsvlieg 
geworden. Traditie en voorouders zijn 
voor de meesten nu onbegrijpelijke con-

Traditie en voorouders zijn voor 
velen onbegrijpelijke concepten
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Rare jongens, die Zwitsers

cepten en de organische samenleving 
wordt geassiocieerd met boerenkool.

De beschaving beschadigd
Om het debat over het liberalisme in 
relevanter vaarwater te brengen is een 
nieuwe vrijheidsgedachte benodigd; 
een conservatief-liberaal vrijheidsidee. 
Kribbe en Livestro hebben hierover in 
Liberaal Reveil reeds aandacht gevraagd. 
Ook in het Verenigd Koninkrijk woedt 
die discussie (minder in Amerika, waar 
het debat over andere dingen gaat nu 
Amerika nog steeds wel christelijk is en 
bovendien een andere organische tra
ditie kent; die van de permanente con
servatieve revolutie. Amerika wordt 
ook bedreigd door problemen van het 
uiteenvallen van de samenleving; pro

blemen die wij -nog- niet kennen). Ik 
wil voorstellen dat we gaan werken met 
de civilisatie-these. Het ene gedragspa
troon is beter dan het andere. Niet alleen 
voor het individu zelf, maar ook voor de 
kwaliteit van leven in de samenleving, 
en dus voor ieder individu. Zo simpel is 
het. Als je drugs wilt gebruiken, is dat in 
de wereld van Van Ommeren prima 
zolang je geen inbreuk maakt op de 
rechten van anderen. Maar dat is het 
helemaal niet. Iemand die drugs 
gebruikt, sloopt zijn hersens en wendt 
het geld dat hij verdiend heeft aan voor 
dat doel. Zelfs wanneer hij verder nie
mand lastig valt, daalt de kwaliteit van 
de samenleving. Immers, hij wordt -al 
dan niet tijdelijk- dommer en draagt 
minder bij. Zijn vriendin vindt hem niet

meer aardig; zijn kinderen kunnen niet 
met hun huiswerk bij hem terecht. Hij 
had het geld ook aan het verfraaien van 
zijn tuin kunnen besteden of aan een 
goed doel kunnen overmaken. Het 
komt het er in ieder geval op neer dat 
zijn gedrag het niveau van de samenle
ving als geheel naar beneden haalt en 
dus dus de beschaving beschadigt.

Op basis van dit simpele principe moet 
het mogelijk zijn een coherent vrijheids
idee te ontwikkelen dat verenigbaar is 
met de grote ideëen van het liberalisme. 
Moraliseren op de wollige CDA-manier 
is niet de weg. Het is noch mogelijk noch 
wenselijk aan de kant van weg te staan 
kijken hoe het Huis van het Liberalisme 
afbrandt. Laat ons nadenken! .A?
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Naar een nieuwe 
dynamiek
door Reza Atighi

Van alle Nederlandse politiek verwor
venheden spreekt het bestemmings
plan als voorbeeld van 's lands 
spreekwoordelijke regelzucht mis
schien wel het meest tot de verbeel
ding. Wie in het buitenland vertelt dat 
in de noordwestelijke hoek van 
Europa een land te vinden is waar de 
overheid verordeningen uitgeeft aan
gaande de plek van de bomen in een 
straat, wordt niet geloofd.

Geheel zonder reden is het regelfetis- 
jisme in de polder niet; er wordt wel 
verwezen naar de hoge bevolkings
dichtheid ter plekke, en soms ook naar 
de historische omstandigheid dat veel 
van het Nederlandse landschap nooit 
bestaan zou hebben als daar niet eerst

planning aan vooraf was gegaanfde 
strijd tegen het water et cetera). De libe
rale inborst zal zich echter altijd blijven 
verzetten tegen het principe van een 
overheid die ingrijpt, en de vraag moet 
dan ook worden gesteld of het bestem
mingsplan zijn historisch bewezen 
plaats in de huidige tijd nog wel kan 
waarmaken.

Megatrends
Nee!, luidt daarop het stellige antwoord 
van dr.Groenveld, direct van de Tel- 
dersstichting. De titel van zijn op 24 
februari jongstleden op de opiniepagina 
van NRC Handelsblad verschenen 
artikel zegt het eigenlijk al: 'Verande
ringen zijn niet te sturen door blauw
drukken'. Groenveld stelt namelijk dat 
megatrends zoals de globalisering, de 
24-uurs economie, en het voortschrijden 
van de informatie-technologie de

samenleving steeds meer 'dynami
seren'. Deze dynamisering maakt het 
voor de overheid moeilijk om nog ver 
in de toekomst vooruit te kijken, en juist 
dat vooruitzien is nodig om te kunnen 
plannen. Hoe ongewisser de toekomst, 
hoe minder maakbaar de samenleving. 
Het bestemmingsplan oude stijl lijkt dus 
geen gegeven van alle tijden te zijn, maar 
een instrument dat vooral heeft kunnen 
functioneren tijdens een bepaalde periode 
in de geschiedenis: de periode die zich 
kenmerkt door stabiliteit.

Voor deze nieuwe, dynamische tijden 
moet men dan ook op zoek naar 
nieuwe, dynamische planningstech- 
nieken. Net als Groenveld pleit ik er 
namelijk niet voor dat de overheid zich 
geheel terugtrekt uit de inrichting van 
de ruimtelijke orde. Ruimtelijke orde

ning blijft namelijk (over de maatvoe
ring kan getwist worden) een collectief 
goed, mede vanwege de negatieve 
externe gevolgen die het handelen van 
het ene individu kan hebben voor het 
welzijn van de andere, de overheid moet 
zich echter beperken tot het aangeven 
van een (in de woorden van Groenveld) 
'strategische hoofdstructuur': een
bestemmingsplan in globale lijnen dat 
veel overlaat aan het creatief oplossend 
vermogen van de burgers om nieuwe 
ontwikkelingen het hoofd te bieden.

Vereisten
Daarbij kan al&extra maatregel getracht 
worden normen en doelstellingen niet 
in absolute termen vast te leggen ('dit 
jaar moet er vijftien procent meer 
gepresteerd worden'), maar in de vorm 
te gieten van ruwe minimumvereisten 
die een organisatie of samenleving

verder de kans geven op eigen kracht 
een bepaalde vorm aan te nemen. Dit 
principe van minimum critical specifica- 
tion wordt door de befaamde organisa
tiedeskundige Morgan in zijn boek 
Images o f Organisation als volgt 
omschreven: The principle (...) snggests 
that managers and organizational designers 
should primarily adopt a facilitating or 
orchestrating role, creating 'enabling condi- 
tions’ that allow a system to find  it's own 
form  (Sage Publications, 1986). Zo kan 
de flexibiliteit verkregen worden die 
vereist is bij het inrichten van een 
samenleving die zo veranderlijk is als 
de huidige Nederlandse: The principle 
(...) attempts to-preserve flexibility by sug- 
gesting that, in general, one should specify 
no more than is absolutely necessary fo r  a 
particidar activity to occur . Voorwaarts 
een liberaal ideaal!

Het pleidooi voor meer flexibele plan- 
ningstechnieken vertoont veel verwant
schap met het algemenere pleidooi voor 
een vergrote werking van de markt. En 
zij die de markt verdedigen zullen 
doorgaans naar dezelfde megatrends 
verwijzen als Groenveld eerder deed: 
individualisering, globalisering, telema
tica, et cetera. Een analyse dringt zich 
op: het streven naar de markt in het 
algemeen stopt niet bij de grens van de 
aloude overheidstaken, maar vertaalt zich bij 
de overheid in een nieuw streven naar 
meer flexibele planningstechnieken. Of 
dit ingrijpende consequenties zal 
hebben voor de perceptie van de 
manier waarop de overheid zou moeten 
functioneren, kan alleen gespannen 
afgewacht worden. vv

Het streven naar meer markt stopt niet bij 
de grens van de aloude overheidstaken
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Bolkesteins gelijk
door Eddie Collin, Marcel van Drunen 
en Eelco Meerdink

De VVD onder leiding van de heer 
Bolkestein heeft er goed aangedaan de 
discussie over de uitbreiding van de 
NAVO te voeren. Tijdens de toen nog 
op handen zijnde topontmoeting 
tussen Bill Clinton en Boris Jeltsin zou 
immers over deze uitbreiding worden 
gesproken. Een Fins dagblad tekende 
kort na de behandeling in de kamer 
een uitspraak van Jeltsin op waarin hij 
toegeeft dat het niet in zijn macht ligt 
NAVO-uitbreiding met de voormalige 
Oostbloklanden te verbieden, maar 
wel stelde hij bij voorbaat al een groot 
aantal eisen. De NAVO is niet meer de 
verdedigingsmacht die de Russen er 
buiten, de Amerikanen er in en de 
Duitsers er onder houdt. Met name 
door het verdwijnen van het Wars
chaupact is er enige onzekerheid over 
het nut van de NAVO ontstaan. Dat de 
NAVO in hoofdzaak een defensie- 
alliantie zal blijven staat buiten kijf, 
maar tegen en door wie en welke func
ties zij nog meer kan vervullen zijn 
een grote vraagtekens.

Veel NAVO-landen achten het wense
lijk dat Midden- en Oost-Europese 
landen ooit worden opgenomen in de 
verdragsorganisatie, en ook de JOVD 
sluit dit in de motie niet uit. De situatie 
in Midden- en Oost-Europa is gecom
pliceerd en instabiel. Uitbreiding van 
het verdragsgebied van de NAVO zou 
de veiligheid in deze landen en 
daarmee in heel Europa kunnen ver
groten. Het is nog maar een paar jaar 
geleden, dat de Duitsers de Oder- 
Neisse grens definitief hebben erkend 
en de Tjechen zijn nog maar kort 
gescheiden van de Slowaken. De Hon
garen leven op dit moment op 
gespannen voet met de Roemenen, 
waar een grote groep etnische Hon
garen woont die wordt onderdrukt. Er 
is wel een verdrag gesloten over de 
positie van de Hongaarse minderheid, 
maar desondanks blijft de situatie

gespannen. Het is evident dat de ont
wikkelingen binnen de Russische Fede
ratie en andere voormalige Sovjet-repu- 
blieken niet het toonbeeld van interne 
stabiliteit zijn. Hoe dit zich gaat ontwik
kelen is onduidelijk. Met het recente 
verdrag tussen de Russische Federatie 
en Wit-Rusland, lijkt een stap gezet naar 
een opvolger van Soviet-Unie. De

Balkan-landen hebben eveneens nog 
een lange en moeizame weg te gaan.

Bedreigend
De Russische Federatie heeft een ambi

valente doch overwegend zeer nega
tieve houding ten opzichte van de uit
breiding van de NAVO in oostelijke 
richting. Voor Rusland is uitbreiding 
met de Baltische Staten en voormalige 
Sovjetrepublieken geheel uit den boze 
en zij zal niet zwichten voor een Ameri
kaanse miljardeninjectie in de Russische 
economie. De Russen ervaren de NAVO 
nog steeds als bedreigend, hetgeen 
gezien de historie van het gebied uiterst 
begrijpelijk is. Uitbreiding van de 
NAVO op dit moment zal ons inziens 
een negatief effect hebben op de ont
wikkelingen binnen de Russische Fede
ratie. In hun ogen rukt het gevaar uit 
het westen op tot aan de landsgrenzen 
en verschijnt ditmaal op een wel zeer 
gemakkelijke wijze voor de poorten van 
Moskou. Zo kan het streven naar stabi
liteit juist leiden tot grotere instabilieit 
in de regio en in de gehele wereld

Daags voor de top-ontmoeting zei 
Jeltsin dat er geen Westerse (lees: Ame
rikaanse) troepen in de Midden- en 
Oosteuropese landen zullen worden 
gestationeerd. Dit zal worden opge
nomen in een handvest. Buiten de 
merkwaardige gedachte dat met een

niet-NAVO-land een verdrag moet 
worden afgesloten over operationele 
zaken binnen het verdragsgebied, 
impliceert dit dat de toe te voegen 
landen tweederangs NAVO-leden 
zullen worden. Het NAVO-lidmaat- 
schap levert hen onder die omstandig
heden niet veel meer op dan het Part
nership For Peace. Het niet mogen 
stationeren van troepen en pre-positio- 
neren van voorraden verhindert 
immers toepassing van de binnen de 
NAVO centraal staande wederzijdse bij- 
standsgarantie. De Partnership-over-

eenkomst is een aantal jaren geleden 
tussen NAVO-landen en voormalige 
Warschaupactlanden gesloten. Het 
beoogt grotere stabiliteit in Europa te 
bereiken; uitbreiding van de NAVO is 
dan ook niet het enige middel waarmee 
evenwicht in Europa kan worden 
bereikt. Het Partnership For Peace dient 
eerst volledig te worden benut en even
tueel verdiept.

Gezien de onzekerheid over het te 
bereiken doel van de uitbreiding (stabi
liteit in de regio), is het onwenselijk de 
uitbreiding voort te zetten zonder de 
praktische, operationele en financiële 
consequenties goed uitgewerkt te heb
ben. Ondanks de resultaten van de top
ontmoeting waar Jeltsin een groot deel 
van zijn eisen weer moest inslikken, is 
de uitbreiding nog geen feit. De diverse 
regeringen moeten een en ander nog 
goedkeuren, en ook binnen de Russi
sche regering en samenleving is het 
laatste woord hierover nog niet 
gesproken. Jeltsin ligt onder zwaar 
vuur, zowel van binnen als buiten zijn 
regering. Met een eventuele uitbreiding 
dient gewacht te worden tot de ontwik
kelingen in dit gebied zijn uitgekristalli
seerd. Voor uitbreiding van de NAVO 
geldt niet "nooit", maar "niet nu". Bol
kestein heeft gelijk.

Amerika er in, Rusland er uit, 
Duitsland er onder?
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Laten we erover praten
door Daniël Tanahatoe

Eind februari vond ik in de parlemen
taire hoofdstad van de Europese Unie, 
Straatsburg, een IFLRV-seminar plaats 
over de multiculturele samenleving. 
IFLRY is de Internationale Federatie 
van Liberale en Radicale Jongeren, en 
zij kwam bijeen om over dit boeiende 
onderwerp te discussiëren. Er waren 
liberale jongeren uit Europa, Afrika en 
Latijns-Amerika.

Na de gezellige kennismakingsavond 
begon op maandag het programma met 
een filosofisch college van professor 
Wimmer van de Universitieit van 
Wenen. Hij sprak over een derde weg 
van interculturele actie. Wimmer pre
senteerde daarbij zijn theorie van de 
polyloog, in navolging van de mono- en 
de dialoog. Het betreft een universeel 
en gelijkwaardig systeem dat uitwisse
ling van ervaringen en informatie 
omvat tussen alle maatschappijen en 
culturen. In dat geval zal er geen sprake 
zijn van culturele centralisatie noch van 
separatisme. Er volgde een debat 
waarna de meeste deelnemers conclu
deerden dat inderdaad beter naar en 
interculturele samenleving gestreefd 
kan worden, dan naar een multicultu
rele, omdat multiculturalisme kan

leiden tot uitsluiting, terwijl interactie 
en uitwisseling van gedachten nage
streefd moeten worden.

Schone blaue Donau
Het was zeer boeiend om te zien dat 

ondanks de zeer verschillende achter
gronden van de deelnemers en hun

interpretatie van het liberalisme er over
eenstemming bestond op dit punt. 
Vrijwel iedereen vond dat we moeten 
streven naar een samenleving waaraan 
ieder op gelijkwaardige wijze kan deel
nemen. Om meer te weten te komen 
over de verschillende uitingen van de 
multiculturele samenleving in de prak
tijk werden er werkgroepen georgani
seerd. ~Ik heb deelgenomen aan werk
groepen over Oostenrijk en Senegal. 
Wenen was -en  is -  een multiculturele 
stad, daar het vroeger de hoofdstad van 
het Oostenrijks-Hongaarse rijk was. 
Vele bevolkingsgroepen van het oude 
rijk zijn uitstekend geïntegreerd in de 
stad. Maar met name de mensen die 
recent uit voormalig Joegoslavië zijn 
gevlucht, zijn niet erg welkom. De wet
geving in Oostenrijk is nog niet erg libe

raal op dat gebied. Allochtonen die over 
een permanente verblijfsvergunning 
beschikken hebben niet dezelfde 
rechten als autochtonen. In navolging 
van andere Europese landen wordt het 
ook hier moeilijk om als niet-EU-burger 
het land in te komen. Tijdens de werk
groep over Senegal kwamen andere

aspecten van de multiculturele samen
leving aan bod. Zoals zo veel Afri
kaanse landen heeft Senegal meerdere 
stammen op haar grondgebied. Het 
land heeft daar echter geen problemen 
mee; de samenleving is harmonieus te 
noemen. Er zijn vele rechten voor min
derheden vastgelegd in de wet. Toch 
zijn er nog een groot aantal zaken 
waarbij minderheidsgroepen geen 
gelijke kansen hebben. Met Senegal 
gaat echter de goede kant op.

Anijsdrank
Naast de vele discussies was er ook 

ruimte voor vermaak. Er werd een cul
turele avond georganiseerd waar iedere 
deelnemer een gerecht uit zijn eigen 
land mocht presenteren. Er was onder 
andere Belgisch bier, anijsdrank uit 
Colombia, wodka uit Zweden en wijn 
uit Oostenrijk. De voorraad was dan 
ook snel op. Ik had stroopwafels en 
drop meegenomen. De stroopwafels 
waren favoriet, maar alleen de Finse 
meisjes konden genieten van de drop. 
Verder hebben we vele bezoeken 
gebracht aan locale instellingen die 
werk verrichten op het gebied van min- 
derheidsculturen.

Het seminar was al met al een hele 
belevenis. Een week lang heb ik inten
sief opgetrokken met jonge liberalen 
waarvan velen mijn vrienden zijn 
geworden. In andere woorden heb ik 
deelgehad aan Het Internationale Gevoel 
Ik hoop dat ik in de toekomstvoor velen 
van U ook zo 'n ervaring mogelijk kan 
maken.Alle Menschen werden Beambter

Alleen de Finse meisjes konden 
genieten van de drop
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De Kiev-variant
door Serhiy Kolesnyk

In een tweede aflevering van onze 
exclusieve reeks over onze buiten
landse broeders hebben wij de eer U 
te mogen voorstellen aan de Ukraïnse 
liberalen. Er waait een frisse wind 
achter het voormalige Ijzeren Gordijn, 
zo veel moge duidelijk zijn...

1996 during its ls t Congress (Forum) in 
Kyiv (the Capital of Ukraine). Liberal 
youth started previously from being 
members of the Young Liberals Com- 
mittees of the Liberal Party. We deve- 
loped our Manifesto which is our poli- 
tical platform and Statutes that have 
been adopted during Congress. ULY's 
basis constitutes local organisations 
which combine to regional ones. The 
organisation unites young people from 
age 14 to 28. We have about 11600 mem
bers all over Ukraine in 308 local bran
ches.
The highest decision making body in 
ULY is the Congress that 
takes place every second 
year. It develops and 
adopts the Programme of 
Action of ULY. The Con
gress elects the President, 
the National Board and 
the Auditing Commis- 
sion. The National Board 
decides the composition 
of the Bureau which is 
responsible for daily 
management of ULY. Our 
Congress is held every 
second year. The National 
Board shall meet at least 3 
times a year.

Avant-garde
We, Ukrainian liberals, 
firmly believe in basic 
liberal and democratie 
principles: right to live a 
free life in a clean envi
ronment within market 
economy, to have equal 
opportunities. We feel

responsibility for our past, present and 
future. Therefore, we aim to reach truly 
democratie society with the Rule of 
Law.lt is our deepest conviction that the 
transformation of the economy, society

and morals can lead Ukraine from crisis 
and bring to freedom and general pros- 
perity only through liberal principles. 
We are also convinced of the fact that 
the avant-garde of the liberal transfor
mation is a young generation of the 
Ukrainian nation. The underlying prin- 
ciple, which unites us all, is the idea of 
everyone's freedom.

Constituante
During 1996, ULY has been working to 
intensify the process of adopting new 
a Constitution based on major liberal 
and democratie principles. The ULY 
participated in the pre-constitution pro

cess arranging and participating in 
seminars to discuss the new Constitu
tion. Every week the members of ULY 
have been at TV-studio¥s discussing the 
new Constitution with members of

other youth and students' organisa
tions, members of Parliament and 
leaders of political parties.

So far, you have got, hopefully, an 
impression of how we are going on. 
Great Thanks to JOVD and in particular 
to Delphine Pronk and Paul Burghout 
for this opportunity to present my orga
nisation. I think we will have a chance 
to meet at your magazine's pages once 
again!

Van Oost en West, of de Sprookjes van Moedertje Pronk

We aim to reach a truly democratie society
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Als 'weten' niet genoeg is...

Zoals het klokje thuis tikt, tikt het nergens

door Liselotte Verwaayen

De discussies over minder geweld op 
TV, een beperking van de verslagge
ving over onder andere kindermoord, 
de vraag of de overheid normen en 
waarden mag opleggen aan de bur
gers, leven sterk vandaag de dag. Men 
maakt zich zorgen over het vermogen 
van mensen om met hun emoties om 
te gaan. Steeds vaker is bij sollicitatie
procedures het diploma niet meer het 
enige dat meetelt: ook let men op de 
sociale en contactuele eigenschappen 
van de sollicitant. De manier waarop 
men met emoties omgaat is immers 
sterk bepalend voor iemands succes in 
zowel zijn carrière als zijn persoonlijk 
leven.

In een onderzoek dat gehouden werd 
onder de 81 topleerlingen van middel
bare scholen in de Amerikaanse staat 
Illinois die in 1981 eindexamen deden 
bleek, dat allen op de universiteit goede 
cijfers bleven halen. Na tien jaar bleken 
echter slechts vier van hen het voor hun 
leeftijd hoogst haalbare niveau in het 
door hun gekozen beroep hadden 
bereikt. Dit bewijst dat de benaming 
'top-leerling' slechts iets zegt over 
iemands academische prestaties, en niet 
over zijn vermogen om te gaan met de 
wederwaardigheden van het leven. Een 
hoog IQ biedt geen garantie op voor
spoed. Toch richt ons onderwijs zich 
voornamelijk op academische vaardig
heden en negeren zij de ontwikkeling 
van de zogenaamde 'emotionele intelli
gentie'.

Erosie
De emotionele intelligentie behelst een 
aantal eigenschappen die voor het per
soonlijk leven van groot belang zijn. 
Hoe goed iemand die vaardigheden

beheerst, is van belang 
om te begrijpen 
waarom de een in het 
leven goed tot zijn 
recht komt, terwijl de 
ander, die misschien 
even intelligent is, op 
dood spoor belandt. Er 
zijn veel aanwijzingen 
dat mensen met een 
hoge emotionele intel
ligentie, dat wil zeggen 
mensen die goed met 
hun eigen gevoelens 
omgaan en die van 
andere goed kunnen 
duiden en omspringen, 
op elk terrein een voor
sprong hebben. Een 
onderzoek dat gedaan 
is onder de top-onder- 
zoekers van Bell Labs 
(de wetenschappelijke 
denk-tank van Prin- 
ceton University) laat 
zien dat het verschil in 
succes tussen deze 
onderzoekers niet in 
hun IQ maar in hun 
EQ (Emotioneel Quo
tiënt) zit.

De noodzaak tot 
onderricht in het han
teren van emoties 
neemt hand over hand toe. De meest 
onthullende cijfers danken we aan een 
nationale steekproef onder Ameri
kaanse jongeren in de leeftijd van zeven 
tot zestien jaar. Dit onderzoek bleek een

onmiddellijke graadmeter voor de 
afname van de emotionele competentie 
van jongeren. Het vergeleek de emotio
nele conditie van jongeren halverwege 
de jaren zeventig met de jongeren aan 
het einde van de jaren tachtig. Op basis

van het oordeel van ouders en leraren 
was er een constante verslechtering te 
zien. Kinderen blijken in toenemende 
mate te lijden aan sociale problemen als 
angst en depressie, problemen met con
centratie en denkvermogen en aggres- 
sief gedrag.

Gevaar
Overal ter wereld presenteren onder

zoekers cijfers die overeenkomen m et  
die uit de Verenigde Staten. Geen enkel 
kind, arm of rijk, is buiten gevaar. 'Wat 
op het spel staat is niets minder dan de 
volgende generatie. Opgroeiende jon
geren zijn gevoelig voor de ontwrich
tende invloed van scheiding, armoede

Mensen met een hoge emotionele 
intelligentie hebben een voorsprong in dit leven
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en werkloosheid. We beroven miljoenen 
kinderen van hun fortuin en moraal. Dit 
alles betekent, en dat geldt zelfs voor 
ouders met de beste bedoelingen, dat er

leggen voor ernstige problemen/ zegt 
Urie Bronfenbrenner, ontwikkelings- 
psycholoog aan Comell University.

De belangrijkste vaar
digheden die deel uit
maken van de zoge
naamde emotionele 
intelligentie kennen elk 
een kritieke periode die 
zich uitstrekt over een 
aantal jaren in de kin
dertijd. Gewoonten uit 
de kindertijd nemen 
vaste vormen aan in elk 
hersengebied en dus 
geeft elke periode de 
mogelijkheid om een 
kind nuttige emotionele 
gewoonten bij te 
brengen. Als die kans 
gemist wordt, is het 
moeilijk dat later in het 
leven weer recht te 
zetten. Een aantal van 
deze lessen krijgt het 
kind van zijn ouders; 
helaas kan of wil niet 
elke ouder zijn kind deze 
lessen bijbrengen. De 
vraag is dan ook waarom 
wij er niet alles aan doen 
om kinderen de zorg en 
begeleiding te geven 
waarmee ze de funda
mentele emotionele vaar
digheden kunnen ont
wikkelen en zij beter 
voorbereid zullen zijn op 
de het leven.

Er is sprake van een constante 
verslechtering van de emotionele 

conditie van kinderen

erosie optreedt van al die kleine ontel
bare maar nuttige uitwisselingen tussen 
ouder en kind die de bouwstenen 
vormen van emotionele vaardigheden. 
Door de specifieke problemen onder de 
loupe te nemen, kunnen we zien hoe 
bepaalde tekorten in emotionele of 
sociale vaardigheden het fundament

Vergrote aandacht
Scholen richten zich nog steeds alleen 
op het vergaren van kennis. Daar er in 
onze samenleving steeds meer nadruk 
wordt gelegd op iemands 'karakter' 
lijkt het niet meer dan normaal dat ook 
hier meer aandacht aan wordt besteedt.

Een programma ter bevordering van 
het E.Q., dat tijdig begint, aansluit op de 
ontwikkeling van het kind, de gehele 
schooltijd omvat en inspanningen op 
school, thuis en in de gemeenschap ver
weeft, lijkt aan deze wens te voldoen. 
Het Resolving Conflicts Creatively-Pro- 
gram is in de Verenigde Staten een van 
de snelst groeiende cursussen ter bevor
dering van de emotionele intelligentie. 
Dit programma was oorspronkelijk 
gericht op de preventie van geweld op 
scholen en heeft ook werkelijk effect 
gehad. De mensen die met deze cursus 
werken zien dat er een bredere taak 
voor het programma is weggelegd.

Het invoeren van een dergelijk pro
gramma zal voor Nederland een grote 
wijziging in het onderwijs met zich mee 
brengen. Er zal dan ook veel weerstand 
tegen bestaan. Ouders en leerlingen 
kunnen het als aantasting van de pri
vacy ervaren en leerkrachten kunnen 
afwijzend staan tegen het idee dat ze 
een deel van hun tijd moeten besteden 
aan onderwerpen die weinig met het 
intellect te maken lijken te hebben. Een 
ander probleem is natuurlijk de con
trole op de kwaliteit van dergelijke pro
gramma's en het feit dat er ook slechte 
programma's op de markt kunnen 
komen.

Door het leren van emotionele vaardig
heden aan het toeval over te laten, 
lopen we echter het risico dat wij kin
deren een gezond emotioneel leven ont
zeggen. Vanzelfsprekend is er geen 
enkel programma dat alle antwoorden 
heeft. Maar uitgaande van de pro
blemen waarmee onze samenleving nu 
te maken heeft en van de hoop die der
gelijke cursussen ons geven moeten we 
ons afvragen of we niet alles in het werk 
moeten stellen om jongeren deze vaar
digheden bij te brengen.

Driemaster, mei 1997 15



Smells like Akersloot
door Uw redactie

Voor de liefhebbers van couleur locale: 
Uw redacteuren was het al snel duide
lijk geworden; als Nirvana uit Neder
land was gekomen had Cobain ertoe 
besloten Nevermind 'Uitgeest' te 
noemen. De succesvolle single had 
dan natuurlijk Smells like 
Akersloot geheten. Politiek in 
de modder. Huishoudelijk 
tussen de koeien. Het was 
weer eens wat anders.

Gelukkig was de klederdracht 
liberaal formeel en wij beju
belen de argeloze JOVD-er dan 
ook met de nieuwste mode: 
zonder klassieke power-dress 
deed men niet mee dit congres.
De sfeer was dan ook uitste
kend, zodat er op politiek 
gebied niet veel te beleven viel.
De nieuwe liberaal zapt door 
het congres en schiet op alles 
wat beweegt. Uw redacteuren 
hebben dit weekend dan ook 
meer geleerd over de vezel- 
structuur van viscose dan over 
de schrijnende situatie in Hel
mond (Noord-Brabant). Het 
Hoofdbestuur hoedde haar 
schaapjes met duitse grondig
heid door het congres-gewoel.
Tot de tanden toe bewapend 
met portables en andere declara
bele verworvenheden wist zij 
de vergadering tot een goed 
einde te brengen, opdat het 
HB-diner deze keer een uurtje eerder 
kon beginnen.

beklaagde sprak op zijn beurt elegant 
tot de meerderheid, waarna de JOVD 
weer tot de wanorde van de dag kon 
overgaan. Des avonds was het de beurt 
aan landelijk voorzitter Scheidel die 
getuige gaf van haar grote sympathie 
voor het schaap Dolly. Hoewel ons 
boegbeeld ongetwijfeld veel ervaring

heeft met de risico's van klonerij voor 
de liberale samenleving, vragen wij ons

Van Aartsen vond al de complimenten 
aan zijn adres wat te veel van het goede 
en verraste de menigte met de beste en 
boeiendste speech die we de laatste 
jaren in dit gremium te horen hebben 
gekregen. Met het oog op de verkie
zingen zeer slim van de agrarisch inge
stelde Van Aartsen: wie zaait zal 

immers oogsten. Bravo Jozias!

Aufwiedersehen Goodbye!
Na dit alles ging het huishoudelijk 
gedeelte van de avond volledig 
loos: het spetterende debat tussen 
de beide kandidaten voor de post 
die bekend staat als 'Voorlichting' 
eindigde met de beslissing van de 
ALV om in al haar wijsheid Fran- 
cine naar het Hoofdbestuur te pro
moveren. Rob Okhuijsen nam in 
een even sportieve als inspire
rende speech afscheid en wij felici
teren hem dan ook met dit blijk 
van karakter. Tot onze spijt was 
het moment aangebroken om nog 
tweemaal 'vaarwel' te scanderen. 
Voorlichter Riede, die een jaar in 
het Hoofdbestuur had gediend, 
nam afscheid met een speech. 
Internationaal Secretaris Delphine 
Pronk verliet haar post na meer
dere jaren haar taken voortreffelijk 
volbracht te hebben en velen in de 
vereniging een leerzame tijd in 
den vreemde te hebben bezorgd.

Al met al dus wederom een con
gresje 'ter leringh ende vermaek', 
waar Uw afdelingsgenoten U 

waarschijnlijk nog veel weetjes over 
kunnen mededelen. Wij hopen U in juni

De nieuwe liberaal zapt door het congres en 
schiet op alles wat beweegt

Een elegante meerderheid
Maar laten wij niet op de zaken vooruit
lopen. De zaterdag was een meester
werkje van ouderwets huishoudelijk 
geweld. De afdeling Noord-Groningen, 
die zich op de een of andere manier niet 
zo in het landelijke Akersloot thuis- 
voelde, zorgde voor commotie door Uw 
Hoofdredacteur van het discrimineren 
van de kleinere afdelingen binnen de 
vereniging te beschuldigen. De

af of haar muh/fr-argu menten voor 
deze nieuwe vorm van landschapsver- 
vuiling niet al te zeer vooruitlopen op 
de meningen van onze toch doorgaans 
zeer mens-gerichte vereniging. Minister

in nog grotere getale te mogen 
begroeten in de wondere wereld die 
liberalisme heet! üü
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Wat IS, moet zijn

En attendant Dolly
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Congres-bon juni 1997
Ondergetekende geeft zich op voor het JOVD-congres op 20 en 21 juni 1997, 
in het Van der Valk Hotel Akersloot.

N.A.W. Gegevens

N aam ............ / . ..................................................................................................................................................................................................................

A d res..................................................................................................................................................................................................................................

Postcode.............................................................................................................................................................................................................................

P la a ts ..................................................................................................................................................................................................................................

A fdeling.............................................................................................................................................................................................................................

Telefoon..............................................................................................................................................................................................................................

Handtekening:

Keuze mogelijkheden:

Overnachting in 2 persoonskamer, ontbijt, lunch, feest en congresboek ƒ 7 5 -  
Ovemachting in 3 persoonskamer, ontbijt, lunch, feest en congresboek ƒ67,50 

_  Feest ƒ 1 0 -
Congresboek ƒ7,50
Voor het diner op zaterdagavond moet apart betaald worden, speciaal voor de JOVD 
is er een kleine diner kaart, u kunt dus a la cart eten.
Het diner kost slechts ƒ 2 5 -

Kamerindeling

Wil je graag bij bekenden op de kamer, geef dat dan hier onder aan:

1. naam /afdeling:..............................................................................................................................................................................................................

2. naam /afdeling:..............................................................................................................................................................................................................

Congreskosten
N.B. De geschiedenis leert, dat veel congres deelnemers zich laat, vaak zelfs pas enkele dagen voor het congres, opgeven. Voor 
deze mensen moeten echter wel kamers gereserveerd worden en het wel of niet op komen dagen van deze deelnemers kost de 
vereniging veel geld. Voor diegenen die zich pas na 8 juni 1997 opgeven, zien we ons daarom genoodzaakt de congresprijs (met 
overnachting) met ƒ10 -  te verhogen. (HB-besluit 1561)

Voorwaarden
Kruis je keuze aan en maak bijbehorend bedrag over op Rabobank Leens 316072443 (giro bank 884327) JOVD actierekening. De 
congresbon en het bedrag dienen uiterlijk 8 juni 1997 op het Algemeen Secretariaat aanwezig te zijn. De toewijzing van de 
kamers geschiedt op volgorde van binnenkomst van betaling, met de opgegeven voorkeur voor de kamerindeling wordt zoveel 
mogelijk rekening gehouden. Indien je voor 8 juni 1997 afzegt, wordt het gehele bed rag , minus ƒ10 -  teruggestort, na deze 
datum blijft men het gehele bedrag verschuldigd. Wanbetalers kunnen geen gebruik maken van de arrangementen! Ruilen van 
kamers op het congres is niet mogelijk! Iedereen is persoonlijk verantwoordelijk voor de aangerichte schade! Het is verboden 
zwartslapers op de kamer te hebben! Het is ten strengste verboden om zelf drank mee te nemen naar het congres!
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BiZaJus
spréékt!
door Reza Atighi

Commissie Binnenlandse Zaken en 
Justitie timmert aan de weg. Nog nau
welijks is het geroezemoes rond de 
eerste BiZaJus spréékt verstomd of er 
verschijnt een nieuw artikel. Ook nu 
is het woord aan voorzitter Reza 
Atighi, die Boris O. Dittrich en
O.J.Simpson in beschouwing neemt, 
en zelfs een wetswijziging niet uit de 
weg gaat.

In het Wetboek van Strafvordering uit 
1921 heeft de wetgever bepaald dat 
rechtzaken openbaar moeten zijn om zo 
de controle op rechtsgang mogelijk te 
maken. Die openbaarheid is in Neder
land echter niet maximaal: televisieca
mera's worden in bijna alle gevalle uit 
de rechtszaal geweerd. De wetgever 
heeft namelijk -om begrijpelijke 
redenen- in 1921 de televisie niet expli
ciet genoemd en zo is de praktijk ont
staan dat de rechter mag beslissen of 
televisiecamera's toegelaten mogen 
worden, terwijl de schrijvende pers 
altijd toegang heeft.

Evenwicht
Geheel onverdedigbaar is de huidige 
praktijk niet: in een kranteartikel zijn de 
persoonlijke gegevens van verdachte en 
getuige makkelijker onherkenbaar te 
maken dan in een televisieprogramma. 
Met het aanwijzen van de schrijvende 
pers als enige verslaggever van rechts
zaken is een delicaat evenwicht tussen 
twee belangen betracht. Aan de ene 
kant het belang van de openbaarheid 
die controle mogelijk maakt, aan de 
andere kant het belang van de privacy 
van de verdachte.
Maar nieuwe ontwikkelingen lijken een 
beter evenwicht mogelijk te maken. 
Hoe moeilijk is het namelijk nog om 
met de huidige digitale technieken een 
verdachte of een getuige in woord en 
beeld onherkenbaar te maken? Een

nieuw evenwicht ligt dus binnen 
bereik. Een evenwicht waarbij naast de 
schrijvende pers altijd ook een televisie
camera's tot de rechtszaal toegelaten 
worden, en waarbij in die gevallen dat 
de verdachte er om vraagt deze ook op 
de televisie onherkenbaar gemaakt 
wordt.

Verslaggeving op televisie verhoogt niet 
alleen de openbaarheid en daarmee de 
controle op de rechtsgang, ook kan het 
de betrokkenheid van de burgers bij en 
hun inzicht in diezelfde rechtsgang 
bevorderen. In Amerika is die ver
hoogde betrokkenheid al bereikt, met 
de rechtszaak rond O.J.Simpson als 
voorlopig hoogtepunt. 'Amerikaanse 
toestanden' wordt er dan geroepen, 
maar niemand heeft nog duidelijk 
kunnen maken wat precies de schade
lijke effecten zouden zijn van deze 
Amerikaanse toestand: het met twee 
benen in de maatschappelijke aandacht 
staan van het recht.

Dittrich
Dat het verder D66 parlementariër

Boris O.Dittrich is geweest die de dis
cussie over het toelaten van camer's in 
de rechtszaal heeft opgerakeld (onder 
andere middels een opinieartikel in het 
NRC Handelsblad van 7 maart jongst
leden), hoeft niemand te verbazen. Het 
pleitten voor de mogelijkheid rechts
zaken ook op de televisie te kunnen 
volgen past in het algemene streven van 
D66 om politiek dichter bij de burger te 
brengen. Een zekere terughoudendheid 
bij het horen van Dittrich's pleidooi is 
dus gepast, maar neemt niet weg dat de 
huidige praktijk inderdaad nogal onde
mocratisch is. Met Dittrich vindt de 
commissie Binnenlandse Zaken en Jus
titie dan ook dat het Wetboek van Straf
vordering op dit punt zal moeten 
worden gemoderniseerd en dat expli
ciet vermeld moet worden dat ook de 
audiovisuele media het recht hebben 
rechtszaken te verslaan. Als absolute 
randvoorwaarde zal hierbij natuurlijk 
altijd moeten gelden dat de privacy van 
de verdachte en de getuige te allen tijde 
gewaarborgd blijft.

Those were the days
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Reprise van het 
'internationale gevoel'
interview met Delphine Pronk, door 
Paul Burghout en Michiel Visser

Op het Maartcongres heeft Delphine 
Pronk afscheid van ons genomen. Na 
twee jaar de JOVD in het buitenland 
vertegenwoordigd te hebben viel het 
doek voor onze beroemdste vertolker 
van het 'internationale gevoel'. Zij ver
zekerde ons echter dat zij ons niet in 
de steek zal laten: de hemel zij 
geprezen. Mejuffrouw Pronk is 21 jaar 
oud en studeert bestuurskunde en 
bedrijfskunde aan de Erasmusuniver- 
siteit te Rotterdam. Zij maakte tijd vrij 
om Driemaster te woord te staan in een 
gerenommeerd Haags etablissement. 
Voor Uw redacteuren herleefden alzo 
oude tijden.

Hoe staat de JOVD er eigenlijk in het bui
tenland voor na twee jaar Pronk?

Op dit moment is het bijna zo dat de 
rode loper voor ons wordt uitgelegd als 
we in het buitenland komen.Het is mij

extreem goed gelukt om de vereniging 
in het buitenland te vertegenwoor
digen. Samen met de Duitse Juli's 
maken we nu deel uit van de absolute 
harde kern van de internationale libe
rale jongeren. Voor mij persoonlijk heb

Het A6 is geen dicht- 
timmerclubje meer

ik een tweetal hoogtepunten mogen 
meemaken. Ten eerste natuurlijk de ver
kiezingen van Dennis Straat en Michel 
de Visser in respectievelijk het bestuur 
van LYMEC en IFLRY geweest. Ten 
tweede denk ik aan het organiseren van 
het IGC-congres dat in 1995 in Neder
land gehouden werd. Daar is heel wat 
politieke output uitgekomen waar we 
best trots op mogen zijn. Zeker als je 
ziet dat later ongeveer de helft van de 
ingenomen standpunten integraal door 
de ELDR zijn overgenomen.

Hoe komt het IS toch eigenlijk aan dat 
imago van het 'JOVD reisbureau'?
Tsja, als mensen horen dat ze voor 
weinig geld een leuk reisje kunnen 
maken is die associatie natuurlijk snel 
gelegd. Ik heb dat proberen te veran
deren door er altijd de nadruk op te 
leggen dat internationaal toch voorna
melijk een leuke combinatie van reizen 
en politiek moet zijn. Het internationale 
gevoel is, dat de wereld een global village 
is. Als je internationaal gaat heb je de 
gelegenheid om met mensen uit de hele 
wereld het over internationale pro
blemen te hebben. Je leert naar elkaar te 
luisteren en eikaars achtergronden beter 
te begrijpen. Elke keer als ik weer in 
Nederland terugkwam dankte ik God 
op mijn blote knieln dat ik het geluk 
heb gehad dat ik in een geciviliseerd 
land geboren ben.

Zouden de afdelingen meer aan internatio
nale contacten moeten doen?

Als afdelingen dat willen moeten ze 
daar natuurlijk wel aan toe zijn.Je ziet 
dat dat proces nu wel op gang begint te 
komen. Het is dan ook een van de 
speerpunten van mijn laatste beleids
plan geweest.

Hoe is je samenwerking met het Hoofdbe
stuur in al die tijd eigenlijk geweest?

In mijn eerste periode was die wat 
moeizaam en samen met de collega's 
van het HIS hebben we in maart zesen
negentig de meeste van die problemen 
uit de lucht geholpen. De richtlijnen 
voor het auditorschap zijn nog altijd 
wel wat vaag. Maar ik juich toe dat het 
nieuwe Hoofdbestuur zo Internatio- 
naal-minded is. Dat had ik niet eerder 
meegemaakt.

Hoe zie jij het verschil tussen de periode 
Toor en de periode Scheidel?

Toor heeft de vereniging uitstekend 
geleid. Hij was natuurlijk erg charisma
tisch en wist het politieke spel te spelen. 
Als ik hem aan de telefoon had gehad 
vroeg ik me daarna altijd af wat ik hem 
nu precies had toegezegd. Arjan had 
finesse. Het voordeel van het bestuur 
Scheidel is dat het veel dichter bij de 
leden staat. Dat kan natuurlijk ook voor 
dilemma's zorgen. Als HB moet je een 
zekere distantie hebben om objectief 
tegen de dingen aan te kunnen kijken.

Er was destijds sprake van dat jij je  kandi
daat zou stellen voor het voorzitterschap.

Inderdaad. Toen ik hoorde dat Ciska 
kandidaat zou worden, vond ik haar 
niet representatief voor de vereniging. 
Jan is toen gaan peilen hoe ik in de ver-
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eniging lag. Daar kwam uit dat de 
mensen het liefst iemand als voorzitter 
hadden gehad die ons beider capaci

teiten zou verenigen. Na lang denken 
heb ik toen besloten mij niet kandidaat 
te stellen.

Vind je dat achteraf gezien jammer?

Zo wil ik het niet betitelen. Ik zou liever 
willen zeggen dat we wat socialer zijn 
geworden in de loop der tijden. Boven

dien vind ik het erg goed dat we niet de 
hele tijd roepen dat we jong zijn, maar 
serieus genomen willen worden, en een 
breed spectrum aan issues behandelen.

Is de cultuur van de vereniging in jouw tijd 
veel veranderd?

Wel, roddel en achterklap zullen er 
altijd wel zijn. Maar je ziet dat we nu 
opener met elkaar omgaan. Aan de 
andere kant zie je ook dat een aantal 
mensen in de vereniging dat niet aan
kunnen en te zeer in het roddel-circuit 
blijven hangen en zo een hoop macht in 
hun groepje weten te concentreren. 
Maar ten tijde van mijn aftreden heb ik 
veel contact gehad met het A-6, en dat 
overlegorgaan is ten goede veranderd. 
Het is absoluut geen dichttimmerclubje 
meer.

Wat is er waar van het gerucht dat je  in de 
laatste periode voor je  aftreden niet goed 
meer functioneerde? Ons kwam zelfs ter ore 
dat je gefraudeerd zou hebben.

Dat laatste is natuurlijk onzin. Wie een 
objectief oordeel over mijn functioneren 
wil krijgen moet contact opnemen met 
Rolf, Marjo of Michel de Visser. Ik kan 
in ieder geval verantwoording afleggen, 
ik weet dat ik het goed gedaan heb. En 
dat is het belangrijkste. Dat sommige 
mensen daar anders over denken is hun
zaak. Zo gaat dat nu eenmaal in de 
JOVD. M

We maken deel uit van de 
internationale harde kern

Aan de ene kant wel. Maar ik heb veel 
bewondering voor de manier waarop 
Ciska het doet. Je ziet dat haar presen
tatie er elke keer weer op vooruitgaat. 
Net als zij had ik trouwens voor meer 
onderlinge openheid in de vereniging 
willen zorgen.

Wat vind je van het politieke debat zoals dat 
nu in de vereniging wordt gevoerd?

Je ziet dat de mensen op het congres het 
politieke debat helemaal niet interes
sant vinden. Het debat wordt volledig 
ondergesneeuwd door het huishoude
lijk gedeelte. Ik vind dat op zich niet 
verkeerd, maar juist politiek zou de 
ruggegraat van de JOVD moeten zijn.

Is het debat ook linkser geworden?
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(Maar zonder geluid)
doorHugo P. Laubrüt

Zo lang als hij aan de gracht gewerkt 
had, probeerde hij er zo veel mogelijk 
buiten reguliere werktijden om te 
komen. Dat was het voordeel als je 
zelf je tijd kon indelen. Overdag rit
selde het in het gebouw van opdringe
rige lieden die hem enkel van het 
werk hielden. -Haal je je deadline 
deze keer? -Is die deal met Edgar al 
rond? -Weet je zeker dat daar draag
vlak voor is?-Vergeet niet wat Andrea 
je heeft gezegd!

Henry Riddle stond op de trap met zijn 
sleutels te spelen. De portretten van 
voormalige collegae hingen zwijgend 
aan de muur, gedoemd dag na dag

te bezemen. Feline en Samuel waren 
geofferd aan de publieke opinie. Het 
volk kon tevreden zijn.

Backbencher
De partij was direct in de polls 
gestegen. Er werd een nieuw manifesto 
goedgekeurd en een nieuwe benade
ring van de media wierp zijn vruchten 
af. Henry was eigenlijk de enige 
geweest die tegen dit alles had gepro
testeerd. Hij had de pers te woord 
gestaan en een scene gemaakt tijdens de 
raadsvergadering. Serieus genomen 
werd hij echter niet; hij was tenslotte 
altijd al een backbencher geweest. -Moest 
hij niet eens een tijdje met verlof? -Hoe 
ging het eigenlijk met zijn privéleven? 
En eigenlijk hadden ze gelijk gehad,

Vergeet niet wat Andrea je heeft gezegd!

meer beschadigd te worden door de 
zware regenjassen en natte parapluies 
die zijn collegae plachten mee te torsen. 
In de politiek is nu eenmaal niets 
eeuwig, dacht Henry. Wie kon zich hen 
berhaupt herinneren? Wel, hijzelf en 

een paar anderen misschien. En natuur
lijk die columnist uit het partijblaadje 
die dacht dat de goeie ouwe tijd met 
hem begonnen en verloren was. Henry 
kon een glimlach niet onderdrukken. Er 
was een tijd geweest dat hij maar een 
doel had in het leven: sinds hij als jon
geman de grote Remarque op t.v. had 
gezien wilde hij 'het maken' in de partij. 
Dat was hem dan ook al snel gelukt. 
Wat hij daar voor had moeten doen? 
Laten we daar niet over uitwijden. Er 
was een tijd van spreken en van 
zwijgen. En de tijd van zwijgen was nu 
voor Henry aangebroken. Er was te veel 
veranderd de laatste tijd. Den Haag 
beleefde een roerige tijd. De kranten 
richtten zich reeds op de komende ver
kiezingen, terwijl de partij nog volop 
bezig was het stof onder het vloerkleed

hoewel hetzelfde voor zijn beklagers 
gold: de politiek ging je niet in de koude 
kleren zitten.

Dus had hij besloten met vervroegd 
pensioen te gaan. Met het zomerreces 
zou hij de hofstad de rug toekeren. Hij 
keek uit naar het rustige bestaan dat 
hem wachtte. Hij zou zich terugtrekken 
in het kale duindorp waar hij sinds jaar 
en dag een pied-a-terre betrok en einde
lijk zijn proefschrift schrijven. Verdiept 
in de beslommeringen van de 
Romeinse senaat in de Ostrogothische 
periode van de Italiaanse vroege Mid
deleeuwen zou hij zijn oude dag bin
nenglijden. De argwaan die die mede
deling bij mensen opriep deed hem 
deugd. Het was tenslotte weer eens wat 
anders dan de rapporten die hij hier 
schreef en titels droegen als 'Kwalita
tieve Herijking van de Gezondheids
zorg' en 'Tussen nihilisme en matriar
chaat', of hoe ze ook allemaal geheten 
hadden.

Conversatie
Op dat moment ging de telefoon. Het 

was Elizabeth, die het type roddeltante 
vertegenwoordigde waar geen gemeen
schap zonder kan. -Heb je het al 
gehoord? Ze willen dat Van Rijn de kar 
gaat trekken! Henry kon geen woord 
over zijn lippen krijgen. Alles wat hij 
over dit soort gebeurtenissen kon 
zeggen had hij al vele malen gezegd, en 
men kon wel aan de gang blijven. -Van 
Nigtevegt wil ook maar hij wil eerst 
weten wat jouw factie daarvan vindt! 
Dat zal best, dacht Henry, en hij hield de 
hoorn zo ver als mogelijk van zich af. - 
Kunnen we op je rekenen? Henry nam 
niet eens meer de moeite de hoorn op 
de haak te gooien. Hij legde hem geruis
loos op het bureau en verliet de kamer. 
Elizabeth bemerkte het verschil niet en 
zou nog geruime tijd de 'conversatie' 
voortzetten, als voorgoed verzinkend in 
de subtiele nuances van de dorpspraat 
die het menselijk bestaan wel altijd 
zouden blijven bepalen.

Het was genoeg geweest. Henry sloot 
het kantoor af en was de spreekwoorde
lijke laatste, die het licht uitdeed. Met 
onverwacht verende tred liep hij de trap 
af, dit maal zonder aandacht voor de 
vergelende eregallerij van het partij- 
kader. Voor de laatste keer gooide hij de 
massieve deur die de buitenwereld 
voor het kantoor beschermde in het 
slot.Henry Riddle startte zijn overjarige 
lease-auto en reed de nacht in. Toen 
werd het stil aan de gracht. G2
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Secretariaten en commissies
Internationaal Secretariaat Commissie Europa Commissie Minderheden
Delphine Pronk Iqbal Beem Jeroen de Veth
010.4110813 078.6146721 0318.638917

V&S Secretariaat Commissie Milieu Commissie Landbouw
Karin Scheidel Dirk Pol Dennis Hurkmans
030.2545410 010.4778328 0413.229716

Politiek Secretariaat Commissie BiZaJus Commissie Onderwijs
Marcel van der Schaaff Reza Atighi Leonie Appelman
020.6853797 0255.33630 073.6141409

Commissie buitenland Commissie S.E.B.
Eelco Meerdink Pieter van den Berg
030.2965942 053.3180964

iberale agenda

10 mei Introductieweekend Soest Josien, 024.3605525

13 mei Hart van Brabant Cursus Marijnen Marco, 013.5353616

15 mei Amsterdam Conferentie Melkweg Eva, 020.6703949

20 mei Amsterdam Foute Pakken Feest ANJVpand Martin, 020.4415566

20 mei Twente Excursie Schiphol Schipholscope Nathan, 053.4895087

22 mei Eindhoven CVB Trafalgar Pub Jan Willem, 040.2431955

23 mei Breda Cursus Debating De Fanfare Leonie, 073.6141409

24 mei N oord-Groningen Ecxursie Sander, 0595.497000

26 mei Leeuwarden Discussieavond Barry Pel Barry, 058.2132526

7 juni De Compagnie Cursus Baan 7 Wim, 050.5718561
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Dirk Pol

Met grote trots wil ik u de Driemaster nieuwe 
stijl presenteren. De nieuwe redactie heeft hard 
gewerkt om de concepten uit het beleidsplan 
op korte termijn om te zetten in een zichtbaar 
resultaat. De nieuwe redactie is u afgelopen 
congres voorgesteld en is -zoals beloofd- ook 
al uitgebreid.

De in het beleidsplan geform uleerde  
doelstellingen -herkenbaarheid, veelzijdigheid 
en informatieverstrekking- worden in deze 
Driemaster volledig in praktijk gebracht. In de 
volgende uitgave wordt tevens een “Ingezonden 
brieven rubriek” opgenomen, waarin u al uw 
opmerkingen kijwt kunt.

In beleidsplan was geprobeerd de lay-out te 
concretiseren in woorden. Op het congres bleek 
dat nog veel vragen op te roepen, u heeft nu het 
resultaat onder ogen, en ik hoop dat dit uw 
stoutste verwachtingen overtreft.

edactioneel
Elke Driemaster wordt door ons in zijn geheel 
geëvalueerd en de verbeteringen zijn het 
volgende nummer merkbaar.Het belangrijkste 
in dit kader is dat wij graag kritiek, zowel 
positief als negatief, van u ontvangen. Dus heeft 
u suggesties, klachten of lofuitingen stuur deze 
dan naar ons. Zoals verwoord in het advies van 
de commissie Stoomboot, krijgt u altijd binnen 
twee weken antwoord.

Veel leesplezier in uw geheel 
vernieuwde Driemaster.

Uw Hoofdredacteur.
Dirk Pol

| -'-v X
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Over D66: ‘Ik heb het altijd betreurd dat D66 is 
ontstaan’. Over Openbaar Vervoer: ‘Ik erger me 
mateloos als er weer eens onvoldoende 
informatie wordt gegeven’. Meer uitspraken in 
het interview dat integraal afgedrukt staat op 
pagina 4 en verder.

Schuldillusie: Weet u wel hoe diep de 
Nederlandse Staat in de rode cijfers staat? Wat 
vindt u er eigenlijk van dat elke baby die geboren 
wordt meteen al een schuld heeft van zo’n 
fl.40.000,-? Over deze problemen pagina 10.

Het Internationaal Secretariaat is weer eens driftig 
op reis geweest. Ditmaal ging men richting Se
negal en Roemenië. Wat men heeft beleefd? 
Lees het op pagina 14.

Wat waren we weer blij dat we er even uit 
mochten. Weliswaar was het doel van de reis 
Akersloot, maar een echtJOVD Congres zorgde 
weer voor de nodige ontspanning. Het rapport 
dezes vindt u op pagina 20.

Colofon: Adressen H B  en Redactie 2 
Redactioneel 3 

Bizajus: Klonen? 8 
Landelijk Voorzitter Ciska Schelde/9 

Excalibur: Ro!trappen\1 
Posterhuis: Schotwonden en andere T V  zo o i 13 

Internationale Agenda 15 
Secretariaat V&S: J O V D -W D  Topkadercursus\ 1

17 PJP: Begeleiders Eigenwijs Dagen
18 Pro et Contra: Bremekamp vs. Jetten 

20 Vrijlinks: W BEAA afschaffen?
24 Afdelings Nieuws: Augustus Offensief
25 Afdelings Nieuws: Baronie van Breda
26 Afdelings Nieuws: Maas en IJssel 
27JOVD: in de media 2 7
2 8  D e  Achterkant Van H e t Gelijk
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Chris Jetten

van de meest prominente VVD- 
K am erled en . E en  d u ister  
brandgangetje van nog geen 
m eter breed en zeker twintig 
m eter lang m oet w orden  
doorlopen om de voordeur te 
bereiken. Meubels kunnen er 
onmogelijk doorheen worden 
getransporteerd. Daarover zijn 
dan ook afspraken gemaakt met 
de bu ren , het PvdA  
Regiokantoor Noord, met wie 
Remkes op redelijk goede voet 
staat. Weliswaar worden zo nu 
en dan de ramen bij de sociaal
dem ocraten ingegooid, m aar  
Remkes verzekert grijnzend dat 
hij daar nog nooit de hand in 
heeft gehad.

Johan Remkes is sinds 1994 lid van de Tweede Kamer 
voor de VVD. Hij heeft onder andere openbaar vervoer en 
stadsprovincies in zijn portefeuille, en was in de afgelopen 
maanden dan ook regelmatig in de media te bespeuren. 
Voordat hij in 1994 zijn werk in Den Haag begon was hij 
gedeputeerde in de Provinciale Staten van Groningen en 
daarvoor lid van de gemeenteraad van Groningen. Van ’75 
tot ’77 was Johan Remkes landelijk voorzitter van de 
JOVD.

Heeft het feit dat u zo ver van het centrum van de macht 
woont nu eigenlijk invloed op uw functioneren als lid van 
de Tweede Kam er? De afstand is toch wel erg groot.

De afstand Groningen-Den Haag is inderdaad groot, 
eigenlijk te groot om dagelijks twee keer te overbruggen. 
Een van de eerste dingen die ik na mijn verkiezing tot

Kamerlid heb gedaan is dan ook een woonruimte zoeken in 
Den Haag, en door de week als de Kamer vergadert zit ik 
meestal daar. De vraag wordt mij vaak gesteld of het niet 
handiger zou zijn om helemaal naar Den Haag te verhuizen. 
Ik doe dat niet, mede omdat de uiteindelijke consequentie 
daarvan zou zijn dat Den Haag 150 kamerleden telt, en de 
rest van het land geen een. Dat zou niet goed zijn, omdat 
Kamerleden dan hun regionale voelhorens niet meer te luister 
kunnen leggen. Ik merk toch wel dat de mensen hier in de 
regio mij makkelijk weten te vinden, wat ook niet gek is 
omdat ik mijn politiek-bestuurlijke roots hier heb liggen.

Dat ik een regionale spreiding belangrijk vind wil overigens 
nog niet zeggen dat ik mij in de fractie altijd regionaal loop 
te profileren. Je m oetje als Kamerlid aanzien verwerven in 
algemene politieke zin, en daarnaast proberen op kernpunten 
gebruik te maken van je regionale oriëntatie.
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Maakt u bij het op en neer reizen naar Den Haag 
gebruik van de auto o f van de trein?

Ik pak zoveel mogelijk de trein. Alleen als ik van 
tevoren weet dat ik moet zijn op een plek die slecht 
met het openbaar vervoer bereikbaar is, neem ik 
de auto. Overigens is er nog een verschil tussen 
‘gebruik maken van’ en ‘tevreden zijn over’. Ik erger mij mateloos als er 
weer eens onvoldoende informatie gegeven wordt als de trein onverwachts 
stopt, als ik plotseling een deel van het traject per bus moet afleggen, of 
als ik na een spreekbeurt op een herfstavond een kwartier op koude,

winderige perrons sta te 
wachten als er weer eens 
een vertraging is.

Verw acht u dat de  
verzelfstandiging van de 
NS die ongemakken zal 
verminderen?

Je moet even een aantal 
oorzaken van de 
problemen uit elkaar 
houden. In de eerste plaats 
is er sinds de jaren zeventig 
structureel te weinig 
geïnvesteerd in zowel de 
weg- als de 
spoorinfrastructuur. Zeker 
in vergelijking met het 
buitenland is Nederland 
achterge-bleven, maar dat 
is niet iets datje de NS in 
redelijkheid kunt ver
wijten. In de tweede plaats 
wordt de NS evenals alle 
andere nutsachtige 
sectoren gekenmerkt door 
een logge, weinig 
klantvriendelijke bedrijfs

cultuur. Dat komt doordat de tekorten bij NS jarenlang automatisch door 
de overheid werden bijgepast. Daar wordt een bedrijf lui van, en het 
besluit tot verzelfstandiging zal aan dat probleem een einde maken. Wat 
alleen wel problematisch is, is dat toen de beslissing tot verzelfstandiging 
werd genomen er onvoldoende is nagedacht over de vraag hoe de 
concurrentie op het spoor moet worden vormgegeven. Als je  
verzelfstandigt moet er wel de garantie van concurrentie zijn, anders heb 
je niet veel meer gedaan dan een monopolist op de markt zetten, met alle 
nadelen van dien. Het mechanisme van democratische controle wordt 
dan niet vervangen door dat van vrije marktwerking.

Welke rol rest de overheid na verzelfstandiging nog bij het openbaar 
vervoer?

Verzelfstandiging en het toelaten van marktwerking betekent niet ‘weg 
met de overheid’, zoals soms wordt gedacht. Waar het om gaat is op een 
creatieve manier nieuwe verantwoordelijkheden definiëren. De
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verantwoordelijkheid voor de uitvoering van 
overheidsdiensten komt bij de bedrijven te 
liggen, maar dat wil niet zeggen dat de 
overheid geen beleidsverantwoordelijkheid en 
zorgplicht meer heeft. Die verant
woordelijkheden kunnen op verschillende 
manieren tot uitdrukking komen. De overheid 
kan als inkoper op de markt optreden, 
bijvoorbeeld als het gaat om de handhaving 
van onrendabele lijnen. Ook zal de overheid 
moeten blijven toezien op de veiligheid en 
zorg moeten blijven dragen voor aanleg en 
onderhoud van infrastructuur. Maar bij het 
uitgeven van concessies kan zij ook eisen 
stellen aan de kwaliteit en aan de positie van 
de klant. Het is dus een misverstand te denken 
dat de rol van de overheid tot nul wordt 
gereduceerd, die rol wordt alleen anders.

De besluitvorming rond de verzelfstandiging 
van de NS en het toelaten van concurrenten 
komt nogal langzaam tot stand. Ook bij 
andere infrastructurele projecten, zoals de 
uitbreiding van Schiphol, pleiten sommigen 
steeds voor uitstel. H oe staat u d a a r  
tegenover?

Er zijn altijd mensen die op uitstel van de 
besluitvorming en verdere discussie 
aandringen. Burgers en ondernemingen kun 
je alleen niet eindeloos laten wachten omdat 
in de ogen van sommigen bepaalde discussies 
nog niet zijn afgerond. Op enig moment 
moeten er conclusies worden getrokken. Ik 
heb dan ook mijn twijfels bij de nut- 
noodzaak-dialoog zoals die nu weer over 
Schiphol gevoerd is. Het verloop van derge-

'Burgers en ondernemingen kun 
je niet eindeloos laten wachten 
omdat in de ogen van sommigen 

bepaalde discussies 
nog niet zijn afgerond.'

lijke dialogen is vanaf het allereerste begin 
voorspelbaar. De standpunten worden niet 
nader tot elkaar gebracht, en ze worden 
steevast afgerond met de aankondiging van 
een vervolgonderzoek, waarbij de 
onderzoekers ongetwijfeld in hun achterhoofd 
hebben dat het hetzelfde onderzoeksbureau 
is dat dit vervolgonderzoek gaat uitvoeren. 
De enige toegevoegde waarde van een nut- 
noodzaak-discussie is dat nogmaals de 
onzekerheden en de voor- en nadelen helder 
op een rijtje worden gezet, maar meer moet 
je  er niet uit willen halen. Wat mij betreft 
beschikt het kabinet nu dan ook over



voldoende informatie om een besluit te nemen over de 
uitbreiding van Schiphol, en moet dat besluit niet nodeloos 
verder worden uitgesteld. Het is alleen de vraag of het 
huidige kabinet tot het nemen van een besluit over deze 
kwestie in staat is. Het algemene beeld van de laatste 
kamerweken voor de zomervakantie was om zaken uit te 
willen stellen tot de formatie. Dat is niet goed voor het 
imago van de politiek. Om dat uitstelgedrag te voorkomen 
zou ik er een voorstander van zijn als halverwege de 
zittingsperiode van het kabinet de coalitiepartijen om tafel

zou ontbreken, dan was het kabinet vroeg of laat toch 
gevallen. Wat een conflict met het kabinet betreft, de 
mogelijkheid zit er inderdaad in dat een minister zich niet 
in de nieuwe afspraken herkent en dat hij weigert aan de 
uitvoering daarvan mee te werken. Die consequentie ben 
ik bereid te nemen. Waar het mij om gaat is dat het beeld 
verdwijnt dat besluiten waar de coalitie niet uit komt maar 
worden uitgesteld en doorgeschoven naar de volgende 
formatie. Dat is voor het aanzien en de besluitvaardigheid 
van de politiek geen gelukkig beeld.

gaan zitten om het regeerakkoord nog eens te bekijken, en 
misschien tot een update  te komen. Dat zou de 
besluitvaardigheid van de politiek zeer ten goede komen.

Zullen die onderhandeling niet al snel een breekpunt 
worden voor de coalitie o f tot een conflict met het kabinet 
leiden, dat immers op basis van het ‘oude’regeerakkoord 
geform eerd is ?

Dat kan gebeuren, maar als de cohesie tussen de 
coalitiefracties zodanig is dat men met elkaar verder wil 
dan ben ik daar niet zo bang voor. Als de benodigde cohesie

Ik ben er trouwens geen voorstander van om van alles en 
nog wat zeer gedetailleerd in een regeerakkoord vast te 
leggen, want dat zou strijden met mijn wens om een zo 
groot mogelijk dualisme in de politiek te hebben. Maar er 
zijn wel een paar lessen die ik uit de afgelopen jaren heb 
getrokken, en één daarvan is dat er op het punt van de 
infrastructuur te weinig in het regeerakkoord was 
vastgelegd. Een voorbeeld van waar dat toe leidt is de 
moeizame discussie rond de A4. Bepaalde kamerfracties 
voelen zich totaal niet geremd om voor honderden miljoenen 
guldens extra aan wensenpakketten op tafel te leggen. Dat 
is nogal opmerkelijk als je  ziet dat bij onderwerpen als het
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onderwijs en de zorgsector over tien miljoen gulden al gevochten 
wordt. Ik ben er daarom een voorstander van om in het nieuwe 
regeerakkoord de benodigde infrastructurele projecten te 
benoemen en ook een bandbreedte aan te geven van de totale 
investeringskosten. Als er dan op de ene plek een brug bij moet 
dan is dat prima, maar dan gaat er ergens anders één weg.

Is uw behoefte aan een extra regeerakkoord niet een uiting van 
wantrouwen ten opzichte van de coalitiepartners? E r is de laatste 
tijd nogal wat wrijving geweest binnen de coalitie over gemaakte 

afspraken die niet w erden nagekom en, 
bijvoorbeeld over het referendum.

Het is waar dat er wat strubbelingen zijn 
geweest. D66 heeft op een aantal punten het 
regeerakkoord onderuit gehaald, en dat heeft 
tot nogal wat irritatie in de VVD-fractie 
geleid. Dat begon met de discussie over het 
minimumloon en daar kwam in de weken voor 
het reces nog de OV-kaart bij. D66 vroeg daar 
meer geld voor, terwijl er over die kaart 
duidelijke afspraken waren gemaakt. In de 
derde plaats begon het gesteggel over die ref
erenda. In het regeerakkoord was vast-gelegd 
dat er een referen-dummogelijkheid zou 
komen voor wetgeving op nationaal en lokaal 
niveau. D66 heeft geprobeerd die afspraken 
op te rekken. Het mag bekend zijn dat de W D  
geen warm voorstan- der is van het referen
dum. In een bui van groot-moedigheid hebben 
wij desondanks ‘ja ’ gezegd tegen de eisen van 
D66, maar wel in het ver- trouwen dat de 
randvoor-waarden die aan het referendum in 
de wet zijn gesteld, over bijvoorbeeld de 
opkomst, ervoor zorgen dat er geen wildgroei 
zal optreden. Ik wacht dan ook met 
belangstelling af wat de praktische beteke- nis 
van de referen- dumwetgeving zal zijn.

Tijdens het afgelopen junicongres van de 
JO VD was het D 66 Kamerlid Jan Hoekema 
te gast. Hij sprak daar in vrij lovende termen 
over de W D , en zag wel iets in het idee van 
een Liberaal Verbond tussen W D  en D66. 
Hoe kijkt u daar tegenaan?

marktwerking en deregulering dan heb ik zelfs de 
neiging om hem een lidmaatschapskaart aan te 
bieden: join the club!

Aan de andere kant zijn er natuurlijk ook Dóó’ers 
die minder gemakkelijk in een liberale partij onder 
te brengen zijn. Met name als het gaat om de 
armoedeproblematiek heeft D66 nogal de neiging om, 
net als bij de OV-kaart, al heel snel meer geld te 
vragen. Ik neem ze dat kwalijk. Natuurlijk moet de 
VVD ook niet doen alsof er geen probleem is, want 
dat is er wel. Met name bijstandsmoeders en 
bejaarden met enkel een AOW-uitkering zitten erg 
krap. Maar je  kunt als antwoord daarop ook kijken 
of bijvoorbeeld gemeenten iets meer kunnen doen in 
de sfeer van bijzondere bijstand. Daarmee krijg je 
beter maatwerk dan met zo’n algemene maatregel 
als de koudetoeslag van minister Melkert.

M aar bent u bereid om bij deformatie met D 66 een 
verbond aan te gaan in die zin dat beide partijen 
samen in een kabinet gaan, o f  niet in een kabinet 
gaan?

Ik denk dat er een aantal thema’s zijn waar D66 en 
VVD elkaar stevig beet moeten houden, en dan doel 
ik vooral op de verschuiving van verantwoorde
lijkheden: meer marktwerking en individualisering. 
Dat zijn thema’s waarover D66 en VVD in dezelfde 
richting denken. Maar er zijn in het licht van de 
verkiezingen nog wel twee vragen over D66 die mij 
bezig houden. De eerste heeft betrekking op de 
nieuwe lijsttrekker, die meteen alweer heeft 
aangekondigd na de verkiezingen als lijsttrekker af 
te treden. Ik denk dat iemand die van plan is op D66 
te stemmen het recht heeft om te weten wie daar na 
de verkiezingen voor in de plaats komt, met alle 
inhoudelijke consequenties van dien. In de tweede 
plaats maak ik me zorgen over de uitspraak van 
Wolffensperger dat als D66 getalsmatig niet nodig 
is voor Paars II, zij geen zin hebben om in een Paars 
kabinet plaats te nemen. Als dat de instelling wordt, 
als D66 verkiest om in zijn eigen schoonheid of 
arrogantie ten onder te gaan, dan wordt het erg 
moeilijk.

Ik heb het altijd betreurd dat D66 is ontstaan. Ik behoor tot de 
mensen die vinden dat er eigenlijk geen ruimte zou moeten zijn 
tussen PvdA en VVD voor een partij als D66, en dat liberalen in 
principe onder één partijpolitiek dak moeten huizen. Kijk ik naar 
D66, dan constateer ik dat er binnen die partij verschillende 
opinies zijn over de vraag of zij een liberale partij willen zijn. 
Hoekema behoort tot degenen die zichzelf openlijk als liberaal 
afficheert. Ook met Van ‘t Riet heb ik vrij recent nog voortreffelijk 
samengewerkt toen het ging om de privatisering van het openbaar 
vervoer, wat bewijst dat de beide partijen elkaar op dat punt 
prima aanvoelen. En als ik minister Wijers hoor praten over

U acht het dus denkbaar dat D 66 bij Paars II wordt 
betrokken als PvdA en W D  samen ook al een  
meerderheid hebben?

De intentie vanuit de VVD is dat Paars II inclusief 
D66 als eerste optie aan bod komt, ook als D66 
getalsmatig niet nodig is. Als je  met drie partijen een 
avontuur bent begonnen, ben je op z’n minst moreel 
verplicht het ook samen af te maken.
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*B izajus spreekt!
Als één schaap over de dam is.
Sinds 24 februari van dit jaar onderzoekers 
van het Britse Roslin Institute het lukte om Jk 
een volwassen schaap te klonen, is de 
discussie wereldwijd opgelaaid. Daarmee hebben de 
makers van Dolly de wereld voor het grootste morele 
dilemma van de afgelopen jaren gesteld: klonen, 
o f niet te klonen? Neodarwinist Reza Atighi heeft 
zich gebogen over deze zelfde kwestie; onderstaand 
vindt u het resultaat van die bespiegelingen.

Wie een discussie wil aangaan over welk onderwerp 
dan ook moet zich allereerst afvragen welk type argumenten 
hij bereid is te aanvaarden in de discussie. Zo kan men 
zich beroepen op economische argumenten, maar 
bijvoorbeeld ook humanistische, sociale en utilitaristische. 
Niet elk argument kan in iedere discussie toepassing vinden: 
afhankelijk van de te bespreken zaak is een ander soort 
rechtvaardiging nodig. Ethicus prof dr. E. J. J. M. Kimman 
heeft het in deze over ‘denksporen’ , wijzen van 
argumenteren: ‘Denksporen zijn belangrijk om te kunnen 
achterhalen hoe gedrag, bepaalde besluiten, of het voeren 
van een bepaald beleid worden gerechtvaardigd of 
verklaard’(Organisatie-ethiek, p. 21)

Ook bij de discussie vóór of tegen het klonen van mensen 
moet men zich de vraag stellen: welke argumenten gaan 
we gebruiken? Men kan zich bijvoorbeeld voorstellen dat 
iemand klonen probeert te rechtvaardigen op grond van 
economische motieven. Klonen van mensen wordt dan 
gezien als één van de factoren die kan bijdragen aan het 
vergroten van de maatschappelijke welvaart. Als te 
verwachten valt dat door het ‘klonen’ de economische 
activiteit in het land zal stijgen, dan is dat voldoende reden 
om voor het klonen te zijn - zo schrijft althans het 
economische denkspoor voor.

Ook betoogd kan worden dat klonen zich niet leent voor 
dit soort maximaliserende overwegingen. De pleitbezorgers 
van het ethische denkspoor zijn namelijk van mening dat 
het enige waaraan klonen getoetst kan worden is het morele 
gevoel zoals dat zich uit bij individuele burgers. In deze 
zienswijze kan het ‘nut’ van klonen niet aangetoond of 
ontkend worden: het ‘nut’ van klonen bestaat dan namelijk 
niet. Het is aan het individu klonen te aanvaarden of te 
verwerpen, al naar gelang zijn morele intuïtie hem ingeeft. 
Afzonderlijke individuen moeten besluiten: kan  klonen of 
kan het niet?

Het is mijn mening dat elke discussie over het klonen 
van mensen alleen mag worden gevoerd op basis van

■* y  ethische grond- 
v V  slagen. Dit soort
j j j pfcv¥>*** ***** ■ *■ ‘ethische’ onder

werpen kenden we al 
voordat de techno
logie klonen 
mogelijk maakte: 
ook abortus en 
euthanasie laten zich 
slecht verdedigen 
middels economi
sche argumenten. 
Scherp gesteld luidt 

de tegenstelling economie versus ethiek: niemand zal de 
dood op zwaar geestelijk gehandicapten willen verdedigen 
met een verwijzing naar de besparing die dat in geld 
uitgedrukt oplevert. Hoe onbetwist ook de econ om isch e  
wenselijkheid van zoiets is, de ethische reflectie weegt 
zwaarder.

Onze Landelijk Voorzitter Ciska Scheidel heeft zich 
tijdens haar toespraak op het congres van 16 en 17 maart 
1997 te Akersloot uitgesproken vóór het klonen. Haar 
argumentatie was dat klonen de uniciteit van het leven niet 
aantast, omdat de ontwikkeling van een individu niet alleen 
bepaald wordt door het erfelijk materiaal, maar ook door 
omgevingsfactoren. Ook nurture dus, en niet alleen n a 
ture. Ik prijs de Voorzitter in haar keuze voor het ethische 
denkspoor, doch zie mij genoodzaakt het gebruikte argu
ment te verwerpen. Dat het klonen de uniciteit van het leven 
niet vo lled ig  aantast betekent nog niet dat klonen geen 
voldoende onrechtvaardige aantasting van de uniciteit van 
het leven zou kunnen inhouden. Met andere woorden: een 
verschijnsel hoeft in haar negatieve uitwerking niet to ta a l  
te zijn om afkeurenswaardig te blijven. Overigens, het 
eventuele argument van de Landelijk Voorzitter dat het 
afwijzen van klonen gelijk staat aan het afwijzen van haar 
eigen familiale structuur, gaat niet op. Als je  tegen klonen 
bent, ben je  nog niet tegen tweelingen.

In deze stellingname tegen het klonen sta ik overigens 
niet alleen. Uit een door het weekblad Tim e gehouden 
opinieonderzoek bleek dat 75% van de Amerikanen tegen 
klonen was. Slechts 14% van de Amerikanen vond toen 
dat het klonen van mensen een goede zaak is. Alle 
Nederlandse politieke partijen zijn tegen het klonen. De 
Teldersstichting heeft in een studie klonen expliciet 
afgewezen - net als overigens het wetenschappelijk bureau 
van het CDA.

Samenvattend kan dus gesteld worden dat een 
beoordeling van klonen alleen kan plaatsvinden langs 
ethische lijnen. Van een overgrote meerderheid van de 
samenleving- en ook van die van mij - is de morele intuïtie 
dat klonen een onaanvaardbare aantasting vomt van de 
uniciteit van het menselijk leven.

8



Tijdens het congres van 21 en 22 juni jl. traden 
drie Hoofdbestuursleden af. Helaas heeft onverwachts de 
kandidaat voor de functie van algemeen bestuurslid, Dennis 
Hurkmans, het vertrouwensvotum niet verkregen van de 
Algemene Vergadering.

Het is voor het Hoofdbestuur moeilijk te accepteren 
dat een kandidaat het niet haalt wanneer geen gebruik is 
gemaakt van de mogelijkheid een mede-kandidaat te stellen. 
De noodzaak tot het verkrijgen van een vertrouwensvotum 
is ingevoerd bij de reorganisatie van 1994. Tegelijkertijd 
werden de mogelijkheden tot mede-kandidaatstelling 
verruimd. Helaas bleef deze mede-kandidaatstelling uit bij 
de ontstane vacature voor algemeen bestuurslid (belast met 
politiek). Ondanks dat het niet verlenen van een 
vertrouwensvotum een wezenlijk recht is van de Algemene 
Vergadering, blijft het wegstemmen van een kandidaat 
zonder het stellen van een alternatief een moeilijk te 
accepteren uitkomst. Hopelijk zal dan ook in de toekomst 
de vereniging immer bij onvrede met een kandidaat een 
medekandidaat stellen, zodat voorkomen kan worden dat 
het uitvoeren van essentiële zaken (voor korte duur) 
achterwege blijft.

Tijdens het congres heeft het Hoofdbestuur 
toegezegd in de opengebleven vacature te voorzien door 
benoeming van een lid onder de verantwoordelijkheid van 
het Hoofdbestuur. Tijdens de beraadslagingen over de 
benoeming heeft het Hoofdbestuur tevens de mogelijkheden 
besproken de taken van de algemeen bestuursleden te 
wijzigen. Indien bepaalde taken extra aandacht behoeven, 
is immers door de reorganisatie van 1994 expliciet de 
mogelijkheid geschapen om de taken van de algemeen 
bestuursleden te wijzigen.

Het Hoofdbestuur is van mening dat er momenteel 
een taak is die extra aandacht behoeft, namelijk promotie 
en ledenwerving. Hoewel de JOVD grote ledenverliezen 
bespaard zijn gebleven, is er toch de noodzaak om meer 
aandacht te schenken aan ledenwerving en ledenbehoud. 
Verschillende leden constateerden op het afgelopen congres 
dat het kader lijkt te verkleinen. Ook het Hoofdbestuur 
heeft in het beleidsplan van 1997 aangegeven zich te willen 
inzetten voor ‘een brede basis’ . Wanneer we de kwaliteit 
van de JOVD-ers in commissies, afdelingen en districten 
op peil willen houden, dan zal er een groter reservoir moeten 
worden gecreëerd waaruit het kader kan worden onttrokken. 
Met de verkiezingen in het vooruitzicht, is de mogelijkheid 
aanwezig extra leden te werven.

Tijdens de verkiezingen overwegen veel jongeren 
lid te worden van een politieke jongerenorganisatie. Deze 
jongeren moeten via een fantastische promotie-campagne 
over de streep worden getrokken. Een algemeen bestuurslid 
dat alleen belast is met promotie- en ledenwerving zou de 
broodnodige aandacht kunnen schenken aan het bedenken, 
uitwerken en uitvoeren van promotie-acties. Tevens is er 
de noodzaak om na te denken over het promotie- en 
ledenwervingsbeleid op de lange termijn. Politieke 
jongerenorganisaties hebben immers glorieuzere tijden 
gekend. Wanneer een Hoofdbestuurder vrijgesteld wordt

om zich te richten op het 
ontwikkelen van nieuwe plannen 
om leden te werven, kan de JOVD 
voor de troepen uit lopen en een 
fantastische slag slaan. Hij zou 
tevens de reeds aanwezige ideeën 
in de praktijk kunnen brengen, 
opdat er extra leden worden 
geworven.

1 ) Ciska Scheidel

oorzitter

Het Hoofdbestuur heeft op basis 
van bovenstaan
de gedachten 
gemeend over te 
moeten gaan tot 
het belasten van 
een algemeen 
bestuurslid met 
taken op het terrein van politieke en externe voorlichting 
en het belasten van een algemeen bestuurslid met promotie- 
en ledenwerving alsmede interne voorlichting. Francine 
Loos, momenteel algemeen bestuurslid, zal de eerst
genoemde taken op zich gaan nemen. Rob Ockhuijsen is 
bereid gevonden de functie van algemeen bestuurslid belast 
met promotie en ledenwerving alsmede interne voorlichting 
te vervullen. Hij zal dit onder de verantwoordelijkheid van 
het Hoofdbestuurdoen tot de B AV van september waarover 
u nog nader bericht ontvangt. Op deze vergadering wordt 
de vereniging in staat gesteld goedkeuring te verlenen aan 
onze keuze.

Het Hoofdbestuur is zeer gemotiveerd om zich het 
aankomende jaar maximaal in te zetten voor het behalen 
van een forse ledenstijging. Wij hopen dat alle JOVD-ers 
eenzelfde inspanning willen verrichten om tijdens de 
verkiezingen zoveel mogelijk jongeren te betrekken bij de 
liberale politiek!

Liberal International Congress

Van 27 to t 30 november zal in Oxford, Engeland 
het Congres van de Liberale Internationale (LI) gaan 
plaatsvinden. Het is dit jaar 50 jaar geleden dat de LI in 
Oxford werd opgericht. Er zal een delegatie van IFLRY 
naar d it bijzondere congres gaan. Deze delegatie van 
maximaal 10 personen hoeft geen participation fee te 
betalen.

O p dit congres zal worden gediscussieerd over 
"The Liberal Agenda fo r the 2 1 st Century- The quality of 
liberty in open civic societies” . Na de discussie zal d it docu
ment worden aangenomen. D it document zal niet het 
huidige Liberale Internationale Manifesto vervangen, het 
zal een aanvulling zijn op dat document.

Voor meer informatie: bel met 
Daniël Tanahatoe: 06 5968 3563
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Rickard Thiadens - JOVD Groningen

0>chuldillusie in Nederland

Dit artikel behandelt een lastig onderwerp in liberale 
context: de staatsschuldproblematiek van Nederland. 
In onderstaand stuk wordt noch het huidig landelijk 
JOVD standpunt gegeven, noch het standpunt van de 
JOVD afdeling Groningen. Reacties op dit stuk en met 
name de geschetste oplossingen ziet de Driemaster 
redactie gaarne tegemoet. Aan de gegeven oplossingen 
zit nog een aantal haken en ogen, maar het voorgestelde 
is eerder een concept dan een uitgewerkt plan.
Problematiek:
Dat de overheid geld leent om duurzame investeringen te 
financieren is economisch gezien geen bezwaar. Van 
investeringen kan men een lange tijd genieten. Sommige 
investeringen gaan zeer lang mee. Een goed voorbeeld daarvan 
zijn de Oosterscheldewerken. Het zou ondoenlijk, zelfs 
onwenselijk zijn deze uitgaven in één keer te betalen uit de 
lopende ontvangsten van een jaar (buiten de normale uitgaven). 
Daarmee drukken de lasten van zo’n project op één of enkele 
jaren, terwijl de voordelen nog tientallen jaren aan Nederland 
ten goede komen. Een andere reden is dat de financiële realisatie 
van een jaar door dit soort uitgaven te zeer een moment-opname 
geeft van de financiële gang van zaken bij de overheid.

Uitgaven die in de consumptieve sfeer liggen, zoals 
inkomensoverdrachten (uitkeringen), onderwijs, salaris voor 
ambtenaren en andere lopende uitgaven, dienen bij voorkeur te 
worden gefinancierd in het jaar dat ze worden uitgegeven. Dit 
houdt in dat deze uitgaven geen tekort mogen veroorzaken op 
de Rijksbegroting. Het tekort mag maximaal het niveau van de 
duurzame investeringen benaderen. Dit is de zogenaamde 
Gouden-Financieringsregel.

Het probleem is dat de Nederlandse politiek en overheid 
zich de afgelopen decennia niet aan deze gouden- 
financieringsregel heeft gehouden en dat nog steeds niet doet. 
In het verleden zijn er extreem grote tekorten ontstaan doordat 
men leende om bijvoorbeeld uitkeringen te betalen. De hoge 
tekorten werden veroorzaakt door de extreme uitbreiding van 
sociale zekerheid, in combinatie met een oplopende werkloosheid 
en arbeidsongeschiktheid en een temglopende economische groei 
als gevolg van de oliecrises, een nalatig begrotingsbeleid en 
een zwak politiek socialistisch beleid.

Het gevolg hiervan is een erfenis van twijfelachtige 
kwaliteit. Er is weinig ruimte voor duurzame investeringen, 
vanwege de hoge rente die elk jaar moet worden opgehoest. De 
toetreding tot de EMU is dan ook verre van zeker, met name als 
het gaat om de staatsschuld die nog zo’n 18% boven de EMU- 
toetredingseis ligt.

Bovendien heerst er in Nederland een grote 
schuldillusie. De gemiddelde burger heeft geen flauw 
idee hoe hoog de huidige staatsschuld is. Tevens is 
men ook niet op de hoogte van het leengedrag van de 
overheid. Er is de laatste jaren wel een -beperkte- 
verbetering merkbaar in de kennis die de burger heeft, 
zodat er een groter draagvlak is ontstaan voor harde 
maatregelen. Je kan je  dan ook afvragen of het zover 
zou zijn gekomen als iedereen de afgelopen 50 jaar 
goed geïnformeerd was geweest. Zou de overheid dan 
dit leengedrag aan de dag hebben gelegd en zouden 
we dan nu met een zo hoge staatsschuld zitten? Mede 
door de linkse partijen wordt veel nadruk gelegd op 
de voordelen van het hoge uitgavenpeil, voornamelijk 
op het gebied van de sociale zekerheid.
De keerzijde wordt veel minder belicht. Mensen zien 
nu eenmaal liever een politicus die veel belooft. ‘Leuke’ 
dingen voor de mensen doen is electoraal wel
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aantrekkelijk maar de gevolgen zijn een stuk minder. 
Zo ontstaat er de neerwaartse spiraal van hoge 
werkloosheid, lage economische groei en hoge 
arbeidsongeschiktheid, die weer aanleiding geeft tot 
het lenen van nog meer geld en daardoor leidt tot een 
hogere staatsschuld.
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De oplossingen:
Een goede oplossing zou uit een aantal 
ingrijpende m aatregelen  kunnen 
bestaan:

Tekort:
Het tekort op de rijksbegroting dient 
tot 0%  te worden teruggebracht. Dit 
is een duidelijke norm waar iedereen 
zich aan kan houden. Indien door 
tegenvallers of andere oorzaken blijkt 
dat in een ja a r  de u itgaven  de 
ontvangsten overstijgen, dan dienen 
het volgende ja a r  de belastingen 
eenmalig te worden verhoogd. Omdat 
dit op groot maatschappelijk verzet 
kan stuiten, zal het handhaven van 
deze norm een hoge prioriteit moeten 
zijn bij de zittende regeringspartijen. 
Dit is een sterke politieke incentive. 
Het l ie fs t  m oet de norm  in de 
Grondwet worden opgenomen.
Is er in een bepaald jaar een overschot, 
dan kan dit d irect w orden 
teruggegeven aan de burgers door 
m iddel van een een m alig e  
belastingverlaging (bijvoorbeeld in 
BTW  of de belastingvrije som, zodat

Afrekening girorekening
vorig tegoed j dalum von m  afrekening s girorekening

13 TEKORT) 3 1 — 1 2 — 19971 1 9 2 8 8 2 8
nteuu segM'd : daluir. ttw ü c iiit ' v.-snr . h.xinr

KA TEKORT 0 1 - 0 1 - 1 9 9 7  01 01
! i* a ’v o r . i s c h m v m g  K s - i

BEBET RENTE OVER STAATSCHULD

WARTAALKREDIET?

690

Girofoon 0 2 6  3 5 5 5  6 6 6
A c tu e e  -v i’.V  e r .  ‘n -  e n  ? ;*•
Digr «k> • «/» uur \ivhumi* int Ih M i'a  ^

iedereen er voordeel bij heeft). Doordat 
er feitelijk geen tekort zal zijn, zal de 
staatsschuld niet meer stijgen. De 
staatssch uld  zal door in fla tie  
(=geldontwaarding 1996: 1,9% ) elk

ja a r minder waard worden en 
daarmee makkelijker aflosbaar.

Probleem is om het tekort weg te 
werken. Men kan twee richtingen 
op. De eerste is het structureel 
bezuinigen met 19,8 miljard gul
den per jaar. M en kan hierbij 
denken aan b ezu in ig en  op 
ontwikkelingssamenwerking en de 
sociale zekerheid. Ik denk dat dit 
m a atsch ap p elijk  m o e ili jk  te 
verkopen is. Beter is de rente- 
uitgaven weg te bezuinigen. Deze 
o p lo ssin g  w ordt h ieronder 
beschreven.

Schuldtoerekening:
Het Nederlandse staatsbezit is van 
al haar inwoners en iedereen in 
Nederland is gelijkwaardig. In de 
G rondw et staat dat er n iet 
gediscrimineerd mag worden naar 
ras, geloof, etc. De overheid is van 
a lle  N ed erland ers. Dus a lle  
publieke werken zoals de dijken, 
meren, bossen, ministeries, etc., 
zijn van ons allen. Niet alleen het 
“bezit” is van ons allen, ook de 
schulden z ijn  van ons a llen . 
Iedereen is immers gelijk voor de 
wet. De staat is van al haar burg
ers. D e p o litie k e  v erteg en 
woordigers worden gekozen door 
a lle  burgers. D e v e r a n tw o o r 
delijkheid  ligt dan ook bij de burg
ers. Dit alles houdt logischerwijs 
in dat iedereen in Nederland een 
g e lijk  deel van de Nederlandse 
staatsschuld heeft. De overheid 
beheert deze schuld alleen maar op 
een centraal punt. Zij betaalt de 
rente en aflossing namens haar 
burgers en gefinancierd door haar 
burgers. Zoals boven omschreven 
heeft de overheid  dit op een 
verkeerde wijze gedaan die er voor 
gezorgd heeft dat de situatie uit de 
hand gelopen is.

D e staatssch u ld  dient 
geïndividualiseerd te worden naar 
elke burger boven de 18 jaar. Dit 
houdt in dat iedereen, zo gauw als 
deze m aatregelen in w erking 
zouden treden, een brielje in de bus 
krijgt waarop staat dat hij o f zij
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ƒ  37.767, aan schuld heeft.De feiten:
Nederland kent een relatieve hoge 
staatsschuld. Volgens de reken
methode van de EMU beliep deze in 
1996 78,8 % (EMU-schuld) van het 
nationaal inkomen. Door saneringen 
en een gunstig economisch klimaat zal 
dit percentage dalen naar 76,2% in 
1997. Daarmee zit Nederland samen 
met Italië (1996:124,5%), België 
(1996:132,2 %) en Griekenland 
(1996:111,8%) in de groep met hoge 
staatsschulden binnen de Europese 
Ünie. De norm die wordt gehanteerd 
voor toetreding tot de EMU is 60%.

De staatsschuld wordt begroot 
voor 1997 op 528.463 mln. Dit geeft, 
bij een geschatte bevolkingsaantal van 
15,2 mln. inwoners, een staatsschuld 
per hoofd van de bevolking van : ƒ  
528.463 mln. /15,2 mln. inwoners = 
f3 7 .7 6 7

Nederland zal in 1996 en 1997 
een beleidsrelevant financierings
tekort hebben van 2,8% van het 
nationaal inkomen. Dit is beneden de 
norm die de EMU heeft gesteld. Deze 
norm is 3,0%. Indien een EU staat 
zorgt voor een voldoende dalende 
staats- schuld en een laag tekort kan 
deze toetreden tot de EMU.

De totale rente die in 1997 over 
de staatsschuld zal worden betaald 
(begroting Miljoenen Nota 1997) is 
30,1 mrd. gulden. De totale uitgaven 
zijn in 1997 ongevecr2ö2,7 mrd. gul
den, dit bedrag is overigens exclusief 
de uitgaven van 100,1 mrd. van de 
sociale fondsen. U ziet dat een 
aanzienlijk deel van dc uitgaven aan 
rente opgaat, dit is -op Onderwijs na- 
de grootste kostenpost. Het beleids
relevant financieringstekort wordt 
voor 1997 begroot door f  inanciën op 
19,8 mrd. gulden.
De hoge renleposl is een van de 
oorzaken van de hoge collectieve 
lasten druk. Deze zal in 1997 53,1 % 
van het Nederlandse nationale



inkom en bedragen.
De overheid treedt vanaf dan alleen op als invorderaar van 
de rente en aflossing van dat bedrag. De rente en aflossing 
wordt niet meer gefinancierd uit de belastingopbrengsten. 
Er komt een splitsing tussen het Ministerie van Financiën 
en een nieuw op te richten “com m issariaat voor de 
amortisatie van de staatsschuld” .
De begroting zal een uitgavenbedrag van 30,1 mrd. lager 
aangeven. Hierdoor is het tekort weg. Er is zelfs een 
overschot ontstaan. Dit overschot (30,1 mrd. - 19,8 mrd. 
=  10,3 mrd.) wordt omgezet in een belastingverlaging. Het 
beste is om de omzetbelasting te verlagen. Het tarief van 
17,5% , kan dan naar 15%. Dit is ook het percentage dat in 
de Europese richtlijnen wordt gegeven.
Elke burger moet dus per jaar zelf de rente betalen over 
zijn eigen schuld (vroeger ging dat via belastingen; in dit 
geval betaalt men direct). Hij kan uiteraard zelf beslissen 
wanneer en hoeveel hij wil aflossen. B ij een percentage 
van ongeveer +/- 7% per jaar zal de rente per maand +/- ƒ  
220,31  p.p. zijn. Voordelig is het natuurlijk om af te lossen, 
indien men dit geld heeft. Indien iemand sterft en er staat 
nog een schuld open dan wordt deze eerst verrekend met 
de boedel. Het restant vererft vervolgens over de 
erfgenamen.

Verzachtende omstandigheid is dat kinderen tot 18 jaar 
geen schuld krijgen toegerekend. Zodra zij 18 jaar zijn 
krijgen ze de schuld toegerekend. Dit gaat nog 18 jaar door 
totdat de kinderen die vóór de wetswijziging zijn geboren 
allemaal de 18-jarige leeftijd hebben bereikt. Nieuw geboren 
kinderen (vanaf moment invoering wettelijke bepalingen, 
dit is het moment van publicering in de staatscourant) 
krijgen nooit een geïndividualiseerd staatsschuld-deel.

Eerste optie:
Men hoeft natuurlijk niet te kiezen voor een volledig 
schuldtoerekening. Het is m ogelijk om alleen 16,2%  
procentpunt van de staatsschuld te individualiseren. De 
schuld per Nederlander die dan wordt ingevorderd is ƒ  
112.350,4 mln. / 15 mln. inwoners =  f7 .3 9 1 ,4 7 .  B ij een 
rente percentage van ongeveer 7% is datƒ  43,12  per maand. 
Dan heeft de staat een schuld van 60%  van het nationaal 
inkomen wat overeen komt met de toetreding norm voor 
de EM U. De andere maatregelen (zoals tekort op 0% ) 
blijven uiteraard van kracht. Zodat de resterende (60% ) 
staatsschuld alleen nog maar daalt door inflatie.

Tweede optie:
Indien er toch geleend moet worden voor duurzame 
investeringen kan dit alleen indien de rente wordt betaald 
uit een speciale belasting, de zogenaamde “rente belasting”. 
Dit is een gelijk bedrag voor iedereen. Rente betalen door 
te lenen moet voorgoed tot het verleden behoren.

Tot slot:
Het liberalisme telt v ijf grondbeginselen. Twee daarvan, 
te weten gelijkwaardigheid en verantwoordelijkheid, komen 
vooral in de voorgestelde maatregelen sterk naar voren. 
De mensen in het land worden aangesproken op hun eigen 
verantwoordelijkheid. Iedereen moet nu zelf zijn zaakjes 
regelen, de overheid treedt terug. De staat kan ook niet de 
schuld krijgen van de burgers voor nalatig beleid, omdat 
de burgers z e lf  de zaken m oeten afhandelen . De 
schuldillusie is verdwenen. De burgers weten precies wat 
voor schulden ze hebben. Bovendien wordt iedereen 
gelijkwaardig behandeld, noch de zwakkeren noch de 
sterken worden gespaard!

Excalibur Roltrap naar de hemel
Onder het dak van een compromis, dat het 

midden houdt tussen de vergane glorie van oud- 
Hollandse koopmanshuizen, het Romeinse circus 
Maximus volgens Van der Valk en een 
goudvissenkom, bezetelen 150 jasje-dasjes en 
mantelpakjes het blauwe nappa-leer van de stoelen 
van de Tweede Kamer der Staten-Generaal. In 
deze weinig inspirerende omgeving wordt keer op 
keer over het lot van Nederland beslist.

Toegang tot dit centrum van de macht wordt door 
de welbesnorde portiers verschaft aan een ieder die hen er:

a) van kan overtuigen dat hij/zij een afspraak heeft met 
iemand die zich reeds binnen de muren van het Tweede 
Kamer complex bevindt, of;
b) in het bezit is van een in diverse kleuren verkrijgbare 
sticker waarop vermeld staat op wiens uitnodiging men 
een stil uurtje mag ronddartelen in de Grote Koffiekamer 
die de Tweede Kamer uiteindelijk gewoon is. Maar dit hele 
feest gaat niet door voordat men zich langs de bijzonder 
ferme dames van de garderobe heeft weten te worstelen. 
Afijn, eenmaal binnen treffe men in dit deel van de Grote 
Koffiekamer de centrale roltrap aan waarmee de dames en 
heren Kamerleden opstijgen naar de politieke hemel.
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Diezelfde roltrap is het decor voor wat aanvullend 
beeldmateriaal van NOVA als er een parlementariër of 
bewindspersoon in het heetst van de strijd is gesneuveld. 
Alleen wordt dan die persoon in zijn gang van boven naar 
beneden gefilmd.

Overigens, die roltrap, zou die niet de hoofdrol 
kunnen krijgen in een nieuwe filmproduktie van Laurens 
Geels en Dick Maas? Zo één waarbij een aantal bekende 
politici op een gruwelijke manier aan hun einde komen. 
Opgevroten door malende stalen trapdelen of gewurgd 
tussen de rubberen leuning?
Ik zie ‘t al helemaal voor me: op een mooie warme 
zomeravond slentert een nietsvermoedend lid van de 
ouderenpartij in dimlicht van de kantine naar de overloop. 
Een krakend geluid in de lagers van de roltrap zou hem 
kunnen attenderen op naderend onheil. Maar net als bij 
de stemronde laatst, lette hij eventjes niet op en de gevolgen 
waren er ook naar. Geen honderd Deetmannen hadden 
hem nog kunnen redden. Het zou nog weken duren voor 
de portier, die hem op woensdag vond, weer aan gehaktdag 
zou durven denken.

Hans Janmaat mag wat mij betreft geen slachtoffer 
worden van de roltrap. Ik denk dat hij in het script uit ons 
lijden zou moeten worden verlost door een met de Zwarte 
Wolven sympathiserende Turkse schoonm aker van 
Koerdische komaf, die hem met een rechtse heupzwaai 
van repliek dient en hem met de daaropvolgende 
misselijkmakende klap van brekende botten over de 
balkonbalustrade sodemietert. Met enig gevoel voor tim
ing zou het mogelijk moeten zijn hem te deponeren op de 
hem beneden opwachtende vriendin op wieltjes.

Aan het einde van de film wil ik alleen nog graag weten 
w elke p artij erv o o r zorgt dat de ro ltrap  op de 
monumentenlijst komt te staan; op die partij zou ik 
stemmen.

Politiek Analfabeet?

helpt !

Leuke dingen
die toch niet gebeuren.

Het schijnt het toppunt te zijn van Re- 
alrty-TV maar ik kijktoch maar liever niet. 
De NRA noch de Bovag heeft er iets 
mee te maken en toch kan het 
programma best worden gekenmerkt als 
open-schotwond of als spatlappen-TV

Eerste beeld. Man, in de rest van dit stuk Snor te noemen, 
hangt aan de telefoon. Hij belt met het ziekenhuis, toch is Snor 
verkeerd verbonden. Vrouw, hiemate noemen Lelijk, gaat nu echt 
met haar bevalling beginnen. We gaan getuige zijn van een echte 
‘thuis’ bevalling. Waarom mensen dit nog doen kan ik me soms 
voorstellen: voor je het weet declareert zo’n specialist in plaats van 
een bevalling, een open-hart operatie en dat gaat de maatschappij 
weer handen vol met geld kosten. Maar kijkt u eens thuis rond, zijn 
die faciliteiten nou echt zoveel beter als in een ziekenhuis? Als u in 
het bezit bent van zo'n reuze handige hart-long machine, dan gaat 
u wat mij betreft uw gang maar: in andere gevallen zou ik toch het 
ziekenhuis aanraden. We dwalen af.

Snor en Lelijk zitten samen op de bank en terwijl Snor de 
telefoon erop gooit, maakt Lelijk wat vage geluiden. Nog weinig 
aan de hand zult u denken want dat gebeurt in de beste relaties wel 
eens. U zou toch enigzins moeten gaan twijfelen op het moment 
dat Lelijk voorover gaat hangen, haar -slechts door badjas bedekte- 
achterwerk richting de camera draaiend. Snor weet wat er aan de 
hand is, hij begint dus een beetje onduidelijk boven de bilpartij te 
wrijven. Dat dat niet helpt weet u, weet ik en uiteindelijk weet 
Snor dat ook want Lelijk maakt steeds meer herrie. Op zo'n mo
ment zou ik gewoon een CD’tje op zetten, maar nee hoor. Snor 
gaat een beetje moeilijk zitten kijken.

Volgende shot. In de toch al krappe woonkamer van de flat 
hebben Snor en Lelijk een kinderzwembadje neergedonderd, waar 
zij beiden in plaats nemen. Snor kon zijn zwembroek niet vinden, 
dus zit ook hij poedelnaakt in het badje, achter Lelijk, Ja hoor, de 
onderwatercamera wordt ook in het badje gelaten, want we zouden 
eens wat kunnen missen. Niet nodig is te zeggen dat Lelijk steeds 
meer herrie maakt, Snor nog moeilijker kijkt en er geen CD in de 
speler ligt.

Mijn gevoel voor creatieve dramatiek gaat nu opspelen. Waarom is 
dat badje niet ineens lek? Dat heb je van die hobby-thuis-bevallingen. 
Kind met meteen een fors gevalletje van waterschade. Zo'n TV 
belichtingslamp, die vallen toch ook wel eens om? Of het gaat soms 
mis met die bevallingen. Dan alsnog hals over kop naar het 
ziekenhuis. Het hoeft niet dramatisch te zijn, een beetje uitscheuren, 
een open ruggetje of zoiets.

Helaas voor mij, gelukkig voor Snor en Lelijk, ze hebben er een 
gezond lelijk snorretje bij. Volgende keer kijk ik, waarschijnlijk, toch 
weer. Misschien gaat er dan iets mis, maar dan ook goed.
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iC^oem enië; IFLRY seminar

Het ‘internationale gevoel’ van Delphine en 
Daniël bestaat echt Als Voorzitter van de 
Sociaal-Economische Commissie (SEC) in 
Groningen mocht ik van 6 tot en met 12 mei 
op IFLRY-seminar dit gevoel aan den lijve 
ondervinden. Het land was Roemenië, het 
onderwerp ‘Sociale Zekerheid’. Hieronder 
volgt een reisverslag van een boeiende en 
gezellige week.

Op 6 mei vlogen Daniël Tanahatoe en ik 
rich tin g  B o e k a re st. O ns v lie g tu ig  had in 
Amsterdam reeds vertraging en daarom misten wij 
in München onze aansluitende vlucht. De oplossing 
was om terug te gaan naar Düsseldorf en van daar 
naar Boekarest te vliegen. Hier arriveerden we om 
19:30 uur plaatselijke tijd. We werden vervolgens 
door een jon g e liberaal naar het treinstation 
gebracht. Plaats van bestemming was Ploina Bra- 
ov, 170 km. ten noorden van Boekarest.

Het treinstation was slecht onderhouden en 
smerig. Het publiek was arm en een groep dakloze 
jongeren liep op blote voeten lijm  te snuiven. Wij 
voelden ons niet echt 
op ons gemak met 
onze ‘dure westerse 
kleren’ en meer dan 
3 0 0  D M  op zak.
Toch m oesten wij 
tw ee uur w achten 
alvorens onze trein 
vertrok. G elukkig  
vonden wij een met 
‘bodyguards’ bevei
ligde w achtruim te 
voor ‘eerste  k las 
reizigers’ Om het geld hoefden we het niet te laten; 
het prijsverschil tussen eerste en tweede klas was 
slechts ƒ 1,-.

Om 22:30  uur vertrok de trein richting Braov. 
De eerste-klas coupé hadden we voor ons zelf en 
het was nog redelijk comfortabel. In Braov werden 
we om 0 1 :0 0  uur opgewacht door 3 liberale 
Verstappen’s die ons met een Dacia-snelheid naar 
P lo ina Braov, een bergtop annex ski-oord , 
scheurden. Om 0 1 :45 hadden we eindelijk de plaats 
van bestemming bereikt.

W oensdag ochtend  begon  m et een 
kennism akingssp el. E r waren ongeveer 25 
deelnemers vanuit de hele wereld: Zuid-Amerika, 
Z uid-A frika, O ost- en W est-E u rop a en 
Scandinavië. Het eerste inhoudelijke gedeelte 
bestond uit workshops over sociale systemen in 
de verschillende landen. Daniël en ik hadden een 
presentatie over het systeem  in N ederland 
voorbereid.

De deelnem ers uit O ost-Europa en Zuid- 
Amerika bleken erg verbaasd over onderwerpen 
die in Nederland op de politieke agenda staan. We 
spraken onder anderen over afschaffing van het 
minimumloon, loonmatiging en individualisering 
van pensioenen en de gezondheidszorg. Dit was in 
m ijn  ogen het m o e ili jk s te , m aar tevens 
interessantste ‘probleem’ van dit seminar. Het 
bleek dat West-Europese landen veelal op een ander 
niveau over sociale zekerheid spreken dan de Oost- 
Europese en Zuid-Am erikaanse landen. W ij 
spreken over ‘snijden in sociale zekerheid’ , terwijl 
zij de sociale zekerheid nog aan het opbouwen zijn. 
Dit verschil stond de diepgang van de discussie 
wel eens in de weg maar zo leer je  ook iets over de 
weelde waarin wij eigenlijk leven.

D ond erd ag 
en vrijdag werd er 
r e s p e c t ie v e l i jk  
gesproken over de 
‘ id eale  so c ia le  
zekerheid’ vanuit 
lib e ra a l p ers
p e c tie f  en over 
w elke acties  
ondernomen moe
ten w orden om 
deze idealen  te 
verw ezenlijken. 

Belangrijke onderwerpen waren onderwijs (gratis 
hoger onderwijs voor iedereen ?), basisinkomen 
en gezondheidszorg (gratis voor iedereen?). De 
workshops werden afgewisseld door een aantal 
sprekers over het sociale systeem in Roemenië.

Tevens hebben we een bezoek gebracht aan het 
Gemeentehuis en aan een weeshuis. Des avonds 
was er tijd voor gezelligheid in de vorm van een 
bezoek aan een disco, een culturele avond waar 
iedere deelnemer specialiteiten, zoals eten en drank 
uit zijn/haar land had m eegenom en en een



uitgebreid diner met de Liberale Partij uit Braov.
Op zaterdag vertrokken we met een bus (bouwjaar voor 

de oorlog) richting Boekarest. Gelukkig had Daniël voor 
vertrek de veiligheidsinstructies verzorgd (tzie okziesjen- 
masks will drop from tzie zieling). Zoals ik voor vertrek 
namelijk al had voorspeld, kregen we ‘panne’ onderweg. 
Het was gelukkig niets ernstigs. De kolen moesten even 
opgeschept worden.
Na een h a lf uurtje 
konden we w eer 
verder pruttelen.

In Boekarest vond 
op zaterdag en zondag 
de algemene leden
vergadering van 
IFLRY plaats. Zater
dagavond hadden we 
een koud buffet bij de 
Nationale Liberale Partij van Roemenië. Hier was ook de 
Minister van Economische Zaken aanwezig. Voor diegene 
die hem wil opbellen, Daniël heeft zijn kaartje! Ter afsluiting 
van deze avond hebben we nog een klein dansje gedaan in 
één van de vele discotheken.

Zondag was de dag van het afscheid. Vele seminar- 
deelnemers namen ‘s middags het vliegtuig richting de

wereld. Daniël en ik vlogen echter pas maandagmiddag 
weer terug naar Amsterdam. Dit betekende dat we ruim 
een dag hadden om Boekarest te bekijken. Het meest 
imposante in deze stad is het ‘Paleis van het Volk’ , het 
nederige stulpje van voormalig dictator Chauchescu. Met 
een gevel-omvang van ongeveer 400 bij 300 meter is dit 
volgens de boekjes het op twee na grootste gebouw ter

w ereld (op het 
P entagon  na). 
Verder straalt de 
stad de grootheids
waanzin van deze 
dictator uit, terwijl 
tegelijkertijd de ar
moede nog behoor
lijk hoogtij viert.

Al met al heb ik een fantastische, leuke en leerzame week 
gehad. Tegen een aantal Sociaal-Economische onderwerpen 
ben ik toch enigszins anders gaan aankijken. Viva la 
Hollanda. Ook op een ander vlak was de rit leerzaam, ik 
weet nu hoe de mobiele telefoon van Daniël werkt. W il je  
dit ook beleven, ga dan internationaal!!
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Internationale liberale agenda

- NUV summercamp van deze Noorse liberale jongerenorganisatie
I - 10 augustus.

- JULl’s congres in Hamburg van 6-7 september.

- LUF congres van dit Zweedse ‘Liberala Ungdomsforbundet’.
Gothenburg, 9-13 augustus.

- WFLRY bijeenkomst ter gelegenheid van de oprichting, 50 jaar geleden,
van deze voorganger van IFLRY.

- EBN congres ter gelegenheid van het 50 jarig jubileum van deze organisatie,
4 oktober in Den Haag.

- LYMEC seminar: ‘the welfare state',
30 oktober t/m I november in Konstanz, Duitsland.

- LYMEC Executive, I & 2 november, Konstanz.

- LI Liberale Internationale, congres 27 t/m 30 november in Oxford.

- IFLRY seminar: ‘what Europe', 29 november t/m 4 december in Bulgarije.

- IFLRY General Assembly, 4 t/m 7 december in Bulgarije.

Voor al deze activiteiten geldt: meer info en opgave: Daniël Tanahatoe: 06 5363 0565



In Dakar, Senegal heeft 
van 15 to t en met 22 juni een in vele opzichten uniek evenement 

plaatsgevonden. Het was voor het eerst in de geschiedenis van IFLRY dat een van
haar seminars werd gehouden op het Afrikaanse continent.

In samenwerking met de Union des Jeunesses 
Travaillistes et Libérales (U JTL) organiseerde IFLR Y  dit 
seminar. De U JT L  is de grootste en meest actieve liberale 
jongerenorganisatie in Afrika. Het thema van het seminar 
was “Development, Democracy and Voting Techniques. 
Het doel van het seminar was tweeledig: enerzijds wilde 
men een groep jonge Afrikaanse liberalen bij elkaar brengen 
en hen in de gelegenheid stellen om frisse ideeën uit te 
wisselen. Anderzijds was dit evenement mede bedoeld om 
de Afrikaanse jongeren in staat te stellen om internationale 
contacten op te doen met organisaties uit de rest van de 
wereld.

M ichel de V isser, IF L R Y  V ice-P resid en t, en 
ondergetekende waren in de gelegenheid dit fantastische 
seminar namens de JO V D  bij te wonen. Niet alleen het 
seminar, maar ook de hele entourage was een geweldige 
ervaring. Zo hebben we de eerste twee dagen doorgebracht 
in een Afrikaanse familie. Dit was inclusief authentieke 
Senegalese maaltijden en slapen in een kamertje waar een 
hitte heerste van meer dan 40 graden.

Tijdens ons bezoek aan Senegal z ijn  we ook 
ontvangen door de Nederlandse ambassadeur, dhr. Kramer. 
We hebben uitvoerig gesproken over de politieke situatie 
in Senegal en in andere Afrikaanse landen. Volgens hem is 
het grootste probleem dat de heersende regeringen in 
Afrikaanse landen niet bereid zijn om macht af te staan 
aan de winnaars van democratische verkiezingen. Dit gaat 
dan gepaard met manipulatie van de oppositie-partijen en 
soms ook de arrestatie van hun leiders. Andere problemen 
zijn een hoge werkloosheid, veel armoede, geen industrie, 
hoge schulden en een onevenwichtige betalingsbalans.

De Senegalezen hadden het seminar en alles er om 
heen groots aangepakt. De opening van het seminar werd

uitgezonden op tv en werd verricht door Me Abdoulaye 
Wade, partijleider van de liberalen in Senegal en Vice Presi
dent van de Liberale Internationale. B ij deze opening waren 
verder nog v ier 
andere m in isters 
aanwezig. Aan het 
them a ‘D e v e lo p 
m ent, D em o cracy  
and Voting T e ch 
n iq u e s ’ werd op 
v e r s c h i l l e n d e  
manieren aandacht 
besteed. E r waren 
lez in g en  van een 
vertegenw oordiger 
van de wereldbank 
en de M inister van 
Economische zaken.
In een fo ru m d is
cussie met journalis
ten werd de rol van 
de pers en het belang van persvrijheid behandeld. Verder 
werd er uitgebreid gediscussieerd in kleine werkgroepen.

Erg leuk waren de bezoeken aan een aantal lokale 
afdelingen van U JTL. Deze bezoeken vonden meestal ‘s 
avonds plaats ergens in een dorp of voorstad van Dakar. 
Honderden mensen (een keer zelfs ongeveer twee duizend), 
waren dan uitgelopen voor een voorstelling van politieke 
speeches omkleed met veel dans en theater. Aan het eind 
van de week hebben de Afrikaanse jongeren uitgebreid 
gediscussieerd over verdere toekomstige samenwerking. Als 
resultaat hiervan zijn zij tot de oprichting gekomen van 
een Organisatie voor Afrikaanse Liberale Jongeren. Deze
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Ook dit jaar zullen de JO V D  
en de V V D  g ez a m e n lijk  een 
Topkadercursus organiseren, die 
speciaal bestemd is voor jongeren uit 
de V V D  en de JO V D  (tot 30 jaar). 
Vanuit het p e rsp e c tie f  van het 
liberalisme zullen de onderwerpen 
‘w elvaart en w elz ijn ’ behandeld 
worden, waarbij zowel een filosofische 
inslag als ook praktische blik mogelijk 
is. Enkele sprekers tijdens het week
end lig g en  al vast zoa ls K laas 
Groenveld (Teldersstichting), Stanley 
Ramhijani (Groot Stedenbeleid), A. 
Koppers (lid V V D  partij commissie 
Buitenlandse Zaken/Ontwikkelings- 
samenwerking), Fanny Bod (voorzitter 
Jonge So cia listen ), en N. Rem pt 
(dem otie/vergrijzing/m iddel-eind- 
loon).

Vijftien JOVD-ers en 15 VVD- 
ers krijgen de kans dit weekend bij te 
wonen. Uitverkorenden gingen je  reeds

voor de afgelopen jaren, is het nu jouw 
beurt om uitgekozen te worden? Meld 
je  dan nu aan.

Wederom zal het weekend in 
Kampen gehouden worden en zullen 
de kosten fl. 100,00 bedragen. Er zal 
selectie plaatsvinden, voorkennis van 
het liberalisme wordt verwacht. Je  
kunt je  aanmelden voor de JO V D - 
V V D  Topkadercursus 1997 door 
middel van een motivatiebrief, waarin 
je  duidelijk je  motivatie van deelname 
en de leerverwachtingen van de cursus 
aangeeft met een recent Curriculum 
Vitae en een pasfoto.

G aarne z.s.m., doch uiterlijk voor 1 
au gu stu s 1 9 9 7 , op stu ren  n a a r :
Algemeen Secretariaat VVD, 
t.a.v. Dorine Heiden,
Postbus 30836,
2500 GV Den Haag.

jovd-wd wn
73 £4* 7̂

organisatie (een soort Afrikaanse LYM EC), 
dient als overkoepelend netwerk voor de 
Afrikaanse liberale jongeren organisaties. E lf

r s  t T  n & i M U S  u  J

r u w '

NATIONALZCHMWES de vote
■m

organisaties hebben zich aangesloten uit 
Benin, Zuid-Afrika, Ivoorkust, Ghana, Sen
egal, Kaapverdische Eilanden, Mali, Malawi 
en Mauritanië. Na een zeer intensieve en 
warme week, werd het seminar afgesloten 
met een toespraak van de M inister van 
Gezondheidszorg.

De week was een erg boeiende en 
leerzam e ervaring, tijdens de sluitings
ceremonie werd gezegd: ‘The seminar has 
made the world a smaller place’ . Beter kan 
ik het niet verwoorden.

Training Programma 

Begeleiders Eigen W ijs Dagen

Per I januari j.l. is de Stichting Politieke Jongeren Projecten (PJP) gaan draaien 
met een vernieuwde vorm van het project dat voorheen “Wegwijs op het 
Gemeentehuis” heette. Dat project is omgedoopt in “Eigen Wijs". Bij dit project 
krijgen jongeren de gelegenheid om zelf actief aan lokale politiek te doen. Ze 
verplaatsen zich op zo'n Eigen Wijs dag in de rol van gemeenteraadslid.

Voor de uitvoering van dit project is de PJP op zoek naar leden van 
de politieke jongerenorganisaties die een dag een groepje jongeren op een 
gemeentehuis willen begeleiden. Een unieke kans om jouw enthousiasme voor 
politiek over te brengen op de jongeren, die tenslotte de politici van de toekomst 
zullen worden! Voor elke begeleider zal per dag een vergoeding van f75,- 
plus een vergoeding van eventuele reiskosten beschikbaar zijn.

Op 20 en 21 september wordt er een training gehouden voor 
programmabegeleiders.
Deze training zal duren van vrijdagavond tot zaterdagmiddag. Exacte tijd en 
plaats worden later nog bekend gemaakt. Ben je nog niet bekend met het 
fenomeen Politieke Jongeren Projecten, maar heb je wel enige affiniteit met 
jongeren, meld je dan aan voor deze training! Ook als je in het verleden al de 
toenmalige Wegwijs-projecten hebt begeleid is de training zeer de moeite waard 
om alle ins en outs van de nieuwe opzet te vernemen.

Voor nadere informatie en om je aan te melden voor de training kun je de PJP 
bellen (030-2316404) of faxen (030-2364850) of een briefje sturen naar de 
PJP postbus 253, 3500 AG, Utrecht.

Michel Jager
Bestuurslid Interne Projecten PJP

Stichting Politieke Jo n ge re n  Projecten
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T>. Cro et w ontra  I
Hoewel een enkel kapitaalkrachtig lid van 

onze vereniging zich deze maanden buiten de 
grenzen van ons continent zal begeven, vieren de 
meeste JOVD’ers hun vakantie in Europa. Het 
vakantiegevoel begint met het wisselen van onze 
keiharde guldens in franken, lire’s, peseta’s o f de 
ook al niet meer zo sterke marken. Het hoogtepunt 
van de vakantie is echter het passeren van de 
grensovergang Hazeldonk o f de paspoortcontrole 
van Schiphol. Alleen om dit vakantiegevoel in stand 
te houden zou je  dus al tegen een verdere integratie 
van Europa zijn.

Tot 1991 was Europa een intergouvernementeel 
Europa. Lange tijd functioneerde dit intergouvernementele 
Europa uitstekend. De welvaart in de EEG  groeide snel en 
met behulp van de NAVO was ook de veiligheid  
gegarandeerd. De ineenstorting van het communisme en 
de opkomst van economische grootmachten in Azië eind 
jaren tachtig, maakte een verandering van Europa mogelijk 
en noodzakelijk.

De mogelijkheden van Amsterdam
Het Verdrag van M aastrich t voorzag in de 

noodzakelijke maatregelen, zoals de Euro en versnelde 
besluitvorming, om een rol van betekenis te kunnen blijven 
spelen in de internationale economie. In Amsterdam, zes 
jaar later, had men de mogelijkheid om een Europa te 
scheppen voor de burger.

Helaas heeft men in het Verdrag van Amsterdam 
alleen besloten het vakantiegevoel van de gemiddelde 
Nederlander te behouden. Het Verdrag van Amsterdam zou 
de brug moeten slaan naar een nieuw Europa: het Europa 
van de burger. Het Europa van de burger is zeker geen 
grijs gedraaid cliché. Het is een Europa waarin waarden 
als democratie en tolerantie, maar vooral vrijheid en 
gelijkwaardigheid voor ieder individu gegarandeerd zijn.

Het Europa van de Burger
Voor een vrij en gelijkwaardig Europa moeten enkele 

heilige huisjes, die hun functie geheel hebben verloren, 
worden afgebroken. Naast bijvoorbeeld het veto-recht en 
de gewogen stemverhouding -een Luxemburger is in Europa 
een bijzonder machtig man- geldt dit vooral voor de 
nationale grenzen. Dit om vrij verkeer van personen 
mogelijk te maken. De natie-staat en daarmee de nationale 
grenzen zijn een fossiel afkomstig uit een grijs verleden 
toen de Europese landen dikwijls in oorlog waren. De 
nationale veiligheid is echter sinds de Tweede Wereld-oorlog

een Europese veiligheid.
Na de ineenstorting van 
het communisme wordt 
deze niet meer verdedigd 
op de Duitse laagvlakte, 
maar door snelle inter
venties in conflicten in 
het M id d en -O osten ,
Afrika en de Balkan.

Vrij verkeer van 
personen

In het nieuwe Europa moet de burger, het individu, 
centraal staan. Ieder individu in Europa moet gelijke 
mogelijkheden hebben om zich naar eigen inzicht te 
ontwikkelen en ontplooien, ongeacht in welk land hij of zij 
geboren is. Dit vrij verkeer van personen moet bereikt 
worden door afstemming van wet en regelgeving tussen de 
Europese landen. Het is echter niet nodig dat men komt tot 
een uniformering van de wet en regelgeving.

De afstemming van wet- en regelgeving hoeft 
daarom niet te betekenen dat Nederland zijn goede sociale 
zekerheidsstelsel op moet geven. Burgers zijn namelijk 
Europese burgers en daarnaast ingezetenen van een land. 
Ons stelsel wordt nu ook bereikbaar voor Europeanen uit 
andere landen, die al enkele jaren ingezetenen zijn van 
Nederland. Waarschijnlijk zal er wel belasting concurrentie 
tussen de verschillende landen in Europa ontstaan. 
Aangezien het belastingsysteem maar één van de vele 
overwegingen is om je  in een land te vestigen, is dit geen 
p ro bleem . H et is w el n o o d z a k e lijk  dat er een 
vergelijkingssyteem komt voor de diploma’s die men aan 
verschillende universiteiten in Europa kan behalen, de 
kwaliteit van de verschillende diploma’s moet namelijk wel 
duidelijk zijn.

Doordat landen als Frankrijk, maar ook Nederland, 
zo krampachtig vasthouden aan hun nationale grenzen 
maken zij het vrij verkeer van personen vrijwel onmogelijk. 
De vrije keuze- en ontwikkelingsmogelijkheden van de 
Europese burgers worden hierdoor ernstig beperkt.

Het Verdrag van Schengen is het begin geweest van 
het nieuwe Europa. De Europese landen moeten de moed 
durven hebben het heilige huisje van de nationale grenzen 
af te breken. De nationale grenzen verhinderen het ontstaan 
van een Europa dat echt voor de burger is en doen daarmee 
direct afbreuk aan de vrijheid en gelijkwaardigheid van 
ieder individu in Europa.
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Het Euro-enthousiasme dat Nederland tijdens de Eurotop in 
de ban had, is inmiddels alweer geluwd. Dat de belangstelling 
van de TV-kijker voornamelijk werd gewekt door het vrij forse 
politie-optreden rondom de top en het opmerkelijke fietstochtje 
langs de Amsterdamse grachten van een aantal 
regeringsleiders, mag de pret niet drukken. De zaken waarover 
de politici zich in het gebouw van De Nederlandse Bank bogen 
zijn immers toch veel te complex om aan het gewone volk uit 
te leggen. Zelfs de actieve burger die de moeite neemt om de 
Postbus 51-folder op te vragen wordt afgescheept met een kort 
betoog waarom de Euro goed voor hem is (geen geld meer 
wisselen op vakantie!) en waarom de grenscontroles a f geschaft 
moeten worden (nooit meer wachten bij de grens!).

Er valt echter wel wat meer te zeggen over deze 
twee grote Europese projecten, bijvoorbeeld dat er ook 
aanzienlijke nadelen en risico's zijn. Wat de invoering van 
de Euro betreft dringen deze nu pas langzaam tot Nederland 
door, maar helaas is dat wel ruim v ijf jaar te laat. Het 
verdrag waarin Nederland zich tot deelname aan de 
gemeenschappelijke munt verplicht, werd immers al in 1991 
in Maastricht getekend. Wat het vrij verkeer van personen 
betreft is het gelukkig nog niet te laat. Hopelijk zal de 
Nederlandse politiek deze gelegenheid om zich nog eens 
goed te bezinnen aangrijpen en stort zij zich niet nog eens 
zonder nadenken in een ingrijpend Europees project.

Vrij verkeer van personen
Het vrije verkeer van personen is een typisch 

voorbeeld van een project met grote sp ill-ov er-e ffecten : 
het afschaffen van de grenscontroles zal ertoe leiden dat 
ook enkele andere beleidsterreinen onvermijdelijk aan 
Europa moeten worden overgedragen. Voor het migratie- 
en visumbeleid is die noodzaak het meest duidelijk. De 
immigranten die in het ene land worden toegelaten kunnen 
zich immers ongehinderd naar ieder ander land verplaatsten. 
Het voeren van een verschillend toelatingsbeleid is dan 
tamelijk zinloos. Voor het visumbeleid geldt hetzelfde. In 
Amsterdam is dan ook besloten dat de Europese lidstaten 
op deze terreinen geen eigen beleid meer mogen voeren. 
Dat is jam m er, om dat een Europees m igratie- en 
visumbeleid er heel anders uit zal zien dan wij in Nederland 
wenselijk achten. Het migratiebeleid wordt waarschijnlijk 
veel restrictiever, en Nederland zal de m ogelijkheid 
verliezen om een person a-n on -g rata  als Poncke Princen 
buiten de grenzen te houden.

Ernstiger dan de harmonisatie op migratie- en 
visumgebied zijn de aanpassingen die nodig zullen worden

op het gebied van de sociale zekerheid. Wie werknemers 
vrij door Europa laat reizen ontkomt er niet aan om de 
sociale voorzieningen te harmoniseren. Anders zou het land 
met de m eest ruim hartige voorzieningen een grote 
aantrekkingskracht uitoefenen op werkloze o f kansarme 
personen. Het Nederlandse sociale model is daarbij ten dode 
opgeschreven. Maar ook op andere vlakken lopen specifiek 
Nederlandse verworvenheden gevaar. De zeer liberale 
abortus- en euthanasiewetgeving bijvoorbeeld zal in een 
Europa zonder binnengrenzen geen stand kunnen houden. 
Zonder een uniforme Europese aanpak zal immers een 
grootschalig abortus- en euthanasietoerisme op gang 
komen. De harmonisatie zal voor Nederland tot gevolg 
hebben dat het zijn beleid moet aanpassen aan het veel 
restrictievere beleid in de andere Europese landen.

Voordelen?
Alle nadelen zouden nog te overkomen zijn als er 

aan het vrije verkeer van personen voordelen van gelijk 
gew icht verbonden w aren. B eh a lv e  het fe it  dat 
vakantiegangers hun paspoort niet meer aan de grens 
hoeven te laten zien zijn die voordelen er niet. Eénvan de 
belangrijkste gedachten achter het vrije verkeer van 
personen, de vorming van een echte Europese arbeidsmarkt 
waar werknemers vrij rondreizen door Europa op zoek naar 
een baan, zal nooit gerealiseerd worden. De taal- en 
cultuurverschillen staan het in de weg dat bijvoorbeeld een 
Nederlandse verpleegster in een Spaans ziekenhuis werkt. 
De vraag die vervolgens moet worden beantwoord is o f de 
tijdwinst van enkele minuten aan de grens tijdens de 
vakantie, het verlies aan beleidsvrijheid op deze en andere 
zeer relevante terreinen rechtvaardigt.
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Door Uw Redactien
V^ongres Verslag

Ditmaal mochten de congresgangers zich 
wederom naar Akersloot begeven. Akersloot, 
gelegen in Noord-Holland, doet zijn naam eer 
aan. Meer dan een sloot is in de omgeving niet 
te bekennen. Feitelijk ligt Motel Akersloot aan 
een snelweg en is -afgezien van de auto- meer 
niet dan wel bereikbaar per OV (we gaan 
ervoor ?) Deze bijzonder inspirerende omgeving 
werd voor een weekend thé place to be voor 
JOVDers.

De zaterdagochtend is traditioneel de ochtend van 
w akkere m ensen , die m eesta l lu stig  zoenend en 
handenschuddend in de lounge te zien zijn. Hoe minder, hoe 
beter geldt hierbij. Als je  namelijk veel handen moet schudden, 
dan wil je  nog verder binnen de club. Als je  het al gemaakt 
hebt, dan mag je  menig uitgestoken hand weigeren Zij hebben 
jou  nodig, j i j  hen niet meer.

D e eerste  w erkgroep enrond e kende naast het 
huishoudelijk geneuzel, een motiewerkgroep een introductie 
werkgroep, een werkgroep over de financiering van de 
gezondheidszorg en een werkgroep stedelijke gebieden. Het

congresthema was ruimtelijke 
Ordening en de behandeling van 
de resolutie, werd opgesplitst in 
drie d elen . Nu w aren de 
stedelijke gebieden aan de orde, 
in dit stuk was onder andere de 
privatisering van monumen
tenzorg en het loslaten van de 
idee van de com pacte stad 
ged ach te aan de orde. D e 
werkgroep nam op deze punten 
am endem enten  aan van 
respectievelijk Amsterdam en 
E in d h ov en , w aardoor de 
monumentenzorg een taak blijft

Marco Frijlink

J_inks

Leve de vrije markt. Amen.

Sinds ik lid ben van de JOVD word 
ik vaak getypeerd als ‘vrij links’. Als 
verzachtende omstandigheid mag 
gelden dat je dat tegenwoordig ook 
al snel bent als sociaal liberaal, 
gerelateerd aan de gemene deler 
van het gedachtengoed dat de laatste 
jaren in de club steeds algemener 
wordt. Algemener in de zin van 
‘steeds breder gedragen', maar ook 
algemener in de zin van ‘gespeend 
van enige diepgang'. Op congressen 
strijden de argumenten 'dat is niet 
liberaal' (uiteraard zonder verdere 
tekst of uitleg), met ‘laat de vrije 
markt zijn werk doen' om de 
hoogste eer. Deze twee in 
combinatie garanderen winst van de 
discussie en applaus uit de zaal. 
Mogelijke gevolgen

(junicongres 1997):
‘De wet WBEAA en andere wetten die bedrijven positieve 

discirminatie opleggen dienen verboden(?) en vermeden te worden 
omdat positieve discriminatie net zo goed als negatieve verwerpelijk is 
(...)' 'Het bedrijfsleven moet vrij zijn om bij het aannemen van 
werknemers dié criteria te hanteren die zij (sic) zelf goeddunkt. Net 
zoals iedere individu vrij is om contact te hebben met wie hij of zij wil, 
heeft het bedrijfsleven de vrijheid zelf te bepalen met wie zij (sic) een 
relatie aangaat’.

Officiële standpunten van de Jongeren Organisatie Vrijheid en 
Democratie. Het hoofdbestuur zal er wel geen ruchtbaarheid aan willen 
geven -hoewel- je weet maar nooit. Gebrek aan kennis heeft de JOVD 
noort weerhouden van het innemen van standpunten (en tot op zekere 
hoogte is dat maar goed ook), maar dit is wel een schrijnend geval.

Als een individu niet met negers, joden, blanken of vrouwen zou ; 
willen omgaan, waarom zou een bedrijf ze dan moeten aannemen?

De WBEAA (Wet Bevordering Evenredige Arbeidsdeelname 
Allochtonen), verplicht bedrijven jaarlijks opgaaf te doen van het per
centage werknemers van allochtone afkomst. De gedachte is dat een 
zekere mate van sociale controle die door die openheid ontstaat, 
bedrijven zal stimuleren meer maatregelen te nemen evenredige
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van de overheid en de niet-compacte stadgedachte nog wat 
werd opgerekt.

Na deze ronde was het tijd voor de lunch die op een 
typische manier door Van der Valk georganiseerd was. 
Iedere tafel had een onlogisch nummer (tafel 
704 kwam na 711), waardoor de bestellingen 
af en toe moeilijk af te leveren waren. Het 
helpt ook wel als een aantal medewerkers 
de nederlandse taal minder machtig zijn, 
maar dat terzijde.

Iets later dan gepland was er de 
Tussenronde, in de wandelgangen ook wel 
de Superronde genoemd want er stond wat 
op het spel, namelijk de toekomst van uw 
lijfblad. De Tussenronde die voor het eerst 
zijn kop op stak op het Maartcongres wordt 
in het leven geroepen als er m eerdere 
kandidaten zijn voor een functie. Toen ging 
het erom wie Voorlichter mocht spelen, nu

waren de belangen nog groter; de jo b  van 
Hoofdredacteur ging onder de hamer.

HB kandidaat Egbert Koops en Mede 
K andidaat D irk  P o l kregen beid e de 
gelegenheid zichzelf en hun beleidsplan te 
presenteren. Daarna was het woord aan de 
werkgroep voor het stellen van een aantal 
(on)nodige vragen. Na deze ronde was 
duidelijk dat de verschillen lagen op het vlak 
van de redactieleden, Redactiestatuut en 
ideeën over de inhoud van de Driemaster. 
Dirk presenteerde tegelijkertijd met zijn 
beleidsplan ook de voorlopige redactie en 
had wat meer ideeën over de inhoud van de 

Driemaster, terwijl Egbert vanuit zijn ervaringen in vorige 
redacties, de nadruk legde op de ontwikkeling van een 
Redactiestatuut. Na deze ronde was de belangrijkste vraag 
in wie van de twee de vergadering het meeste vertrouwen 
had, om te breken met het verleden.

Vervolgens kwamen er weer twee 
rondes over inhoudelijke zaken Natuurlijk de 
m otie w erkgroep en, d aarnaast de 
werkgroepen over ecologisering van het 
belastingstelsel en integratie en acceptatie 
allochtonen en de werkgroepen in het kader 
van ruimtelijke ordening namelijk landelijke 
gebieden en infrastructurele projecten. In 
deze werkgroepen kwamen zaken aan de orde 
als het belasten van m ilieu belastende 
activiteiten voor hetbedrijfsleven, afschaffen 
van positieve discriminatie en toestaan van 
e lke vorm  van s e le c t ie c r ite r ia  door 
werkgevers.
In het kader van Ruimtelijk Ordening werd

arbeidsdeelname van allochtonen te stimuleren. Niemand wordt 
voorgetrokken of achtergesteld. Positieve discriminatie? Geenszins!

Het bedrijfsleven alle vrijheid geven in de criteria die het 
gebruikt bij het werven van personeel. De vrije markt! En alles zal 
goedkomen. Ais een individu niet met negers, joden, blanken of 
vrouwen zou willen omgaan, waarom zou een bedrijf ze dan 
moeten aannemen? Als je de vrije markt z'n gang laat gaan, ontstaat 
immers vanzelf de ideale samenleving! Natuurlijk vallen er een 
paar groepen buiten de boot, maar dan is dat wat de samenleving 
wil en wie is de JOVD dan om daar tegenin te gaan?

“Het liberalisme hecht zoveel waarde aan vrijheid, omdat 
deze voorwaarde is voor optimale geestelijke en materiële 
ontplooiingsmogelijkheden van de mens. Om vrij te zijn, moet 
men bevrijd worden: als volk van binnenlandse overheersing, als 
groep van discriminatie, als individu van dwang en elementaire 
noden." “Een liberale maatschappij is (...) niet een maatschappij 
zonder overheid, maar een maatschappij waarin de overheid de 
ontwikkeling van de (...) burgers bevordert. De sterken dienen 
de zwakken te helpen (...)".
Bron: Beginselverklaring JO V D , 1976

Als het congres zijn zin krijgt, mogen werkgevers 
discrimineren op alle kenmerken die ze maar niet aanstaan. Los

van het feit dat discriminatie door het congres nog steeds verwer
pelijk wordt geacht (?) en e.e.a. dus nauwelijks met elkaar te rijmen 
valt, zal dat leiden tot het op achterstand zetten van veel groepen 
die het in de samenleving al erg moeilijkhebben: allochtonen, 
vrouwen (in sommige gevallen), gehandicapten...

Natuurlijk kan je kiezen voor een uitleg van het liberalisme 
die een dergelijke samenleving als ultieme consequentie heeft. Begin 
1998 is het de bedoeling dat de 
beginselverklaring van de JOVD door 
het congres wordt besproken. Dat 
lijkt een uitgelezen mogelijkheid om 
een theoretische basis te leggen 
onderbovengeschetste standpunt
en. "Het liberalisme hecht zoveel 
waarde aan vrijheid, omdat die de 
sterkste individuen, geheel in lijn met 
Darwin en zijn 'survival of the fittest', 
in staat stelt -desnoods ten koste van 
zijn zwakkere soortgenoten- zich 
optimaal geestelijk en vooral materieel te ontplooien”.

Misschien een mooie stelling in de nieuwe Beginselverklaring?



gesproken over het basisniveau aan voorzieningen wat door 
de overheid verzorgd moet worden in perifere gebieden. 
Ook werd aandacht geschonken aan de mogelijkheden van 
een p articu liere  in frastru ctu u r -b ijv o o rb e e ld  een 
wegenstelsel-, rekeningrijden, H SL, magneetbanen en 
Schiphol.

Hierna werd de spanning merkbaar, de discussies met de 
kandidaten voor de diverse functies. Nadat de kandidaten 
de zaal hadden verlaten er gestemd. De stemming werkte 
ditmaal met gewogen stembriefjes, vergelijkbaar met de 
gekleurde stemkaarten met een vaste waarde. Dit bleek 
een gouden greep te zijn. want in no time was de uitslag 
bekend . D eze was 
gunstig  voor a lle  
z itten d e H o o fd b e
stu ursled en , z ij 
m oesten  statu tair 
gezien weer gekozen 
worden, en voor de 
kandidaten  N ico le  
M aes, Ruben Maes,
Pieter van den Berg.

Van de kandidaten voor het Hoofdredacteurschap 
Driemaster koos de Vereniging someone completely dif
ferent. En we noemen hem Dirk Pol. Met Pol koos de 
Vereniging voor een complete redactie.

In de parallelle huishoudelijke werkgroep hadden de 
Hoofdbestuurskandidaten de gelegenheid om zich te 
presenteren en om vragen te beantwoorden. Met name 
Dennis Hurkmans, kandidaat voor de functie van Algemeen 
Bestuurslid Politiek, werd het erg lastig gemaakt.

De dagsessies waren voorbij. Iedereen die bleef 
slapen had reeds zijn intrek genomen in de o-zo-foute, maar 
molest bestendige kamers van Van der Valk. Daarna werd 
er door de menigte Jonge Liberalen een aanval op het 
avondeten. De taalproblemen bij het personeel waren 
inmiddels redelijk getackeld. Onder het eten werd er 
uiteraard druk gelobbyed en werden verbonden gesloten 
met betrekking tot de diverse kandidaten.

Ciska Scheidel opende de avond met haar speech 
waarin zij alvast een blik wierp richting de verkiezingen 
en zij riep bovendien D66 en V V D  op om te fuseren. O f 
dit via een hostile take over -het door de V V D  wegkopen 
van alle kader van 
D 6 6 - o f  op een 
andere m anier 
moest, maakte zij 
n iet h elem aal 
duidelijk.

Ja n  H oekem a,
Tweede Kam erlid 
voor D66, had voor 
het p u bliek  een 
fra a ie  sp eech  in 
petto. In de rede, 
met kw inkslagen, 
kw am  ook h ij 
richting een liberaal 
verbond tussen D66 
en de V V D . Het 
leeft dus aan beide 
zijden.

D enn is H urkm ans had het, na m inder 
indrukwekkende presentaties, erg moeilijk. Hij verkreeg te 
weinig stemmen, en wel zo weinig dat ook een herstemming 
niet mogelijk was.

Daarna was het tijd voor de speeches van Chris 
Jetten, Alexander Hageman en R olf Moester. Ieder deed 
dat op zijn eigen manier. Chris haalde de uitersten van de 
meningen die over hem de ronde doen aan.
Alexander liet een deel van zichzelf zien in zijn toespraak. 
Hij ging dieper in op het fenomeen penningmeester en kwam 
zoals te doen gebruikelijk uit bij sex.
R olf had het in-jezelf-praten verheven tot kunst en voerde 
in zijn eentje een denkbeeldige dialoog over de sfeer in de 
J  O V  D .
Eigenlijk een 
R olf vs Rolf.

De Baronie van Breda werd onderscheiden 
met de P o litiek e  A anm oedigingsprijs 
vanwege hun laagdrempelige discussie. 
Hierdoor bieden zij uitstekende activiteiten 
ontstaan die de deelnemers ook echt bij de 
a c tiv ite it  betrekt. D e tw eerich tin g s
communicatie staat voorop.
De echte party animals deden hun best om 
hun slaperige collegae wakker te houden 
en zo bleef het feest tot in de kleine uurtjes 
erg druk.



Een zondag-ochtend op 
een JO V D  congres is nog 
erger dan het maandag- 
och ten d -zeven  u u r-je - 
moet-er-weer-uit gevoel.

B rak  en slaperig 
gebru ikten  een aantal 
deelnemers de lunch als 
o n tb ijt, m aar de echte 
freaks zaten al w eer 
redelijk monter achter de 
Van der Valkbordjes. De plenaire vergadering werd zo rond elven hervat. 
Helaas hadden de huishoudelijke werkgroepen zaterdag niet veel 
opgeleverd, zodat veel discussies nu nog plenair gevoerd moesten 
worden. Over twee onderwerpen is het laatste nog niet gezegd. Ten 
eerste was discussie omtrent het verkiezingsactie van de JO V D  ‘Kies 
met K O K ’ . K O K  staat in deze voor zoiets als Kommissie Organisatie 
Kampagne, in goed Nederlands zou dit dus moeten zijn Commissie 
Organisatie Campagne oftewel de COC.
Ook was er discussie over de positie van de Hoofdredacteur. Moet hij 
of zij een zelfde positie krijgen als de V & S en Internationaal Secretaris. 
Beide discussie zijn nog niet afgerond maar in ieder geval in het No
vember Congres komen we hierop terug. Het is mogelijk dat het HB de 
zaken op de agenda van de Buitengewone Algemene Vergadering brengt, 
welke eerder zal worden gehouden.

Parallel aan deze discussie was er de werkgroep van de commissie 
Onderwijs over de film The Wave. Ook werd er gediscussieerd over het 
waarheidsgehalte van de film. Het Verdrag van Amsterdam werd ook 
nog eventjes door het IS doorgenomen.

Na de lunch ging het in de plenaire vergadering dan toch eindelijk 
over politiek. Een aantal moties waren staande gehouden en moesten 
dus nog behandeld worden. Eén motie -Homohuwelijk- was daarbij 
extra interessant. De werkgroep had al positief geadviseerd over deze 
motie, maar desalniettemin werd plenair de discussie heropend. Het 
dilemma in deze kwestie was of homo’s buiten een samenlevingscontract 
ook nog mochten trouwen. De conclusie was niet zo spectaculair: wij 
zijn uiteindelijk (w eer)  voor het homohuwelijk.

Daarnaast was er een duidelijke neiging naar 
conservatievere standpunten merkbaar. Zou 
de JO V D  dan toch verrechtsen? Naast de 
discussie over homohuwelijk, besteedde de 
JO V D  aandacht aan de regulering van 
piramidespelen en het tegengaan van de eco- 
drugs.

Tenslotte zijn alle notities aangenomen. De 
vereniging is weer een aantal meer dan wel 
minder uitgebalanceerde meningen rijker over: 
over m ilieubelasting, minderhedenbeleid 
(minder), Sociale zekerheid en Ruimtelijke 
O r d e n i n g  
(m eer) Een  
con gres m et 
een record aan 
politieke input 
en een zware 
huishoudelijke 
portefeuille is 
w eer voorbij 
en kan b ijge
zet worden in 
ons r ijk e  
archief.

Zoals een goed zwaar congres betaamt, 
sloot zij laat af, helaas hadden weinigen 
voldoende adem om ook het einde mee 
te maken, maar was dat vroeger anders ? 
De Driemaster Redactie ziet u graag 
volgend congres.

Het afgelop en  
congres kenmerkte 
zich door een hoog 
gehalte aan politieke 
input. Het grootste 
deel was van redelijk 
hoge kwaliteit, al liet 
de m ate van 
vernieuwing het wat 
afweten, met name 
de m oties w aren 
w eer v ee l van 
h etzelfd e . D it 
congres w aren er 
m eer dan 2 0 0  
a m e n d e m e n t e n  
ingediend op de di
verse resoluties en 
90 moties.
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IJC» IJST IJS OFFENSIEF
Een beperkte periode per jaar hebben 
veel JOVD-afdelingen gemeen dat er 
weinig o f zelfs niets aan politiek 
gedaan wordt. Van Groningen tot aan 
Maastricht en van Den Haag tot 
Twente staat het Augustus Offensief 
op zowel de dag als de nacht agenda. 
Inspanningen om de naam s
bekendheid te vergroten, nieuw kader 
voor de afdeling te krijgen en de 
continuïteit te waarborgen. Op de 
markten voor eerstejaars studenten 
m l de JOVD haar beste beentje voor 
zetten om een strategische locatie te 
verkrijgen tijdens de ‘In tro ’, 
“Uitdagen’, Eurekaweek’, ‘Haag in’ 
en hoe de andere introductiedagen 
mogen heten.
In een aantal a fd elin g en  w ordt het 
Augustus O ffensief ondersteund door de 
Landelijke Tour. De eindverantwoordelijke 
vanuit het HB hiervoor is de Landelijk 
Voorlichter Francine Loos. De Tour omvat 
het promoteam, decibels, technisch vernuft, 
bloed, zweet en tranen welke ten toon 
gespreid  zal worden in A m sterdam , 
Rijnmond, Delfland, Utrecht, Maastricht 
en Leiden. In deze afdelingen zal het paarse 
torentje van Kok weggevaagd worden en 
zal de politieke kennis van de aanwezigen 
getest worden. Dit alles zal door entertainer 
M arcel Homan luisterrijk ondersteund 
worden. Verder heeft de automatiserings- 
commissie speciaal voor het offensief een 
politiek interesse-spel gebouwd.

Naast bovenstaand standaard-pakket geeft 
iedere afdeling ook een eigen gezicht aan 
het offensief. Een rondje langs enkele 
afdelingen is dan ook op zijn plaats. Frits 
Went voorzitter van de afdeling Rijnmond 
w il v ooru itlo p en d  op de la n d e lijk e  
verkiezingen van het volgende jaar alvast 
een begin  m aken in R otterd am . De 
eerstejaars zullen een schaduwstem kunnen 
uitbrengen. Dit heeft niet te maken met een

slecht verlicht stemhokje, maar het ligt in de bedoeling om 
de studenten alvast te laten stemmen. De activiteit zal 
mogelijk samen met de overige P JO ’s worden opgezet. In 
Amsterdam was men verleden jaar nogal teleurgesteld over 
het effect van het Augustus Offensief. Hier ligt het accent 
van de promotie dan ook niet op een specifieke periode, 
maar doet men dit gedurende het hele jaar. De gebruikers 
van het openbaar vervoer in de hoofdstad zullen niet om 
de JO V D  heen kunnen. De activiteiten worden met 
Tramposters aangekondigd, aldus Voozitter Lennert van 
Mens van deze afdeling.

Een andere Hollandse afdeling gaat voor een monopolie 
positie. De eerstejaars zullen, als het aan de Haagse afdeling 
ligt, uitsluitend hun kater kunnen verzachten met JO V D  
koffie. Locatie hiervoor zal een door Em a van Ophem goed 
aangeklede stand op het Spuiplein zijn. Om nog even in de 
Randstad te blijven een bezoekje aan de centrale afdeling 
Utrecht. Thomas Beeghuijs wil hier tijdens de kroegentocht 
een zaaltje huren voor een politieke activiteit om de ware 
aard van de JO V D  te kunnen tonen. Verder zullen 3000 
flyers net als tijdens het voorjaarsoffensief de aandacht 
vestigen op het activiteitenpakket van de afdeling. Annelize 
van der Stoel (Lid Tweede Kamer voor de V VD ) zal een 
van de activiteiten inhoud geven.

Net als in Amsterdam legt Twente ook niet zozeer de nadruk 
op het Augustusoffensief. In Twente benadrukt men het 
natraject. De afdeling zal de aandacht hierop vestigen 
middels een stand op de Hogeschool Enschede als ook op 
de Universiteit Twente. Verder wordt in Twente extra 
aandacht besteed aan de ouderejaars door flyers te plaatsen 
op de tentamenbanken. Het Augustus Offensief moet vooral 
naamsbekendheid creëren en volle zalen trekken bij de 
P o litie k e  C a fés  m et onder m eer dhr. So n nev eld  
(Europarlem entariër CD A ). Ook wordt door al deze 
publiciteit extra aandacht geschonken aan de cursuscyclus. 
Vorming & Scholing is ten slotte één van de selling points 
van de JOVD . Een vergelijkbare opzet zal volgens Claudia 
Hooijbergh, Voorzitter district Overijssel, ook in Zwolle 
gebruikt worden.

Tot slot nog even naar het Zuiden des lands, naar de 
lichtstad Eindhoven waar Saul Janssen het offensief zal 
verzorgen. Ook hier ligt wederom de nadruk op het 
natraject. Het doel is dan ook niet om mensen direct lid te 
m aken, maar wel een om een uitgebreide li js t  met 
geïnteresseerden te krijgen. Het offensief moet zorgen voor 
een positief beeld van de JO V D  bij de eerste en hogere



jaars studenten. Eindhoven wil dan ook af van het ballerige imago van de JOVD. De JOYD is meer dan een 
jongeren club van de VVD, het is een politieke leerschool met een liberale inslag. In deze afdeling zal bij de 
promotie niet de nadruk liggen op de JOVD maar op de activiteiten die verzorgd zullen worden. Onderdeel 
van de follow-up is dan ook een Politiek Café met dhr. Boonstra, president directeur van Philips. Door deze 
activiteit wil de afdeling aangeven dat de een gezellige club is die door de breedheid van de activiteiten 
interessant is.

A fd e l
David Naves

ingsmeuws

Baronie van Breda
Zaterdag 5 juli was het dan zover. 
Na een lang en intensief politiek 
inhoudelijk seizoen was het tijd 
voor de afsluitende activiteit van 
de Baronie van Breda (BVB). De 
op het landelijk congres 
ontvangen politieke aanmoedig
ingsprijs was daarbij een kroon 
op het werk. Zeker zo belangrijk 
was de groei van het aantal 
actieve leden en het grote aantal 
niet BVB ’ers die we de afgelopen 
tijd op onze activiteiten mochten 
begroeten. De gevleugelde leus* 
'politiek met een pilsje', heeft dan 
ook haar optimale weerslag 
gevonden in de activitei
tenkalender van de Baronie van 
Breda.
Dat de afsluitende activiteit weinig 
politiek inhoudelijk zou worden was 
voor velen geen verrassing. De naam 
van de organisator c.q. initiatiefnemer 
(...), de plaats van handeling (Ant
werpen) en het tijdstip van aanvang 
(19.00 uur) waren op dat punt 
overduidelijk. De verplaatsing van de 
JOVD/VVD Themadag naar de 
middag van 5 juli gaf de afsluitende 
BV B activiteit echter toch de 
broodnodige, liberale lading. De 
JOVD/VVD Themadag was weer één 
van die grote Brabantse Districts- 
successen. Goede sprekers, 
interessante workshops en een 
enigszins verontwaardigde Van Hoof.

waren de ingrediënten voor een perfec
te zaterdagmiddag. Achteraf bleek de 
themadag de ideale brug te zijn tussen 
de twee meer alcoholisch gefundeerde 
activiteiten.

Om 19.00 uur was het dan zover. Na 
een borrel in het BVB bolwerk ‘de 
Fanfare’ nam ik als bestuurder plaats 
achter het stuur van de ‘hij zal het 
nooit maken, want hij rijdt in een VW 
bus’. Overigens dank aan de reclame

De rook en de wijn gaven ons 
het gevoel dat de nieuwe paus 
bekend kon worden gemaakt.

makers die hierbij mijn toekomstige 
carrière verloop reeds hebben bepaald. 
Met een volwaardig voetbalteam 
(zonder wissels) reden we naar de 
meest Bourgondische havenplaats van 
België. Er was in het overvolle 
programma wel tijd gereserveerd voor 
enkele belangrijke voorbereidingen. 
Na het pinnen van Belgische Francs 
en het reserveren van een tafel in een 
Italiaanse horeca-gelegenheid, nam de 
keuze en aanschaf van de ‘after din- 
ner’ sigaar voor velen wel de meeste 
tijd in beslag. Goed gemutst en 
enthousiast over de weloverwogen 
aanschaf, toog éénieder naar het terras 
voor de welverdiende (alcoholische) 
consumptie. Na een hartelijk ontvangst 
door de uitbater, kon menig JOVDer 
het niet laten een politiek gesprek te 
openen. Het duurde dan ook niet lang 
en iedereen zat vrolijk te roddelen over 
de JOVD’ers die niet op dit ‘social
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event’ aanwezig waren. 
Om 21.30 was het tijd 
voor een culinair experi
ment en vertrokken we 
richting restaurant. 
Ondanks het feit dat er 
volgens goed liberale 
traditie niet voor het eten 
gebeden werd kreeg het 
diner toch een 
Christelijk, meer 
specifiek een Rooms- 
Katholiek, tintje. De 
Roomse wijn (uit de 
streek van Rome) en de 
gekleurde rook (van 
Cubaanse sigaren) na het 
diner, gaven het gevoel 
dat de nieuwe paus 
bekend kon worden 
gemaakt.

De avond, nacht en 
ochtend hebben we 
doorgebracht in een Ierse 
Pub, een Japanse 
Karaoke Bar en een 
Belgische Disco. Toen 
we om 03.30 huis
waarts keerden was 
iedereen het er over eens: 
‘Baronie van Breda goes 
Antwerp’ was de 
perfecte afsluiting van 
een bewogen seizoen. 
Met het lustrum van de 
Baronie van Breda in het 
vooruitzicht, kunnen we 
na dit seizoen alleen nog 
maar hopen op een nieuw 
seizoen met veel deining. 
Dus...tot ziens in Breda

*)Zinspreuk, kernach
tige zin als uitdrukking 
van een uitzonderlijke 
politieke doelstelling. A
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Maas en IJssel

Rikkert Swets

leuws

Op een grauwe eerste juli was een 
desolaat Coornhert Gymnasium 
te Gouda decor voor een 
debatwedstrijd onder scholieren.
Afdeling Maas & IJssel had samen 
met het GLO de regie, maar aangezien 
laatstgenoemde het in opkomst liet 
afweten en de Maas & IJsselse 
organisator was uitgeweken naar 
Aruba, kreeg het geheel een wat 
minder serieus tintje. Door de plan
ning overdag was de opkomst onder 
leden laag. Dientengevolge was dit 
voor de helft van de opkomst de eerste 
kennismaking met het debat.

In een ruim lokaal werd de aftrap 
gegeven door Nicole Maes, die van 
achter de lessenaar een toelichting gaf 
op de regels en technieken van het 
debat. Hierna was het tijd voor de 
lunch.
Na enige oefening in het spreken voor 
de groep ging het spektakel van start. 
In een zinderend debat over het 
koningshuis werd besloten het te 
behouden nadat er een rationeel beroep 
werd gedaan op de status die onze 
majesteit in het buitenland geniet, onze 
vaderlandsliefde en ons gevoel voor 
tradities.
Na een hartstochtelijk pleit werd,

ondanks het feit dat dit verdere 
Europese integratie misschien 
in de weg staat, besloten 
Sinterklaas te behouden. Het 
publiek sprak groot 
vertrouwen uit in de 
Nederlandse autorijder door in 
te zien dat door de 
maximumsnelheid af te 
schaffen, de betrokkenheid van 
de automobilisten bij het 
verkeer zo erg zal toenemen 
dat het aantal verkeers
ongevallen daalt.

Vele andere onderwerpen 
passeerden de revue, maar 
rond half vier werd er de brui 
aan gegeven en werd de voor 
de winnaar bestemde fles wijn 
met allen die konden blijven 
gedeeld.

Een gezellig praatje en een 
korte terugblik en iedereen 
ging, na de slotconclusie van 
de dag ' tot de volgende keer’ 
weer op huis aan.

Commissievoorzitters en Secretariaatsvoorzitters
Commissie Buitenland
Jelle Peters
tel. 030 - 273 I I 33

Internationaal Secretariaat

Voorzitter 
Daniël Tanahatoe 
tel. 050- 312 10 31 
portable 06 - 536 30 565 
d.r.tanahatoe@let rug.nl

Commissie Europa 
Informatie bij Francine Loos

Commissie Minderheden 
Jeroen de Veth 
tel. 010-484 07 45

Commissie Milieu, Verkeer & Vervoer 
Martin Verstelle 
tel. 010-402 85 68

Commissie Landbouw 
Anne-Wil Smeerdijk 
tel.0570 - 64 37 28

Commissie Bizajus 
tel. RezaAtighi 
tel.0255 - 533 630

Commissie Onderwijs 
Renee Duurinck 
tel. 030 - 273 25 88

Commissie SEB 
Informatie bij Francine Loos 
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Secretariaat Vorming en Scholing

Voorzitter
Karin Scheidel
tel. 030-254 54 10
karinsch@worldonline.nl
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Wledia & JOVD

Sluitingstijden 
horeca ter discussie

* EEND AM - Moeten de horecagelegenheden in Veendam eerder hun deuren sluiten? Jeroen Koning, voorzitter van De Compagnie, de afdeling Veendam-Stadskanaal van de Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie heeft over dit thema zo zijn eigen mening. Volgens hem moet de mogelijke herinvoering van de sluitingstijden in Veendam sterk overwogen worden. „Dit omdat er nu verveling en vandalisme hij jongeren bestaat. Het sluitings- tijdstip op twee trnr stellen is mogelijke de oplossing. Momenteel gaan de uitgaansgelegenheden tussen twee en vijf uur dicht. Maar er kan ontheffing worden verleend waardoor het tijdstip van sluiting nog later valt. Zet je dat op twee uur, dan gaat men wellicht eerder uit. Dat zou kunnen leiden tot afname van verveling en baldadigheid op de avonden.”
„Veel jongeren vervelen zich op de 
vrijdag- en zaterdagavond omdat er 
dan zo weinig in Veendam te doen 
is. Dat leidt er toe, dat ze over straat 
slenteren. De W inkler Prins Passage 
is natuurlijk niet voor niets afgeslo
ten. De reden daarvan is, dat jonge
ren baldadig waren.”
Koning constateert, dat uitgaanders 
tegen een uur o f e lf  op stap gaan, 
omdat bepaalde gelegenheden toch 
nog* tot lang na dit tijdstip geopend 
zijn. „Men eet omstreeks zes uur. 
Dan heeft men nog v ijf  uur voor de 
boeg. In die tijd zou de verveling toe 
kunnen staan. Toen hebben wij als 
JOVD gezegd: 'Misschien kun je  een 
stuk van die verveling wegnemen 
door de sluitingstijden her in te voe
ren.’ Het mes snijdt dan aan meerde
re kanten. W ant dit zal leiden tot 
verminderd vandalisme.”

Dupe
Volgens Koning leeft het fenomeen 
sluitingstijd sterk in  Veendam. Voor
al sportclubs zouden de dupe van 
het late uitgaan van jongeren wor

. •ill'SïsfïV;.,,' 'ï:

Van de politieke 
bestuurstafel

den. Jongeren die op zondagochtend 
moeten aantreden zouden soms nog 
Tam van het uitgaan’ zijn. Binnen de 
JOVD zijn de m eningen over dit on
derwerp verdeeld. De afdeling heeft 
hier en daar zoal een balletje hier
over opgeworpen. Over het alge
meen zijn  de reacties erg tegenge
steld.
Zo vindt Henk Molema van de Veen
dammer Sportraad, dat het late uit
gaan grote gevolgen heeft voor de 
zondagsport. Burgemeester Cor de 
Vos stelt, dat er aan het late uitgaan 
weinig'te doen valt.

Oudere
Uiteraard hebben beiden een veel 
uitgebreider standpunt over dit oh- 
derwerp. W ie wil w eten hoe beiden 
hierover precies denken zou zater
dag 12 april naar café ’t Aaierdoppie 
in Veendam m oeten gaan. Daar be
gint om 20.00 uur een discussie over 
de sluitingstijden. Naast Molema en 
De Vos zijn aanwezig: Bertha van 
Nieuwenhuizen, W D  raadslid in de 
gemeente Veendam: Bert van Eijden, 
eigenaar van discotheek Barcarolle 
en een vertegenwoordiger van de po
litie. Die gaat in op de gevolgen van 
de eventueel in  te voeren vaste slui
tingstijd. Vooral ouders worden ge
vraagd naar deze avond te komen. 
De JOVD wil hun meningen graag 
horen teneinde inzicht te krijgen in 
de sociale gevolgen van het uitgaan 
in Veendam.

Hei welles-nietes-spelletje over Schiphol zou vurig moeten 
zijn. Er loopt immers een maatschappelijke discussie over 

een eventuele uitbreiding. Maar het is stil in trein en kroeg. 
Voor- en tegenstanders discussiëren nauwelijks over de groei 
Non de Wederlandse internationale luchthaven,"cfie ooit begon 
op een modderig veldje in de Haarlemermeer. Misschien denkt 
iedereen wel net als Francine, Henk, Joost, Martin en Joost: 
“Uitbreiding van Schiphol komt er. Maar waar?"

h e n r i q u e  l e  k i e f t e
Henk Rommers (17) w oont nu 
zo’n vier jaar in Hoofddorp. Hij 
wordt ’s nachts niet wakker 
van overrazende vliegtuigen; 
alles went. H enk is astmatisch. 
“De dokter zegt dat het door 
het vele vliegverkeer komt.
Maar dat is voor mij geen reden 
tegen de uitbreiding van 
Schiphol te zijn. Toch  moeten 
ze wel iets doen aan de milieu
vervuiling, de volksgezondheid 
en de geluidsoverlast. D at moet 
kunnen met onze wetenschap.” 
Joost Kuijs (17) is voorstander 
van uitbreiding. “D at zorgt 
voor veel banen en is goed voor 
onze econom ie." Henk betwij
felt dat: “Overschat het niet. 
Veel mensen worden ziek door 
het vliegverkeer: ze slapen nau
welijks en de stress neemt toe. 
Als ze arbeidsongeschikt wor
den kost dat de overheid veel 
geld.”
“Als we niet willen dat 
Schiphol wordt uitgebreid moe
ten we minder vliegen. Nu 
vraagt de markt zelf om uitbrei
ding", zegt Francine Loos (21) 
van de Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie 
(JOVD).
Martin Velthuys (17) zet vraag
tekens bij de uitbreiding. “Eerst 
moet worden onderzocht o f het 
echt nodig is. Kan er bijvoor
beeld niet meer gebruik worden 
gemaakt van de vliegvelden bij 
Eelde en M aastricht? En kun
nen de Europese luchthavens 
niet meer samenwerken? 
Bovendien moeten we veel 
meer rekening houden met het 
milieu.”
Francine draagt een oplossing 
aan: “Schiphol, en eigenlijk 
heel Europa, moet accijns hef
fen op kerosine. D at geld kun
nen ze dan gebruiken voor het 
milieu.” Martin lacht. “Wil je 
met die inkomsten de gaten in 
de ozonlaag dichtDlamuren? Ze

moeten andere brandstoffen 
vinden.”
O ké, uitbreiding van het 
Nederlandse vliegverkeer is een 
must. De vraag is alleen waar. 
Joost ontwierp twee jaar gele
den een vliegveld in zee. “M ijn 
ontwerp heeft drie banen, een 
treintje van de kust naar het 
vliegveld, een parkeerplaats op 
het strand en een tunnel door 
de duinen. Boten kunnen 
gem akkelijk de vliegtuiglading 
meenemen. En de geluidshin
der blijft beperkt, want het 
vliegveld ligt zes kilometer uit 
de kust. M aar ik ben niet meer 
zo enthousiast over mijn plan. 
Het is ontzettend duur. In 
Japan kostte een dergelijk pro
ject dertig miljard gulden. 
Bovendien mag het niet te hard 
waaien, want dan kunnen de 
vliegtuigen niet landen of 
opstijgen.” Martin haalt opge
lucht adem. Hij w oont in W ijk 
aan Zee en is faliekant tegen 
een vliegveld voor de kust. 
“Zonde van de zee. Wie wil er 
nu een dagje aan het vliegveld 
liggen?”
Jo o st en Henk vinden dat een 
tweede vliegveld in het 
IJsselm eer moet komen. “D aar 
hebben de mensen de minste 
last van het kabaal”, zegt Henk. 
“Bovendien heb je  een goede 
aansluiting met Noord- 
N ederland.”
Joost de Jong (15), plaatsgenoot 
van Henk, geeft hun ongelijk: 
“D at wordt te duur. Maak 
Schiphol groter, maar zorg 
ervoor dat het openbaar ver
voer goedkoper en beter wordt. 
De snelwegen zijn nu al bomvol.” 
Francine vindt het een pro
bleem dat je  niet onbeperkt 
kunt uitbreiden in het 
IJsselmeer. “Hoe ver wil je 
gaan? Veertig kilometer vlieg
veld langs het strand?”, sugge
reert Martin.
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t DRIEMASTER: ONAFHANKELIJK OF NIET?

Op het laatste congres is opnieuw gediscussieerd over de vraag of Driemaster een 
onafhankelijk blad zou moeten blijven. Er gingen stemmen op om de hoofdredacteur 
niet langer door de Algemene Vergadering, maar direct door het hoofdbestuur te laten 
benoemen. Anderen zweren juist weer bij een onafhankelijke Driemaster. Hoe 
belangrijk is deze onafhankelijkheid nu eigenlijk?;Driemaster zelf peilt de meningen...

Ciska Scheidel, landelijk voorzitter van, dit frequenter te doen. Voorts moet altijd een risico; de vorige 
de jO VD het blad een andere koers kunnen hoofdredacteur plaatste toch ook
Het is nog wat vroeg-; om deze vraag varen dan ' wat het HBt wellicht constant zijn eigen vriendjes in de
te kunnen beantwoorden; het HB wenselijk acht. De koers van foto-gal Ie rij.?-
moet-naar aanleiding van de discussie* Driemaster wordt gelegitimeerd door
op het congres nog haar standpunt de vereniging; niet door het HB. - Koen Petersen, oud-landelijk 
bepalen. In die congresdiscussie Natuurlijk zijn er in de afgelopen tijd voorzitter van de JOVD en 
kwam duidelijk naar voren dat de problemen .geweest met het oud-hoofdredacteur van Driemaster 
vereniging wil dat het HB tussen verschijnen van het blad. Dit is echter Driemaster moet uiteraard een 
congressen in kan ingrijpen als het nog geen reden om het HB onafhankelijk blad blijven; zij mag 
met Driemaster mis dreigt te gaan. Ik eindverantwoordelijk te maken voor nimmer een spreekbuis van het 
denk dat de vereniging in principe zelf Driemaster. Dan zou je omwille van HB worden. Het zou toch van 
moet ingrijpen, maar ik realiseer me een organisatorisch probleem ook de de gekke zijn als een liberale 
wel dat die drempel heel hoog is. inhoudelijke onafhankelijkheid over organisatie zich zou gaan bedienen 
Toch had de vereniging in het boord gooien. Het HB vindt een van een Pravda-achtige constructie! 
verleden best actiever kunnen zijn, frequente verschijning terecht van De onafhankelijkheid is vooral van 
bijvoorbeeld door het uitroepen van belang, maar dat geldt ook voor de belang bij verenigingsdiscussies. Stel 
een BAV Het hoofdbestuur heeft alle • huidige redactie. Ik voorzie in je eens een situatie voor waarin 
instrumenten gebruikt die komende tijd * dan ook geen er, meer- dere kandidaten zijn 
logischerwijs voor handen waren om . problemen; een structuuraanpassing voo reen  hoofdbestuursfunctie. Als 
Driemaster bij te sturen. Uiteraard op basis van wat negatieve ervaringen . de hoofdredacteur onder verant- 
zal dit HB een eventuele Driemaster in het verleden lijkt me dan ook woordelijkheid van het HB zou 
onder haar verantwoordelijkheid niet verstandig. vallen wordt het wel erg verlei-
nooit als haar propagandablaadje . delijk om de eigen HB-kandidaat
gebruiken, maar toekomstige Claudia Hooijberg, voorzitter district in dit blad op te hemelen,en om 
besturen zouden natuurlijk wel in die Overijssel - tegelijkertijd de tegenkandidaat
verleiding kunnen komen. Toch denk Voor mij staat voorop dat door het slijk te halen. De vere- 
ik dat het HB haar macht over Driemaster leesbaar moet zijn en niging heeft voldoende mogelijk- 
Driemaster niet sneller zal misbruiken regelmatig verschijnt. Op dit heden om de hoofdredacteur te 
dan een onafhankelijke hoofd- moment schort het aan beide: ik corrigeren en zelfs te ontslaan, 
redacteur. Je zag in de afgelopen tijd denk dat middelbare scholieren Ze maakt echter van die mogelijk- 
toch ook dat Driemaster een redelijk - veel van de artikelen niet zullen heden niet of nauwelijks gebruik, 
eenzijdig blad was. Zelf zie ik niet zo lezen, en zelf leg ik het blad Hoe kan ze dan van mening zijn 
snel een constructie waarin de ook vaak ongelezen terzijde. De dat de instrumenten niet toerei- 
onafhankeijkheid van Driemaster blijft onafhankelijkheid van Driemaster kend zijn? Schrijf een artikel, stap 
bestaan, en het HB tegelijkertijd meer vind ik daarbij van ondergeschikt in de redactie of roep een 
bevoegdheden krijgt om-in te grijpen, belang. Door een Hoofd- Algemene Nérgadering uit als je 
De structuur van een dergelijke redacteur onder verantwoordelijk- het oneens bent met de koers 
constructie wordt wel erg heid van het HB te laten werken van Driemaster, 
ondoorzichtig. Het zal dus waar- zal het het HB zich ook sterker
schijnlijk kiezen of delen worden: O f verantwoordelijk gaan voelen voor Lennert van Mens, voorzitter JOVD 
een onafhankelijke Driemaster met het blad. Nu beperkt die afdeling Amsterdam 
weinig sturingsmogelijkheden voor verantwoordelijkheid zich slechts Driemaster moet absoluut onaf 
het HB, of een Driemaster onder to t de auditor, Overigens hoeft hankelijk blijven. Het HB vormt 
verantwoordelijkheid van het HB. Wij de hoofdredacteur niet perse deel nu al een zwaartepunt in de 
hebben die keuze nog niet gemaakt. uit te maken van het HB; je vereniging, en is al vrij gesloten.

kunt ook een constructie zoals bij Vanuit het oogpunt van machten- 
Dirk Pol, Hoofdredacteur Driemaster de Internationaal Secretaris of de scheiding lijkt het me niet goed 
Driemaster moet uiteraard Secretaris V&S invoeren (waarbij als Driemaster ook nog tot hun 
onafhankelijk blijven. Er dient binnen de functionaris zelfstandig het invloedsfeer zal gaan behoren. Het 
de JOVD altijd een kritisch secretariaat bestuurt, maar wel overspeelt haar hand als ze
discussieplatform te zijn, waarop onder verantwoordelijk van het ook n°g Driemaster tot
andere opinies dan die van het HB HB werkt; red.). Ik ben niet bang onderdeel van haar takenpakket 
geventileerd kunnen worden, Een dat het HB als eindverant- gaat maken. Ze doen goed hun 
vereniging die goed wil kunnen woordelijke de publicatie van best, maar een aantal zaken kan 
functioneren moet intern discussies kritische artikelen in Driemaster zal nog stukken beter. Het ligt dan 
kunnen voeren. Dat kan uiteraard tegenhouden. Als ze dat wel 0°k  niet 'n de rede om er nieu- 
drie maal per jaar tijdens de doet wordt ze vanzelf door de we tal<en bij het nemen. Voorts 
Algemene Vergadering, maar Algemene Vergadering tot de geldt dat de drempel om artikel- 
Driemaster biedt de mogelijkheid om orde geroepen. Eenzijdigheid blijft en te schrijven dan nog hoger is. Va
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Colofon
© 1997 Driemaster, Nederland. 
Driemaster, onafhankelijk verenigings- 
magazine van de Jongeren Organisatie 
Vrijheid en Democratie. Oplage 2000 
stuks. Advertentie tarieven op aanvrage 
te verkrijgen bij de Landelijk Penning
meester. Zetspiegel 180mm x 267mm.

Niets uit deze uitgave mag op welke wijze dan ook verspreid, 
opgeslagen of verveelvoudigd worden, dan met uitdrukkelijke en 
schriftelijke toestemming van de Hoofdredacteur. Zoals neergelegd 
in de Landelijke Statuten en het Redactie Reglement, bepaalt de 
Hoofdredacteur, in samenspraak met de Driemaster Redactie, de 
redactionele formule. Hij is alleen aan de Algemene Vergadering 
verantwoording schuldig. De Hoofdredacteur zal niet overgaan tot 
het plaatsen van stukken die de vereniging onevenredig kunnen 
benadelen. De visie die uit de artikelen spreekt is niet noodzakelijk 
de visie van de JOVD als organisatie, noch het Hoofdbestuur, noch 
de Redactie, tenzij een en ander uitdrukkelijk is aangegeven. 
Driemaster wenst een forum te zijn voor alle liberale gedachten die 
er leven onder jongeren in Nederland, en nodigt hen dan ook van 
harte uit hun gedachten, wensen, ergernissen en ideeën op papier te 
zetten.
Aanlevering stukken, gericht aan de Redactie, danwel de 
Hoofdredacteur der Driemaster zijn meer dan welkom mits zij zowel 
op papier als flop toe worden gestuurd. Opmaak, zonder gekke toeters 
en bellen in WP 5.1/6.0/6.1. Met nadruk geen Word, dit kan de 

' opmaak bijzonder vertragen. Aanlevering per e-mail is uiteraard ook 
mogelijk. Bij voorkeur naar een van de redactie leden, maar ook naar 
het JOVD AS. Ook dan een attachment in WP 5.1/6.0/6.1
Welkom bij het meest ongelezen stuk van de gehele Driemaster. Deze 
ruimte zal worden gebruikt voor mijn diepste gedachten en 
doorwrochte ziele roerselen, zo ook deze keer....
Moi? Je n ’existe non plus.
Ze draaide zich om en liep van me af. De deuren van de metro schoven 
dicht, het laatste wat ik van haar zag was haar git-zwarte paardestaart. 
Haar fel blauwe ogen hadden mij, daarvoor, nog even aangekeken, 
gevoelloos, doods. Het leek alsof die 20 dagen haar niets hadden 
gedaan. De metro verliet Place Albert en verspreidde haar zo 
kenmerkende rubbergeur.
Het anders zo milde klimaat in Parijs, maakte dit jaar vreemde 
wendingen. Mijn meegebrachte regenjas bleek geen overbodige luxe. 
Ondanks dit wisselvallige weer besloot ik naar mijn hotel in Quartier 
Latin te wandelen. Na een kwartier begon de jas zijn kunnen te 
verliezen want m’n colbert werd ook al klam.
Amper vier meter breed was de voorgevel, ik herkende het weer. Een 
jaar of twintig geleden was ik hier ook geweest, maar het hotel was 
niets veranderd. Toen was de patron net vader van een tweeling 
geworden. Rosella en Isivia runden tegenwoordig de zaak, vader had 
problemen met zijn gezondheid. Ik vroeg niet verder en kreeg van 
Isivia de kamersleutel, ze nodigde me nog uit voor een glas wijn, ik 
bedankte. Haar perfecte schoonheid stond in scherp contrast met 
het vervallen hotel. Het viel me niet op.
Daar zat hij dan, hartje Parijs op een kale hotelkamer, uitzicht op een 
vale binnenmuur. ‘Jij schrijft zo leuk, daar moet je wat mee doen’ 
hadden zijn vrienden tegen hem gezegd. Uiteindelijk was hij 
broodschrijver geworden. De gedachte alleen al, alsof hij zou kunnen 
leven van die kladjes, ideeën, deed hem gniffelen. Waarom was hij 
eigenlijk naar Parijs vertrokken? Zocht hij iets wat hij allang kwijt 
was? De gedachte van al die mislukte kunstenaars die in Parijs op 
zoek gingen daar dat ene stukje inspiratie, naar het gevoel van het fin 
du siècle. Cynisch beredeneerde hij dat zoiets niet kon bestaan, het 
is slechts de angst voor de cijfers.’ Natuurlijk een jaartelling is niets, 
het is slechts een door mensen gegeven ordening in iets wat niet te 
ordenen valt.
Tot zover, volgende keer meer.
Nerdcrypto II: It’s our first, last and only line of defense against Microsoft Net Explorer. Antwoorden voor 1 oktober aan het A.S. onder de juiste inzenders wordt 
een uur gebruik hiervan verloot. Op de vorige nerd crypto zijn maar liefst 
0 (= nihil) inzendingen binnen gekomen, maar we gaan door.. 
Cindy, gefeliciteerd met je drie Oscars (GDBA Oscar!)
FIDGAD greets Misty, Iara, Lara en Nanon
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Dirk Pol

Bedankt voor alle lofuitingen, bloemen en faxen 

welke wij als reactie op het eerste nummer mochten 

ontvangen. Dat niet iedereen kon reageren bleek 
drie weken na verzending. Een deel van het 
adressenbestand was niet uitgeprint; er zijn dus 

lezers die de eerste Driemaster van onze hand niet 
hebben gekregen. Daarvoor onze oprechte excuses. 

De HB-verantwoordelijke functionaris stelt 

momenteel alles in het werk om een en ander te 
corrigeren.
Deze Driemaster is de volgende in de evolutie naar 

,een perfect nummer. Daarvoor blijven reacties van 

lezers noodzakelijk. Blijf derhalve waakzaam en 

kritisch!
De vereniging staat na twee min of meer rustige 
jaren weer midden in de organisatorische relletjes. 

Mensen die om meer dan politiek en gezelligheid

edactioneel
lid zijn geworden van de JOVD kunnen de 
komende maanden hun lol op.

Maar voor de serieuze en politiek geïnteresseerde 
leden is er ook meer dan genoeg te doen. In dit 

nummer vragen wij uw aandacht voor het een 

vooruitblik op het “Politiek Kernpunten 

Programma 1998-2002” wat op het november- 
congres aan de orde komt.
Driemaster zou uw Driemaster niet zijn als wij 

geen aandacht zouden besteden aan het mysterie 
rond de portefeuille Promotie en Ledenwerving.

Wederom veel leesplezier 

Uw Hoofdredacteur 
Dirk Pol

■
 U w  D rie m a ste r sprak met 

A ndries Knevel, een in 

m eerdere opzichten unieke 

man, Niet alleen geeft hij leiding 

aan N e d e rla n d s meest 

excentrieke omroep -de E O -, 

m aar ook bezit hij een 

ongelofelijke dossier-kennis. 

Maak kennis met deze bijzondere man op pagina 4

D e één heeft afgelopen vakantie hard gestudeerd, 

w eer anderen hebben gewerkt, maar ook werd er 

geklust.

Hoezo?

Te land, ter zee en 

in de lucht op 

pagina 10

Onlangs heeft een aantal leden de pen ter hand 

genomen en op papier gezet wat er volgens hen mis 

is in de JO V D , U w  redactie heeft de hand weten te 

leggen op één exemplaar en heeft gepoogd feit van 

fictie te onderscheiden door het al oude credo van 

hoor en wederhoor, Hoe en wat leest u op pagina 

12 in 'Gerommel in de JO V D '

Indonesië lijkt een beetje van de internationale 

nieuws-kaart te zijn verdwenen, maar is het allemaal 

nu zoveel verbeterd? En w o rd e n  die 

m ensenrechten nu eindeli jk e e n s . 

gerespecteerd? webaku '

Eelco Meerdink 

bericht op 
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Evangelische Omroep
'tr*

Andries 4̂ L_nevel
Dirk Pol & Chris Jetten

Andries Knevel (47) is een 
opmerkelijke figuur in de wereld van 
de publieke omroep. Hij is directeur 
van wat misschien wel de meest 
karakteristieke omroepvereniging 
kan worden genoemd:- 
de Evangelische Omroep (EO). 
Terwijl voor veel mensen het logo 
van de EO reden is om de 
afstandsbediening te r  hand te 
nem en, houdt A ndries Knevel 
staande dat de program m a’s van 
zijn omroep door een doorsnee van 
de samenleving worden bekeken. 
Bekendheid bij het brede publiek 
heeft hij gekregen door zijn 
p resen ta tie  van het EO- 
discussieprogramma Het Elfde Uur, 
da t door aanhangers van alle 
politieke stromingen wordt bekeken. 
Teneinde goed voorbereid  zijn 
gasten te kunnen ondervragen, leest 
Andries Knevel niet m inder dan 
negen k ran ten  per dag. Het 
weerspiegelt het grote belang dat hij 
hecht aan een p lu rifo rm  
mediabestel.

Journalisten zijn door de rol van de paparazzi bij de dood van 

prinses Diana in een kw aad daglicht komen te staan. Zij 
verdedigen zich met de stelling dat zij slechts leveren wat de 
lezers en kijkers willen zien. Hoe beoordeelt u deze kwestie?

Er zit een groot stuk hypocrisie in de hele discussie. Al jaren 

worden de betreffende bladen in grote oplagen verkocht, en 

pas nu ontstaat er een collectieve verontwaardiging over het 

werk van de makers van die bladen. Ook ik keur het optreden 
van de paparazzi af, maar tegelijkertijd keur ik het leesgedrag 
in Nederland, Duitsland en Engeland af. Ik vind dan ook niet 
dat de journalistiek zonder meer moet leveren waar het publiek 

om vraagt. Een goede vorm van zelfregulering is gewenst. De 
serieuze media hebben al een gedragscode opgesteld, en 

eigenlijk zouden alle media die moeten hebben. Dat getuigt 

van fatsoen en respect voor privacy. Voor het nieuwsprogramma 

2-Vandaag krijgen wij soms vreselijk gruwelijke beelden 

aangeleverd. Die zenden wij dus niet uit. Voor 
nieuwsprogramma’s zijn de normen weliswaar ruimer dan voor 
andere programma’s, maar ze zijn er wel. Criteria met algemene 

geldigheid zijn niet op te stellen; de subjectieve beoordeling 
van de dienstdoende redacteuren speelt de belangrijkste rol.

Dat de EO andere normen hanteert is duidelijk te merken aan 

de samenstelling van het programma-aanbod. De EO heeft 

niet zomaar een reputatie als Christelijke omroep gekregen. 
In hoeverre stemt u de programma keuze a f  op wat uw eigen 
doelgroep wil zien?

Wij zenden niet uit voor onze leden; dat mag trouwens ook 
niet volgens de omroepwet. Wij zenden uit voor het hele



Nederlandse publiek. Uit kijkonderzoeken blijkt dat we hierin 
succesvol zijn. Onze programma’s worden door een doorsnede 

van het Nederlands publiek bekeken. Dat geldt bijvoorbeeld 
voor Het Elfde Uur, maar ook voor onze programma’s over 

kankerbestrijding. Wij halen niet zulke hoge kijkcijfers als 
RTL4, maar wel als de AVRO. Natuurlijk moeten we rekening 

houden met gevoeligheden bij onze leden, maar deze lopen 

redelijk parallel met het beleid dat we als EO willen voeren.

Dat beleid  heeft wel tot gevolg dat een aanzienlijke groep 
mensen een sterke a fk eer  voelt ten opzichte van de EO. 
Accepteert u dat?

Dat accepteren wij ten volle als consequentie van onze 

opvattingen over televisie maken.

Als de omroepverenigingen zich niet specifiek op hun eigen 
leden richten maar op het doorsnee-publiek, wat is dan nog 

de toegevoegde waarde van het Nederlandse omroepbestel?

bestel. Dat weet ik omdat wij goede contacten met Veronica 
hadden, we zaten immers op hetzelfde net. Er gelden op het 

publieke net een aantal verplichtingen en voorschriften, 
waardoor zij niet altijd de dingen konden doen die zij wilden 

doen. Vanuit hun perspectief is het dan ook begrijpelijk dat zij 
deze stap gezet hebben. Vanuit ons perspectief en het perspec 
tief van de publieke omroepen betreur ik hun vertrek; ik had 

ze er graag bij gehouden. Veronica spreekt een doelgroep aan 

waar de publieke omroep grote moeite mee heeft: jonge 
volwassenen van twintig tot vijfendertig jaar. Dat is de zwakte 

van het publieke bestel, en Veronica is daarjuist goed in. Het 

is niet anders. Het publieke bestel dwingt je  tot maken en 

uitzenden van programma’s; andere zaken waar je geld mee 

kunt verdienen mogen niet.

De beperkingen die Veronica ondervond gelden natuurlijk ook 

voor de EO, al is het m aar de beperkte zendtijd. Zou een 
commercialisering de EO niet nog beter in staat stellen om 

haar doelstellingen te bereiken?

De toegevoegde waarde is de pluriformiteit van het televisie- 

aanbod. Die doet zich op twee manieren gelden. In de eerste 
plaats richten de verschillende omroepverenigingen zich op 

een eigen programma-segment. Voor het segment ‘grote 
spelprogramma’s’ moet je  bijvoorbeeld niet bij de EO zijn, 

maar bij de TROS. Wij zouden ons ook op dit segment kunnen 

begeven, maar dat zou dan spelprogramma’s opleveren 

waarnaar niet zo veel mensen kijken. Dat laten we dus liever 
aan de buren over. De tweede manier waarop de 
omroepverenigingen bijdragen aan de pluriformiteit is doordat 

zij dezelfde actualiteiten ieder vanuit een andere grondslag 
beoordelen en waarderen. Dat zie je  ook bij de kranten; 

hetzelfde nieuws wordt vanuit verschillende visies en 

grondslagen belicht. Dat is goed voor de publieke 
meningsvorming.

De belangrijkste verdienste van de omroepverenigingen is dat 

zij voor een maatschappelijke verankering van het medium 

televisie zorgen. Zij vormen als het ware een ankerpunt van 
waaruit de televisiekijker zich kan oriënteren. Dat daaraan 

behoefte is blijkt wel uit het feit dat de publieke omroep in 

totaal ruim vier miljoen leden heeft. In de toekomst zal je  dan 
ook zien dat de omroepen meer naar hun wortels terug zullen 

keren. De KRO en de NCRV zijn daar al mee bezig, en ook de 

rest zal volgen. Voor de AVRO en TROS zal deze ontwikkeling 

wel wat moeilijkheden geven, want wat is hun maatschappelijke 

verankering, wat is hun visie op de maatschappij?

Nee, want dan zouden wij televisieprogramma’s moeten maken 
die enkel en alleen op onze doelgroep zijn gericht, met als 

doel het verdienen van zoveel mogelijk geld. Ik vind het 

oogmerk van winstmaximalisatie gruwelijk. Dat Philips en 
Unilever zich daardoor laten leiden is logisch, maar zij zijn 

dan ook niet bezig met de productie van publieke middelen. 

Zij hoeven geen programma’s te maken die bekeken worden 
door kinderen. Dat na een commercialisering niet aan de tucht 

van de markt valt te ontsnappen, maken de ervaringen van 

Veronica duidelijk. Veronica wilde een serieuze zender worden, 
weliswaar speciaal gericht op jongeren, maar toch een serieuze 
zender.

Hoe vindt u het dat Veronica heeft besloten het publieke bestel 
te verlaten? Is dat een vorm van terugkeren naar je  wortels? 

Veronica voelde zich altijd al ongemakkelijk in het publieke
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Om die reden waren Pieter Jan Hagens en de Nieuwslijnredactie in de 
plannen opgenomen. Toen het marktaandeel bleef steken op acht procent, 
besloot Veronica noodgedwongen om Hagens te ontslaan en de Nieuwslijn
redactie op te doeken. Daarvoor in de plaats kwamen de programma’s 

die we al kenden: een beetje erotiek, spelletjes en soaps. Dat levert meer 
kijkers op, en dus uiteindelijk meer winst.

M aar het is toch niet zo dat iedere nieuwe com m erciële om roep  

gedwongen wordt om zich op het main stream-publiek te richten? Op 
een bepaald moment is die markt verzadigd, en ontstaat ruimte voor een 

omroep die zich bijvoorbeeld op het Christelijke volksdeel richt.

Ja, maar dan moeten we ons alsnog exclusief richten op een bepaalde 

doelgroep, iets wat we nu niet doen en ook niet willen doen. Dan krijg je 
zo’n reservaatzender met niets anders dan koorzangprogramma’s. Maar 

eerlijk gezegd vind ik de vervlakking in de programmering en de 

maximalisatie van kijkcijfers die het gevolg zullen zijn van een 
commercialisering nog niet eens het belangrijkste. Het publieke bestel is 

gewoon een goed instituut en moet in stand gehouden worden. Ieder 
land heeft een publiek bestel nodig; een omroep die programma’s maakt 

uit een visie, en niet om geld te verdienen. Zelfs in de Verenigde Staten 

wordt dat erkend. En het Nederlandse systeem is nu eenmaal het beste, 
ook volgens buitenlandse deskundigen. Dat komt door de verankering 

van de omroeporganisaties in de samenleving. Daardoor kan iedereen 

zich in zekere mate met de publieke omroep identificeren. Kijk eens 
naar België en Engeland, daar wordt al jaren lang geruzied over de vraag 
of de BRT respectievelijk de BBC nu links of rechts georiënteerd is. Dat 

hebben wij in Nederland gelukkig niet. Daar komt bij de pluriformiteit 
die het Nederlandse bestel kenmerkt en het feit dat de Nederlandse aanpak 

de goedkoopste is, hoe verrassend dat misschien ook is.

De verzuiling, waarop het Nederlandse publieke bestel gebaseerd is, is 
alweer enkele decennia geschiedenis. Dat maakt het Nederlandse bestel 

toch eigenlijk bij voorbaat gedateerd?

De maatschappelijke verankering is er nog steeds, ook zonder de verzuilde 

samenleving. Het grote aantal leden van de publieke omroepen spreekt 
voor zich. Wel is het juist dat de verdeling van de zendtijd tussen de 

publieke omroepen niet meer helemaal overeenkomt met de verhouding 
tussen de maatschappelijke groeperingen, maar dat zal in de toekomst 

wel weer verschuiven. Er zit een bepaalde traagheid in het volgen van de 
maatschappelijke ontwikkeling, maar dat de maatschappelijke 

ontwikkelingen gevolgd worden is zeker.

Dat grote aantal leden van de omroepverenigingen is toch voornamelijk 

het gevolg van de koppeling met het abonnement op een TV-blad, en 
niet zozeer van een bewuste keuze voor een omroep ?

Dat is ten dele waar. Het kabinet ontwikkelt momenteel dan ook plannen 
om het lidmaatschap van een omroepvereniging los te koppelen van het

abonnement op een TV-blad. Daarmee wordt 
geprobeerd een betere afspiegeling van de 

samenleving in de zendtijdverdeling te krijgen. Het 
is wel zeker dat een algehele daling van de 

ledentallen het resultaat zal zijn van deze operatie, 
maar die daling zal niet zo substantieel zijn dat het 

bestaansrecht van ons publieke bestel wordt 
aangetast. Het omgekeerde is eerder het geval: de 

omroepen die een duidelijk profiel hebben, zoals de 
EO en de VPRO, zullen beter in staat blijken hun 

leden vast te houden. Daar gaat een stimulans vanuit 
voor bijvoorbeeld de TROS en de AVRO om hun 

identiteit te bepalen en zodoende hun leden te 
behouden.

De verhoging van de omroepbijdrage van tien naar 

vijfentwintig gulden was een on derdeel van de 
plannen van het kabinet om de authentieke leden 
van de abonnee-leden te scheiden. Dat plan is nu 

onder druk van de omroepen van tafel. Heeft u een 

alternatief?

Nee. De omroepen hebben zich suf zitten peinzen 

over andere mogelijkheden, maar kwamen er niet 

uit. De EO vond het voorstel van een ‘omroepgeeltje’ 
overigens zo slecht nog niet. Het was 

voor ons waarschijnlijk ook niet 
verkeerd uitgepakt, omdat wij nu 

eenmaal relatief veel authentieke 
leden hebben. Maar als je in Den 
Haag iets gedaan wilt krijgen, 

moet je  als blok optreden.
Anders wordt de interne 

verdeeldheid < 

de politici
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gebruikt om je  uit elkaar te spelen. Dat is de reden waarom wij ons 
bij het verzet van de andere omroepen hebben aangesloten.
Dat wil overigens niet zeggen dat wij zelf geen bedenkingen en 
kanttekeningen hadden bij het kabinetsvoorstel. Er zijn met name 

wat praktische bezwaren. In de omroepwereld worden contracten 
afgesloten met personeel en produktiebedrijven die tot ver in de 

volgende eeuw lopen. Het is daardoor onmogelijk om te werken met 
zendtijdindelingen die per jaar meeschommelen met het precieze 

ledenaantal. De indeling in A-, B- en C-status komt een stabiele 

bedrijfsvoering ten goede, en bevalt ons daarom prima.

De JOVD heeft een eigen alternatief mediabestel ontwikkeld, dat is 

g e b a s e e rd  op  de g ed a ch te  dat en kel nieuw s- en 
actualiteitenprogramma ’s een algemeen belang dienen en dus uit de 

algemene middelen mogen worden betaald. Alle andere programma 's 
dienen deelbelangen, en moeten daarom privaat worden gefinan 

cierd. Wat vindt u van die gedachte?

De vooronderstelling van dit plan is dat omroepen programma’s 

maken voor een specifieke doelgroep. Ik hecht juist veel waarde aan 
programma’s die voor een algemeen publiek worden gemaakt. 

Daarnaast ben ik het niet eens met de definitie die van het algemeen 
belang wordt gegeven. Een discussieprogramma draagt bij aan de 

politieke meningsvorming, en dient daarmee een algemeen belang. 

Hetzelfde kan gelden voor een film. Omdat ik het niet eens ben met 
de vooronderstelling en met de definitie van algemeen belang, wijs 
ik het plan van de JOVD af.

Een gevolg van het invoeren van een staatszender naar JOVD-model 
zou overigens zijn dat een soort reservaatzender wordt gecreëerd met 

enkele ‘democratisch noodzakelijke’ programma’s. Het brede publiek 
wordt daardoor niet bereikt. Juist de sandwich-formule, waarbij 

serieuze programma’s worden afgewisseld met luchtige intermez
zo’s, maakt dat het brede publiek ook naar actualiteiten en 

nieuwsprogramma’s kijkt.

Het paarse kabinet zit nu ruim drie jaar. Vind u dat er in die tijd veel 
is gebeurd op het omroepfront?

Absoluut. Invoering van het omroepgeeltje mag dan niet door zijn 
gegaan, op andere - veel belangrijkere - punten heeft paars 

grotere veranderingen in omroepland teweeg gebracht. 

Het gaat dan vooral om het management van de 
publieke omroep. Het publieke bestel heeft 
nu een onafhankelijk bestuur gekregen, en 

er wordt gewerkt met netmanagers die di

rect verantwoording verschuldigd zijn aan 
dit bestuur. Dat is nogal een verandering ten 
opzichte van de tijd voor paars, toen de 

omroepdirecteuren een veel stevigere vinger 
in de pap hadden. Ik ben over deze

veranderingen natuurlijk niet erg blij, maar vanuit paars 
bezien is dit een grote verdienste.

En de rest van het paarse beleid? Hoe ervaart u het 

b e le id  van dit e ers te  kab in et zon der een  
confessionelecomponent?

Op de geijkte paarse punten als euthanasie en abortus 
hebben ze niet veel veranderingen doorgevoerd. Dat was 

ook niet nodig, omdat tijdens de voorgaande kabinetten 
eigenlijk al een bevredigende situatie was gecreëerd. De 

kwestie van de orgaandonaties heeft wat meer ophef 
veroorzaakt, maar ik kan me over veranderingen in deze 

wetgeving niet erg druk maken. Ik heb altijd op het 
standpunt gestaan dat de weg voor orgaandonatie zo 

gemakkelijk mogelijk moet zijn.

Wat me wel heel erg tegen de borst stuit is de 

ontwikkeling naar een 24-uurs economie, die door dit 
kabinet pas goed is ingezet. De nieuwe 

winkelsluitingstijdenwet vindt ik een te grote stap naar 
een vereconomiseerde samenleving. Toen ik nog als jour

nalist werkte heb ik regelmatig zeventig uren per week 
gemaakt. Dat is niet erg. Maar ik vind wel dat er op 

enig moment een rustpunt moet zijn. Dat is de zondag. 

Globalisering en de mondiale economie kunnen niet als 

excuus voor alles dienen. Dit is een slecht punt van Paars.

P olitieke partijen  en om roepverenigingen hebben  
gemeen dat ze worden geconfronteerd met een daling 

van het ledental. Hoe ziet u wat dit betreft de toekomst 
voor politieke partijen en hun verankering in de samenle 

ving?

Ik zie die somber in, vooral omdat ik geen mogelijkheden 

zie om het tij te keren. Overigens zijn het niet alleen de 

omroeporganisaties en de politieke partijen die met een 
afkalvende basis worden geconfronteerd. Het is een ef

fect dat je in de hele samenleving ziet. De fusie van de 

Amsterdamse studentenbonden tot een soort ANWB voor 
studenten is een ander voorbeeld. Weg visie, weg 

ideologie.
Ik zou wensen dat de JOVD een grote en levendige 

organisatie bleef, met bijeenkomsten die door veel leden 
worden bezocht. Maar ik denk dat ook ju llie  

bloedarmoede zullen kennen. Het is echt zorgelijk dat 
we in zo’n hedonistische en op consumptie gerichte 
maatschappij terecht komen. Maar goed dat er nog een 

publiek omroepbestel is dat hieraan enigszins O  TV fiA 
een tegenwicht kan bieden door aan alles te W YjfW  

trekken en te sjorren. driemaster
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T > wat moet ik daarmee?

In november is het eindelijk zover: dan wordt 
tijdens het congres het Politiek Kernpunten 
Programma (PKP) besproken. Het PKP is een 
tamelijk dik boekwerk, dat nog het meest doet 
denken aan een verkiezingsprogramma. In zekere 
zin is het dat ook: het bevat de belangrijkste 
politieke wensen van de JOYD voor de komende 
vier jaren (1998-2002). Voor een gedeelte zijn dit 
oude, vertrouwde, JOVD-stokpaardjes. Maar de 
concept-tekst bevat ook enkele vernieuwende 
ideeën, waarvan in november nog moet blijken of 
zij door het congres onderschreven worden.
Door de combinatie van oude en nieuwe standpunten vervult 
het PKP eigenlijk twee functies. Ten eerste wordt het PKP 
vaak gebruikt als naslagwerk door leden die snel willen weten 
wat de JOVD over een bepaald onderwerp vindt, bijvoorbeeld 
als zij namens de JOVD in een forum zitten. Maar ook niet- 
leden nemen het PKP ter hand. Dit leidde drie jaar geleden 
tot grote problemen, toen een overijverige Telegraaf-journal- 
ist in het PKP 1994-1998 een zinnetje ontdekte waarin voor 
het toestaan van sex met dieren werd gepleit. Het zinnetje 
bleek achteraf door een onzorgvuldigheid in het PKP terecht 
te zijn gekomen, maar de commotie was er niet minder om.

De tweede belangrijke functie van het PKP is dat het eens in 
de vier jaren de mogelijkheid biedt om wat meer consistentie 
in de JOVD-standpunten aan te brengen. Het gebeurt 
regelmatig dat tijdens een congres een motie wordt 
aangenomen die lijnrecht ingaat tegen een motie van het vorige 
congres. Soms worden zelfs op één en hetzelfde congres twee 
totaal onverenigbare standpunten aangenomen. Bij het 
schrijven van het PKP zijn de standpunten uit de afgelopen 
jaren nog eens tegen het licht gehouden, en zijn de ergste 
inconsistenties verwijderd.

De rode draad die door het PKP loopt, is dat verantwoorde
lijkheden moeten worden teruggegeven aan de burger. Op te 
veel punten heeft de overheid burgers hun vrijheid ontnomen, 
al is dit soms met de beste bedoelingen gebeurd. Het 
drugsstandpunt is daarvan natuurlijk een bekend voorbeeld: 
ook in het nieuwe PKP is het pleidooi voor een legalisering 
van soft-drugs en een vrije beschikbaarheid van hard
drugs gehandhaafd. De passages over euthanasie en 
abortus sluiten eveneens aan bij het streven naar een 
maximale individuele verantwoordelijkheid. Bij eu
thanasie betekent dit dat iedereen die bij zijn volle verstand

een wilsverklaring heeft ondertekend, voor euthanasie in 
aanmerking kan komen. De eis van een ‘ondraaglijk en 
uitzichtloos lijden’ zou moeten komen te vervallen. Ook de 
mogelijkheden voor abortus zouden moeten worden verruimd. 
De eis van een ‘noodsituatie voor de vrouw’ moet uit de wet 
verdwijnen; een vrouw vraagt heus niet voor de lol om een 
abortus. Op sociaal-economisch vlak betekent individuele 
verantwoordelijkheid onder andere minimale uitkeringen en 
een sobere collectieve ziektekostenvoorziening.

Tot de vernieuwende standpunten kan onder andere worden 
gerekend de voorzichtige instemming met het correctieve

G een bestialiteiten 
dit keer,

m aar wat dan wel ?

wetgevingsreferendum. Individuele verantwoordelijkheid 
omvat immers ook verantwoordelijkheid voor de publieke 
zaak. Omdat het dragen van verantwoordelijkheden naast een 
goede opleiding ook een adequate opvoeding vereist, bevat 
het PKP een pleidooi voor betere garanties voor een goede 
opvoeding van kinderen. Een mogelijkheid daartoe is het 
verplichten van deelname aan enkele buitenschoolse 
activiteiten. Een derde noviteit is het standpunt dat de 
onschendbaarheid van volksvertegenwoordigers moet worden 
uitgebreid tot buiten de vergaderzaal. In het contact met de 
kiezers moeten volksvertegenwoordigers immers in staat zijn 
om verantwoording af te leggen over wat zij in naam van hun 
kiezers hebben verkondigd.

Dit artikel kan vanzelfsprekend slechts een beperkt overzicht 
geven van de inhoud van het PKP. Tijdens het congres in 
november zal de tekst echter regel voor regel in maar GMJ 
liefst negen werkgroepen worden doorgenomen.



Tijdens uw zom ervakantie mocht u de vernieuwde 
Driemaster ontvangen, waarin uw Hoofdredacteur verslag 
deed van het junicongres. Hij ging in zijn verslag onder 
andere in op mijn speech. Ik kan het niet na laten enige 
verduidelijking aan te brengen op zijn opmerkingen, om 
te voorkomen dat ik van snode plannen wordt verdacht.
In mijn congresrede blikte ik vooruit naar de verkiezingen in 1998. Met 
regelmaat wordt de JOVD gevraagd of wij voor prolongatie van Paars 
zijn. Nu de verkiezingen naderen, moeten we de balans opmaken. Helaas 
valt deze balans niet altijd even positief uit. De JOVD had meer van dit 
kabinet verwacht. Hoewel veel zaken eindelijk bespreekbaar zijn 
geworden, blijven er nog veel wensen op ons verlanglijstje staan. Op het 
materiële terrein kan het paarse beleid vaak wat tandjes hoger, maar 
over het algemeen is de JOVD tevreden over het economische beleid van 
Paars. De uitkomsten van discussies op het immateriële vlak zijn echter 
teleurstellend. Het grote verschil van mening tussen Paars en de JOVD 
bij kwesties zoals het drugsbeleid, asielbeleid en samenlevingsvormen 
wordt voornamelijk veroorzaakt door de stellingname van de VVD op 
dit gebied. De VVD is in tegenstelling tot D66 geen voorstander van een 
ruimere individuele keuzevrijheid op het immateriële gebied.

In het licht van dit inhoudelijke verschil tussen de liberale VVD en de 
pragmatische D6 6, heb ik tijdens het congres dan ook gepleit voor een 
liberaal bondgenootschap tussen deze twee partijen. Momenteel speelt 
immers bij de democraten de gedachte dat het voor hun weinig nut heeft 
om in 1998 tussen twee reuzen te gaan zitten. Deze gedachte is be
grijpelijk, maar biedt weinig perspectief op het ten uitvoer brengen van 
de ideeën van de JOVD. Een liberaal bondgenootschap biedt hiertoe een 
betere garantie. Terwijl er hevige verschillen blijven bestaan tussen de 
VVD en de PvdA op zowel materieel als immaterieel terrein, vinden de 
VVD en D66 elkaar met grote regelmaat op het economische terrein. In 
een coalitie van liberalen en democraten zou D66 bovendien de VVD de 
broodnodige duwtjes kunnen geven om ook op het immateriële vlak een 
liberaal beleid te voeren. Omwille van de keuzevrijheid van het individu 
pleit ik dan ook voor een liberale samenwerking tussen de VVD en D6 6: 
een liberaal bondgenootschap. Ik ben dus geen voorstander van een fusie 
op korte termijn tussen deze twee partijen, zoals het congresverslag in 
de vorige Driemaster deed vermoeden. Wel pleit ik voor een coalitie die 
in ieder geval bestaat uit de VVD en D6 6 . Deze coalitie zou eventueel 
aangevuld kunnen worden met de PvdA om een zetelmeerderheid te 
behalen. Een kabinet tussen de twee eerdere aartsvijanden VVD en PvdA 
zonder D66 sta ik niet voor, omdat daarmee een liberaal beleid niet

gegarandeerd is. Met een liberaal 
bondgenootschap is daarentegen de kans 
reëel dat JOVD-standpunten ook 
daadwerkelijk uitgevoerd worden. De VVD 
en D66 zouden een voorkeur voor een 
dergelijk bondgenootschap tijdens de 
verkiezingscampagnes kunnen uitdragen.

Mochten zij dat niet doen, dan is het aan 
ons de taak onze wensen helder kenbaar te 
maken. Het Hoofdbestuur zet zich hier 
volledig voor in. Begin augustus was een 
delegatie van HB-ers en de PKP-commissie, 
te gast bij de VVD-verkiezingsprogram- 
macommissie. De JOVD bood tijdens deze 
bijeenkomst aan de voorzitter van de 
commissie, oud-staatssecretaris en tevens 
oud-JOVD-er de heer Linschoten, een 
tienpuntenplan aan. Dit tienpuntenplan 
bevat een verlanglijstje van zaken die in de 
volgende kabinetsperiode volgens de JOVD 
aandacht behoeven. De commissie had ruim 
de tijd genomen om met ons in discussie te 
gaan. Enkele punten konden op de steun 
van de commissieleden rekenen. Hopelijk 
wordt deze steun dermate breed gedragen 
dat de VVD enkele JOVD-standpunten 
opneemtin haar verkiezingsprogramma. Ik 
ben er zeker van dat de discussie over het 
tienpuntenplan en het PKP niet alleen met 
externen wordt gevoerd, maar ook in de 
vereniging. Ik hoop dan ook van harte dat 
de nieuwe leden en geïnteresseerden, actief 
mee doen in deze discussie. Ik wens jullie 
een zeer boeiende, leerzame en zeker 
ook leuke tijd toe bij de JOVD!



een bericht ingesproken op m ijn

a n tw oorda p p a raa t dat de T R O S  

de J O V D  had ge vra a gd  m ee te  

doen aan Te land, ter zee en in de 

lucht. O p  z o ’n m o m e n t slaat de 

twijfel toe; wie is hier nu gek, de 

T R O S ,  F ra n c in e  of o n d e r 

getekende. H e t bleek de laatste te 

z ijn , w a n t  na h e t hele ve rh a a l 

aangehoord te  hebben zei ik dat 

ik het wel even zou regelen. M et 

een w a rm  gevoel in mijn onderbuik 

en m e e r dan h ond erd  ideeën in 

mijn hoofd hfng1 ik op. W e deden 

m ee, m aar de sta rt was al over 

m in d e r dan drie w eken...

Paterswoldse Meer lS~een tweetal keren 

opgeschrikt met een Umdenjjfied Float-

ing Object. De constructie werkte en was 

zeer snel.

Zaterdag was de wedstrijd , maar de 

maandag ervoor was de badkuip al klaar. 

We hadden dus nog een paar dagen, en 

daarom besloten we ons alsnog in te 

schrijven voor het tweede onderdeel. 

Voor ik het wist waren we weer op weg 

naar de Praxis voor ons nieuwe project. 

Ik had een ingenieus systeem uitgedacht 

van tw ee  d rijvers, die langs elkaar 

bewogen. De voortbeweging ging door 

middel van klepjes die tijdens het naar 

voren glijden tegen de drijvers aan zaten, 

maar bij het afzetten in het water grepen. 

Dat moest een ongekende snelheid

ic h t was ons n ie t geheel 

du ide lijk , maar er w aren tw ee 

onderdelen: Lopen over water en de 

Badkuipenrace. Het eerste onderdeel 

lieten we graag over aan het christelijk 

deel van Nederland over, zodat wij ons 

op de Badkuipenrace gingen storten. 

Eerste vraag: waar haal je een badkuip 

vandaan? De ouderlijke badkuip viel af, 

dat is een loodzwaar antiek exemplaar 

met leeuwen-poten, dus gingen we op 

zoek in bouwmarkten. Jemig, wat zijn die 

krengen duur. Dat werd hem dus niet. 

Dan maar naar een plaatselijke baden- 

en kranenboer. Zaterdag om vijf over 

zes: “ Hebben jullie ook sloop-baden?” . 

“Ja hoor, kom volgende week maar even 

langs, dan zoeken we een p re ttig

exemplaartje." Dat prettige exemplaartje 

bleek een gloednieuwe kuip te zijn wel, 

een beetje geel, maar goed. Inclusief alle 

bevestigingsmaterialen, helemaal voor 

nop. Dat schiet op.

De regels gaven aan dat je met 2 man in 

de badkuip een afstand^van 25 meter 

over water moest afleggen. Een badkuip 

is wel een leuk ding, maar niet gebouwd 

om stabiel te kunnen drijven. Er waren 

drijvers nodig. Pa gebeld. Ik dacht aan 

surfp lanken, lie fs t tw ee  identieke. 

Diezelfde avond lagen er in de achtertuin 

twee Whailersurf-deuren. Dat schiet nog 

sneller op. Uiteindelijk hebben we dat 

project, inclusief opleuken, in drie dagen 

gebouwd. Han Oortwijn had het idiote 

idee om ook nog te gaan testen, dus het
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*  '* " ‘ "Be jirijve 
gebouwd,

Donderdag gingen we 

persoon op de constructie

net drijven, een tweede perse 

het gevaarte stond op 

kleine constructiefout, het drijfvermogen 

was geen 250 kg, maar zo’n 100 kg. Dat 

schoot dus niet op. Weer naar de Praxis, 

nieuwe materialen gehaald en donderdag 

to t laat in de avond aan het project 

gewerkt. Zonder te testen alles in de 

paardentrailer gedonderd, en vrijdag de 

reis naar Weesp aanvaard.

Schepers Residence is op een fraaie locatie 

gelegen, in het centrum van het 

karakteristieke plaatsje Weesp. Alles, van 

inkels tot het uitgaansleven, bevindt zich 

p loopafstand. Tot zover de VW-info.

René Scheper had zijn pandje 

beschikbaar gesteld, als pit-stop voor het 

"Ie land te r zee en in de lucht Team. "lot 

een uur of twaalf hebben we nog leuk 

staan klussen op straat, totdat de politie 

het feestje wreed kwam verstoren. Met 

twee officiële waarschuwingen op zak, 

en inmiddels ook al een behoorlijk stuk 

in de kraag, begaf de feestende meute 

zich richting downtown Weesp. Daar is - 

gek genoeg - op vrijdagavond niet zo 

denderend veel te beleven. Niettemin 

aren er een paar spannende ontmoet-
Ijrlpül
igen met de lokale bevolking, en hebben 

we natuurlijk mensen verteld over het 

liberalisme en zelfs een paar nieuwe 

vrienden gemaakt. Zeker de eigenaar van 

t  café was zeer content^dat hij  de 

omende w innaars van beide 

onderdelen in zijn kroeg mocht hebben. 

Om half acht ‘s ochtends alweer uit de 

veren, aangezien de technische keuring
-ggf ***”'
om acht uur was. Aangekorr\gn bij de 

ing, die uiteindelijk pas om elf uur 

echt begon, schrok de organisatie wel 

even van de bloeddoorlopen ogen en 

bleke gezichten die achter de 

zonnebrillen vandaan kwamen. DeJOVD 

was present, en rond een uur twaalf was 

het clubje fans aangegroeid to t meer dan 

twintig. Groot was de teleurstelling dat 

Jack van Gelder het programma niet 

presenteerde. Wij werden opgezadeld 

met Rob -Waku Waku- Fruithof. Jack was 

leuker geweest.

De echte opnames bestonden vooral uit 

wachten en lu isteren naar zo ’n 

publieksopwarmer. Jaha U bent een 

fantaaastisch publiek, dit heb ik nog nooit 

meegemaakt, U wordt wereldberoemd. Dat 

valt niet lekker op een nuchtere maag. 

Pas om een uur of vier mochten we naar 

de start varen, Op het start-eiland heeft 

Han gesproken over de vooroordelen die 

er leven over de JOVD, ik heb een state

ment gemaakt over het corporale gehalte 

van de JOVD en we hebben een poging 

in het werk gesteld de jury om te kopen. 

Waar een fles JOVD wijn al niet goed 

voor is.

Het was daarna behoorlijk lang wachten 

to t het lopen over water kon beginnen. 

Het nog steeds ongeteste object werd 

naar de start gesleept. Ik begon nog een 

keer te rekenen en kwam er achter dat 

lopen over wate£* doo r Han en 

ondergetekendé nog steeds vrij lastig 

was. Gelukkig bood OliviaTl-angenberg 

t \ ^ r  diensterï^an. Zij is eëh heel stTïR  ̂

lichter dan ondergetekende, dus dat zou 

moet werken.-Aan lopen over water 

hebben 20 teams meegedaan, maar 

slechts v ijf zijn gefinisht. Han en Olivia 

hebben het ook gered, en wel in een zeer 

bijzondere tijd. Na de race kwam de 

café-eigenaar ons feliciteren, en hij had 

nog wat voor ons. Een echte JOVD 

zonnebril, die was blijven liggen in zijn 

café. Waar hij hem gevonden had? In de 

spoelbak. Han had zijn zonnebril weer 

terug.

Volgens de laatste informatie wordt het 

spektakel uitgezonden op 5 oktober, maar 

voor de exacte datum en tijd kun je 

mij bellen. Pieter 050 52 90 737

1 1



Redactie

0 r erommel in deJOVD

In de laatste weken van de zomervakantie is er 
tam elijk plotseling enige commotie ontstaan 
rondom  het H oofdbestuur (HB). D irecte 
aanleiding hiervoor is een brief die door een 
groepje prom inente leden aan alle 
afdelingsbesturen is gezonden. In deze brief eisen 
de auteurs dat tijdens de buitengewone algemene 
vergadering (BAV) op 21 september aanstaande 
over het functioneren van het HB zal worden 
gesproken. Deze BAV was door het HB 
uitgeschreven om te voorzien in de tijdens het 
junicongres ontstane vacature in het HB. De 
k and idaa t voor de functie van Algemeen 
Bestuurslid belast met Politiek, Dennis Hurkmans, 
haalde toen niet de vereiste meerderheid van 
stemmen.
Het HB trof na het congres een voorlopige voorziening door 
het nemen van twee besluiten. Ten eerste werden twee 
portefeuilles in het HB gedeeltelijk opnieuw ingedeeld. 
Algemeen Bestuurslid belast met Politiek veranderde in 
‘Algemeen Bestuurslid belast met Politiek en Externe 
Voorlichting’. Algemeen Bestuurslid belast met P&L en 
Voorlichting veranderde in ‘Algemeen Bestuurslid belast met 
P&L en Interne Voorlichting’. Francine Loos, die sinds maart 
Algemeen Bestuurslid belast met P&L en Voorlichting in het 
HB is, kreeg de eerstgenoemde portefeuille. Voor de andere 
functie werd besloten Rob Okhuijsen te benaderen. Dit bleek 
geen gelukkige keuze, want al na vier weken hield Rob het 
voor gezien. De redenen voor dit plotselinge vertrek zijn 
onduidelijk. Volgens sommigen was Rob bang dat hij niet op 
voldoende steun in de vereniging zou kunnen rekenen. Tijdens 
het maartcongres had hij zich immers al kandidaat voor het 
HB gesteld, en had toen de verkiezingsstrijd verloren van 
Francine Loos. Ook nu zouden er tegenkandidaturen in 
voorbereiding zijn geweest.

Volgens anderen heeft Rob’s vertrek echter voornamelijk te 
maken met de situatie die hij in het HB aantrof. Met name de 
arrogante houding van het HB ten opzichte van de rest van de 
vereniging zou hem tegen de borst zijn gestuit. Dit punt wordt 
kracht bijgezet door passages die Rob uit - strikt vertrouwelijke 
- interne HB-stukken naar mensen in de vereniging, waaronder 
de eerder genoemde briefschrijvers, heeft gelekt. Vooral een

passage uit een interne HB-brief van de Landelijk 
Penningmeester zou de arrogantie van het HB duidelijk maken. 
De briefschrijvers eisen een verandering in de houding van 
het HB ten opzichte van de vereniging. De ‘normale 
machtsverhoudingen’ tussen HB en Algemene Vergadering 
moeten volgens hen weer in acht worden genomen.

Een tweede kritiekpunt van de briefschrijvers betreft de 
deelname van de JOVD aan internationale koepelorganisaties. 
Via Rob is naar buiten gekomen dat de JOVD een te hoog 
ledental opgeeft aan deze organisaties. Dit zou gebeuren om 
extra inspraak in deze koepelorganisaties te krijgen, maar kost 
de JOVD ook extra geld aan contributies. Ook op dit punt eisen 
de briefschrijvers opheldering.

De derde grief die in de brief wordt geuit heeft betrekking op 
een beurs voor leden van het Hoofdbestuur. Het bestaan van 
een dergelijke beurs was tot voor kort onbekend in de 
vereniging. Volgens de briefschrijvers is dit kwalijk, omdat 
het een rol kan hebben gespeeld in de beslissing van leden om 
zich wel of niet kandidaat te stellen voor functies in het HB. 
Bovendien is het kwalijk omdat de Algemene Vergadering niets 
weet van deze financiële steun, die naar verluidt kan oplopen 
tot tienduizend gulden per persoon. Geruchten over een ‘geheim 
potje’ van enkele tonnen versterken het vermoeden van 
financiële malversaties door het HB.

In een mondelinge reactie op de brief laat het HB weten het te 
betreuren dat over deze punten in de vereniging onrust is 
ontstaan. Hoewel de gelekte stukken vertrouwelijk waren, zijn 
de in de brief aangekaarte punten niet geheim. Het HB zal 
tijdens de BAV dan ook graag volledige openheid van zaken 
geven. De huidige commotie wordt voor een groot gedeelte 
veroorzaakt doordat de context waarin de vrijgekomen 
informatie moet worden gezien, niet duidelijk is. Dat geldt 
onder andere voor de citaten uit de brief van de penningmeester. 
Deze hadden nadrukkelijk een ironische ondertoon, hoewel 
die misschien niet door iedereen begrepen wordt. Naar de let
ter genomen staat het Hoofdbestuur vanzelfsprekend niet achter 
deze opmerkingen, en van een arrogante houding ten opzichte 
van de Algemene Vergadering is dan ook geen sprake. De 
kwestie van de te hoge ledentallen moet eveneens in haar con
text worden bezien. Al jaren is de opgave van het ledental aan 
de ruime kant. Het betreft hier een erfenis uit het verleden. Het



Hoofdbestuur is juist dit jaar begonnen met een graduele 
verlaging van de ledenopgave (van 3500 naar 3000).

Wat betreft de studiebeurs laat het HB weten dat de definitieve 
regeling pas eind juni bekend is geworden. Ter voorkoming 
van onjuistheden en onduidelijkheden heeft het HB niet voor 
deze datum aan de beurs ruchtbaarheid gegeven. De beurs 
wordt door het Ministerie van OCW slechts aan twee 
bestuurders per jaar uitgekeerd. Kandidaat-HB-ers hebben dan 
ook te weinig zekerheid over hun kansen op een beurs om 
hun keuze hierdoor te laten beïnvloeden. Met de financiën 
van de JOVD heeft de beurs niet te maken. Het potje van 
‘enkele tonnen’ bestaat niet.

Geheel onafhankelijk van ‘de brief’ staat overigens een 
beroepsprocedure van enkele oud-Hoofdbestuursleden inzake 
diezelfde studiebeurs. De beurs is met een terugwerkende 
kracht van twee jaar ingevoerd. Het HB had enige tijd geleden 
de intentie uitgesproken om de beurs gelijkelijk onder alle 
Hoofdbestuursleden te verdelen die in de betreffende periode 
hebben gefunctioneerd. Voorwaarde was dat de administratieve 
regeling rondom de beurs dit zou toelaten. Nu dat volgens 
het HB niet het geval is, is besloten de beurs slechts aan enkele 
(ex-)Hoofdbestuursleden toe te kennen. De gepasseerde 
bestuurders zijn het met deze gang van zaken oneens, en gaan 
proberen het besluit via de Eerste Kamer van Beroep terug te 
draaien.

De onderwerpen uit de brief, en wellicht de beroepsprocedure, 
zullen op 21 september tijdens de BAV besproken worden. 
Naar het zich laat aanzien staat dit garant voor een dagje 
huishoudelijk rollebollen. Hopelijk zijn na de BAV deze 
problemen de wereld uit, zodat op het congres in 
november de politiek-inhoudelijke discussie het 
beeld in de JOVD weer kan bepalen.

Willy ’s S n a ck b a r
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Duf feest, vroeg begonnen, te weinig 
drank en veel te weinig vrouwen. Het 
kon wel een JOVD-feest zijn. Sta je 
daar goed en wel het laatste bier weg 
te werken en maak je met de weinig 
leuke mensen plannen om nog wat 
schade aan te richten, gebeurt  
precies waar je de hele avond al bang 
voor was.
De sukkel, niemand weet wie hem 

heeft uitgenodigd, heeft na twee wijntjes - sukkels 
drinken altijd wijntjes en dan ook net te veel - meteen 
een sociale death wish.

Komt een man bij de dokter.
Meteen vallen alle gesprekken stil, angstig begint men op 
zijn of haar horloge te kijken. Goh, is het al zo laat? Ja, morgen 
druk he, nee als een dolle.
Maar realiseert zo’n sukkel zich nu niet wat voor doms hij 
aan het spuien is? Wanneer bent u voor het laatst bij de dokter 
geweest, en meer specifiek: wanneer is u daar iets grappigs 
overkomen? Nog iets anders: waarom gaan mensen eigenlijk 
naar dokters toe? De meeste dokters komen toch wel op 
huisbezoek? En moet moet u zich eens voorstellen als 
iedereen naar de dokter wil, in no time staan er 15 miljoen 
mensen minus het aantal in Nederland werkzame doktoren 
ronkend in de file. Daar helpt geen stukje spanband tegen, 
de Erasmus brug klapt dan meteen in elkaar. Groot ongeluk, 
dokters worden erbij geroepen maar die kunnen er niet bij 
want iedereen staat in de file. En wat denkt u van al die 
luchtverontreiniging? Dat levert w eer een aantal fraaie 
staaltjes op van ziek-zwak-en-m isselijk. O o it wel eens 
misselijk in een auto gezeten? Geen aanrader, want die lieve 
stewardess die je bij Kazachstan Airlines gratis een boekje 
over reïncarnatie en een uitvouwbaar zakje gaf, ontbreekt. 
D at m oet me een fraaie puinhoop geven, langs alle 
Nederlandse snelwegen een groote stroom braaksel.

Was het niet beter geweest als de sukkel zijn verhaal 
begonnen was met: er komt een dokter bij een man?

es.
Ik vind al die Elvis herdenkingen maar grote onzin. Je gaat 
toch niet iemand herdenken die nog niet dood is? Elvis wordt 
dagelijks over de hele wereld gezien, dan kan hij toch niet 

dood zijn?

1.00.000.000 milion fans can't be wrong. Het is gewoon een 

groot complot van de overheid om ons dom te houden. Daar 

ben ik van overtuigd. Volgende keer meer onthullingen.
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Dinsdagochtend acht juli om vijf uur werd ik badend in 
het zweet wakker. Mijn god, waar was ik nu weer aan 
begonnen. Tien dagen optrekken met een zootje JOVD-ers 
aangevuld met wat buitenlandse liberalen annex radicalen. 
Om kwart over acht zat ik in de trein op weg naar Breda, 
alwaar de bus om negen uur zou vertrekken. Er waren 
gelukkig geen onvoorziene vertragingen, zodat de trein tien 
minuten achter op schema in Breda aankwam en de bus zo 
tegen tienen aan kwam zetten. En wat voor een bus!...
Ik zocht snel een luxe plaatsje bovenin, met werkende gordel en armleuning 
(deze lag gedemonteerd en wel onder de stoel, maar ja, een kniesoor die
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daar op let) zodat ik tussen de barsten in de 
voorruit door een prima uitzicht op de weg had. 
In Breda werd niet onnodig veel tijd verspeeld, 
en na de mededeling dat een wiel moest worden 
vervangen verliep de eerste etappe richting Brussel 
voorspoedig.
De sfeer in de bus was erg goed, zo goed dat de 
video, die al gesloopt was door de vorige 
passagiers, niet werd gemist. In Brussel werden 
we allervriendelijkst onthaald op het Belgische 
Parlement, alwaar werd uitgelegd dat het 
inderdaad niet goed gaat met onze zuiderburen. 
Met de garantie dat het politieapparaat grondig 
zou worden herzien was het eerste inhoudelijke 
onderdeel van de reis een overwinning voor de 
JOVD. De lunch bij onze collegae uit Vlaanderen 
was goed geregeld, inclusief stewardessen, en toen 
was het op naar het volgende hoogtepunt -  de 
NAVO. Het weer was ons toen al gunstig gezind, 
en de eerste ongelukken die voortkomen uit het 
dragen van zonnebrillen waren een feit. De rest 
van de dag was de NAVO een goede gastheer, en 
die avond werd de reis voortgezet naar 
Luxemburg.
De herberg in Luxemburg was werkelijk 
schitterend gelegen, op loopafstand van de 
(stads)wallen en, niet te vergeten, de kroegen. Die 
avond werd duidelijk dat het een schitterende 
vakantie zou worden. Ik maakte het niet al te laat, 
om het vakantiegevoel niet al de overhand te laten 
nemen op de eerste dag. De volgende morgen om 
zeven uur op -  voor warm water moetje wat over 
hebben -  en na het ontbijt was de Europese 
Investeringsbank (EIB) aan de beurt. Dit was de 
eerste kans voor de echte helden om te laten zien 
wat zij in huis hadden -  ondanks de goede 
presentaties was het een hele toer om wakker te 
blijven. Ondanks het feit dat de EIB enorm 
kapitaalkrachtig is, kon er helaas geen lunch 
vanaf.
Na de bank werd koers gezet richting Genève. 
Dankzij (voor sommigen: ondanks) de video’s en 
het feit dat monopoly zich niet goed leent voor 
bustafeltjes was de lange rit best te pruimen. In 
de avond arriveerden we in de stad van de fontein, 
de Ferrari’s en de rijke vrouwen. De plaatselijke 
Mac was al gesloten, dus werd besloten tot een 
kaasplateau. Je bent nu eenmaal niet elke dag in 
Zwitserland. De rode wijn vloeide al snel rijkelijk 
en ook de tweede dag werd met succes afgesloten.



De volgende ochtend stonden het Rode Kruis en de Verenigde 
Naties op het programma. Een volle dag, met naast presentaties
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en rondleidingen een bezoek aan het Rode Kruis museum ert.
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een lunch aldaar. Aan het eind van deze interessantav̂ Bx- 
vermoeiende dag was de wijn weer aan de beurt, na eeriT.JOV
verplicht bezoek aan de Mac. Je bent nu eenmaal niet elke dag accéĵ teerden blijkbaar geen buitenlandse’pasjes

t,,.. , v Itjïire . ' ;■  tin Zwitserland. Het was opnieuw erg gezellig die avond, maar ^ HeD®as3evfiR'̂ pa»nend toen de kaartjes werden gecontro s, K, . it 
daardoor bleek ik een inwijdingsparty van het Noordpooluitrusting met snow  boo ts j1
damesdispuut Luxuria te hebben gemist, iets wat ,1115 tot orcĵ frjsta jc,.dan -ia korte broek en overhemd), maar het bleek é 
einde van dagen zal blijven achtervolgen. Gelukkig waĝ k̂ og 
net op tijd terug in de herberg om de laatste ranzige verteringen
te aanschouwen.

aahgenaam op vier kilometer boven Amsterdams Peil. De zon' 
wgs warm, maat dî Ót̂ iV ijsk'oiM 'briesje was het goedmifte J L" 
houden, en̂ daarbip-konp} dat'ifiékfën daar vrijwel nietL, az 
voorkomen.' Het viel rpe zwaar dat we weer terug moesten na 
een pak? uur, 'met de kabelbaan in vj|je val-stand. '' Ai>'1' d A

^  v jöi’ S-’- l  Lp F0V«- v̂-.'mirruiMA  ̂ ,
Dinsdags sfetggr de laatste dag, was ook meteen cfêtyaar.ste, ,„.j„ras5c(
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veel indruk te maken. De middag werd goed besteed met zonnen dag* vai} de reis, eri politiek’-eep interessante, s Ochtend» déu M,,,‘ j

r ,  , V  , , , U  x x  ’MONT H l.A \’d V fRaad van Europa, daarna pet.gebouw van de Mensenrechter}

De dag erna was helemaal niemand meer volledig bij kennis, 
en daarbij kwam dat het zonnetje goed brandde, zodat het 
bezoek aan de Wereld Handelsorganisatie voorbij vloog zonder
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en zuipen, en het mag geen verwondering wekken dat het laatste 
onderdeel in Zwitserland, de VN Hoge Commissaris voor 
vluchtelingen, slecht werd bezocht, ’s Avonds uitstekend in de 
stad gegeten, gedronken en gezongen, en de rest van de nacht 
ervoor gezorgd dat het gezellig bleef in de herberg. Dat 
sommige bezoekers daar anders over dachten, moet 
toegeschreven worden aan zogenaamde cross-cultura l differ- 
ences.

en ’s middags hetEurópees Pâ ei-bent. De Lunch was’geregeld, 
door de Raadrdid(M3?hree èeq goede beurtvmaakteven bewees 
dat er nalst de Verenigde NaflésTde êurdpese Unie en de NAVO

, Rcse'f*'' 1ook voor hasftUpiekiiw|S} Het laatste-programmaonderdeel, het 
Europees Parlement, was, zeer uitvoerig, met rondleidingen 
door de verschillende gebouwen, bezoeken aan plenaire 
vergaderingen en veel sprekers van de ELDR, de European 
Liberal, Democrat and Reform party.

Vrijdag was de eerste grote rustdag van de Eurotour, met op 
het programma een dagje Chamonix. Twee uurtjes in de bus 
en daar waren we: prachtig weer en een waanzinnig mooie 
omgeving. Dat er ook in de zomer veel te doen is was duidelijk. 
Terwijl een groep niets ging doen en een tweede in een treintje 
de omgeving ging zitten bewonderen, ging ik met een derde 
groep mee in de kabelbaan naar boven. Het ritje zelf was al de 
moeite waard, met een climax toen we halverwege stil hingen, 
maar eenmaal aangekomen maakte het uitzicht alle problemen 
met pinpassen en credit cards - de meeste automaten

De volgende dag arriveerden wij tegen de avond in Breda (na 
een tussenstop in Brussel) waar de trein naar Rotterdam 
gelukkig vertraging had, zodat er tijd was voor hartelijk 
afscheid, een broodje en de aankoop van twee flessen wijn (we 
waren nog met z’n vieren) om het af te leren. Het in een rijdende 
trein openen van een fles met een zakmes bleek tot 
lachwekkende taferelen te leiden, maar zo’n twintig minuten 
later waren beide flessen zo goed als leeg, en was het 
einde gekomen van een goede en memorabele vakantie. 1
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Het komt ttiet vaak voor dat er over ééfaien^le/elfde 
* reis twee^verhalen worden geplaatst,v,’-t3errnt‘r'!' ei'i ....... . ü ’’ "**'m ;c a ,na e Redac{ie„i*tg zieh voor een dilemma geplaatst. De 

l u n ê v i L^erhat é m ve rsch i kiert zo h emels^re e d dat we e
? waren geweest. Navraag leerde ons dat dalw ei 

het geyalWas,Tnaar beiden Stonden ook ijj'ji'Oor 
s< ' dèT^utftfenticiteit yOn hon verfi^aLWat is rfehet' 
^  echte jreRverhaaf? Lees en bepaal zelf.

Na een blijde hereniging en het uitwisselen van de laatste 
belevenissen, vertrokken wij in een te kleine bus met een te 
grote dikke chauffeur naar zuiden. Waar naar toe? We zouden 
het wel merken.
Het feest begon bij het Belgisch parlement. Door onze 
Vlaamsche Vrinden werden we hartelijk ontvangen met een 
heerlijke lunch met de eerste alcohol van de reis. De kop was 
eraf, en we vervolgden onze reis naar Luxemburg. Aangekomen 
in het Groothertogdom, waren we te moe om de Genots-Berg 
te beklimmen. Welke idioot zet nu juist daar een bar neer?
Bij ons bezoek aan mr. Rudolf de Korte maakte (al op de tweede 
dag) de winnaar van de D u m m est Q uestion On This T ripA w ard  
zich bekend, door de inmiddels legendarische vraag te stellen: 
“Is zo’n EIB nou eigenlijk wel nodig?” Net daarvoor hadden 
belangrijke heren hier twee uur lang over gesproken. Het werd 
weer tijd voor een terrasje. Hier hebben we geleerd niet te hard 
over sex te praten, aangezien dit een internationaal woord is. 
Bovedien zijn er altijd wel weer Hollanders in de buurt zijn

Hdffl:
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, ortr j««rwpate wijzen dat dit inderdaad het geval is .
I 1 Qt|v Q Bisc»,u ‘wbrĝ jgizeHigheid maar eens een flesje bocht aangeschaft.
» Bleek Champagne te zijn van zeventig Zwitserse francs, maarSi' . i *

.an heaJëSkpok wel 500 ml. echte Roze Champagne. Wat doe je 
éajvjast z°’n fles? Ach de muren van de badkamer hadden 

/ ook wel dorst, dus we hebben met plezier de fles leeggespoten 
 ̂ inri4prbadkamer.
wJemig daar krijg je honger van, dus even een kaasplateautje 
geconsumeerd. Het was het begin van een heftige nacht. We 
konden met vrouwelijke charmes wat mannetjes overha 
len pizza voor ons te regelen in de regen, en gingen vervolgens 
-solidair- onder de douche. En daar waren de ingrediënten: 
wijn, muziek, sigaren, kortom: feest.
Helaas kwam er toen een slap aftreksel van de vroegere Noorse 
vikingen binnen om met ons over de legalisering van drugs in 
Amsterdam te praten. Waarop wij ons in pyjama fanatiek 
overgaven aan speed (moet dit in mijn neus?), XTC (oranje?) 
onder de hooglijk verbaasde blikken van onze Noordelijke 
vrienden, die na het zien van zoveel decadentie zich niet langer 
in konden houden en zich ook overgaven aan de geneugten 
van het 20e eeuwse uitgaansleven.
Hierna volgde een relaxte middag onder de fontein van Genève, 
op het eiland van onze grote meester Rousseau. Dat stond niet 
op het programma, maar we waren hevig verdwaald. Genève 
is ook zooo groot, Edgar. Tijdens ons eetfestijn in het luxe 
hotel kwamen alle foreigners ons vragen wanneer er weer zo’n 
geweldig feest zou beginnen, omdat zij wat vage geruchten 
hadden gehoord over de avond daarvoor. Maar helaas; een 

slimme truc en finito fiësta!
In het schattige dorpje Chamonix- 
Argentière nestelden wij ons in een 
pittoresk hotelletje met uitzicht op de 
Witte Berg. Om te bewijzen dat het hier 
echt gezelliger was dan in Chamonix- 
City legden we contact met de lokale 
jeugd van wie wij vernamen dat er die 
avond een hevig vuurwerk zou 
losbarsten. Bij drie pijltjes en vier 
fonteinen hebben we het hele dorp (300 
man) geleerd “oooh” te zeggen na elke 
uitbarsting. Vervolgens namen we het 
voortouw op het gigantische dorpsfeest, 
waar zelfs de Macarena nog met 
accordeongespeeld werd.



Op weg naar ons hotelletje kwamen we een interessant 
zwembad tegen, bewaakt door slechts een gammel hek. Een 
stelletje Nederlandse onverlaten dook met grof geweld -ik heb 
nog zo gezegd geen bommetje-, om drie uur ‘s ochtends.
De groep vrouwen die wel mee wou komen, maar dat niet deed 
om dat het feest ook van binnen te goed zichtbaar was, kregen 
weer eens gelijk.
Schreeuwend kwam er een aantal Franse obers naar buiten. 
Na wat ge-m erde reageerden onze mannen alert met de vraag 
of het niet mogelijk was hier ergens bier te krijgen. Vervolgens 
werden zij het zwembad uit gesmeten. Maar ze hadden de 
smaak te pakken. In Adams kostuum doken zij een gletsjer- 
beekje in, wat een verschrompelend effect had. Twee getrainde 
fotografes vereeuwigden deze momenten, maar dit werd hen 
niet in dank afgenomen. Na een wilde achtervolging leken zij 
veilig op hun kamer aangekomen, maar van nachtrust was nog 
geen sprake. De mr. Wetshirts hielden eerst nog een cabaretvoor 
stelling en wensten ons door het zingen van zeer ranzige liedjes 
welterusten.

De dag hierna bestond uit een lange busrit. We aten zeer 
decadent op een bootje in de Seine van Straatsburg en besloten 
al vroeg to ca ll it a day.
Geen onverstandige keuze, aangezien er de volgende dag een 
wijntour door de Elzas op het programma stond: nat en gezellig! 
De charmante to u rg u id e s  loodsten ons door een aantal 
pittoreske wijndorpjes naar het domein van de familie Becker. 
Daar werden we via de kelder naar het proeflokaal gebracht. 
Hier hadden we al een aantal dagen naar uitke 
ken. Na wat wit en rosé te hebben gekeurd ging het weer 
richting Straatsburg met o.a. een fles Champagne aan boord. 
De laatse ‘inhoudelijke’ dag verblijden wij het EP met onze 
komst. De heren Verlaan, de Clerq, de Vries en niet te vergeten 
Wiebenga boeiden dit keer 100% van de groep. Het hoogtepunt 
van een week die doorspekt was met interessante spreekbeurten. 
Het diner met onze gastheer en zijn partijgenoten was gezellig. 
Er zijn contacten gelegd, prijzen uitgereikt, visitekaartjes 
uitgedeeld, en Edje is onwijs bedankt voor “zijn” on* 
geweldige reis. Europa heeft geweten dat we er waren!
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- JULI’s

- WFLRY

- EBN

- LYMEC

- IPP

- LYMEC

- LI

- IFLRY

- IFLRY

Internationale liberale agenda

congres in H a m b u rg  van 6 -7  september.

bijeenkomst te r gelegenheid van de oprichting, 50  jaar geleden, 

van deze voorganger van IFLRY

congres te r gelegenheid van het 50 jarig jubileum  van deze organisatie,

4  oktober in D e n  Haag.

seminar: ‘the welfare state',

30  oktober t/m I n o ve m b e r in Konstanz, Duitsland.

Jongerenconferentie toekom st van de arbeid. D e ze  conferentie w o rd t  gehouden 

samen m et Duitse jongeren. 23 t/m 25 oktober.

Executive, I &  2 novem ber, Konstanz.

Liberale Internationale, congres 27 t/m 30 n o ve m b e r in O xfo rd , 

seminar: ‘w hat E u ro p e ’, 29 n o ve m b e r t/m 4 d e cem b e r in Bulgarije.

G eneral Assembly, 4  t/m 7 d e cem b e r in Bulgarije.

V o o r al deze activiteiten geldt: m e e r info en opgave: Daniël Tanahatoe: 06 5363 0565



T > ro et Contra
‘Hang ‘em high, de gaskamer, the last meal, 
fusilleren, de elektrische stoel....’Allemaalt ermen 
en verschijnselen, die we in Nederland slechts 
kennen door films uit het buitenland, Reality TV, 
het journaal en de strijd ertegen geleverd door 
allerhande (inter)nationale organisaties die 
mensenrechten hoog in het vaandel dragen en deze 
barbaarse verschijnselen uit de wereld willen 
bannen. Hoewel geen geestelijk gezond mens 
zonder walging kennis neemt van deze al dan niet 
gespeelde gruwelen, ontstaat, ook in ons land, vaak 
overgewaaid uit de VS, telkenmale weer discussie 
over de rechtvaardigheid van het herinvoeren van 
de doodstraf. Zo ook nu weer, nu in de VS de Okla- 
homa-bommenlegger veroordeeld is tot de ultieme 
straf.
De statistieken geven aan dat de populariteit van de doodstraf 
enorm toeneemt na excessen als de Oklahoma-bomaanslag. 
Het is logisch dat, indien wij met dergelijke zaken geconfron
teerd worden, we instinctief zeggen dat het ontnemen van 
mensenlevens verwerpelijk en walgelijk is, en in dezelfde adem 
en vanuit dezelfde primaire, basale reactie zullen we de dader 
naar een andere wereld verwensen. Daar is helemaal niets mis 
mee. Het enige, dat ondergetekende zou willen, is dat iedereen 
vervolgens eens tot tien telt en beseft, dat hij die dader zojuist 
wel even exact hetzelfde heeft toegewenst als dat hij een ander 
heeft aangedaan. Hier komt dus al het eerste, weliswaar 
principiële en dus moeilijk uit te leggen, argument tegen de 
doodstraf om de hoek kijken. De doodstraf doet afbreuk aan 
het meest primaire grondrecht van ieder individu, een 
grondrecht dat we aan onze eigen denkers en voorlopers hebben 
te danken: het recht op leven.
De voorstanders van een doodstraf zullen onmiddellijk 
aanhalen, dat vrijheidsberovende straffen ook afbreuk doen aan 
de vrijheden van individuen. Dat is natuurlijk ook zo, maar 
hiermee hebben zij geen tegenargument. Er moet natuurlijk 
een rechtsprekende macht zijn, die schadelijke individuen een 
tijd opsluit of beboet. Dat is nu eenmaal nodig om het 
maatschappelijk proces ordentelijk te laten verlopen. De 
doodstraf voegt aan de uitvoering van deze taak niets toe, 
hoewel voorstanders vaak aan zullen halen dat voorkoming 
van recidive op deze wijze beter gegarandeerd is dan bij 
vrijheidsberovende straffen. Boeven kunnen immers altijd

ontsnappen. Mocht dat de redenatie zijn, kunnen we beter 
iedere misdadiger de dood in jagen, opdat hij nooit weer de 
wet zal overtreden en nooit tot een potentiële moordenaar ver
wordt. Misschien scoort de doodstraf op één punt beter, 
namelijk dat het de ultieme compensatie is voor de 
nabestaanden van het slachtoffer. Een rechtsprekende macht 
moet zich echter niet laten leiden door de gemoedstoestand 
waarin de slachtoffers zich bevinden. Zij mag dat leed niet 
vergeten en geheel gevoelloos blijven, maar moet ook rationeel 
blijven.
Een ander argument voor de doodstraf zou zijn, dat het een 
afschrikwekkende werking heeft op potentiële moordenaars. 
Niets is minder waar. Uit diverse onderzoeken a ll o v er  the 
w orld blijkt dat niet de straf, maar de pakkans de mate van 
afschrikwekkendheid bepaalt. Een goede illustratie zijn de VS, 
alwaar de doodstraf in enkele staten wordt gepraktiseerd en 
deze staten tevens dezelfde zijn als waar moord en doodslag 
hoogtij vieren! Maar denk ook eens aan de onomkeerbaarheid 
van de straf. Wat nu, als de veroordeelde niet heeft bekend, hij 
toch tot de dood wordt veroordeeld wordt en later blijkt dat hij 
onschuldig was? De levenslange last voor de rechter in kwestie 
alsmede voor nabestaanden van het slachtoffer en de veroordeel
de lijkt mij ondraaglijk.

Ten slotte zal ik me nog laten afdalen tot het meest praktische 
argument, dat daarmee ookhet meest walgelijke is, dat 
voorstanders vaak aanhalen, namelijk dat de doodstraf goedko 
per zou zijn en het cellentekort zou helpen oplossen. Dit is 
geenszins het geval. Bij invoering van de doodstraf zouden de 
kosten van rechtbank tot de dodencel tot de stoel of gaskamer 
anderhalf maal tot twee maal zo hoog liggen als bij de kosten 
van rechtbank tot cel bij levenslange opsluiting. Daarenboven 
is het aantal moordenaars in Nederland niet zo hoog, dat we 
door executie aan een fors aantal vrije cellen komen. Mag ik 
dan de voorstanders liever eens voorstellen te denken önj 
aan een doodstraf voor inbraak, heling en diefstal... ■**■=“=



ro et Contra II

'D o o d stra f is n ie t in  alle  
gevallen onaanvaardbaar'

In Amerika is afgelopen week een man veroordeeld 
die de dood van 168 mensen op zijn geweten heeft. 
Hij stak een hotel in Oklahoma in brand uit anti- 
au to rita ire  overwegingen. De ju ry  eiste de 
doodstraf. Ik denk in dit geval dat het goede 
uitspraak is geweest en ik kan me ook andere 
gevallen voorstellen waarop de doodstraf een 
passend antwoord zou zijn. Voordat ik aangeef 
welke gevallen, wil ik eerst een aantal argumenten 
tegen en een aantal argumenten voor de doodstraf 
noemen.
Een veel gehoord argument tegen de doodstraf is dat de staat 
geen dingen zou moeten doen die zij haar burgers verbiedt. 
Als burgers niet mogen moorden dan mag de staat dat ook 
niet. Maar hierbij worden vergeten dat de staat op strafrechtelijk 
gebied een andere positie heeft dan burgers. Zo mag de staat 
boetes vragen (‘geld stelen’) en mensen in het gevang nemen 
(‘mensen kidnappen’). Waarom zouden zij mensen dan ook 
niet mogen ombrengen als dit in het belang is van de 
rechtsorde?
Een tweede argument tegen de doodstraf is dat er nooit 100% 
zekerheid is over iemands schuld en dat de doodstraf door zijn 
onherroepelijkheid daarom niet aanvaardbaar is. Hier kan ik 
tot bepaald hoogte wel in meegaan. Maar dit argument gaat 
natuurlijk voor alle straffen op. Ook als iemand na 30 jaar in 
de gevangenis onschuldig blijkt te zijn is het vrijwel onmogelijk 
om dit weer goed te maken. Toch vindt niemand dat we daarom 
veroordeelden geen lange straffen mogen opleggen. Verder denk 
ik dat het risico zo klein is dat het maar moet worden genomen. 
Hoe vaak komt het voor dat mensen na een zeer lange celstraf 
toch onschuldig blijken te zijn? Een laatste reden om dit risico 
toch te nemen blijkt uit een vergelijking met de euthanasie
praktijk. Ondanks alle voorzorgsmaatregelen is er niet met

zekerheid te zeggen of iemand misschien toch niet dood wilde 
of toch was genezen van die vreselijke ziekte. Maar voor die 
mensen die veel baat hebben bij de mogelijkheden tot 
euthanasie, nemen we dit risico toch.
Een argument voor doodstraf is dat deze als geen andere straf 
de wraakgevoelens van slachtoffers en nabestaanden kan 
bevredigen, wraakgevoelens die in deze gevallen natuurlijk 
extreem ver kunnen gaan. Een ander argument is dat een tot 
de doodstraf veroordeelde crimineel met zekerheid nooit meer 
in staat zal zijn nog meer misdaden te begaan. Die zekerheid 
bestaat niet bij een lange, doch niet levenslange, gevangenis
straf. Verder is het vanuit economisch oogpunt veel goedkoper 
om mensen om te brengen dan om hun levenslang vast te 
houden. Dit laatste klinkt hard, maar daarbij moet worden 
bedacht dat een levenslange celstraf niet veel minder erg, 
misschien wel erger, is dan de doodstraf.
Voor wie er in aanmerking zouden moeten komen voor de 
doodstraf heb ik geen harde criteria. Ik vind, grof genomen, 
dat het die personen moet betreffen, waarvan met grote 
zekerheid kan worden verwacht dat zij, ondanks behandeling, 
in de toekomst nog meer moorden zullen plegen. Ook personen 
die zeer gruwelijke moorden of heel veel moorden tegelijk 
hebben gepleegd, zoals die veroordeelde in Oklahoma, zouden 
in aanmerking moeten kunnen komen voor de doodstraf. 
Personen dus die, als de doodstraf niet kan worden geëist, tot 
levenslang (letterlijk) in een gevangenis of TBS instelling 
worden veroordeeld.
Waar ik moeite mee heb is de manier van ombrengen. De dood
straf zelf is al zwaar genoeg, en het lijkt mij totaal niet nodig 
de veroordeelde zo om te brengen dat deze daarbij pijn lijdt, 
zoals dat het geval is bij gif inspuiten en de elektrische stoel. 
Zij zouden van te voren verdoofd kunnen worden, waar- Gfy® 
door zij hun overlijden niet bewust hoeven mee te maken.



Het Secretariaat Vorming & Scholing biedt 
bijna twintig cursussen aan. Deze cursussen 
worden georganiseerd in de afdelingen en 
districten. In de komende Driemasters willen 
we je  een beeld geven van de cursussen. 
Belangrijk daarbij is dat een cursus nooit op 
zichzelf s ta a t  Afstemm ing met andere 
activiteiten maakt een cursus veel interessanter. 
Je kunt denken aan issues die spelen binnen 
de JOVD, zoals op dit m om ent de 
beginselverklaring en het PKP. Door het 
afstemmen van de cursussen op discussie
avonden over deze onderwerpen in je afdeling, 
kom je beter beslagen ten ijs. Een cursus 
liberalisme sluit heel goed aan bij de beginsel
verklaring, een cursus politieke economie bij 
het PKP. Een introductiecursus mag natuurlijk 
nooit ontbreken vlak na het augustus-offensief.

In tro d u c tie  (C u rsu s  v an  d e m a a n d  se p te m b e r!)

De introductiecursus is speciaal voor nieuwe leden of 
geïnteresseerden van de JOVD. Waar staat de JOVD voor? Hoe is 
de vereniging organisatorisch ingedeeld? Hoe kun je bij de JOVD 
je mening laten gelden? Al deze aspecten komen in de 
introductiecursus aan de orde. De cursus kan uitstekend worden 
gegeven voorafgaand aan de cursus liberalisme of een congres. Al 
na gelang de voorkeur binnen de afdeling kan de cursusleider meer 
aandacht besteden aan de JOVD als organisatie, het liberalisme of 
congresvoorbereiding. De cursus is herschreven in de zomer. Omdat 
de opfrisdag voor deze cursus pas op 1 oktober a.s. zal worden 
gehouden, moet je voordat je een cursusleider benadert, Claudia 
Hooijbergh bellen (dit moetje overigens altijd doen). Zij zal je een 
cursusleider aanraden.
Het is verstandig om als afdeling een planning van cursussen te 
maken voor het komende halfjaar op basis van de wensen van de 
leden in je afdeling. Naast de introductiecursus is de cursus 
staatsrecht een aanrader voor het komende half jaar.

S ta a ts r e c h t

De cursus is bedoeld voor leden die meer willen weten hoe 
Nederland wordt bestuurd. Hoe is Nederland staatkundig ingedeeld? 
Welke niveaus van bestuursorganen zijn er en welke taken en 
bevoegdheden hebben die? Deze cursus vertelt je meer over het 
Nederlandse staatsbestel en leertje meer over de trias politica, de 
gedecentraliseerde eenheidsstaat, de verschillende soorten 
kabinetten en het wetgevingsproces. Als inleiding op de cursus 
gemeentepolitiek is deze cursus zeer geschikt. Als je in je afdeling 
dus meer wil gaan doen aan gemeentepolitiek, zou je bijvoorbeeld 
eerst de cursus staatsrecht en dan de cursus gemeentepolitiek 
kunnen volgen.

Josien Berkenvelder

ntro weekend
Voor meer informatie kun je bellen met 
Josien Berkenvelder tel.:024.3239821

Naam:

Op 9 oktober wordt het half jaarlijkse Intro-weekend 
georganiseerd, wederom in Soest. Het weekend is speciaal 
voor nieuwe leden. In twee dagen leer je door middel van 
cursussen als Spreken in het Openbaar en liberalisme de 
JOVD kennen.
De basis van de JOVD is politieke discussie en ook die zal 
je op het Intro-weekend veel tegenkomen.

Voornaam:

Afdeling:

Adres:

Postcode/Plaats:

Heb je belangstelling om naar het intro-weekend te komen Telefoon:
vul dan de onderstaande bon in en stuur hem op naar het ..................
Algemeen Secretariaat van de JOVD. Handtekening:
De kosten voor het weekend bedragen fl. 35.- ..................



leuws
OORLOOS 

& BEWAPENINGS 
WEEKEND

17, 18 en 19 oktober 1997. Naast de JOVD geven de 

JD, JS en CDJAacte de presence. Een weekend waarin 

vele thema's aan de orde komen, maar centraal staan 

de ervaringen van jongeren in conflictsituaties.

Tijdens het Jongeren Overleg Jongeren en Oorlog (JO JO ) kunnen 

wij van gedachten wisselen met buitenlandse jongeren (veelal uit 

de oorlogsgebieden). Interactief is het toverw oord. Actieve 

participatie in verschillende werkvormen is vereist, Het gehele 

weekend wordt de Nederlandse taal ondergeschikt gemaakt aan 

de Engelse. Aan het feit dat je vloeiend Frans spreekt heb je 

(alweer) niks.

Elk internationaal overleg moet bekrachtigd w orden in een 

convenant (frans v o o r overeenkom st). O o k  de jongeren

organisaties laten die kans om in de pers te komen niet voorbij 

gaan. Het weekend wordt samengevat in een slotdocument.

Voor de meeste JOVD-ers zit de vakantie er 

weer op. De belrondes, roddelcircuits en 
uiteraard de JOVD-
activiteiten zijn weer begonnen. Een deel van 

de activiteiten in de afdelingen staat in het teken 
van het landelijk congres in november (zie bon 

elders). Naast de moties die in den lande 
opgesteld zullen worden, ligt het concept-PKP 

klaar om van kritiek te voorzien in de vorm 

van amendementen. Tijdens het

novembercongres zelf zal het definitieve 
Politiek Kernpunten Programma onder vuur 

komen te liggen en uiteindelijk definitief 
vastgesteld worden. Een grondige 
voorbereiding in de afdelingen is dan ook op 

zijn plaats, aangezien we vier jaar met dit PKP 
zullen moeten doen.

Programma:

Vrijdagavond de 17e: Kennismaking en culturele avond (ook zo ’n 

trauma daarvan overgehouden op de 

middelbare school? N ou wij wel...)

Zaterdag de 18e: Workshops, lunch, tribunaal (is dit ook

frans?), diner (dit is definitely frans), work 

shops en ontspanning.

Zondag 19e: Minister Pronk, lunch, brainstormsessie,

presentatie slotdocument

Het geheel kost slechts 45 gulden. Dit luttele bedrag kan worden 

overgemaakt op bankrekening 4346499 t.a.v. JO JO . N a  I 5 

september w ordt dit bedrag vijftig gulden. Vermeld wel even

De landelijke politieke commissie SEB (Sociaal 

Economische Beleid) is van plan om een hele 
alternatieve paragraaf aan te bieden tijdens de 

BAV. Het concept van SEB staat op sommige 
punten lijnrecht tegenover dat van de PKP- 
commissie, aldus de voorzitter van de 

commissie SEB, Erik Vriesen. Om de JOVD- 
afdelingen van het gelijk van SEB te overtuigen, 

zal de commissie het land in trekken om met 
argumenten hun gelijk aan te geven. Of een 

debat tussen Chris Jetten, de voorzitter van de 

PKP-commissie en Erik Vriesen zal gaan 

plaatsvinden, is nog niet geheel duidelijk. Dit 
behoort echter zeker tot de mogelijkheden.

Uw Afdelingsnieuws in Driemaster
De rubriek Afdelingsnieuws zal in het vervolg 
gelegenheid bieden aan afdelingen om 

berichten te plaatsen over aankondigingen en 
verslagen van activiteiten. Voor meer informatie 

kunt U  contact opnemen met de redactie van 
Driemaster (Willem Jan Riedé). Persberichten 

kunnen ook direct naar het Algemeen 
Secretariaat worden gestuurd onder vermelding 

van Driemaster-Afdelingsnieuws.
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k Cie Buitenland 
Eelco Meerdink

ndonesië

Voormalig voorzitter van de commissie 
Buitenland Eelco Meerdink bezocht kort 
geleden met vertegenwoordigers van de JD 
en het CDJA Indonesië. Doel van de reis 
was om met eigen ogen de mensenrech
tensituatie in het land te observeren. 
Gesprekken met onder andere Pakpahan en 
leden van een moslim-jongerenorganisatie 
leerden hem dat sommige vrijheden die wij 
in Europa voor vanzelfsprekend houden, 
dat in andere delen van de wereld geenszins 
zijn.
Slechts zelden sta ik stil bij de betekenis van de 

afkorting ‘J.O .V.D.’ . Uiteraard komt het concept 
vrijheid vaak ter sprake bij discussies over het libera

lisme. Daarbij neemt de JOVD standpunten in die 
gebaseerd zijn op implicaties van het vrijheidsconcept 

zoals dat onze liberale organisatie voor ogen staat. Het 

gaat dan om onderwerpen als de winkelsluitingswet, 
euthanasie en het homohuwelijk, waarbij de JOVD 

meer vrijheid voor de burgers bepleit. Het is een luxe 
om over déze vormen van vrijheid te discussiëren. 

Daarmee wil ik niet zeggen dat ze niet belangrijk zijn. 

Ik wil er mee aangeven dat het in Nederland niet nodig 
is om je  over de meest elementaire vrijheden te 

bekommeren, eenvou
digweg omdat deze al

IHÓEBARU

lang gemeengoed zijn. Zo zijn de vrijheid van 

meningsuiting, de vrijheid van organisatie, de persvrij
heid en het recht om gevrijwaard te blijven van marteling 
niet in het geding. Er zijn veel landen waar dat nog wel 

het geval is; één daarvan is Indonesië.
Tezamen met vertegenwoordigers van het CDJA en de 

JD vertrok ik afgelopen juli naar Indonesië voor het 
project ‘Toekomstperspectieven van Indonesische jonge
ren ’ ; een project van de koepelvereniging voor 
multilateraal jongerenwerk, Vereniging 31. Vanwege 

350-jaar koloniaal verleden van Nederland in Indonesië 
is er een nauwe historische relatie tussen beide landen. 

Deze leidt tot op de dag van vandaag tot spanningen. De 
Indonesische jongeren lijken zich daar niet echt aan te 

storen. Dat schept hoop voor de toekomst. Dit was voor 

de projectgroep één van de redenen om aandacht te 

besteden aan de toekomstperspectieven van Indonesische 
jongeren. Daarom hebben wij zowel de huidige situatie 

in Indonesië als de kansen op veranderingen in de 
toekomst onderzocht.
De onderzoeksresultaten zijn weergegeven in het rap

port ‘In d o n es ië : k ra ch ten sp e l in een  m on diger  
sam enleving’ , dat naar aanleiding van deze reis is 
geschreven en dat tijdens een persconferentie op 2 

september jl. aan de vertegen-woordigers van de grote 

kamerfracties is aangeboden. Ik geef enkele impressies 

van een reis waarin we met vele organisaties en personen 
spraken die dagelijks leven onder de repressie van een 

regime dat weinig oppositie duldt. Voor een 

uitgebreide beschrijving van de 
Indonesische samenleving verwijs ik 
naar eerder genoemd rapport.

Eén van de meest bijzondere
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was het gesprek met Muchtar Pakpahan, de leider van de 
feitelijk verboden vakbond SBSI. Deze man is tijdens een evi
dent oneerlijk proces veroordeeld wegens betrokkenheid bij 
rellen die hij juist probeerde te voorkomen. De achterliggende 
reden van de veroordeling was de onvrede van de regering van 
President Soeharto over het vakbondswerk van Pakpahans 
onafhankelijke vakbond. Aangezien de rechterlijke macht 
feitelijk ondergeschikt is aan de regering, was het vonnis snel 
geveld. De SBSI is nimmer erkend door de regering en onder
vindt daardoor veel tegenwerking van de overheid; van een 
werkelijke organisatievrijheid is dan ook geen sprake.
We bezochten Pakpahan in het ziekenhuis. Hij heeft een tumor 
in zijn long en is voor behandeling overgeplaatst van de 
gevangenis naar het ziekenhuis. Ondanks de strenge bewaking 
rond Pakpahan kunnen we met hem spreken. Corruptie is in 
Indonesië even gewoon als het eten van rijst, en omdat de lonen 
van de bewakers laag zijn is een bezoek snel geregeld. Pakpahan 
sprak over de beperkingen van zijn organisatie, over de 
scherpecontrole door de geheime dienst en over de 
toekomstperspectieven van zijn land. Over dat laatste zegt hij: 
“Alleen een helderziende kan voorspellen hoe de toekomst er 
in Indonesië uit zal zien”. Dat is een zowel hoopvol als 
beangstigend perspectief: een bloedige revolutie is niet 
uitgesloten.
De onzekerheid en repressie nemen niet weg dat veel 
organisaties blijven ijveren voor een democratischer Indonesië. 
Vooral veel jongerenorganisaties streven naar meer vrijheid 
en democratie. Zo waren wij aanwezig bij een grotendeels 
culturele bijeenkomst, waar tevens een spreker was die een 
kritisch betoog hield over het ondemocratische systeem en de 
repressieve overheid. Niet lang nadat hij zijn betoog had 
beëindigd kwam de politie de aula binnen met de mededeling 
dat iedereen de zaal moest verlaten en dat de bijeenkomst per 
direct was afgelopen. Veel aanwezigen weigerden te vertrek
ken. Buiten arriveerden steeds meer busjes met politie of 
militairen - een onderscheid dat moeilijk te maken is in een 
land waarin het leger op elk niveau van de samenleving promi
nent aanwezig is. Ook al wisten we dat de autoriteiten 
westerlingen niet snel lastig zouden vallen, we kozen er toch 
voor weg te gaan. Vlak nadat we het gebouw hadden verlaten 
klampte een slecht vermomde man van de geheime dienst ons 
aan. Hij wilde onze gegevens: naam, adres, reden van verblijf, 
etc.. Na hem vriendelijk op elke vraag een overigens onjuist 
antwoord te hebben gegeven, vroeg ik hem naar de reden van 
het opbreken van de bijeenkomst door de politie. Verbaasd keek 
hij me aan. Hoe vertel je een buitenstaander dat het land voor 
wiens regering je werkt geen vrij land is? Hij had het er 
zichtbaar moeilijk mee, keek onzeker in zijn notitieblock en 
liep vervolgens na een vluchtig “goodbye” snel weg. De rest 
van de aanwezigen vertrok nu ook, rekening houdend met de 
grillen van een regime dat tegen de eigen onderdanen minder

vriendelijk is.
Sommige van de 
bezoeken die we 
aflegden konden 
alleen onder 
strenge veilig
heidsmaatregelen 
plaatsvinden. Bij
voorbeeld het bezoek aan de PMII, een moslim-jonge- 
renorganisatie die gelieerd is aan de NU, een organisatie met 
miljoenen leden. Twee aan twee werden we tussen de schappen 
van een grote boekhandel opgehaald door leden van de PMII. 
We werden door een doolhof van kleine steegjes naar een arme 
buurt geleid en kwamen uiteindelijk uit bij het huis van één 
van de leden, alwaar we het voltallige bestuur troffen. Deze 
veiligheids-maatregelen waren nodig omdat enkele PMII-leden 
op de universiteit gedemonstreerd hadden tegen het ontslag 
van een paar kritische docenten. Die demonstratie was door 
het leger uit elkaar geslagen en nu vreesden ze ervoor door de 
geheime dienst te worden achtervolgd.
Tenslotte ontmoetten we op een van de laatste dagen van onze 
drie-weekse reis een jongen met een zichtbaar getekend gelaat. 
Hij had aan een demonstratie voor het parlementsgebouw 
meegedaan waarbij het parlement gevraagd werd president 
Soeharto te vervolgen wegens wanbeleid - een procedure waar 
de grondwet in voorziet. De demonstratie werd uit elkaar 
geslagen en hij werd opgepakt door de geheime dienst. Een 
week lang hoorde de buitenwereld niets meer van hem. In die 
week werd hij gemarteld, onder andere door electroshocks, wat 
nog steeds aan z’n gezicht te zien was.
Deze voorbeelden staan in schril contrast met het succesverhaal 
over de economische groei. Toch heeft het land legio econo
mische problemen, waarvoor ik verwijs naar het eerder 
genoemde rapport. Deze economische problemen vereisen een 
actief en adequaat overheidsoptreden. Dat is een moeilijke taak, 
ook voor een democratische overheid.

Het ontbreken van de vrijheid van meningsuiting, de vrijheid
van organisatie en het plaatsvinden van martelingen zijn
daarentegen problemen die geenszins ‘moeilijk’ zijn op te
lossen. Het welbekende onderscheid tussen positieve en
negatieve vrijheid dient zichhier aan. Daarbij is negatieve
vrijheid een concept dat een overheid gemakkelijk kan
garanderen: eenvoudigweg door niets te doen. Er is dan ook
geen excuus voorhanden wanneer een overheid zijn burgers
voornoemde negatieve vrijheden onthoudt. Het zijn de
elementaire vrijheden waar de ‘V’ in JOVD voor staat.
Vrijheden die wij voor lief nemen, maar node zouden missen
als we ze niet zouden hebben. Dat is wellicht een cliché, maar
te belangrijk om niet regelmatig te herhalen. Vrijheid !ĵ |f
moet je koesteren. Geen liberaal zal dat ontkennen. IV 
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Ondergetekende geeft zich op voor het JOVD-congres op Congreskosten

15 en 16 november 1997, De geschiedenis leert, dat veel congres deelnemers zich laat,

in het Van der Valk Motel Nuland. vaak zelfs pas enkele dagen voor het congres, opgeven. Voor

deze mensen moeten echter wel kamers gereserveerd worden 

Gegevens en het wel o f niet op komen dagen van deze deelnemers kost

de vereniging veel geld.

Naam ................................................................... Voor diegenen die zich pas na 3 november 1997 opgeven, zien

w e ons daarom genoodzaakt de congresprijs  (m et 

Adres ................................................................... overnachting) met ƒ 10.-te verhogen. (HB-besluit 1626)

Postcode .....................................................

Plaats .....................................................

Afdeling .....................................................

Telefoon .....................................................

Handtekening .....................................................

Keuze mogelijkheden:

° Overnachting in 2 persoonskamer, ontbijt,

lunch, feest en congresboek ƒ75.- 

° Overnachting in 3 persoonskamer, ontbijt,

lunch, feest en congresboek ƒ 67,50 

° Feest ƒ 10.-

0 Congresboek ƒ7,50

° Voor het diner op zaterdagavond moet apart

betaald worden, speciaal voor de JOVD is er 

een kleine diner kaart, u kunt dus a la carte 

eten!!! Het diner kost slechts ƒ25.-

Kamerindeling

Wil je graag bij (on)bekenden op de kamer, 

geef dat dan hier onder aan:

1. naam/afdeling:.........................................................

2. naam/afdeling:.........................................................

Voorwaarden

Kruis je keuze aan en maak bijbehorend bedrag over op 

Rabobank Leens 316072443 (giro  bank 884327) JOVD 

actierekening. De congresbon en het bedrag dienen uiterlijk 3 

november 1997 op het Algemeen Secretariaat aanwezig te zijn. 

De toewijzing van de kamers geschiedt op volgorde van 

binnenkomst van betaling, met de opgegeven voorkeur voor 

de kamerindeling w ordt zoveel mogelijk rekening gehouden. 

Indien je voor 3 november 1997 afzegt, w ord t het gehele 

bedrag , minus ƒ10.- teruggestort, na deze datum blijft men 

het gehele bedrag verschuldigd.

W anbetalers kunnen geen gebruik maken van de 

arrangementen! Ruilen van kamers op het congres is niet 

mogelijk! Iedereen is persoonlijk verantwoordelijk voor 

de aangerichte schade! Het is verboden zwartslapers op 

de kamer te hebben! Het is ten strengste verboden om 

zelf drank mee te nemen naar het congres!

\ k  r e k e r v  o y ?  u * w

F. Bolkestein . ,

Cornelis jchuyrsrraat 50 
1071JL Amsterdam
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Liberaal Democraat
Liever meer dan minder kamerleden.

Enige tijd geleden hield Hans Wiegel g  1  Ten tweede brengen de toenemende
een pleidooi voor een reductie van het bevolkingsomvang en de intense
aantal Tweede K am erleden. Het ■ Tw ente overheidsbemoeienis met het maatschap-pelijk
huidige aantal van 150 zou de besluit
vorming vertragen, en de pluriformiteit van 
partijen in de Kamer zou evenmin aan een 
effectieve werkwijze bijdragen. Kamerleden 
zouden zich teveel specialiseren op bepaalde 
onderwerpen, w aardoor debatten voor 
burgers niet meer te volgen zijn. Volgens 
Wiegel zou het voor de dem ocratische 
besluitvorm ing in ons land beter zijn 
wanneer Kamerleden generalisten zijn.
Het gebrek aan generalisten in de politiek werd niet 
alleen door Wiegel gesignaleerd, Frits Bolkestein was 
hem voor. In D e  E n g e l en  h e t  B e e s t verwoordt 
Bolkestein dit als volgt: “Het Nederlands bestel lijkt 
thans het meest op dat van gesloten circuits: zeer nauwe 
bindingen die per sector bestaan tussen specialisten in 
de kamer, vertegenwoordigers van belangen
organisaties, gespecialiseerde ambtenaren en 
vakministers. Informatie-uitwisseling en keuzen vinden 
plaats binnen de circuits: de circuit laten elkaar zoveel 
mogelijk met rust. De Tweede Kamer heeft kennelijk 
gebrek aan generalisten.”

leven een toenemende werkdruk voor parlemen-tariërs 
met zich mee. Het is duidelijk dat de heren Wiegel en 
Bolkestein liever zouden zien dat de overheid zich meer 
terug trekt uit het maatschappelijk leven, maar om eerst 
het aantal parlementariërs te verminderen en daarna het 
overheidsingrijpen is de omgekeerde weg bewandelen.

De derde reden is dat bij een kleiner parlement de 
omvang van de fracties al snel zodanig beperkt wordt 
dat zelfs een minimum aan specialisatie onmogelijk 
wordt. Dit gaat ten koste van de inbreng van de partijen. 
Het aantal partijen zal ook afnemen, waardoor het 
huidige scala aan kleur in de kamer verdwijnt en minder 
burgers zich zullen kunnen herkennen in de door hen 
gekozen parlementariërs.

Als het aantal Kamerleden wordt gereduceerd zal het 
contact tussen politiek en burger afnemen. 
Volksvertegenwoordigers hebben minder tijd voor 
ontmoetingen met burgers en zullen bijvoorbeeld geen 
spreekbeurten meer houden om het door hen gevoerde 
beleid te verdedigen. De kloof tussen politiek en kiezer 
zal toenemen.

Bij de grondwetsherziening van 1983 is overwogen om 
het aantal Tweede Kamerleden te reduceren. Een groot 
aantal parlementariërs leidt vooral in grotere fracties 
tot overmatige specialisatie, de Kamer zou hierdoor 
teveel oog voor detail en te weinig aandacht voor de 
grote lijnen hebben. Het aantal van 150 Kamerleden 
bleef evenwel gehandhaafd omdat er een drietal zeer 
sterke argumenten zijn te noemen tegen een 
vermindering van het aantal kamer leden.

Ten eerste heeft Nederland in vergelijking met de ons 
omringende landen al een zeer klein aantal 
parlementariërs. Eén lid van de kamer vertegen
woordigt ruim 90.000 Nederlanders. Van de twaalf 
West-Europese landen hebben alleen Duitsland en 
Frankrijk relatief gezien minder volksvertegen
woordigers.

Wanneer alle argumenten tegen elkaar worden 
afgewogen lijkt het verstandiger eerder voor meer dan 
voor minder Kamerleden te pleiten. Meer Kamerleden 
zijn beter uitgerust om hun taak als volksvertegen
woordiger uit te voeren, zij zullen meer contact met de 
bevolking hebben. Indien het aantal Kamerleden wordt 
uitgebreid zullen zij bovendien gemiddeld minder tijd 
hoeven te besteden aan hun parlementaire 
werkzaamheden en meertijd overhouden voor 
bijvoorbeeld een parttime-baan. Door werkzaam te zijn 
buiten de Kamer vindt informatie uitwisseling plaats 
buiten de geijkte circuits, namelijk uitwisseling met de 
maatschappij. De kiezers zullen zich beter gaan 
herkennen in hun vertegenwoordigers.

Claudia Hooijbergh publiceerde dit artikel 
eerder in de Liberaal Democraat mei/juni 

9 s 1997
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.Liberale agenda
15/09 Eindhoven Cursus: Liberalisme TP 20.00 Eelco 040.2519568
16/09 Eindhoven Introductieavond TP 20.00 Saul 040.2439087
16/09 Twente Prinsjesdagactiviteit Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
18/09 U trecht Politiek café Gasterij 20.00 Misha 030.2910370
18/09 Twente Cvb: Notities Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
20/09 Overijssel &  N oord Kaderdag PR en 

Voorlichting
Meppel 10.00 Claudia 053.4895273

21/09 Landelijk BAV Hoog Brabant 14.00 AS 070.3622433
21/09 U trecht Borrel Gasterij 17.30 Misha 030.2910370
22/09 Twente Cvb: notities Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
23/09 Eindhoven Debaten TP 20.00 Eelco 040.2519568
23/09 U trecht l.s.m.JD: Indonesië ‘t  H art 20.00 Misha 030.2910370
23/09 Twente Cvb: notities Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
24/09 Zw o lle Introductie Kaya 20.00 Claudia 053.4895273
24/09 Twente Cvb: notities Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
26/09 West-Brabant ALV Chagall 20.00 W ilfred 040.2516489
27/09 Baronie van Breda Brunch ‘Liberalisme na Paars’

i.s.m. W D , gastspreker: mevr. Bibi de Vries
10.00 Leonie 073.6141409

28/09 Overijssel Stemmen in de stad:
‘verkeer, veiligheid en natuur’

Vestzaktheater 15.00 Claudia 053.4895273

29/09 Twente Cvb: notities Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
30/09 Eindhoven Cvb TP 20.00 Volleer 040.2527725
30/09 Twente Cvb: notities Gemeentehuis 19.30 Claudia 053.4895273
01/10 U trecht ALV Trans 10 20.00 O laf 030.2718208
07/10 Eindhoven Cursus: Politieke Economie TP 20.00 Eelco 040.2519568
08/10 U trecht Cvb 20.00 Renee 030.2732588
08/10 Zw olle Cursus: Liberalisme Kaya 20.00 Claudia 053.4895273
10/10 Baronie van Breda ALV De Fanfare 20.00 Leonie 073.6141409
12/10 Zw o lle Politiek café Kaya 20.00 Claudia 053.4895273
13/10 Twente Politiek café: Dhr. Sonneveld (CDA) 20.00 Nathan 053.4315716
13/10 Groningen Lezing door H. van H oof Korenbeurs 20.00 Eric 050.3137250
14/10 Eindhoven Politieke filmavond: JFK TP 20.00 Eelco 040.2519568
15/10 U trecht Cursus: Liberalisme Gasterij 20.00 Thomas 030.2499669
15/10 Twente AAP Binnenhof 19.30 Claudia 053.4895273

Jonge liberalen willen proeftijd voor migranten
Van onze redactie binnenland

DEN HAAG — De liberale Jongeren Organisatie Vrijheid en Democratie (JOVD) vindt dat bij het toelatingsbeleid van vreemdelingen het onderscheid tussen economische en politieke vluchtelingen moet verdwijnen.
De vraag of nieuwkomers in staat zijn om in eigen levensonderhoud te voorzien moet bepalend worden voor toelating. Iedere migrant zou gedurende een proeftijd van een halfjaar of een jaar de kans moeten krijgen om aan die eis te voldoen.De JOVD vindt dat politieke vluchtelingen bij voorkeur in hun eigen regio opgevangen moeten worden. Pas indien dit niet mogelijk blijkt, is tijdelijke opvang in Nederland een optie. Dat staat in een 'tienpuntenplan’dat de JOVD aanbiedt aan voormalig staatssecretaris Lin- schoten, die het verkiezingsprogramma voor de VVD opstelt.

A d ressen
Commissievoorzitters

&
Secretariaatsvoorzitters

Internationaal Secretariaat 

Voorzitter 
Daniël Tanahatoe 

tel. 050 -  312 10 31 
portable 06 - 536 30 565
d.r.tanahatoe@let rug.nl

Secretariaat Vorming en
Scholing
Voorzitter

Commissie Buitenland
Jelle Peters

tel. 030 - 273 I I 33

Commissie Europa 

Informatie bij Francine Loos

Commissie Minderheden 
Jeroen de Veth 
tel. 0 1 0 - 4 8 4  07 45

Commissie Landbouw 
Anne-Wil Smeerdijk 

tel.0570 -  64 37 28

Commissie Bizajus 
tel. Reza Atighi 
tel.0255 - 533 630

Commissie Onderwijs 
Renee Duurinck

In het plan staat ook dat volwassenen zelf moeten uitmaken of ze wel of niet drugs gebruiken. Softdrugs moeten onmiddellijk gelegaliseerd worden en harddrugs moeten in overheidswinkels tegen kostprijs voor alle gebruikers te koop zijn. De overheid moet wel proberen de overlast voor anderen te beperken. De JOVD stelt dat een streng beleid van verbieden de misdaad in de hand werkt.
Tevens is de JOVD voor het homo-huwelijk, of wel het burgerlijke v huwelijk van twee partners van hetzelfde geslacht.

(Bron: Noordhollands Dagblad, 5.8.'97)

Karin Scheidel
tel. 0 3 0 -  254 54 10
karinsch@worldonline.nl

Commissie Milieu, 
Verkeer & Vervoer 
Martin Verstelle 
tel. 010 - 4 0 2  85 68

tel. 030 - 273 25 88

Commissie SEB 
Informatie bij Francine

mailto:karinsch@worldonline.nl


A de Media

Jongeren  vra g e n  u its te l 
b e s lu it M a a s v la k te -2
(Bron: Rotterdams Dagblad, 9.7.'97) 
Den Haag —  De Jongerencoalitie, 
een politiek platform van de Na
tionale Jongerenraad voor Milieu 
en Ontwikkeling, wil dat het kabi
net de aanleg van Tweede Maas
vlakte met zeker vijftien jaar uit
stelt. Volgens de organisaties, die 
minister Jorritsma (Verkeer en 
Waterstaat) gisteren een petitie 
aanboden, is er helemaal geen ur
gent ruimteprobleem in de Rot
terdamse haven. Er zijn volop al
ternatieven, stellen ze: onder
gronds werken, hoger stapelen 
van containers, beter gebruik ma- 
'ken van bestaande haventerrei
nen (’inbreiden’), bodemsanering 
en uitwijken naar andere plaatsen

zoals Moerdjjk, Terneuzen en 
Delfzijl. De miljarden guldens die 
door het uitstel vrijkomen kun
nen volgens de jongeren, die in 
grote lijnen het pleidooi van het 
Centraal Planbureau volgen, veel 
beter aan andere plannen worden 
besteed. De coalitie van de meeste 
politieke jongerenorganisaties 
(de JOVD ondertekende de petitie 
niet) is verder van mening dat er 
meer duurzame investeringen in 
de haven moeten komen, waar
door de milieuvervuiling kan ver
minderen. De stedelijke econo
mie moet in hun ogen worden ver
sterkt door het stimuleren van 
Rotterdam als kennisstad, toeris
tenstad en stad vol cultuur, die 
bovendien over een belangrijk 
medisch complex met zestigdui
zend arbeidsplaatsen beschikt. 
Dat aantal is gelijk aan het aantalJOVD keert zich tegen verplaatsing naar tippelzone Bornholmstraat: -  -—

ƒ *  ■  ■  ■  m   ________  banen in de haven.

Gemeente Groningen, handen af van jongensprostitutie
(Bron: Drentse Courant, 17.7."97)
■  Gr o n in g e n  - De gem eente Groningen m oet 
niet bezw ijken onder protesten van bewo
ners van het A -kw artier, die de jongenspros- 
titutie verbannen w illen zien naar de volgen
de maand te  openen gedoogzone aan de 
B ornholm straat De schandknapen en hun 
autorijdende clien tèle  doen ach ter het oude 
Groninger M useum geen vlieg kwaad.

Dat stelt de commissie gemeentepolitiek van 
de JOVD in Groningen. De belangrijkste reden 
voor de bewonerseis de straatprostitutie te 
verdrijven vormt de overlast die net fenomeen 
veroorzaakt. Tijdens een uitgebreid veldonder
zoek is de liberale jongerenorganisatie echter

niets van deze overlast gebleken.
Tussen 13 mei en 8 juli heeft deJOVD ter plaatse 
poolshoogte genomen, op drie verschillende 
dagen van de week op verschillende tijdstip
pen. In alle gevallen waren slechts één tot 
maximaal drie jongens op de baan actief. Over
last van rondjes rijdende prostituanten heeft 
deJOVD niet geconstrateerd. „Een auto per tien 
minuten op zaterdagavond was alles wat er 
reed”, aldus het onderzoek. Op doordeweekse 
avonden na elf uur was het stil; op vrijdag- en 
zaterdagavonden was de baan na één uur 's 
nachts al uitgestorven.
De bewonersorganisatie voor de Reitemakers- 
rijge en omgeving vindt dat de gemeente de

verkeerscirculatie door plaatsing van paaltjes 
moet tegengaan. DeJOVD wijst dit categorisch 
af. Dat maakt huizen en bedrijven nodeloos on
bereikbaar. Ze kan zich evenmin vinden in het 
argument dat de jongensprostitutie moet wor
den gelijkgesteld aan straatprostitutie door 
tippelaars, en daarom zou moeten verplaatst 
naar de gedoogzone aan de Bornholmstraat.
„De dames veroorzaakten overlast en waaier
den over een groot gebied uit. De jongens zijn 
de omgeving nauwelijks tot last en alleen actief 
achter het oude Groninger Museum”, aldus de 
JOVD.
Uit onderzoek van de GGD is gebleken dat jaar
lijks zo’n 75 jongens in de Groningse straat- 

rostitutie actief zijn. Slechts een klein deel 
iedt zijn diensten aan op de baan. Op drukke 

avonden werven volgens de GGD maximaal vijf 
jongens tegelijk klanten. Bijna alle schandkna
pen zijn verslaafd. Ze verdienen hun geld te
vens aan kleine criminaliteit. Indien de ge
meente maatregelen zou nemen om de jongen
sprostitutie uit het A-kwartier te verdrijven, 
dan is het risico in de visie van de JOVD 'aan
zienlijk' dat de prostitués zich verspreiden. 
„Voor de hulpverlening wordt het dan veel 
moeilijker deze groep effectief te benaderen.” 
De JOVD vindt dat de jongensprostitutie moet 
blijven waar die al sinds jaar en dag is: achter 
het oude Groninger Museum.JOVD wil meer immigranten toelaten

(Bron:NRC Handelsblad, 4.8.'97) 
Door een onzer redacteuren 
d e n  h a a g , 4 a u g . De liberale 
jongerenorganisatie JO V D  wil alle 
migranten, o f  ze nu politiek o f  eco
nomisch vluchteling zijn, toelaten 
die er in slagen binnen een ja a r  le
gaal werk te vinden. Lukt het niet 
om binnen deze periode op basis 
van betaald werk in eigen levens
onderhoud te voorzien, dan moe
ten de migranten het land uit.

Het voorstel maakt onderdeel 
uit van een ‘tien-puntenplan’ dat 
de jonge liberalen vanavond aan
bieden aan oud-staatssecretaris 
Linschoten, de voorzitter van de

commissie die het VVD-verkie- 
zingsprogramma opstelt. De 
JO V D  hoopt dat de W D  de tien 
punten in haar program opneemt.

Volgens een. woordvoerder van 
de JO V D  betreft het voorstel al
leen nieuwe migranten. „H et zou 
onrechtvaardig zijn om werkloze 
migranten die al in Nederland ver
blijven terug te sturen.” Migranten 
die om politieke redenen hun land 
moeten ontvluchten, dienen in de 
eigen regio te worden opgevangen. 
Alleen als dit niet kan, is opvang in 
Nederland aan de orde.

D e JO V D  wil verder dat soft

drugs worden gelegaliseerd. Hard
drugs zouden tegen kostprijs in 
overheidswinkels te koop moeten 
zijn. Euthanasie moet mogelijk 
worden voor iedereen die daar
voor een wilsverklaring heeft. 
Zonder wilsverklaring, bij gehan
dicapte pasgeborenen, wil de 
JO V D  euthanasie verbieden. Ho
moparen moeten kunnen trouwen 
en kinderen kunnen adopteren. 
O ok moet de uitkering zo hoog zijn 
dat kosten voor „primaire levens
behoeften en elementaire commu
nicatiemiddelen” worden gedekt.

Econom ische sancties moeten

als beleidsmiddel bij verstoorde di
plomatieke relaties worden afge
schaft, omdat deze een „onge
wenste inmenging in de werking 
van de vrije m arkt” betekenen. 
O ok pleiten de jonge liberalen 
voor de invoering van een milieu
heffing in com binatie met een ver
laging van de inkomstenbelasting. 
Andere punten die de JO V D  
noemt, zijn de omvorming van de 
publieke omroep tot een nieuws- 
en actualiteitenzender, meer aan
dacht voor de sociale zekerheid en 
afschaffing van de OV-studenten- 
jaarkaart.



A chterkan t van het gelijk
K o rt  geleden sprak la n d b o u w m in is te r Jozias van A a rts e n  zich u it v o o r een fusie 
tussen D 6 6  en V V D . Volgens Bolkestein ro e p t hij d it al tw in tig  jaar. Bolkestein z ie t 
niets in h et idee van een 'V V D 6 6 '.  D a a r staat te g e n o ve r d a t landelijk J O V D -  
v o o rz it te r  C iska Scheidel tijdens h e t afgelopen junico ngres p le itte  v o o r een 
'L ib e ra a l V e rb o n d ' tussen de beide p a rtije n . D 6 6 -K a m e rlid  Jan H o e k e m a  was het 
helem aal m e t h aar eens. H o e  w o rd t  het proefballonnetje  van Van A a rts e n  d o o r 
anderen gew aardeerd? D rie m a s te r  ze lf peilde de m e ninge n.

M inister Van Aartsen in een 
interview  m e t H P /D e Tijd:
"We horen bij elkaar. Natuurlijk, 
de partijen ademen een andere 
sfeer. De W D  heeft een langere 
traditie, is meer ingekaderd. Dat 
heeft D66 nooit willen zijn. Maar 
kijk eens naar de mensen die bij 
D66 een rol spelen of hebben 
gespeeld. Gruijters en vele 
anderen komen uit de W D - 
hoek. Kijk eens naar het beleid, 
de visie en de gedachtengang van 
een man als Wijers, die toch een 
van de aansprekende politici is 
van D66. Waar zitten nu eigenlijk 
de verschillen? Het w ord t tijd dat 
de familievete w ordt beëindigd."

Joost Boermans, landelijk 
vo o rz itte r van de Jonge 
D em ocraten (JD):
"Een fusie tussen W D  en D66 is 
niet reëel, daarvoor zijn de 
verschillen tussen beide partijen 
te groot. De W D  volgt de klas- 
siek-liberale gedachtenlijn,
terw ijl D66 nadrukkelijk een 
vrijzinnige opvatting huldigt.
Het Bouterse-debat maakte ook 
al wel duidelijk dat er soms een 
behoorlijke kloof gaapt tussen de 
beide partijen.
Natuurlijk zijn er ook 
onderwerpen waar we elkaar 
prima kunnen vinden, zoals het

streven naar individualisering. In 
Paars kunnen die raakvlakken 
goed to t hun recht komen, en 
daarom moeten we ook zeker 
met Paars doorgaan. Maar dat is 
nog heel wat anders dan pleiten 
voor een fusie. De afstand to t de 
W D  is vanuit D66 bezien 
misschien wel net zo groot als 
to t de PvdA."

Jelle Peters, vo o rz itte r van 
de JOVD-commissie
Buitenland: "Ik heb niet de 
indruk dat de recente conflicten 
op het gebied van buitenlands 
beleid een fundamenteel verschil 
tussen D66 en W D  blootleggen. 
Het lijkt meer op een 
persoonlijke vete tussen Van 
Mierlo en de W D . Het 
pragmatisme van D66 en het 
W D-streven naar behartiging 
van nationale belangen sluiten 
elkaar helemaal niet uit. Wel zijn 
er verschillen te zien in de 
algemene uitgangspunten van de 
partijen ten aanzien van de rol 
van de overheid. Bij de W D  staat 
het minimaliseren van de 
inmenging van de overheid 
voorop, terw ijl D66 steeds op 
staatkundige onderwerpen 
hamert. Het zou dan ook best 
kunnen dat een fusie tussen de 
partijen zou leiden to t een

afsplitsing te r linker- en 
rechterzijde van de nieuwe partij 
door mensen voor wie de 
compromissen over en weer te 
vergaan."

Michel de Visser, vice- 
president van IFLRY:
Zowel de JOVD als de JD zijn full 
member van IFLRY, de wereld
wijde koepelorganisatie van 
liberale jongerenorganisaties. Op 
congressen van IFLRY zie je vaak 
dat de beide Nederlandse 
organisaties bepaald niet op een 
lijn zitten. Toch denk ik dat dit 
eerder een verschil in cultuur 
tussen JD en JOVD bloot legt dan 
een verschil in politieke 
ideologie. Voor D66 en de W D  
geldt hetzelfde. Er zijn veel 
inhoudelijke overeenkomsten 
tussen de partijen. Probleem is 
wel dat veel D66-ers erg 
onduidelijk blijven in hun 
politieke stellingname. Aan de 
W D -kan t is het de 
conservatieve stroming die een 
eventueel samengaan parten kan 
spelen.
Indien deze cultuurverschillen 
kunnen worden overkomen, dan 
kan er best wel eens een 
rechtgeaarde liberale partij uit 
voortkomen waar ik graag lid van 
zou willen zijn.

— — ■— — — .■ —  ■ ■ ..
de sm aak van onafhankelijkheid
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Niets uit deze uitgave mag op welke wijze dan ook verspreid, 
opgeslagen of verveelvoudigd worden, dan met uitdrukkelijke en 
schriftelijke toestemming van de Hoofdredacteur. Zoals neergelegd 
in de Landelijke Statuten en het Redactie Reglement, bepaalt de 
Hoofdredacteur, in samenspraak met de Driemaster Redactie, de 
redactionele formule. Hij is alleen aan de Algemene Vergadering 
verantwoording schuldig. De Hoofdredacteur zal niet overgaan tot 
het plaatsen van stukken die de vereniging onevenredig kunnen 
benadelen. De visie die uit de artikelen spreekt is niet noodzakelijk 
de visie van de JOVD als organisatie, noch het Hoofdbestuur, noch 
de Redactie, tenzij een en ander uitdrukkelijk is aangegeven. 
Driemaster wenst een forum te zijn voor alle liberale gedachten die 
er leven onder jongeren in Nederland.
Aanlevering stukken, gericht aan de Redactie, danwel de 
Hoofdredacteur der Driemaster zijn meer dan welkom mits zij zowel 
op papier als flop toe worden gestuurd. Opmaak, zonder gekke toeters 
en bellen in WP 5.1/6.0/6.1. Aanlevering per e-mail is uiteraard ook 
mogelijk, attachment in WP 5.1/6.0/6.1

Welkom bij het inmiddels niet meer zo ongelezen stuk van de 
Driemaster. Desondanks permitteer ik defreedom o f speech om mijn 
vervolg te plaatsen op: Moi? Je n'existe non plus.
Zijn gedachten werden onderbroken door een klop op de deur. Nog 
voordat hij reageerde ging de deur open. Het was Rosella. Zij sprak 
met een stem die de kamer tot in de kleinste hoeken deed vullen. Hij 
keek naar haar tengere vingers. Conservatorium om daar haar 
pianokunsten te vervolmaken, waarna een succesvolle carrière in de 
Opera haar niet kon ontgaan. Het lot had anders beslist. Haar zieke 
pa had haar carrière in de kiem gesmoord, haar levenslust was er niet 
minder om. Haar mededeling was kort, het eten was klaar.
Beneden aangekomen zag hij de rest van de gasten, een ouder 
echtpaar en een donkere man. Het oudere echtpaar was eigenlijk al 
dertig jaar uitgekeken op elkaar, maar scheiden? Ach dat doet ons 
soort mensen niet. Vasthouden aan een achterhaald instituut, dat 
kwam hem maar al te bekend voor. Rosella nam zo als gewoonlijk 
plaats achter de piano en begeleidde het diner met muziek. Hoeveel 
kaarsen je ook in die ruimte zou plaatsen, het zou er altijd donker 
blijven. Dit scheen Isivia niet te beïnvloeden, vrolijk als altijd bracht 
zij het eten rond. Voor het dessert stond hij op. Zijn zwarte kostuum 
was een goede schutkleur tegen de donkere wanden. Het was alsof 
hij, een acteur, uit een scène wegliep, niemand miste hem.
Hij stond nog even stil voor de spiegel die tegenover de receptie was 
opgehangen. Het toonde hem het gezicht van een oude, gebroken 
man. Niet verbitterd, wel vermoeid, verdoofd misschien. Hij wilde 
weggaan, niet vluchten. Hij was, behalve voor zijn eigen gevoelens, 
nergens bang voor. Niet meer.
Hij sloot de deur achter zich, en wandelde de straat af. De motregen 
was opgehouden, maar aangenaam was het nog steeds niet. In Den 
Beurs Gebeukte Deij stond in sierlijke letters op de voordeur. Een 
klop was voldoende om een afzichtelijk lelijke waard de deur te laten 
openen. Binnen was het warm, het gelach kwam hem onwerkelijk 
over. Het was alsof er in de herberg de afgelopen 150 jaar niets was 
veranderd. De bediening aldaar werd verzorgd door een tweeling, hij 
kende hen ergens van, maar ondanks verwoedde pogingen viel het 
kwartje niet. Een van de tweeling complimenteerde hem met zijn 
driedelig pak. Zwart natuurlijk.

Ondanks de alweer briljante reacties op de vorige nerd-crypto gaan 
wij weer volhardend door. Dit maal gooien wij het over de Veronica- 
Live boeg. De vraag is zo absurd simpel dat we dit keer wel een 
reactie verwachten. Ook hoef je hem niet meer op te sturen, je kan 
gewoon bellen (050 5290737) De vraag is de hoeveelste Driemaster 
van 1996 is dit nummer? Onder de juiste bellers verloten wij een 
3M-Schrijfset.
Sabine groet Bob - Een niet zo willekeurige top 3: Anouk 
(kortgeknipt). Marcel (met golfclub), Ara (lang en kort) - Ik snap die 
hele discussie over wild-plassen niet, laat staan dat ik het als 
maatschappelijk probleem zie. Wat is er tegen als zo'n lief edelhertje 
of everzwijntje zijn behoefte doet. Mag dat beest?
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De deadline is inmiddels verlopen. Twintig van de achtentwintig 
pagina's zijn gevuld, de rest volgt deze week. Als afsluiting schrijf ik 
het redactioneel, het enige stuk waarin de redactie zich een eigen 
mening toestaat.
Gelukkig komt het PKP eraan. Een aantal afdelingen is op het 
ogenblik enthousiast bezig met de behandeling van het stuk.

Dirk Pol

ïdedactioneel
vrije tijd op die manier te besteden. In dat kader is er 
in september en oktober een tweetal bijeenkomsten 
gehouden in Utrecht en Den Haag. Van tevoren 
deelde iedereen mee dat het eigenlijk een verloren 
dag zou zijn, maar dat de bestuurdersplicht roept. 
Voor enkelen was dit de waarheid, maar de rest 
voerde zijn plicht tot in perfectie uit en zodoende 
werd de vergadering in Utrecht zo lang dat een 
tweede ronde in Den Haag gepland werd. 
Fantastisch deze ontwikkeling, een scheiding van 
geesten in de JOVD, zij die aan pure politiek willen 
doen kunnen we voortaan verwachten op de 
gezellige tweedaagse congressen op onbereikbare 
plaatsen. De andere groep zullen we zien op de 
eendaagse activiteiten op bereikbare plaatsen.

| . j?1***'
Voor beide groepen, ’
veel leesplezier in uw lijfblad.

Ditmaal in uw Driemaster twee interviews. In het eerste richten we onze aandacht op 
Europa. Wat willen we eigenlijk, en hoe staat het met de Europese liberale gedachte? 
Voor Driemaster reden om in de trein naar Brussel te stappen en aldaar Gijs de Vries aan 
te spreken over deze en andere zaken. We nodigen u uit om die discussie na te lezen, 
pagina 4.

Een heel andere discussie is dichter bij huis gevoerd. Landelijk Voorzitter Ciska Scheidel 
is in Den Haag door uw redactie aan de tand gevoeld. Waarover? Het wel en wee van
de vereniging, de kritiek, de fouten de successen...Wat vind zij van dit alles. Voelt zij
zich persoonlijk aangesproken, of is het allemaal maar.... U leest het op pagina 21

De Redactie was verbaasd over de Kunst en Cultuur discussie die was ontstaan in de Vereniging. Ook de 
heren Hettema en van den Berg (bekend van het HB en veldwerk) hebben hun gedachten laten gaan over 
deze problemen en beschouwen het liberale kunstbeleid. Zij gaan in op de zogenaamde 'performances' en 
met name in hoeverre deze gesubsidieerd dien te worden. Meer hierover op pagina 12
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ijs de \J nes
Rolf Moester & Chris Jetten

U bent fractievoorzitter in het Europees Parlement. In 
hoeverre is dat vergelijkbaar met de functie van 
fractievoorzitter in de Tweede Kamer?

Het Europees Parlement is een uniek instituut, dat zich 

moeilijk laat vergelijken met enig nationaal parlement. Uit 

allerlei nationale parlementaire tradities heeft het Europees 
Parlement elementen overgenomen, zoals Question Time uit 

het Britse parlement, het werken met rapporteurs uit het 
Franse parlement en het detaillisme uit het Nederlandse en 
Duitse parlement. Daar komt bij dat in het Europees 
Parlement vertegenwoordigers van circa honderd partijen 

zitting hebben, en dat er elf verschillende talen worden 
gesproken. Door al deze verschillen is ook de functie van 
fractievoorzitter moeilijk vergelijkbaar.

Wat het contact met de Europese Commissie betreft is het 
werk van een fractievoorzitter in het Europees Parlement 
vergelijkbaar met dat van een fractievoorzitter in de Tweede 

Kamer. Het is een invloedrijke positie: de fractievoorzitters 
kunnen in hun contact met de leden van de Commissie in 

aanzienlijke mate het Europese beleid sturen. Binnen de

Gijs M. de Vries (41) is een Europeaan in hart en 
nieren. Hij begon zijn Europese loopbaan direct 
na zijn voorzitterschap van de JOVD (‘77-’78) 
toen hij voorzitter werd van LYMEC, de Europese 
liberale jongerenorganisatie. Spoedig daarna 
kwam hij in het Europees Parlement, waar hij 
sinds 1994 voorzitter is van de 52-koppige liberale 
ELDR-fractie. Hij is gefascineerd door de culturele 
verscheidenheid van Europa, en windt zich op over 
het gebrek aan Europese oriëntatie van nationale 
regeringen. M aar ondanks al zijn Europese 
bezigheden is Gijs de Vries niet vergeten waar zijn 
politieke wortels liggen: het wel en wee van de 
JOVD volgt hij nog altijd op de voet. Dat er thans 
gediscussieerd wordt over de onafhankelijkheid 
van Driemaster bezorgt hem welhaast een 
'Mesopotamisch gevoel van tijdrekening’. “Deze 
discussie was in mijn tijd al belegen, heren”. Een 
gesprek met een scherpzinnig politicus.

eigen fractie is de macht van de fractievoorzitter echter 

beperkter dan in Nederland. Dat komt doordat twee belangrijke 
machtsmiddelen niet bestaan op Europees niveau, namelijk de 

mogelijkheid om goede fractieleden te belonen met een plaatsje 

in het kabinet of de Commissie, en slechte kamerleden bij de 
volgende verkiezingen niet opnieuw op de kieslijst te zetten. 
De kieslijsten voor de Europese verkiezingen worden door de 

nationale partijen opgesteld, niet door de fractie in het Europees 

Parlement. Daardoor is ook de fractiediscipline geringer.

Een belangrijk verschil tussen Europarlementariërs en hun 
nationale collega ’s lijkt te zijn de mate waarin contact met de 

bevolking wordt onderhouden. Europarlementariërs doen dat 
minder, en richten zich bovendien voornamelijk tot inwoners 
van hun eigen land.

De eerste constatering klopt niet: Europarlementariërs zijn even 

actief in het onderhouden van contacten met de achterban als 
nationale parlementariërs. Wel is het correct dat de Nederlandse
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leden van het Europees Parlement zich vooral op Nederland 

richten, maar dat is logisch: daar worden zij immers verkozen. 
Er bestaat nog geen Europees kiessysteem. Het Europees 
Parlement als geheel is er echter wel degelijk voor alle 

Europeanen. Onze belangrijkste taak bestaat eruit om de 

nationale belangen van het eigen land op zo’n wijze vorm te 

geven dat zij het belang van alle Europese lidstaten dienen. 
Dat is een andere houding dan die van de regeringen van de 
nationale staten. Zij stellen hun nationale belangen vaak 
tegenover de belangen van de andere lidstaten. Het Europees 

Parlement probeert nu juist om de nationale belangen met het 

Europese belang te laten samengaan.

“Het chantagepotentieel 
binnen Europa is te groot”

Maar vaak staan nationale belangen toch lijnrecht tegenover 

Europese belangen?

Dat is niet waar, die tegenstelling is in grote mate vals. 
Nederland is gigantisch afhankelijk van de Europese Unie. 

Door de openheid van de Nederlandse samenleving is de 
realisatie van kerndoelstellingen van het nationale beleid 

afhankelijk van de aanpak in Europa. De helft van ons inkomen 
wordt verdiend aan de handel met andere lidstaten. Het succes 
van het Nederlandse milieubeleid hangt in hoge mate af van 

het succes van het Europese milieubeleid. Daar is geen 
tegenstelling.
Natuurlijk komt het op deelterreinen voor dat de Nederlandse 

belangen botsen met die van andere lidstaten. De Nederlandse 
bijdrage aan de begroting van de Europese Unie is daarvan 

een recent voorbeeld, maar bijvoorbeeld ook de door de 

Nederlandse telecom-industrie gewenste openstelling van 
de Spaanse markt. Spanje wil daaraan niet meewerken, 

omdat ze vrezen aan de buitenlandse concurrentie ten onder 
te gaan. In zo’n geval zoeken wij in het Europees Parlement 
naar een oplossing waarbij beide landen een beetje winnen, 

en niet waarbij het ene land wint en het andere land verliest.

In het geval van de Spaanse telecom-markt leidde dat 
bijvoorbeeld tot de afspraak om een geleidelijke 

liberalisering door te voeren. De Nederlandse industrie krijgt 
dan toegang tot de Spaanse markt, terwijl de Spanjaarden 

de tijd hebben om zich op de concurrentie voor te bereiden.

Bij de onderhandelingen over het Verdrag van Amsterdam 

viel het blijkbaar niet mee om nationale en Europese 

belangen samen te laten gaan. Het resultaat wordt algemeen 
als vrij mager beoordeeld.

Het Verdrag van Amsterdam is een kleine, maar nuttige stap 

vooruit. Er had inderdaad meer bereikt kunnen worden, maar 
ik ben het niet eens met veel van de negatieve commentaren 
op het verdrag. Met name de versterking van de positie van 
het Europees Parlement is een goede ontwikkeling. Het 

parlement is nu eindverantwoordelijke op klassieke Europese 

taken als economie, milieu, ontwikkelings-samenwerking en 
openbaarheid van bestuur. Zo hoort het ook in een democratie. 
Waar echt kansen zijn blijven liggen is op het gebied van het 

gezamenlijke buitenlands beleid, en nog meer bij de justitiële 
onderwerpen. Het antwoord van de lidstaten op de 

grensoverschrijdende misdaad is volstrekt onvoldoende. Men 
houdt blijkbaar liever vast aan de oude soevereiniteit dan te 

komen tot een effectieve aanpak. Dat is kortzichtig en zeer 

riskant. Criminelen werken namelijk prima internationaal 
samen. We hebben al jaren een Europa zonder grenzen voor 

de misdaad, maar nog steeds niet voor de misdaadbestrijding. 
Dat komt door de intergouvernementele aanpak die voor deze 

onderwerpen wordt gehanteerd: ieder land heeft vetorecht, en 
als er dan eindelijk overeenstemming wordt bereikt moet het 
resultaat door vijftien parlementen worden geratificeerd. Dat 

duurt jaren. Intergouvernementele besluitvorming is zwak en 

traag, de criminelen zijn snel en sterk. Het zou daarom goed 
zijn als op dit terrein besluitvorming per meerderheid werd 

ingevoerd. Tegen grensoverschrijdende problemen moet j e  

grensoverschrijdend willen optreden.

En het gemeenschappelijk buitenlands beleid? De meningen 

en wensen van lidstaten lopen daar nog verder uiteen dan op 
justitieel gebied.

Het buitenlands beleid is een terrein waar landen altijd een 

eigen beleid zullen blijven voeren. De ruimte om daar tot
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meerderheidsbesluitvorming te komen is aanmerkelijk geringer 
dan bij justitiële zaken. Toch zou het zeer gewenst zijn als dit 

in beperkte mate wel gebeurde. Niet-Europeanen zien Europa 

al lang als een gemeenschappelijke factor. Als die 
gemeenschappelijke factor vervolgens niet tot een 
gemeenschappelijk optreden kan komen, dan is dat erg slecht 

voor het aanzien van Europa. Het zou al heel wat zijn als we 

op het gebied van het buitenlands beleid zouden kunnen 
voorkomen dat één land hetoptreden van de hele Unie blokkeert. 

Dat gebeurt nu regelmatig, en niet altijd met legitieme redenen. 
Spanje heeft bijvoorbeeld lange tijd de toetreding van 

Oostenrijk, Zweden en Finland tegengehouden vanwege een 
conflict over visquota! Een dergelijke kwestie, die van totaal 

ondergeschikt belang is, kan de Europese agenda domineren 
doordat het te gemakkelijk is voor lidstaten om zaken tegen te 

houden. Het chantagepotentieel binnen Europa is te groot.

U zegt dat niet-Europeanen Europa allang als een eenheid 
zien. Het bestaan van een Europese defensiemacht wordt wel 

gezien als een essentieel onderdeel van de Europese identiteit. 
Bent u het daarmee eens?

Een Europese defensiemacht is niet nodig, niet mogelijk en 
niet wenselijk. Zij is niet nodig, omdat de NAVO al de rol van 

Europese legermacht vervult. Weliswaar zitten er ook niet- 
Europeanen in de NAVO, maar er zijn afspraken gemaakt over 
het gebruik van de NAVO-infrastructuur door Europa, mocht 
dat nodig zijn. Zij is niet mogelijk, omdat geen enkel land 
bereid zal zijn om zijn burgers in levensgevaar te brengen voor 
een meerderheidsbesluit waarmee het niet heeft ingestemd. 
Bovendien is het oprichten van een eigen Europese 

legerinfrastructuur, naast die van de NAVO, onbetaalbaar. En 
zij is ook niet wenselijk, omdat het verstandig is eerst de 

fundering van een huis te leggen en de muren te bouwen, 
voordat je  aan het dak begint. Het dak is de defensie, het fun

dament de interne markt met de gemeenschappelijke munt, de 
muren het buitenlands beleid.

Wij moeten eerst verstandig leren om te gaan met de middelen 
op het gebied van buitenlands beleid die wij al hebben, zoals 
het besluit over de toetreding van nieuwe lidstaten. De stabiliteit 

en veiligheid in Europa is bijzonder gebaat bij de toetreding 

van landen als Polen, Slovenië en Estland. Ik noem met name 
die laatste twee, omdat zij niet mogen toetreden tot de NAVO 

en daardoor in een soort veiligheidsvacuüm dreigen te raken. 
Toetreding tot de EU zou hen inmetselen in het 

veiligheidsverband van Westerse democratieën, en daarmee de 
stabiliteit in heel Europa ten goede komen. Om dat te bereiken 

is geen Europees leger nodig.

“De tegenstelling tussen  
nationale en Europese 
belangen is in grote mate vals”

Zo langzaam als Europa zich ontwikkelt op het gebied van 
buitenlands beleid, zo snel ging het tijdens de Top van Am

sterdam met het werkgelegenheidsbeleid. Binnenkort is er zelfs 
een speciale werkgelegenheidstop. Zei u daar niet over dat 
verdragen geen banen scheppen?

De Europese Unie heeft slechts beperkte middelen om de 
werkgelegenheid te bevorderen, en die liggen met name op 

het gebied van het verder liberaliseren van de handel. Handels 
belemmeringen moeten worden geslecht en er moet monetaire 
stabiliteit worden geboden. Met name de kleinere 

ondernemingen, die de meeste banen scheppen, profiteren 

daarvan. Daarnaast kan de Unie een belangrijke coördinerende 
rol spelen, bijvoorbeeld als het gaat om de beroepsopleidingen. 

Het zou goed zijn om een grensoverschrijdende dimensie in de 
opleidingen te brengen in de vorm van talenkennis en 
cultuurkennis. Daarover zouden op de werkgelegenheidstop 
streefcijfers kunnen worden afgesproken.

Waar we voor moeten oppassen is dat er te hoge verwachtingen 
aan Europa worden gesteld, en dat Europa wel eens even het 
werkloosheidsprobleem zal oplossen. Nationale politici moeten 

hun burgers in dat opzicht geen sprookjes verkopen. Het 

werkgelegenheidsbeleid is voor 80% een zaak van de nationale 
lidstaten. De Europese Unie is wat dit betreft een keizer zonder 
kleren, althans voor die 80%.
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Maar zou u willen dat de Europese Unie meer taken kreeg op 
werkgele genheids gebied,bijvoorbeeld omdat het huidige verschil in 
het niveau van de sociale voorzieningen concurrentievervalsend 

werkt?

De concurrentiepositie van een economie wordt door zeer veel meer 
zaken bepaald dan alleen het niveau van de sociale zekerheid. 
Infrastructuur, opleidingsniveau, productiviteit, geografische ligging, 

stakingsgraad, het heeft allemaal invloed op de concurrentiepositie. 

Het niveau van de sociale zekerheid is van beperkt belang, in 
tegenstelling tot bijvoorbeeld overheidssubsidies aan het bedrijfsleven, 
die de in- en exportpositie van het bedrijfsleven direct beïnvloeden. 

Die subsidies zijn dan ook op 

Europees niveau verboden.

Nederland viert dezer dagen de derde 
verjaardag van het paarse kabinet.

Heeft u veranderingen in de houding 

van Nederland ten aanzien van 
Europese kwesties kunnen 
constateren nu het kabinet als 
leidraad voor het buitenlands beleid 

het “nationaal belang” heeft 

genomen?

Europa voor Nederland erkent. Bovendien is de markt 
voor euroscepticisme niet groot, omdat de Nederlander 
een nuchter denkend persoon is. Hij heeft heus wel door 
dat zijn dagelijkse problemen niet worden opgelost door 
een anti-Europa verhaal. Je zal dan ook zien dat ook in 

de komende verkiezingscampagne het accent komt te 
liggen op klassieke onderwerpen als criminaliteit, zorg 

en werkgelegenheid. De Euro zal ook wel ter sprake 
komen, aangezien rond die tijd de besluitvorming over 

de munt plaatsvindt. Maar daarover maak ik mij geen 
zorgen.

5 A & o u w ê m  a An Neemt u in de 
Nederlandse samen

leving een kentering 

waar in het denken over 
Europa ?

Er is een grote mate van continuïteit 

in de Nederlandse houding ten 
opzichte van Europa. Dat is ook niet 
verwonderlijk, want de Nederlandse 
belangen worden bepaald door de 

geografische ligging van Nederland 
en de openheid van de Nederlandse 

samenleving die daarvan het gevolg 
is. Dat is met de verkiezingsuitslag 

van drie jaar geleden niet veranderd.
Het nationaal belang is daarbij een 
leeg begrip; het is een vlag die je  op vele schuiten kunt plaatsen. 

Want wat is het nationale belang van Nederland? Is dat het belang 
van de boeren, die meer geld willen uit Brussel, of is dat het belang 

van het Ministerie van Financiën, dat minder geld wil afdragen aan 

Europa? Het is maar wat je  eronder verstaat.

U vindt het misschien een nietszeggend begrip, maar binnen de W D  

vindt er al enige tijd een flinke discussie over plaats.

Ik denk niet dat er binnen de partij echt grote verschillen van mening 
zijn. De fractie in de Tweede Kamer heeft besloten een aantal 

eurosceptische accenten te plaatsen omdat zij meent daarmee goede 
electorale resultaten te bereiken. Terecht heeft zij daarbij zichzelf 

ook alweer enige grenzen gesteld, omdat ook zij het grote belang van

■? P \?

Die kentering is er zeker, 
en niet alleen in 

Nederland maar in heel 
Europa. Ik denk dat dit 

komt door drie 
ontwikkelingen. Ten 

eerste de enorme snelheid 
van de economische en 

technologische ontwik
kelingen. Mensen hebben 

in het proces van mondia
lisering het gevoel dat zij 
hun grip op het dagelijks 
leven kwijt raken. Ten 

tweede de opkomst van de 

m u l t i c u l t u r e l e  
samenleving, die, terecht 
of niet terecht, tot een 

gevoel van onveiligheid en onzekerheid heeft geleid. En 

ten derde het wegvallen van de Oost-West-scheidslijn, 
die lange tijd een belangrijk houvast vormde voor veel 

mensen. Onder invloed van deze ontwikkelingen is een 
ranzig gevoel van onzekerheid ontstaan, dat zich uit in 

onvrede tegen alles wat overheid is, dus niet alleen tegen 
Europa. In alle Europese landen wenden de kiezers zich 

massaal tot de oppositie.
Nederland is een uitzondering, maar dat komt doordat 

het verschil tussen oppositie en regeringspartijen hier 
zo klein is. Ten dele vertaalt de onzekerheid zich ook in 

euroscepsis, dat is waar. Er treedt een ‘keer naar binnen’ 
op: er ontstaat een zekere huiverigheid om op : 

Europees niveau besluiten te nemen.

7



Ruben Maes 

5e Landelijke W D  
Jongerenmeeting

“ ‘t Gaat om je  toekomst”

VD

Op zaterdag 8 november 1997 wordt 
in het Amsterdamse Renaissance Ho
tel, Kattengat 1, voorheen de Sonesta 
Koepel, de 5e VVD-jongerenmeeting 
gehouden. De dag staat in het teken van 
het verkiezingsprogramma van de 
VVD, dat uitkomt op 20 oktober 
aanstaande. De jongeren hebben 
daarmee een primeur. Het is de eerste 
keer dat de partij, in het openbaar, 
spreekt over haar visie op Nederland 
na het jaar 2000.

! L

ff ;TPiis. ü
Sfc ®ele«r«c|

t fl5de jaargan# mr J. Olde Kalter - E. Bos

Omstreden
*  r e g e r m g t  

toestel

Hok n»0r £  g y p f.

opnieuw
gestrand

Alfa Romeo 156: 
Weer van de 

bovenste plank

Kok met pechkist
• •m woestijn

Vanaf dit nummer van Driemaster (Telegraaf, red.) zal de 
Kampagne Organisatie Kommissie (KOK) via deze kolumn 
je op de hoogte houden van de verkiezingscampagne van de 
JOVD. Deze keer: wie is KOK?, JO V D  Verkiezingscafé’s en 
de grote KOK-wedstrijd.

De dag heeft een informeel programma. Je kunt 

frank en vrij bij verschillende program
maonderdelen binnenlopen. Discussieer met 

Annemarie Jorritsma en Hans Dijkstal over 
“Bouwen aan Nederland”. Of ga in debat over 
de toekomst van het onderwijs, over sport, of 

kunst en cultuur. Klaas Wilting, voorlichter van 
de Amsterdamse politie, en Tweede Kamerlid 
Benk Korthals wisselen met alkaar van gedachten 
over “Veiligheid en Verloedering”. En wat vind 

jij zelf van de rol van de Islam in Nederland? 
Zou gezinspolitiek een rol spelen bij de volgende 

verkiezingen? Of Europa? Denk ji j  dat de 
voorzitters van VVD, CDA, D66 en PvdA 

opgewassen zijn tegen Theo van Gogh?
De Jongerendag wordt geopend door Willem 
Hoekzema, voorzitter van de VVD. Frits 

Bolkestein wordt aan het einde van de dag door 

drie jonge lastige ondervragers, onder leiding van 
Theo van Gogh, aan de tand gevoeld over het 
verkiezingsprogramma.

Je merkt het al. Een groot aantal ministers, 
kamerleden van binnen en buiten de VVD, 

partijvoorzitters van verschillende politieke 
partijen en andere bekende Nederlanders, neemt 
deel aan deze “toekomstdag”. Na afloop wordt 
er geborreld in de Koepel van het hotel.

‘“ t Gaat om je  toekomst”. Kom zaterdag 8 

november 1997 naar Amsterdam.

Wie is KOK? In KOK zitten de volgende mensen: Ruben Maes (voorzitter), 
Robin Bremekamp, Marcel Homan, Olaf van den Broek en Eelco de Jong. 

Deze mensen gaan samen met de afdelingen proberen de JOVD klaar te 
stomen voor de verkiezingen in 1998: een jaar waarin de JOVD zich bij 
uitstek waar kan maken als de liberale politieke jongerenorganisatie van 

Nederland. Elke afdeling zal moeten nagaan wat de mogelijkheden zijn in 
de eigen omgeving om het maximale uit de verkiezingen te halen. De afdeling 
met het beste verkiezingsplan maakt kans op de Gouden Koksmuts, een 

minuut gratis de Aldi in en natuurlijk eeuwige roem. Stuur voor 1 december 
1997 je  verkiezingsplan naar KOK, en wie weet wordt jouw afdeling 
gehuldigd op de uitslagenavond.
Het komende jaar zal het land worden opgeschrikt door tien JOVD  

Verkiezingscafé’s. Deze café’s zullen plaatsvinden in: Den Haag, Nijmegen, 
Breda, Amsterdam, Rotterdam, Maastricht, Overijssel, Groningen, Utrecht 

en Eindhoven. Op informele wijze zullen o.a. politici en belangenorganisaties 
in discussie gaan met elkaar en de aanwezigen. De afdelingen zijn in 

samenwerking met KOK al met de voorbereidingen bezig.
Dit alles is nog maar een klein kijkje in de keuken van KOK. Nog minder 
dan anderhalve maand en we kunnen aan tafel.

Meer informatie? KOK 071 51 34 959 Met de groeten van KOK,

m e t  m a a s t  Z j j rv g r a f
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Tijdens de Buitengewone Algemene Vergadering (BAV) van 21 
september jl. waren leden van mening dat het Hoofdbestuur de 
Algemene Vergadering inspraak had moeten geven in bepaalde 
besluiten of uitvoeriger had moeten inlichten. De Algemene 
Vergadering, zo werd gesteld, heeft immers informatie nodig om 
het Hoofdbestuur te kunnen controleren. Hieruit is af te leiden, 
dat de betreffende leden de democratie met haar dualistische 
kenmerken hoog in het vaandel hebben staan. Dat is ook logisch, 
want de naam van onze vereniging omvat niet alleen het begrip 
‘Vrijheid’, maar ook ‘Democratie’. Het zou merkwaardig zijn 
wanneer we deze twee principes wel voeren in onze naam, maar 
daar vervolgens niet naar handelen.

Het is echter de vraag of onze voorkeur voor een democratie ook even duidelijk 
tot uitdrukking komt in onze politieke standpunten. Hoewel bij de oprichting van 

de JOVD het begrip ‘Democratie’ niet zonder reden zal zijn toegevoegd, doet de 

huidige beginselverklaring niet vermoeden dat de JOVD de democratie van 
wezenlijk belang acht voor een liberale maatschappij. In de beginselverklaring 
wordt met geen woord gerept over de democratie als gewenste staatkundige vorm. 

Ook in de standpunten die de JOVD aanneemt, worden nauwelijks verwijzigingen 

gemaakt naar de democratie. Het wordt uit bovenstaande dan ook niet duidelijk 
hoe de JOVD de democratie in het liberale gedachtengoed plaats en wat wij onder 
de democratie verstaan.

De democratische staatsvorm kan als voorwaarde voor de vrijheidsbeleving van 

de burgers worden opgevat. De vraag blijft dan echter staan of de democratie een 
waarde op zichzelf is, of dat zij slechts een middel is om het hoger gelegen doel 
‘vrijheid’ te realiseren. In dit laatste geval is de democratie van ondergeschikt 
belang aan de vrijheid. Een ander - bekend of onbekend - systeem zou dezelfde 

taak op zich kunnen nemen. De democratie is dan te allen tijde vervangbaar, en 
ontleent haar waarde slechts aan de bijdrage die zij levert aan het realiseren van 
de individuele vrijheid.

In het eerstgenoemde geval wordt de democratie om haar intrinsieke kenmerken 
waardevol geacht. In deze zienswijze is de bijdrage aan het vergroten van de 

vrijheid van belang, maar ook het kenmerk dat in een democratie belang wordt 
gehecht aan de mening van het individu. De invloed van het individu op de 
samenstelling en de besluitvorming van de vertegenwoordigde lichamen, zoals 

de Tweede Kamer, wordt positief beoordeeld. De democratische rechtsstaat 

impliceert bovendien dat iedere burger voor de wet gelijk is en dezelfde rechten 
heeft als alle andere ingezetenen. Hoewel dit ook bij andere staatsvormen het 

geval kan zijn, biedt de democratie daartoe de beste garantie. Niet altijd hoeven 
deze intrinsieke kenmerken vrijheidvergroting tot gevolg te hebben. Zo kan een 

burger van mening zijn dat de overheid belasting dient te heffen om minder 

bedeelden een bestaansminimum te garanderen. In economische zin wordt daarmee 
zijn vrijheid beperkt, doordat hij de geheven belasting niet voor andere doeleinden 
kan aanwenden. Deze inperking van de vrijheid dient wel zo gering mogelijk te 

zijn. Diegenen die de democratie als meer dan een middel tot vrij heids vergroting 
omarmen, achten niet alleen de vrijheidsrechten, maar ook de verantwoordelijkheid 

en verdraagzaamheid ten opzichte van de medemens en de gelijkwaardigheid 
van elk individu onlosmakelijk verbonden met de democratie. Hoewel in het 

verleden deze kenmerken niet altijd onderdeel uitmaakten van democratische

w  \ Ciska Scheidel

Voorzitter

staatsvormen, kan er mijns inziens alleen 
sprake zijn van het credo ‘het volk regeert’ 

(democratie), wanneer de bovenstaande 

kenmerken geen geweld wordt aangedaan. 
Bij afwezigheid van deze kenmerken is een 
staatsbestel de naam ‘dem ocratie’ 
nauwelijks waard. In die zin omarm ik dan 

ook de democratie alsvolwaardig onderdeel 
van het liberale gedachtegoed. 
Bovenstaande discussie zal de komende tijd 

in het kader van de herziening van de begin 

selverklaring worden gevoerd. In de praktijk 
van alledag is het echter ook mogelijk om 

te kijken of de letter ‘D’ in onze naam het 

vermelden waard is. De discussie over de in 
spraakmogelijkheden bij de vijfde baan bij 
Schiphol biedt daartoe een uitstekende moge 

lijkheid. Vragen die gesteld kunnen worden 
zijn de volgende: wordt de democratie 

geweld aangedaan indien de inspraakronden 

ingeperkt worden? Hoe ver dienen de 
beïnvloedingsmogelijkheden te gaan voor 
burgers of organisaties waarin burgers 

verenigd zijn? Momenteel kan de burger 

invloed uitoefenen voorafgaand aan een 

overheidsbesluit, tijdens de inspraakronde, 
tijdens de parlementaire behandeling en 

naderhand bij de bezwaarschriften 

procedure. Is dit te veel van het goede? Deze 
vragen dienen in het kader van de visie die 
wij op de democratie hebben, beantwoord 

te worden. Ik hoop deze discussie met 

u in de komende tijd aan te gaan. ÏH §
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Als ik het allemaal goed begrijp, 
kunnen we rustig gaan slapen. De 
laatste Algemene Beschouwingen 
zijn geweest, er gaan tot mei volgend 
ja a r  geen gekke dingen meer 
gebeuren, de verkiezingen worden 
gehouden en paars regeert nog vier 
jaar door.
Zonder dat er overdreven veel 
moeite voor wordt gedaan het te 
verbergen worden ook de 
ministersposten al zo’n beetje 
verdeeld.

Heel gek, maar vier jaar geleden zou ik hebben gedacht dat ik daar blij mee 

zou zijn. Paars zou zo mooi worden na 70 jaar confessionelen aan de macht. 
Toegegeven, Kok relativeerde in het begin al te hoog gespannen 

verwachtingen: “(...) dit wordt een doodgewoon kabinet”, maar wij wisten 
wel beter! Zou er voor de lieve vrede in het begin nog met enige piëteit met 

het CDA worden omgegaan, na een paar maanden zou het middenveld niet 
weten wat het overkwam: de verbeelding aan de macht.
Maar Kok heeft woord gehouden, het werd een doodgewoon kabinet. De 

belangrijkste reden dat ze door willen lijkt wel het feit dat het zo gezellig is 
in de ministerraad. Doordat men doet of het de normaalste zaak van de wereld 
is dat paars II er komt, en het gunstige economische tij, zou je  bijna vergeten 

kritisch te blijven kijken. Laten we dat dus maar eens doen.
Het kabinet heeft visie. Nou, dat valt nogal mee. Schiphol moet kunnen groeien,

of toch maar niet en indien wel dan in de 
Noordzee maar in elk geval niet tot het jaar 
2002 en overschrijding van de geluidsnormen 

gedogen we tot het eind van het jaar en dan 
zien we wel verder...

Het kabinet heeft een sociaal gezicht. Een beetje 
dan. Uiteindelijk zullen velen profiteren van 
de economische voorspoed, maar een steeds 

grotere groep lijkt helemaal buiten de boot te 
vallen. Die worden volkomen genegeerd, zelfs 

in de ambitieuze plannen die het kabinet al schijnt te hebben voor Nederland 
BV in het jaar 2000 en verder.

Het kabinet heeft opvallend goede ministers. Nou, dat valt nogal mee.

Zelfs VVD-ministers op milieu boekten jaren geleden meer resultaat dan 
minister De Boer thans. Mevrouw de Boer staat bijna elke week met een 
stalen gezicht uit te leggen dat het een overwinning voor het milieu is als er 

ter compensatie voor weer een verwoestend infrastructureel werk een potje 
van 10 miljoen wordt gevonden om een of ander obscuur milieuterreintje in

stand te houden.Minister Jorritsma schijnt door 
haar Europese co llega’s te worden 
gerespecteeerd, ja  zelfd gevreesd. Maar 

ondertussen bepalen Schiphol en de 
luchtvaartmaatschappijen zelf hoeveel er wordt 
gevlogen, en is er van een gestructureerde 

aanpak van zoiets als het file-probleem geen 

sprake. Brugje hier, verbredinkje daar en we 
kunnen er weer tegen tot de volgende eeuw. 
Ondertussen accepteert ze het zonder morren 

als de kamer tegen alle logica in de motorrij 
tuigenbelasting verhoogt ten gunste van een 

verhoging van de benzine-accijns. Minister Van 
Aartsen komt wel stoer over, maar tot nu toe 

komt elke stoere maatregel om het 

varkenspestprobleem aan te pakken nét te laat. 
Minister Borst had al drie keer op moeten 
stappen als ze zich had gehouden aan haar eigen 

beloftes op te stappen als ze haar ministerie niet 
op tijd onder controle zou hebben. Hoewel, zij 

doet het nog net iets beter dan Sorgdrager. 
Sordrager heeft haar ministerie ook niet onder 
controle, maar niemand verwacht van haar dat 

haar dat ooit nog zal lukken...Schmitz zet 
uitgeprocedeerde niet uitzetbare asielzoekers 

inderdaad niet uit, maar gewoon af op het NS 
Station van Ter Apel, Nuys heeft zijn portefeuille 
zo ver laten uitkleden dat hij alleen nog 
premières mag bij wonen en het omroepbeleid 

moet voeren, wat dus -inderdaad- niet leidt tot 
enige hervorming van enige betekenis. Minister 

Dijkstal durft doodleuk te beweren dat het 
straatgeweld dient te worden aangepakt door 

meer blauw op straat, terwijl hij zelf aantoonbaar 
niet in staat is de extra agenten die in het 

regeeraccoord beloofd waren op straat te krijgen, 

al was het alleen maar omdat hij ze niet blijkt te 
kunnen tellen...

Niet dat ik vind dat het CDA weer in de regering 
moet komen, maar laten we op z’n minst de 

verkiezingen maar eens afwachten. En het zou 

getuigen van meer dan passende bescheidenheid 
als de huidige regeringspartijen en met name 

de huidige ministers en staatssecretarissen dat 

ook zouden doen...

D r i e m a s t e r
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Redactie

erommel II
De Buitengewone Algemene Vergadering (BAV) 
waarover in het vorige nummer van Driemaster 
was bericht, is achter de rug. Terwijl het de 
bedoeling was om tijdens deze BAV slechts een 
nieuw Hoofdbestuurslid te benoemen, had een 
brief-op-poten van enkele verontruste leden tot 
gevolg dat er heel wat meer op het spel stond. 
Geruchten dat het hele Hoofdbestuur tot aftreden 
zou worden gedwongen, hadden in de dagen voor 
de BAV een hardnekkig karakter gekregen. Zo 
ver kwam het echter niet, kritiek was er wel.
Het eerste kritiekpunt betrof landelijk penningmeester Pieter 

van den Berg, die zich in een intern HB-document minachtend 
over de algemene vergadering had uitgelaten. De verklaring 

dat het om een grap ging bevredigde slechts weinigen. 
Tenminste een half uur lang moest de penningmeester zijn 

excuses maken, en beloven dat hij nooit meer een grap van dit 
kaliber zou maken. Bij de stemming bleek dat de meeste leden 
hiermee genoegen namen: een motie van wantrouwen haalde 

geen meerderheid, een motie van afkeuring echter wel. 
Daarnaast kreeg Van den Berg enkele constructieve adviezen, 
bijvoorbeeld om in het vervolg als hij in een brief een grap 

maakte, dit er bij te vermelden (...).
Ook algemeen bestuurslid Robin Bremekamp kwam onder 
vuur te liggen. Als Hoofdbestuurder belast met de moeilijke 
portefeuille van districtenbegeleiding was hij in dc 

voorafgaande maanden bij enkele grotere en kleinere ruzietjes 
betrokken geraakt. Sommigen meenden dat de maat vol was, 

en dienden een motie van wantrouwen in. Anderen vonden 

dit te ver gaan en wilden Bremekamp nog een kans geven. 
Een motie van afkeuring was wat hen betrof voldoende, maar 

in hun enthousiasme keurden zij het hele districtenbeleid van 
Bremekamp af, hetgeen gelijk staat aan een motie van 

wantrouwen. Nadat deze fout op het laatste moment was 
gecorrigeerd, bleek bij de stemming dat de motie van 

wantrouwen sneuvelde; de motie van afkeuring haalde het. 
De andere kwesties die op de agenda stonden kregen veel 

minder aandacht. De verklaring van het HB voor het te hoge 
ledental dat de JOVD opgeeft aan internationale organisaties 

werd geaccepteerd, en ook de beurs voor (oud-)Hoofd- 
bestuurders werd naar tevredenheid toegelicht.

Tot slot werd Marcel Homan als algemeen bestuurslid gekozen. 
Hier waren twee stemrondes voor nodig; de relatie 

tussen het HB en de vereniging is nog niet ideaal ? ^*4*4

Ik heb het niet zo op onze oosterburen. Wat 
mij betreft grenst Nederland aanFblen, daar 
tussen zit een stuk goed geasfalteerd 
niemandsland. Voor mij is dit dan ook reden 
om mijn Ford Taunus '81 aan te sporen tot 
toppresaties, om zo te ontkomen aan de 
troosteloosheid van een door de historie 
gescheurd land.

Waarom heb ik het niet zo met Duitsers? Het heeft niets te maken 
met de Tweede Wereldoorlog; mijn familie heeft die periode 
ongeschonden overleefd,bh ikzelf stond toen nog niets eens in de 
planning, Het heeft ook niets te maken met het vermeende racisme 
van de gemiddelde Duitser; volgens mij is de doorsnee Nederlander 
een stuk racistiseher dan zijn Duitse collega. Het is in Nederland 
nog steeds mogelijk Om bij eer. uitzendbureau aan te geven dat je 
voor een bepaalde baan geen neger wilt hebben. En toch. Iedere 
Duitser draagt de last van de Tweede Wereldoorlog: hij kan .er 
niets aan doen, en toch wordt de hele oorlog hem aangerekend 
en anders wel zijn familie.
Vooral over dit onderwerp schrijft Richard von WeizScker - presi
dent van de Bundes Republik Deutschland van 1984 tot 1994 - in 
zijn memoires. Het is een schuld waar het hele Duitse volk niet 
mee voor- of achteruit kan. Het is een voldongen feit. Von 
Weizacker heeft in zijn toespraak tot de Bondsdag in 1985 dat 
scherp aangegeven. Hij noemde 8 mei 1945 (dag van de Duitse 
capitulatie) een dag van bevrijding, maar ging niet voorbij aan het 
feit dat het toenmalige Duitse volk verantwoordelijk is voor hetgeen 
er is gebeurd met de Europese Joden.

0 é  zijn oren én ogen open hield, w ie zich wilde informeren, die 
kon het niet zijn ontgaan dat de deportatietreinen voorbij rolden. 
D e  fantasie van de mensen m ag misschien tekort zijn geschoten 
v o o r de m anier en de om vang van de vernietiging. M aar in  
werkelijkheid kwam  e r naast deze misdaad n og eens de poging  

van veel te veel mensen, ook van m ijn generatie, van jonge mannen 
die niet waren betrokken b ij de planning en uitvoering, o m  geen  
kennis te nem en van w at e r gebeurde.

De vraag is in hoeverre de ene generatie mede-verantwoordelijk 
is voorde (mis)daden van de vorige generatie. Objectief beschouwd 
is het antwoord makkelijk te geven: je bepaalt niet zelf urt welke 
ouders je wordt geboren, dus van een dergelijke 
verantwoordelijkheid kan geen sprake zijn. Psychologisch ligt dat 
echter een slag anders. Nederlandse jongeren hebben een enorme 
hekel aan Duitsers, terwijl zij geen nadelige gevolgen hebben 
ondervonden van de Tweede Wereldoorlog. Sterker nog, het 
grootste gedeelte van onze huidige welvaart hebben wij te danken 
aan het Wirtschaftswunder.
Ach, de jongeren staan hierin niet alleen: ook de Volkskrant struikelt 
en valt in deze psychologische val. Volgens de Volkskrant zou Von 
Weizacker in zijn memoires onvoldoende verantwoordelijkheid 
nemen voor het gedrag van zijn vader.
Psychologisch begrijpelijk, maar rationeel onacceptabel.
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L P van den Berg & J.Hettinga

iberale Cultuur
Cultuurbeleid is onder liberalen omstreden. Met name 
klassiek-liberalen vinden het onnodig dat de overheid 
een cultuurbeleid voert, laat staan dat zij er zelf geld 
aan uitgeeft. In het concept-PKP wordt een dergelijke 
visie verwoord ten aanzien van beeldende kunst. De 
belangrijkste overweging daarbij is de ontkenning van 
een algemeen belang bij de productie van kunstwerken. 
Wij denken daar anders over. Volgens ons is het in een 
aantal gevallen wenselijk dat de overheid door middel 
van subsidies de cultuur stimuleert. In het onderstaande 
artikel richten wij ons voor de onderbouwing van onze 
mening niet op de beeldende kunst, maar op perform 
ances.
Festivals versus instellingen
We beginnen met het maken van een onderscheid tussen festivals en 
zogenaamde vaste cultuurinstellingen. Onder vaste cultuurinstellingen 

verstaan we theaters, concertzalen, etc. Deze indeling maken we, omdat 
we van mening zijn dat het prijsmechanisme als coördinatie tussen 
vraag en aanbod wel kan worden toegepast op vaste cultuurinstellingen, 

maar niet op festivals. Bij het bezoeken van vaste instellingen kan de 
cultuurconsument een duidelijke afweging maken tussen geboden 
alternatieven en de prijzen die daarvoor gelden. Dit is niet het geval 

bij festivals, met name als deze meerdere dagen duren en op 
verschillende locaties worden gehouden. Bij een festival word je 

geconfronteerd met het gebodene, zonder dat er een duidelijke afweging 
plaats vindt. Het prijsmechanisme zal hierdoor slechts gebrekkig 
functioneren. Indien alleen op het prijsmechanisme wordt vertrouwd, 
is de kans dan ook groot dat festivals zelden zullen worden 
georganiseerd en in financiële zin hoogdrempelig zullen worden.

Normen en waarden
Naar onze mening zijn festivals zeer waardevol. Iedere 

samenleving kent een minimale set aan normen en 
waarden die breed wordt gedragen en die onmisbaar is 

om allerlei maatschappelijke processen goed te laten 
verlopen. Een duidelijk voorbeeld hiervan is het 

marktmechanisme. Als de marktdeelnemers zeer 
uiteenlopende opvattingen over normen en waarden 

hebben, kan het marktmechanisme niet tot een optimale 
uitkomst leiden. Stel bijvoorbeeld dat door een deel 

van de marktparticipanten normen en waarden worden 
aangehangen zoals ‘Gij zult niet stelen’, ‘Gij zult niet 
liegen’, ‘Gij zult niet bedriegen’ etcetera, en door een 
ander deel juist tegenovergestelde normen en waarden. 

Iedereen kan aanvoelen dat de markt als 

coördinatiemechanisme dan slecht zal werken. 
Hetzelfde geldt mutatis mutandis (en ceteris paribus) 

voor andere maatschappelijke processen, zoals 
bijvoorbeeld democratische besluitvorming.
Omdat een minimale set aan breed gedragen normen 

en waarden onmisbaar is, en de overdracht van normen 
en waarden bij cultuuruitingen centraal staat, is er wel 
degelijk een algemeen belang bij cultuuruitingen. 

Openbare festivals vormen door het confronterende en 
onontkoombare karakter ervan een goed instrument om 

iedere burger hiervan in kennis te stellen. Dat ligt 
anders voor de bezoeker van vaste cultuurinstellingen. 

Hij maakt een bewuste keuze om van een bepaalde 
vorm van cultuur kennis te nemen. Vaste 
cultuurinstellingen worden dan ook (bijna) uitsluitend
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bezocht door mensen die reeds actieve 

interesse tonen voor cultuur en de 
overdracht van nonnen en waarden.

Grondslagen voor subsidiëring
Aangezien festivals van groot 

maatschappelijk belang zijn, en het 
prijsmechanisme inzake festivals faalt, 
is het volgens ons een taak van de 

overheid om het houden van festivals 

te stimuleren. Overheden moeten 

bereid zijn om door middel van subsi
dies het houden festivals mogelijk te 

maken. Ten aanzien van het 
subsidiëren van vaste

cultuurinstellingen moet de overheid 

veel terughoudender zijn. Het aanbod 
van vaste cultuurinstellingen kan in 

grote lijnen worden ingedeeld in drie 

categorieën op basis van de belangrijkste doelstellingen ervan, 
te weten: entertainment, de overdracht van normen en waarden, 
en overige beleidsdoeleinden, zoals verwerving van 

naamsbekendheid voor een plaats of regio.
Als er in hoge mate sprake is van entertainment, heeft de 

overheid geen stimulerende taak en zal de afstemming van 
vraag en aanbod zonder bezwaar via het prijsmechanisme 

verlopen.
Voor cultuuruitingen in vaste cultuurinstellingen die in 

belangrijke mate zijn gericht op de overdracht van normen en 
waarden, dient de overheid terughoudend te zijn met financiële 

ondersteuning. Ondersteuning door de overheid is alleen dan 
nodig als het prijsmechanisme tot onvoldoende aanbod van 
dit soort cultuuruitingen leidt. Beperkte subsidiëring van dit 

soort cultuuruitingen is in die gevallen w enselijk en 

gerechtvaardigd, omdat de bezoekers ervan de opgedane 
culturele bagage zullen uitdragen, zodat indirect de overdracht 

van normen en waarden naar de gehele maatschappij zal 

plaatsvinden.
Cultuur kan tevens door overheden ingezet worden in het kader 
van andere beleidsterreinen, zoals promotiedoeleinden. De 

mate waarin een overheid in dit soort situaties financiële 
bijdragen verstrekt voor cultuur, moet afhangen van de mate 
waarin cultuur als instrument bijdraagt aan de verwezenlijking 

van de beleidsdoelen.

De markt geeft de maat
De scheiding tussen festivals en vaste cultuurinstellingen zegt 

niets over de uiteindelijke aanbieders in deze sector, zoals 
orkesten, cabaretgroepen, dansgroepen en andere kunstenaars. 

Wij zijn namelijk van mening dat alleen ‘inkopers’ in de

cultuursector, zoals festivalorganisaties en vaste 

cultuurinstellingen subsidie moeten ontvangen. Wij vinden dus 
dat ‘aanbieders’ in deze sector, zoals orkesten, dansgroepen, 
theatergezelschappen, enzovoorts uitdrukkelijk geen subsidie 

moeten ontvangen. Zodoende wordt aan festivalorganisaties 

en vaste cultuurinstellingen de verantwoordelijkheid gegeven 
om daar waar het prijsmechanisme sec onvoldoende werkt, te 

zorgen voor een adequaat aanbod. Ze moeten daarbij rekening 
houden met de vraag vanuit het publiek en de wenselijkheden. 

In het geval dat een overheid besluit om een vaste 

cultuurinstelling te subsidiëren, dient dit wel op het juiste 
niveau te gebeuren. Omdat het prijsmechanisme bij deze 

instellingen het uitgangspunt vormt, moet eerst worden 

nagegaan of een instelling een markt op lokaal, regionaal of 
landelijk niveau bedient. Is de bediening op regionaal niveau, 
dan dient de subsidiëring door de regionale overheid te 

geschieden. Voor subsidiëring op landelijk en lokaal niveau 
geldt mutatis mutandis het zelfde.

Kortom
We zijn het oneens met die (klassiek-) liberalen die vinden dat 
de overheden geen subsidies voor cultuur moeten verstrekken. 

Er is volgens ons wel degelijk een algemeen belang gediend 
bij cultuuruitingen. Omdat het prijsmechanisme op openbare 
festivals slecht kan worden toegepast, verdienen die het 

gesubsidieerd te worden vanwege de bijdrage die ze leveren 
aan de verbreiding van normen en waarden in de samenleving. 
Er moet terughoudend worden omgegaan met subsidiëring van 

vaste cultuurinstellingen. Het prijsmechanisme functioneert 
hierbij immers veel beter. Beperkte subsidiëring is 
gerechtvaardigd als de overdracht van normen en waarden een 

belangrijke rol speelt, of wanneer door middel van cultuur 
andere beleidsdoelen kunnen worden gerealiseerd. Subsidie 

dient te worden verstrekt aan festivalorganisaties en 
cultuurinstellingen, en niet aan aanbieders. Bovendien moet 

de subsidie worden verstrekt 
op het niveau waarop een 

voldoende vraag bestaat.

Wij vinden dan ook dat 
overheden niet karig moeten 

zijn met subsidies voor festi
vals, en dat zij ook bereid 
moeten zijn om theaters en 

andere podia financieel te 
ondersteunen.
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De eerste uitbraak van de Klassieke Varkenspest in het uiterst 
varkensintensieve gebied in de omgeving van de Brabantse Peel op 4 februari 
van dit jaar lijkt het begin te zijn geweest van een gebed zonder einde. Meer 
dan 400 varkensbedrijven zijn inmiddels geruimd in verband met besmetting 
met Klassieke Varkenspest, een veelvoud daarvan is preventief geruimd. De 
kosten die gemoeid zijn met de bestrijding van de pest lopen in de miljarden. 
En hoewel zo’n zeventig procent van de kosten door de EU wordt vergoed, 
draait de belastingbetaler er uiteindelijk natuurlijk voor op. Dit is naar mening 
van de landelijke JOVD-commissie Landbouw een ongewenste situatie. Op 
dit moment zijn de mogelijkheden om hierin verandering te brengen uiterst 
beperkt, maar op de wat langere termijn zullen volgens de commissie zeker 
veranderingen moeten worden doorgevoerd. Welke veranderingen dat precies 
zijn staat in een notitie van de commissie over dit onderwerp. Hieronder volgt 
eerst een uitleg van de voorgestelde maatregelen door Minister Van Aartsen, 
voorzien van een reactie van de commissie. Ook proberen we een alternatieven 
aan te dragen. Over de concept-notitie is al gepraat met twee ambtenaren van 
het Ministerie van Landbouw, Natuurbeheer en Visserij. Op 12 November 
zullen er gesprekken volgen met de landbouw-woordvoerders van de grote 
partijen in de Tweede Kamer. Ook wordt er gewerkt aan een afspraak met de 
Minister zelf.
De herstructurering
Het kabinet heeft aangekondigd een nieuw fundament te willen 

leggen onder de varkenssector in Nederland. Bedrijven moeten 
beter gaan voldoen aan eisen op het gebied van milieu en 

gezondheid en het welzijn van de dieren. Kern van het 
wetsontwerp is een quotering van het aantal varkens dat een 
veehouder mag houden. In dit kader worden per bedrijf 

varkensrechten verstrekt. Deze rechten worden vervolgens 

gefaseerd met 25% gekort. Daarnaast voorziet het wetsvoorstel 
in de invoering van een zogenaamde varkensheffing: een heffing 

die aan varkenshouders wordt opgelegd ter compensatie voor 

de kosten die het R ijk  maakt voor de bestrijding van 
besmettelijke varkensziekten. Tot slot is er een ontwerp-besluit 
ingediend tot wijziging van het Varkensbesluit. Hierin worden

o.a. een aantal minimumnormen op het gebied van het welzijn 
van de varkens aangescherpt.

Varkensrechten
De door het kabinet voorgestelde quotering wordt alleen in 

Nederland van kracht. De Landbouwcommissie is van mening 
dat dit geen goede zaak is. De quotering zal kostenverhogend 

werken, en dus een negatieve invloed hebben op de 
concurrentiepositie van de Nederlandse varkenshouders. Naast 

dit praktische bezwaar is de commissie van mening dat enkele

liberale grondbeginselen door het kabinet met voeten worden 

getreden. De vrijheid van ondernemers in de varkenssector 
wordt ernstig aangetast en verantwoordelijkheden van 

individuele ondernemers worden gecollectiviseerd. Maar 
bovenal wordt door de voorgestelde generieke korting het 

fundamentele recht op eigendom geschonden. Een vergelijking 
met het standpunt van het kabinet rondom de 

Schipholdiscussie lijkt toepasselijk: niet het aantal passagiers 
moet worden gequoteerd, maar er moeten randvoorwaarden 

worden gesteld op het gebied van geluidsoverlast en milieu. 
Het kabinet zou ook in de discussie rondom de herstructurering 
van de varkenshouderij deze insteek moeten kiezen: niet het 

aantal varkens moet worden begrensd, maar er moeten 
randvoorwaarden worden geformuleerd op het gebied van 
dierwelzijn en milieu.

Het tweede deel van het plan van het kabinet beoogt de 

herstructurering een impuls te geven door een korting van de 
varkensrechten met 25%. Deze maatregel reduceert niet alleen 

het mestoverschot, maar creëert volgens het kabinet ook extra 
ruimte voor de opvang van dieren bij calamiteiten en schept 

condities voor een ruimere huisvesting van de resterende 

dieren. Deze vermindering van 25% wordt in twee fasen 
gerealiseerd: de eerste generieke korting van 15% vindt plaats
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bij de inwerkingtreding van de wet, de tweede en laatste in het jaar 2000. 

Bedrijven die vooruitlopen op het vlak van dierwelzijn of milieu, worden 

bij de eerste korting geheel of gedeeltelijk vrijgesteld.
Voor de tweede korting zijn geen ontheffingen voorzien, maar deze kan bij 
ministeriële regeling worden verlaagd. Dat kan bijvoorbeeld als de gewenste 

vermindering van de varkensstapel al is gerealiseerd via de opkoop van 

varkensrechten. De commissie is het met deze voorgenomen korting van 
de produktierechten niet eens. Het werkt immers kostenverhogend en het 

eigendomsrecht wordt geschonden.

Varkensheffing
Het wetsontwerp voorziet ook in de invoering van een varkensheffing. De 
opbrengst dient als tegemoetkoming in de kosten die het Rijk maakt voor 

de bestrijding van besmettelijke varkensziekten en voor preventieve 
maatregelen. Hiervoor is een tarief vastgesteld van 23 gulden per dier. Op 

het tarief kunnen kortingen worden verkregen tot zeventig procent, naarmate 
een bedrijf een kleiner risico vormt voor de bestrijding van dergelijke ziekten. 

De commissie juicht dit initiatief van het kabinet zeer toe. De commissie is 

van mening dat de sector in principe zelf voor de gevolgen van een crisis 
zoals we die nu kennen moet opdraaien. Tevens dienen volgens de commissie 
de mogelijkheden van een verzekering, zoals we die sinds kort kennen 

voor bruinrot, onderzocht te worden op toepassingsmogelijkheden in de 

varkenshouderij.

Varkensbesluit
In het ontwerp-besluit tot wijziging van het Varkensbesluit wordt een aantal 
minimumnormen op het gebied van het welzijn van varkens aangescherpt. 
Tevens worden een aantal overgangstermijnen verkort. Dit is volgens de 

commissie een goede manier om te komen tot de manier van varkenshouden 
zoals de minister dat met zijn ‘varkensbedrijf van de toekomst’ beoogt. In 

plaats van de geplande quotering zou dan ook vooral van dit instrument 
gebruik moeten worden gemaakt.

Aanbevelingen
Bij het ontwikkelen van alternatieve ideeën 
heeft de commissie de volgende 
uitgangspunten gehanteerd:
1) Marktwerking staat voorop.
2) De verantwoordelijkheid voor de 
herstructurering moet primair bij de sector 
liggen; de overheid gaat slechts 
voorwaardenscheppend te werk
3) De kosten van een eventuele volgende 
crisis mogen niet op de samenleving 
afgewenteld worden.

Deze uitgangspunten in ogenschouw 
nemend, komt de Landbouwcommissie tot 
de volgende aanbevelingen:

I) De minister heeft gelijk dat een 
herstructurering noodzakelijk is. De 
varkensheffing, het Varkensbesluit en de 
Reconstructiewet zijn goede middelen 
daartoe. De varkensheffing, in de vorm van 
een gedifferentieerde heffing, geeft de sec
tor de mogelijkheid onderscheid te maken 
in vooruitstrevende bedrijven en de 
'knoeiers’. Ook wordt op deze manier de 
sector financieel geprikkeld de 
bedrijfsvoering te verbeteren.

Structuurmaatregel
Binnen het systeem van varkensrechten wordt een maximum gesteld aan 
het aantal fokzeugen. Dit is bedoeld om een verdere omschakeling naar 

zeugenbedrijven tegen te gaan. Tevens kunnen de rechten niet worden 
verplaatst van een varkensarme regio naar een concentratiegebied en 

andersom. Voor akkerbouwers wordt op deze regel een uitzondering 
gemaakt: akkerbouwers in niet-concentratiegebieden mogen rechten 
verwerven in concentratiegebieden tot een nader te bepalen maximum. Deze 

rechten zijn niet overdraagbaar op andere bedrijven.
De commissie is van mening dat het gehele plan onvoldoende bijdraagt 

aan een structuurverandering in de varkenshouderij, en tegelijkertijd 
onvoldoende ruimte laat aan het bedrijfsleven om de herstructurering zelf 
vorm te geven. Juist een grote concentratie van bedrijven heeft een 

belangrijke rol gespeeld bij de totstandkoming van de problemen waarmee 
de sector op dit moment worstelt. Verplaatsing van rechten vanuit een 

concentratiegebied naar een varkensarme regio moet derhalve te allen \ j , 

tijde mogelijk zijn.

2) De varkensrechten en de korting daarvan 
zijn geen goede initiatieven. De Nederlandse 
varkenshouderij zal door deze maatregelen 
haar gunstige concurrentiepositie kwijt raken. 
Ook de structuurmaatregel is geen goede 
zet. De individuele bedrijfsvoering wordt 
hierdoor te ernstig belemmerd.

3) Er moet nog meer nadruk worden gelegd 
op de eigen verantwoordelijkheid van de 
sector. Dit kan door meer financiële prikkels 
en het stimuleren van vormen van 
kwaliteitskeurmerken en ketenbeheersing.

15



In
te

r
n

a
ti

o
n

a
a

l akantié ?!

Voor de vierde maal vindt er een Trinationaal het veel interessante contacten met veel jonge politici.
Seminar plaats en wel van 11-16 november in Wij bieden: honderd procent reiskostenvergoeding, gratis

Frankfurt a/m. Het onderwerp is ‘Drugspreventie overnachtingen in goede hotels, twee diners per dag, veel
op Gemeentelijk niveau’ . Natuurlijk zal het leerzame, interessante activiteiten en een hoop plezier,
drugsbeleid van de verschillende landen Wij vragen: JOVD-ers die iets van het onderwerp afweten,

besproken (en verdedigd) worden en brengen we internationaal geïnteresseerd zijn en goed Frans en/of Duits
bezoeken aan zelfhulpgroepen en uitgiftpunten spreken.

voor harddrugs. Maar er staat ook Europese Est-ce que tu es intéressé? Inscris-toi!
politiek, cultuur en een receptie bij de Franse Hat es deine Interesse geweckt? Schreib’ dich ein!

consul op het programma. Boven alles betekent Brian Huijts 024-355 17 58

Op dinsdag 4 november organiseert het IS  in 
samenwerking met de commissie Buitenland een 
themadag. Om 14.00 uur zullen wij een bezoek 
brengen aan de Roem eense Ambassade. De 
Ambassadeur zal met ons in discussie gaan over 
onder andere de wens van zijn land om toe te treden 

tot de NAVO en de Europese Unie, bilaterale betrekkingen, en de politieke, sociale en 
economische ontwikkelingen in dit Centraal-Europese land.
‘s Avonds wordt er om 18.00 een introductie gegeven in de wereld die JOVD internationaal 
heet. Daar kun je  meer te weten komen over afdelingscontacten, IFLRY, LYM EC, reizen en 
nog veel meer.

Voor informatie en opgave kun je  contact opnemen met Daniël Tanahatoe
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IFLRY seminar “What Europe”in Bansko, Bulgarije

Van 30 november tot 4 december vindt in Bansko een seminar 
plaats over Europa na de val van de Berlijnse Muur 'in 1989. 

Er zal worden ingegaan op de ontwikkelingen na de val van 
de Muur, de politieke situatie in Centraal en Oost-Europa, de 

sociale situatie in Bulgarije, de rol van internationale 
organisaties en Europese Instituties en nog veel meer. Het is 
weer mogelijk voor 1 JOVD-er om dit seminar bij te wonen 

met een gedeeltelijke reiskosten vergoeding.

committee en General
Assembly (GA) in Borovetz, Bulgarije
Van 4 tot en met 7 december vindt in Borovetz de IFLRY GA 

plaats. Er zal worden gevierd dat het 50 jaar geleden is dat de 
eerste internationale jonge liberale koepelorganisatie werd 

opgericht (WFLRY). Verder zullen op deze GA verkiezingen 
plaatsvinden voor het bestuur van IFLRY.

Wil je  mee of meer informatie krijgen? Bel dan met Daniël 

Tanahatoe: 050-3121031 of 0653-630565

Voor alle activiteiten geldt: informatie en opgave via Daniël Tanahatoe 050-3 12103 I /0653-630565 tenzij anders is vermeld.

*24-26 oktober JULI’s Keulen ism JOVD Rijnmond organiseren een seminar over Europa in Keulen, info bij OlivienO 10-41 10704

*28 oktober-1 november LYMEC Seminar De Toekomst van de Verzorgingsstaat in Konstanz, Duitsland aansluitend LYMEC Execu- 
tive Committee and Extraordinary Congress, Konstanz
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*4 november JOVD Internationaal Secretariaat organiseert de Internationale Themadag samen met commissie 
Buitenland. Er wordt om 14.00 een bezoek gebracht aan de Ambassade van Roemenië. Daar worden wij 
ontvangen door de Ambassadeur die met ons in discussie zal gaan over onder andere de wens van het land 
om toe te treden tot de EU en de NAVO, Vervolgens is er om 18,00 op het Algemeen Secretariaat een 
introductie in de wereld van JOVD Internationaal.

* I 1-16 november Office Franco-Allemand de la Jeunesse (OFAJ) seminar met thema: lokale concepten voor 
drugsbeleid, met deelnemers uit Duitsland, Frankrijk en Nederland, in Frankfurt, Duitsland. Info bij Brian: 024- 
3551758

*27-30 november Liberal International Congres in Oxford, Verenigd Koninkrijk van Groot-Brittannië en 
Noord-lerland

*30 november-4 december IFLRY Seminar What Europe, in Bansko in Bulgarije over de ontwikkelingen in (de 
verschillende landen van) Europa na de val van de muur in 1989.

*4-7 december Executive Committee en General Assembly(GA) in Borovetz, Bulgarije. Tijdens de GA zal 
onder andere het nieuwe bestuur van IFLRY worden verkozen en zal het feit gevierd worden dat er al 50 jaar 
lang internationale samenwerking bestaat tussen jonge liberalen en radicalen. Het is dit jaar 50 jaar geleden dat 
IFLRY's voorganger WFLRY in Cambridge werd opgericht.

*6-7 december JOVD Rijnmond en jULI’s Keulen organiseren seminar over Economische structuren, Euro en 
Arbeidsmarkt in Rotterdam, info bij Olivier: 010-41 10704

*26-30 januari 1998 Parlementaire vergadering van de Raad van Europa en bijeenkomst van de LDR groep in Straatsburg, 
Deelname mogelijk als waarnemer voor IFLRY
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Op 27 september heeft Joop van der Ende de Aïda 
van Verdi groots in de Amsterdam Arena ten 
tonele gebracht. Het stuk - ooit geschreven ter 
gelegenheid van de opening van het Suez-kanaal, 
wat het begin van een nieuw scheepvaarttijdperk 
inluidde - vormt voor sommigen in Nederland de 
belichaming van de commercialisering van de 
kunst. Het zou een uitermate onwenselijke en 
betreurenswaardige situatie zijn als we kunst 
volledig aan de commercie en de vrije markt 
zouden overlaten. Voor kunst zal en moet altijd 
een zekere mate van overheidsfinanciering blijven 
bestaan.

Nederlanders moeten trots zijn op hun culturele erfgoed. Vin
cent van Gogh, Piet Mondriaan en de grote meesters uit de 
Gouden Eeuw, zijn kunstenaars van wereld-allure, waarvan 

iedere Nederlander werken moet kunnen zien hangen zonder 
hiervoor exorbitant hoge bedragen te betalen of naar het 
buitenland te hoeven gaan. Het tentoonstellen van dergelijke 

werken is echter een kostbare aangelegenheid. Daar komt nog 

bij dat de Nederlandse musea vaak slechts lage 
bezoekersaantallen genereren. Deze factoren maken een 

subsidieloze exploitatie van de Nederlandse musea onmogelijk. 
Het regelmatig bezoeken van musea wordt slechts door een 

beperkt aantal hobbyisten gedaan, maar incidentele 
museumbezoekjes worden door brede lagen van de bevolking 

afgelegd. Het bezoeken van een museum is immers een zeer 

educatieve en ontspannende bezigheid. Het verschaft een mens 
een goed inzicht in het dagelijks leven in het Nederland van 
weleer, en laat een mens genieten van grootse creatieve uitingen 

van kunstenaars. Hoe schraal zou de opvoeding van een kind 

zijn, zonder het bezichtigen van de werken van Neerlands grote 
schilders? En wat zou een klassieke opleiding zijn, zonder het 
bezoek aan het oudheidkundig museum in Leiden?

Een commercialisering van de Nederlandse kunstmusea zou 

het einde van menig museum betekenen. Veel kunstwerken 
zullen in (buitenlandse) privé-collecties verdwijnen, waardoor 

deze niet meer te bezichtigen zijn door het publiek. De prijzen 
van de museumkaartjes zouden onacceptabel hoog worden, 
waardoor museumbezoek een elitaire aangelegenheid wordt. 

Ook het noodzakelijke onderhoud aan onze kunstschatten zou 

in gebreke blijven. In Italië zien wij hiervan schrijnende

t
<D
Cc

a i

_l
O

P

voorbeelden. De kunstschatten in Italië worden te slecht 

beveiligd tegen brand, inbraak of aardbevingen. Subsidies voor 
herstelwerkzaamheden (zoals bijvoorbeeld aan de toren van 

Pisa) komen te laat, waardoor deze wereldberoemde toren nog 

maar net van instorting gered kon worden. Het stopzetten van 
kunstsubsidies in Nederland zou soortgelijke gevolgen kunnen 

hebben.
Van der Ende doet met zijn moderne uitvoering van de Aïda 
goed werk. Hij laat een groot publiek genieten van deze opera, 

en poetst op deze manier het oubollige imago van opera in het 
algemeen enigszins op. Maar ook andere podiumkunsten als 

toneel, klassieke concerten, en minder populaire, maar minstens 
zo prachtige, opera’s verdienen het om in de Nederlandse 

theaters en concertzalen uitgevoerd te worden. Het mag niet 

zo zijn dat de plaats van de kunstcritici overgenomen wordt 
door Van der Ende, en dat Joop 
ons gaat voorschrijven welke 

voorstellingen wij kunnen 
bezoeken. De overheid dient de 

door liberalen altijd zo 
gepropageerde keuzevrijheid te 
waarborgen.

Liberalen die menen dat de 

overheid niet mag bepalen wat 
kunst is en wat niet, hebben 

mijns inziens gelijk. Daarom 

zou het subsidiebeleid van de 
overheid in de toekomst slechts 
gericht moeten zijn op de 

vraagzijde van de kunstmarkt.
Niet het museum moet worden 

gesubsidieerd, maar het 
museumkaartje. Niet de 
kunstenaar, maar de aanschaf 

van kunstwerken, bijvoorbeeld 
door het fiscaal aftrekbaar 

maken van de aanschaf 

van kunst. Op deze 
jg  manier zijn het de

kunst-‘consumenten’ die bepalen aan welke kunstuitingen zij
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In de hogere kringen van Nederland lijkt 
kennis van kunst en cultuur onmisbaar om 
beschaafd genoeg over te komen. Ook kringen 
in de VVD, die zich naast de profilering als de 
enige liberale partij van Nederland ook willen 
laten voorstaan als partij van gegoede normen 
en waarden en beschaving, haasten zich dan 
ook om het belang van overheidsbemoeienis 
bij de stimulering van kunst en cultuur te 
verdedigen. De vraag is echter of een liberale 
overheid zich wel moet inlaten met kunst.

Dat er een behoefte aan kunst bestaat, staat buiten kijf. Een liberaal 

zal echter eerst kijken of de markt deze behoefte niet kan bevredigen. 
Het blijkt dan dat die markt er zeker is, en dat het aanbod van de 
kunstenaars zelfs groter is dan de vraag van de kunstlievende 

consument. Waarom zijn we dan op het gekke idee gekomen om 
het aanbod verder te stimuleren? Enig merkbaar effect is een volle 

kelder van ‘onvolprezen’ kunst bij het ministerie van VWS, af en 
toe geleegd door storting van schilderijen bij gesubsidieerde 

instellingen als de JOVD. Wie echte kunst wil zien, bezoeke het 

algemeen secretariaat van de JOVD!
Maar ook indien de vraag het aanbod zou hebben overtroffen was 
er geen reden voor ingrijpen geweest. De prijs van kunst zou in die 

situatie dermate stijgen dat bepaalde consumenten zich geen kunst 
meer kunnen veroorloven. Het is een misverstand dat dit meteen 

een ingrijpen door de overheid vereist. Gebrek aan kunst tast immers 
niet het bestaansminimum aan, noch het voortbestaan van de JOVD. 

De overheid zou kunnen denken dat zij beter weet dan de burger 
zelf wat goed voor hem is, namelijk kunst. Om deze opvatting 

staande te kunnen houden, moet je  als overheid dan twee zaken 
weten: ten eerste hoe het goede leven (in filosofische zin) voor een 

ander in elkaar zit, en ten tweede wat kunst is. Het eerste punt doet 
al een onoverkomelijk probleem rijzen: hoe weetje als overheid dat 
kunst goed is voor de ontwikkeling van een individu? Maar stel dat 

dit probleem opgelost kan worden, dan dient zich onmiddellijk dat 
tweede vraag aan: welke kunst komt voor stimulering in 
aanmerking? Het enige goede criterium om te beoordelen wat 

mensen mooie kunst vinden, is het marktmechanisme. Voor 

overheidssteun komen dan in aanmerking musicals als Miss Sai
gon en tentoonstellingen van Van Gogh en Mondriaan; 

kunstuitingen die ook door de gewone burger massaal zijn bezocht, 

en kennelijk mooi worden gevonden. Deze vormen van kunst hebben 
om die reden juist geen overheidssteun nodig. Welke arrogantie 
durft de overheid zich dan nog aan te meten om andere minder 

populaire vormen van kunst bij de burger op te dringen (met behulp 

van door hem-/haarzelf betaalde belastingen)?

De overheid dient zich derhalve terug te trekken uit de kunstsector 

en uitkeringen en subsidies aan kunstenaars en kunstinstellingen 
te staken. Musea kunnen geprivatiseerd worden of verzelfstandigd 
tot instanties die zichzelf kunnen bedruipen. Liefhebbers van kunst 

zullen dan zelf hun bevrediging moeten betalen, net zoals c y  

liefhebbers van andere zaken dat overigens moeten.
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Cursusdag Public Relations Meppel

M EPPEL- Raymond de Groot
Op 20 september jl. vond in Meppel de 
cursusdag ‘Public Relations en 
Voorlichting’ plaats. Deze kaderdag was 
georganiseerd door de districten Noord 
en Overijssel. De cursusleiders waren 
Pieter Oosterhuis en Willem-Jan Riedé. 
Er waren zestien belangstellenden 
(bestuurders én ‘gewone’ leden) 
aanwezig.
Tijdens het ochtendprogramma stond de 
theorie van PR & Voorlichting centraal. 
Wat zijn geschikte onderwerpen voor een 
persbericht? Hoe moet een goed 
persbericht eruit zien en wanneer moet 
je  deze versturen? Verder kwam de vraag 
aan bod hoe je  jezelf het beste kunt 
gedragen tijdens een (radio-)interview. 
Er werden bij dit onderdeel vele ideeën 
uitgewisseld tussen de deelnemers.

Het middagprogramma stond in het 
teken van de praktijk van PR & 
Voorlichting. Er werd geoefend in het 
afnemen en ondergaan van een televisie- 
interview. Hiertoe hadden de 
cursusleiders een videocamera 
meegenomen, zodat het resultaat na 
afloop te bewonderen (en te bekritiseren) 
was.
Gehoord de reacties van de deelnemers, 
kijken de districtbesturen terug op een 
geslaagde dag. Het was erg leerzaam om 
de praktijkervaringen van de 
cursusleiders, maar ook zeker die van de 
andere afdelingen en deelnemers te 
horen. Hopelijk heeft iedereen weer 
nieuwe ideeën opgedaan, zodat deze 
spoedig in praktijk kunnen worden 
gebracht.

Afdeling Buchten-West:
Meer faciliteiten voor de Driemaster

BUCHTEN-WEST-redactie
In de afdeling Buchten-West, een van de 
meest trouwe supporters van de 
Driemaster heeft op 28 oktober wederom 
een ALV plaats gehad. Het meest 
spectaculaire voorstel van het bestuur had 
dan ook te maken me de faciliteiten van 
de Driemaster. Al eerder was uitge 
lekt dat er substantiële bedragen van de 
sponsors werden verlangd om een zeer 
prestigieus project in het water te helpen. 
Uiteindelijk werd in een presentatie het 
plan onthuld. Men achtte de tijd rijp voor 
een eigen redactie-locatie in het hart van 
Amsterdam. Een volledig houten 
omgeving zou de redactie zich thuis doen

voelen, maar ook contact met verkoelend 
water was essentieel.
Deze randvoorwaarden werden 
voorgelegd aan een architect, die weldra 
kwam met het plan om een origineel 
zeewaardige Driemaster te bouwen. Dit 
alles vergezeld van het credo ‘Het kost 
een paar centen, maar dan heb je  ook 
wat.’
De ALV was meer dan enthousiast en 
besloot het bestuur op te dragen zo snel 
mogelijk de ‘centen’ te regelen opdat men 
‘dan ook wat had’ . Het nieuwe adres van 
zowel het Secretariaat van de afdeling 
Buchten-West en de Redactie van de 
Driemaster zal zijn:

Dominee Visser 
in Rijnmond

RIJNMOND - Rineke Valk
Donderdagavond 25 september 
organiseerde de afdeling Rijnmond een 
sprekersavond met dominee Visser. De 
kranten hadden de weken daarvoor bol 
gestaan van de plannen van de dominee 
om heroïne aan verslaafden te ver
strekken, dus we waren gedegen voorbe
reid op wat er komen ging.
De avond begon met een uitleg van 
dominee Visser over het drugsgebruik in 
vroeger tijden, toen drugs voornamelijk 
als medicijn werden gebruikt. Daarna 
vertelde hij over de situatie van junks in 
de tachtiger jaren, en kwam zo tot de 
huidige drugsproblematiek. Dominee 
Visser maakt een onderscheid tussen de 
‘klassieke’ drugsscene en de ‘nieuwe’ 
drugsscene. Met de nieuwe drugsscene 
doelt hij op de drugsproblemen die onder 
andere plaatsvinden op houseparties. 
Jongeren gebruiken daar pillen waarvan 
men niet weet waaruit ze bestaan, 
waardoor ook de gevolgen van deze 
chemische pillen niet bekend zijn. Met 
de klassieke drugsce 
ne wordt de stereotype junk van 
middelbare leeftijd bedoeld. Deze groep 
wordt kleiner, omdat er de laatste jaren 
weinig instroom is van jonge mensen. 
Dominee Visser sprak het verhaal tegen 
dat hij gratis heroïne verstrekt, en legde 
uit dat hij slechts een soort bemiddelaar 
is. Hij zorgt ervoor dat heroïne tegen 
inkoopprijs wordt verkocht aan mensen 
voor wie er geen andere uitweg meer is, 
zoals junks die zich in de terminale fase 
bevinden. Dominee Visser beantwoordde 
onze vragen, en vertelde nog enige 
verhalen uit de praktijk. Het was een 
interessante avond met een interessante 
dominee.

Interieur impressie 'Driemaster'

Prins Hendrikkade 104 AB, 
1011 AJ Amsterdam.
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Ciska Scheidel is sinds maart 
1996 landelijk voorzitter van de 
JOVD. Na een relatief rustig 
eerste jaar maakt zij met de rest 
van haar hoofdbestuur thans 
roerige tijden door. Voor 
Driemaster reden om samen met 
het boegbeeld van de JOVD  
terug te blikken, maar uiteraard 
ook vooruit te kijken.

Hoe gaat het volgens jou  op dit moment 

met de JOVD, om te beginnen in de 
afdelingen en districten?

In algemene zin denk ik dat de JOVD in 
een opwaartse beweging zit. Toch hebben 
de afdelingen te maken met een probleem, 

namelijk dat van de snelle doorstroom van 
leden. Afdelingsbestuurders zijn minder 
lang actief, waardoor veel waardevolle 

ervaring voor de afdelingen verloren gaat. 
Dat wordt ten dele gecompen 

seerd door de grotere inzet van leden in 
hun actieve periode. Ook de districten 

spelen beter in op de problemen van de 
afdelingen dan een jaar geleden, al is het 
nog niet overal zoals het Hoofdbestuur dat 
zou willen. Ook de districten hebben 

namelijk te kampen met een snelle 
doorstroom van ervaren mensen.

Is het überhaupt wel verstandig om in een 
situ atie  van n ijpen d  k a d erg eb rek  

a llem a a l g o ed e  m ensen in 
districtsbesturen te zetten?

Het Hoofdbestuur kan m oeilijk met 
afdelingsbestuurders contact houden op 
de manier waarop de districten dat 

kunnen; wij kunnen niet alle 
afdelingsactiviteiten bezoeken en helpen 

bij het oplossen van afdelingsproblemen. 
In die zin weegt de meerwaarde van de 
districten op tegen de tijd en energie die 

moet worden gestoken in het begeleiden 
ervan. Bovendien vervullen de districten 

een nuttige rol doordat zij een interessant 

vervolg kunnen zijn voor mensen die in 
de afdelingen actief zijn geweest.

In welke mate heeft het kadergebrek vat

op het Hoofdbestuur? Er lijken de laatste tijd problemen te zijn met 
het aantrekken van goede mensen.
Inderdaad was geen van de drie nieuwe Hoofdbestuurders onze eerste 
keus. Dat wil overigens niet zeggen dat zij niet capabel zouden zijn, 

want ook de nummer twee en drie op het lijstje beschikken over goede 
kwaliteiten. Het is duidelijk dat met name ten gevolge van de 
toegenomen studiedruk leden niet meer vijf of zes jaar actief zijn. Het 

is moeilijk om voor dat probleem een oplossing te vinden. Je kunt 
functies wel lichter maken door bijvoorbeeld meer taken door 

commissies te laten vervullen, maar sommige zaken moeten nu eenmaal 
op Hoofdbestuursniveau besproken en besloten worden.
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Mensen uit het bedrijfsleven zien vaak af van 
een politieke carrière omdat ze voor weinig geld 
hard moeten werken, en dan ook nog eens door 
iedereen doorlopend onder vuur worden 

genomen. Zouden dergelijke bedenkingen ook 
kunnen spelen in de JOVD, als je beziet hoe de 

Landelijk Penningmeester tijdens de laatste 

BAV werd bejegend?
Dat denk ik niet; het lidmaatschap van het 
Hoofdbestuur is geen hondebaan. Het heeft naast 

enkele minder aantrekkelijke aspecten ook veel leuke kanten, zoals de 
contacten met belangrijke politici en de grote ervaring die je  opdoet. 

Natuurlijk is het nooit leuk om harde kritiek van de algemene vergadering 
te krijgen, maar besturen in de JOVD is een continue leerproces, en daarvan 

zijn alle Hoofdbestuurders zich steeds bewust.

Maar vond je de kritiek tijdens de BAV niet buiten proportie?
Ik ben voorstander van een goede controle door de algemene vergadering. 

Helaas bemoeit de algemene vergadering zich af en toe tè gedetailleerd 
met de uitvoering van het beleid. Het Hoofdbestuur moet wel de ruimte 
krijgen voor een eigen invulling.

Waar komt denk je  die behoefte vandaan om op detailniveau met het 

Hoofdbestuur mee te regeren?
Ten dele is dat een reactie op een lange periode waarin zeer weinig kritiek 

is geuit. Wij hebben daar als Hoofdbestuur tijdens onze bezoeken aan 
afdelingen met mensen over gesproken, en ik denk dat mede daardoor de 
huidige kentering is opgetreden. Maar het is natuurlijk ook zo dat er 
blijkbaar meer punten zijn waarop kritiek te geven valt. Tijdens de BAV is 

gebleken dat er toch nogal wat schort aan de communicatie tussen 
Hoofdbestuur en vereniging. Wij zijn weliswaar vaak in het land, maar 

kunnen dan relatief weinig mensen spreken. Veel van de geuite kritiek is 
op die gebrekkige communicatie terug te voeren.

Naast de huishoudelijke discussies zijn de politiek-inhoudelijke discussies 

voor de JOVD van groot belang. Hoe staat het met het niveau daarvan? 

Er wordt erg veel politiek-inhoudelijk gediscussieerd. Voor het afgelopen 

congres was er een enorm aantal amendementen en moties ingediend, en 
waren er goede discussies. De aandacht voor het Politiek Kernpunten 

Programma (PKP), dat tijdens het novembercongres wordt vastgesteld, 
wisselt per afdeling, maar de afdelingen die ermee bezig zijn doen dat ook 

meteen zeer grondig. Voor een ander groot project, de herziening van de 
beginselverklaring, is zelfs zoveel interesse dat veel afdelingen al met de 

voorbereidingen begonnen zijn nog voordat de landelijke commissie het 

concept heeft gepresenteerd.

Met de kwantiteit zit het dus wel goed, maar kwaliteit dan?
Waar het om gaat is dat er wordt gediscussieerd op basis van argumenten. 

Een discussie is niet goed als mensen volstaan met te zeggen dat iets wel of 

niet goed is omdat het wel of niet liberaal is. In dat opzicht is de kwaliteit

van de interne discussies in het afgelopen jaar 
gestegen, of eigenlijk sinds de instelling van een 

algemeen bestuurslid dat belast is met het 
aansturen van de politieke discussie. De landelijke 

politieke commissies draaien sindsdien beter, en 
de output daarvan zorgt ervoor dat afdelingen niet 
alles zelf hoeven te bedenken.

Hoe reëel is het nog om hoge kwaliteitseisen te 

stellen aan de politieke discussies als mensen zo 
kort lid blijven? Tijd om dossierkennis op te 

bouwen is er niet. Moet de lat niet lager worden 

gelegd?
Nee. Er zijn een paar manieren waarop we het 
vergaren van dossierkennis stimuleren. De 

landelijke politieke commissies zijn nu 

bijvoorbeeld veel toegankelijker dan een paar jaar 
geleden. Ook ledén die nog niet veel specifieke 
kennis over het betreffende onderwerp hebben 

nemen plaats in commissies. Die kennis kunnen 
ze dan al discussiërend opdoen. Ook proberen wij 
door middel van de resoluties voor congressen een 

overdracht van kennis naar de afdelingen te laten 
plaatsvinden. Voor de resolutie Ouders en 

Overheid zal nadrukkelijk worden geput uit 
bestaande wetenschappelijke en politieke stukken, 
zodat leden daarvan kennis kunnen nemen.

Over ruim een half jaar zijn de verkiezingen. Wat 
zal de strategie van de JOVD zijn ten aanzien van 

de W D ? Polariserend of heel vriendelijk?
Daar is het Hoofdbestuur nog niet geheel over uit. 
Het hangt af van het PKP dat de JOVD in 

november aanneemt, en van het 

verkiezingsprogramma van de VVD. Bolkestein 

heeft tijdens de Algemene Beschouwingen al wel 
wat verkiezingsthema’s aangekaart waarover wij 

ook een duidelijke mening hebben, zoals 
onderwijs, zorg en infrastructuur. Onze opstelling 

hangt af van de invulling die de VVD aan deze 

thema’s gaat gegeven.
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Een buitenstaander zou terugblikkend op het afgelopen jaar 
kunnen concluderen dat de JOVD haar functie als luis in de 

pels van de W D  niet heel erg actief uitoefent. In hoeverre 
klopt die waarneming?

De persberichten die de afgelopen tijd zijn verstuurd waren 
inderdaad voornamelijk gericht op het beleid van het paarse 
kabinet, niet zozeer op dat van de VVD. Daarvoor is gekozen 

om perstechnische redenen. Plannen van het kabinet trekken 
nu eenmaal meer media-aandacht dan uitlatingen van de VVD. 
Maar in informele contacten met de VVD bekritiseren we hun 

beleid wel degelijk. Kort geleden is bijvoorbeeld nog met de 
verkiezingsprogramcommissie van de VVD gesproken over 

onder andere het migratiebeleid.

Kan het zijn dat de aanstaande discussie over de nieuwe wijze 
van subsidiëring van de JOVD, de zogenaamde Brede 

Doeluitkering (BDU), het Hoofdbestuur heeft doen besluiten 
zich wat meer op het kabinet te richten en wat minder op de 

W D ?
Je moet een onderscheid maken tussen het Hoofdbestuur en de 
Tweede Kamerfractie van de VVD. Politieke 

meningsverschillen bespreken we altijd met de fractie, en het 
is onze ervaring dat de fractieleden het erg leuk vinden als wij 

met kritische kanttekeningen en alternatieve ideeën bij ze 
komen. Wij zijn er ook niet huiverig voor om onze kritiek in 
de openbaarheid te brengen, maar dan moet er wel een redelijke 
kans zijn dat de pers er iets mee doet, anders heeft het geen 

zin.

Je hebt in je  speech voor het junicongres gepleit voor een 

Liberaal Verbond tussen W D  en D66. Heeft dat streven ook 

consequenties in de zin dat de JOVD de contacten met D66 
probeert te verstevigen?
We hebben al contact met D66, al is dat voornamelijk met de 
Tweede Kamerfractie. Verdere contacten met het D66-bestuur 

zitten er niet in. De VVD zal de partij blijven waarmee de 

JOVD de meeste bandenonderhoudt, om de simpele reden dat 

het de enige partij is die expliciet het liberalisme uitdraagt. 
D66 is op veel punten ook wel liberaal, maar niet vanuit een 

diepe overtuiging. Bovendien hebben zij ook hun eigen 
jongerenorganisatie, de Jonge Democraten.

Je bent nu anderhalf jaar voorzitter. Als je terug kijkt op de 
afgelopen periode, wat zijn dan resultaten waarover je tevreden 

bent dat je  ze, samen met je  bestuur, hebt bereikt?
Bij mijn aantreden had ik me vier doelen gesteld: het herstellen 

van de positie van de districten, het verbeteren van de politieke 
discussie, het verbeteren van de communicatie binnen de 

vereniging en het tot een goed einde brengen van de 
onderhandelingen over de BDU. Ik denk dat op alle punten 

veel is bereikt. De districten staan weer veel meer in de 
vereniging, mede doordat er een Hoofdbestuurslid apart voor 

is vrijgesteld om de contacten met de districten te onderhouden. 
Het niveau van de politieke discussie is zichtbaar gestegen, 

wederom mede door het vrijstellen van een Hoofdbestuurder. 
En ook op het derde punt, de communicatie binnen de 
vereniging, is verbetering merkbaar, al bleek tijdens de BAV 

dat dit altijd beter kan. Wat de BDU betreft moeten we nog 

afwachten wat er binnenkort hierover zal worden besloten.

En vooruit kijkend, wat zijn de punten die je de komende tijd 
de hoogste prioriteit wilt geven?
Het verder verbeteren van de communicatie, in lijn met de 

toezeggingen die tijdens de BAV zijn gedaan, is een belangrijke 
prioriteit. Dat geldt ook voor het verder ontwikkelen van het 

promotie- en ledenwervingsbeleid, waarvoor sinds kort een 
Hoofdbestuurslid is vrijgesteld. Dat is zowel van belang voor 
de korte termijn, nu de verkiezingen eraan komen, als voor de 
lange termijn. Ledenaanwas en het vormen van een brede basis 

zijn essentieel voor de JOVD. Maar de hoogste prioriteit ligt 
momenteel bij de verkiezingen. Op allerlei manieren beïnvloedt 
dit de gang van zaken in de vereniging en dus bepalen de 

verkiezingen de agenda van het Hoofdbestuur. Het is erg 
belangrijk dat wij in de aanloop naar de verkiezingen met z’n 
allen, Hoofdbestuur en afdelingen, flink de schouders eronder 

zetten en de JOVD nadrukkelijk in beeld brengen.

Zijn de verkiezingen iets wat je persoonlijk tot een goed einde 

zou willen brengen ? filkÉ
Ik wil daaraan zeker mijn bijdrage leveren. « f t
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ieugd Criminaliteit
In de laatste maanden van het voorgaande seizoen heeft de Commissie Gemeente Politiek (CGP) zich 
onder meer bezig gehouden met het onderwerp jeugdcriminaliteit. Uit de stortvloed van informatie 
die de leden van de commissie verzameld hebben en uit de betogen van diverse gasten die in het kader 
van dit thema een bezoek aan de commissie hebben gebracht kunnen een aantal conclusies worden 
getrokken. Bij de benadering van het thema is gekozen voor een opsplitsing van de problematiek in 
twee delen: enerzijds preventie, anderzijds de afhandeling van het strafbaar feit door politie, justitie 
of andere instanties.
Het probleem
In de periode tussen 1990 en 1995 is de omvang van de jeugd
criminaliteit landelijk met ongeveer 85% toegenomen. Helaas 
blijkt dat Groningen zich niet aan deze landelijke trend heeft 

weten te ontworstelen. Onder Jeugdcriminaliteit (JC) wordt 

verstaan de criminaliteit gepleegd door minderjarigen. De ernst 
van de overtredingen en misdrijven die jongeren begaan zijn 

veelal betrekkelijk licht van aard. Hierbij kan worden gedacht 

aan vandalisme, beroving en winkeldiefstal.

De situatie
Het blijkt dat bepaalde sociale omstandigheden en ka
raktereigenschappen van invloed zijn op het gedrag van jon

geren, en de mate waarin zij vatbaarder zijn voor ‘slechte 
invloeden’ van anderen. Als voorbeelden van deze 
omstandigheden zijn te noemen: gescheiden ouders, laag inko
men. Verder is het zo dat jongeren niet van de ene op de andere 

dag jeugdcrimineel worden, maar dat hieraan een heel traject 
van afwijkend gedrag ten grondslag ligt. Het is belangrijk om 

door middel van een preventief beleid deze ontwikkeling te 

doen stoppen. Preventie houdt in veel gevallen signalering in. 
Vele instanties spelen hierbij een grote of minder grote rol. 

Eén van de kenmerken in een dergelijk patroon is spijbelen. 
De school kan door adequaat te reageren op dit soort signalen 
vroegtijdig steun bieden en eventueel doorverwijzen. Ook artsen 

en medewerkers van de vele buurthuizen in de stad zijn in 

staat om deze signalen op te vangen.
Als het gaat om verschijnselen zoals bendevorming onder 

jongeren en het ‘rondhangen’ op bepaalde plaatsen, zou ook 
de politie een belangrijke rol kunnen spelen door tijdig in te 

grijpen, zeker als dergelijke groepen vervallen tot crimineel 
gedrag. De aandacht van de politie voor dit probleem had, 

gelet op de geconstateerde stijging van de omvang van het 
probleem, moeten toenemen. De politie in het algemeen en 

het noodlijdende regiokorps Groningen in het bijzonder 
ontbreekt het echter aan financiële middelen om dit te doen. 

Daarbij komt dat tijdens de reorganisatie van de politie van

enkele jaren geleden de afdeling Jeugd en Zeden, waaronder 
bijvoorbeeld ook kinderporno en incest vallen, grotendeels 

verdwenen is. De aanwezige specialistische kennis op deze 
gebieden is voor een deel verloren.

Verveling is vaak een stimulans 
voor het plegen van delicten, met 

name vandalisme. De buurthuizen 
in de stad zijn erop gericht de 

verveling tegen te gaan door het 
organiseren van allerlei 

activiteiten voor jongeren. Een 
aanzienlijk deel van de jongeren 
blijkt regelmatig de buurthuizen 

te bezoeken, maar ju ist de 

jongeren die thuis, op school of 
elders problemen hebben blijven 
vaak weg. Het benaderen van deze 

jongeren blijkt moeilijk.

De communicatie tussen de 
verschillende hulpverleners 
verloopt via de zogeheten 

buurtnetwerken. Dit zijn 
overlegorganen van verschillende 

hulpverleningsinstanties. Binnen 

het netwerk verloopt de communicatie uiterst moeizaam door 

vertrouwelijkheid en beroepsgeheimen. Daarbij komt dat de 
netwerken alleen toezien op jongeren tot 12 jaar. Uitbreiding 

tot 18 jaar is gewenst, maar financieel onhaalbaar. 
Gebrekkige communicatie is een verschijnsel dat meer 

voorkomt binnen de hulpverlening. De CGP vindt dan ook dat 
er een centrale databank dient te komen met vrijwel alle 

gegevens over probleemjongeren. Dit maakt de hulpverlening 
en signalering stukken eenvoudiger. Op dit moment zijn 

hulpverleners vaak te laat om crimineel gedrag te voorkomen 
omdat de verschillende signalen niet tot een compleet beeld 

leiden.
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Preventie
Een nuttige invulling van de tijd door jongeren zou natuurlijk scholing of 
werk zijn. De motivatie om op school de draad weer op te pakken is echter 
vaak niet groot. De andere optie is evenmin kansrijk doordat juist onder 
jongeren de werkloosheid hoog is. Wat dan overblijft zijn de 

werkleerprojecten zoals het Jeugdwerkgarantieplan. In dergelijke projecten 
word een vak geleerd, terwijl het geleerde in het werk onmiddellijk van pas 

komt. Door de korte tijdspanne tussen leren en het ondervinden van het nut 
van het geleerde worden de deelnemers gestimuleerd. Wethouder Smink 

heeft voorgesteld om jongeren voor een gering bedrag perdagdeel (ƒ5,-) 
rommel op te laten ruimen in parken en wijken. Hiermee worden drie vliegen 

in één klap geslagen. Ten eerste is er voor de jongeren een nuttige invulling 
van tijd gevonden. Ten tweede wordt nu op een relatief goedkope wijze 
onderhoud gepleegd aan de wijken en parken in de stad waardoor het straat

beeld en leefmilieu verbetert. Ten derde bestaat er een reële mogelijkheid 
om aan educatie te doen tijdens dergelijke middagen. Inmiddels is dit project 

van start gegaan
Op het gebied van voorlichting zijn vele organisaties werkzaam. Bekende

instanties zijn het HALT-bu- 
reau, de scholen en de poli

tie. Daarnaast zijn er ook 
particuliere organisaties die 

voorlichting geven over 
criminaliteit. Eén daarvan is 

de stichting Delinquentie en 
Samenleving. Deze

organisatie stelt zich ten doel 
vooroordelen ten aanzien van 
ex-gedetineerden weg te 
nemen en de gedetineerden 

zelf te begeleiden ten einde 
recidive te voorkomen. 
Voorlichting op scholen 

speelt binnen deze stichting 
een belangrijke rol.

Afhandeling
Onder afhandeling valt het 

hele spectrum van maatregelen dat genomen kan worden om enerzijds de 
jeugdige delinquent te straffen en anderzijds recidive te voorkomen. Bij het 
kiezen van de benadering dient te worden gelet op de specifieke 

omstandigheden. Streng straffen bij een jongere die vanwege psychische 
problemen in de criminaliteit is beland werkt averechts. In de praktijk blijkt 

dat een aanzienlijk deel van de jongeren dat in aanraking komt met politie 
en justitie te kampen heeft met problemen op school, thuis of elders. 

Daarnaast blijkt dat jongeren in de lagere milieus eerder tot crimineel gedrag 
vervallen dan andere jongeren, en dat in een situatie waarin beide ouders 

werken een soortgelijk effect optreedt.
Tijdens de behandeling van deze onderwerpen in de commissievergaderingen 
werd dan ook voorgesteld om ouders, in de gevallen waarin de hulpverlening

dit noodzakelijk acht, een verplichte cursus 

pedagogie te laten volgen zodat zij beter toegerust 
zijn om problemen bij hun kind(eren) in de 

toekomst te signaleren en oplossingen aan te 
dragen. Anderen oplossingen die in de ogen van 

de commissie in principe steun verdienen zijn 
confrontatietherapie, de jeugdcrimineel wordt met 
de slachtoffers van zijn daden geconfronteerd, en 

de geweldchip in T V ’s. De voorgestelde 
(her)invoering van lijfstraffen werd niet gesteund 

hoewel de ‘pedagogische tik’ toelaatbaar geacht 
werd. Bij het straffen van jeugdcriminelen dienen 

de grenzen van het nut nog scherper in het oog te 
worden gehouden dan bij ‘gewone’ criminelen 
omdat het een erg kwetsbare groep betreft. Zoals 

bekend bestaat er in het Nederlands strafrecht in 
bepaalde zaken een wanverhouding tussen de 

straffen voor verschillende misdaden en 
overtredingen. Indien te streng gestraft wordt en 
de delinquent voor lichte vergrijpen bijvoorbeeld 

in een jeugdgevangenis geplaatst wordt, dan zal 
deze persoon wellicht heropgevoed worden maar 

dan wel in een crimineel milieu waardoor de 
hulpverlening in een later stadium volstrekt 

machteloos is.

Tot slot
In het voorgaande heb ik geprobeerd aan te geven 
welke aspecten bij het probleem jeugdcriminali
teit een rol spelen. Vanzelfsprekend kan een 

dergelijke opsomming niet uitputtend zijn. Het 
is een illusie om te spreken van ‘de’ oplossing 
voor dit probleem; vaak spelen individuele 

omstandigheden een doorslaggevende rol. Het is 
voor hulpverleners dan ook uiterst moeilijk om 

tot een coherente aanpak te komen. Eén van de 
oorzaken daarvan is de grote hoeveelheid 
organisaties die zich met de problematiek 

bezighoudt. Dit leidt tot ondoorzichtige 

verhoudingen en slecht afgebakende 
verantwoordelijkheden. De CGP is van mening 

dat er onderzoek gedaan moet worden naar de 
mogelijkheden om het aantal organisatie op dit 

terrein terug te dringen. De commissie vreest dat 
het voortbestaan van de huidige situatie op termijn 

zou kunnen leiden tot een verslechtering van de 
aanpak van dit belangrijke probleem.

Dit is een bewerkte versie van een artikel dat Erik 
Vriesen eerder publiceerde in De Jonge  

Liberaal, het afdelingsblad van Groningen.
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J_iberale agenda OVD
Datum Ard./District Activiteit Locatie j p i i i Informatie

02/11 Stem m en in de stad: Veiligheid Vestzak Th e ater 15.00 0 53 .4895273

04/11 ‘-G ronigen Infotap 19.00 j p l j l j i j l p ■ ■ B h
04/11 .Groningen liberale borrel café de 9e cirkel 2 2.00 Frank

04/11 . -Overijssel Politiek café: dhr. Van Vught Stadhuis Enschede 19.30 Rascal 053.4895273

07/11 : Baronie v  Breda Cursus: Gem eentepolitiek D e  Fanfare 2 0.00 Leonie 073 .6 1 41 4 09

10/11 . .Overijssel Congres voorbereiding Stadhuis Enschede 19.30 Pascal

10/1! Discussie-avond o ve r PKP Printemps 2 0.30 i i l S i i •’ i  34--1057

1 l/l 1 • Overiijssel Congres voorbereiding Stadhuis Enschede 19.30 Pascal 053 .4 8 95 2 73

I P f l l Zw olle Politiek café Zw olle 20.00 Gaudia 0 53 .4895273

. Utrecht Gasterij 20.00 Renee 0 3 0 .2 7 32 5 88

13/11 • -Overiijssel Congresvoorbereiding 19.30 Rajscal 0 53 .4895273

15/11 Landelijk Congres J O V D Van d er Valk Nuland 10.00 AS

18/11 ' "Overijssel Afdelingsvergadering Stadhuis Enschede 19.30 Pascal 053 .4 8 95 2 73

19/11 • Baronie v  Breda Discussieavond: jeugdbeleid D e  Fanfare 2 0.00 i l l i j § ! | ï l ■■ ■K T '

25/i 1 Overijssel Districtsvergadering Overijssel 19.30 . Gaudia 05.i W - . r ' l

I M l i i B l Cursus: Spreekvaardigheid Kaya 2 0.00 . Gaudia 0 '; i.1 b 9 5 .' ' i

02/12 Overijssel Them a-avond: M inderheden Stadhuis Enschede 19.30 . Pascal

03/12 Baronie v  Breda Cursus: Presentatietechnieken D e  Fanfare 2 0.00 L e o n ie 0 7 3 .6 141409

09/12 Overijssel Cursus: Staatsrecht Stadhuis Enschede 19.30 Pascal 0 -.3  4 8 V 5 / M

10/12 . ■ U trecht Politiek café Gasterij Misha B M M M i
10/12 ■ Zw olle Cursus: Gem eentepolitiek Kaya 2 0 .0 0 MIb B 4 8 9 5 .. ,- ,

11/12 ’ Overijssel Forum : Europa Binnenhof 2 0.00 Pascal C 5 ; ~ è Y - i

14/12 Overijssel Stem m en in de stad: Z o rg VestzakTheater, , 15.00 0 :3 .  -.895273

17/12 . Utrecht Kerstborrel Gasterij 2 1 .0 0 ’ Olaf

l i i i i l i l i Baronie v  Breda Politiek café D e  Fanfare 2 0.00 H M O / i H - i - z - /

06/01 Overijssel Nieuwjaarsborrel J O V D  Tw enteCafe Binnenhof, 2 1 .00 Pascal M B IB IM
09/01 Baronie v, Breda Nieuwjaarsborrel D e  Fanfare 2 0.00 0 7 3 .6 I4 I4 0 9

A d ressen
Commissievoorzitters

&
Secretariaatsvoorzitte rs

Internationaal Secretariaat 
VZ: Daniël Tanahatoe 
tel. 050 -312 1031 
portable 06 - 536 30 565 
d.r.tanahatoe@let rug.nl

Secretariaat Vorming en 
Scholing
VZ: Karin Scheidel 
tel. 030 - 254 54 10 
karinsch@worldonline.nl

Politiek Secretariaat 
Marcel van der Schaaf 
tel. 020- 685 37 9 /

Commissie Buitenland 
Jelle Peters
tel. 030 - 273 I I 33 .

Commissie Europa 
lOlivier ten Doeschate 
tel. 010-41 I 07 04

Commissie Minderheden 
Jeroen de Veth 
tel. 010 - 484 07 45

Commissie M'lieu, 
Verkeer & Vervoer 
Martin Verstelle 
iel. 0 1 0 - * 0 2  85 68

Commissie Landbduw: 
Anne-W;l Smeerdijk 
te'. 0570 - 6* 37 28

Commissie Bizajus 
tel. Rickard Thiadens 
tel. 020 - 427 25 08

Commissie Onderwijs- 
Renée Duunnck 
tel. 030 ■ 273 25 88

Commissie SEB
ErikVriessen
tel. 050- 571 21 71

Selegrtcf
Het dagblad De Telegraaf geeft on
partijdig nieuws, zonder gebonden te 

* zijn aan enige staatkundige partij, 
kerkelijke richting of belangenge
meenschap, uitsluitend in dienst van 
’s lands belang.

Artikel 3 der Statuten.

Gezeur
Het is goed als jongeren zich be

zighouden met politieke vraag
stukken over de inrichting van de 
samenleving. Politieke keuzes gaan 
immers iedereen aan. Belangstel
ling op jeugdige leeftijd helpt die 
keuzes beter te doorgronden en zet 
jongeren aan later actief deej te ne
men aan de politiek.
: Maar het is wel zinnig als die 

jongeren daarbij met beide benen 
op de grond blijven staan en geen 
onzinnige stellingen betrekken.
, Helaas doet de jongerenorgani
satie van de W D , de JO VD , dat 
wel met haar pleidooi om de rol te 
schrappen die het staatshoofd in 
het Nederlandse staatkundige le
ven als lid van de regering heeft te 
vervullen. Zij moet zich volgens de 
JO VD  beperken tot ceremoniële 
functies.
; Het is de JO VD kennelijk ont
gaan dat er iemand in ons land 
flient te zijn die zonder enige par- 
fijbinding moet zorgen dat het po
litieke proces doorgang vindt, ze
ker als de politieke partijen onder
ling in een impasse verkeren.
; Koningin Beatrix heeft door 
haar onpartijdige opstelling aange
toond deze opdracht goed te ver
vullen. Nergens is gebleken dat zij 
óp enigerlei wijze haar boekje te 
buiten is gegaan. Er is ook geen en
kele reden om op dit punt te twijfe
len aan de toekomstige rol van 
prins Wiliem-AIexander.
! Daarom is de roep van de JOVD  
die rol te schrappen niet anders 
dan gezeur.

mailto:karinsch@worldonline.nl


de Media

JOVD:
ÏNSSCHEDE - Op wezenlijke on- 
leiaticien veel te betuttelend. Zo 
uiddtvrij vertaald het oordeel van 
\èaideling Twente van de liberale 
oïigerenorganisatie JOVD over 
tett verkiezingsprogramma van 
IddEnschedese VVD, zoals dat vo- 
ige.' week is gepresenteerd.

'later de mening van de JOVD 
fwFeoite ontbreekt het de opstel- 
ersra/van het programma op een

‘VVD-programma te betuttelend’
aantal punten aan een liberale vi- stander van legalisatie. Softdrugs 
sie. Dat geldt met name voor de moeten vrij verkrijgbaar zijn voor 
standpunten die worden ingeno- personenbovetldelójaar. Alleen 
men ten aanzien van het midden- als er sprake is van overlast, dient 
stand- en drugsbeleid. de gemeente in te grijpen. Voorde

rest zijn bezoekers van coffee- 
In het VVD-programma staat bij- shops oud en wijs genoeg om zelf 
voorbeeld dat het aantal coffee- te bfeslissen of ze een joint willen 
shops in Enschede gehalveerd opSteken of niet, vindt de JOVD. 
moet worden. ‘Teleurstellend’, Ben ander geschilpunt betreft de
noemt de JOVD dat standpunt, iplaatselijke middenstand. De 
De liberale jongeren blijven voor- /  JOVD deelt met dé W D  de zorg

voor een gezonde detailhandel, winkeliers volgens de JOVD vrij 
Uitgangspunt voor de JOVD is gelaten worden in het bepalen van 
hierbij dat ondernemers met zo 1 de orehihgstijden van hun zaak. 
min mogelijk bemoeienis van de ■
overheid in staat moeten zijn te - Dat staat haaks op het verkie- 
voldoen aan de marktwensen. zingsprogramma. ‘De W D -

standpunten over het midden- 
Winkeliers moeten dus niet door standsbeleid lijken eerder te zijn 
de gemeente verplicht worden ingegeven door electorale over- 
zich te vestigen in de binnenstad, wegingen dan vanuit een liberale 
als zij liever op een industrieter- visie te zijn ingenomen’, sneert de 
rein willen zitten. Ook moeten de liberale jongerenorganisatie.

‘Bankbiljet’ van 
liberalen goed 
voor Bolkbiertje
(VMia onze politieke redactie) 
DKN HAAG -  Frits Bolkestein 
innyg dan wantrouwend staan  
tégenover de invoering van de 
ern a . in de stabiliteit van de 
'BBolk' heeft de W D -leider het 
voèiste vertrouwen. Het bank 
bMJjet is een ideetje van de 
VKtD-jongerenorganisatie, de 
J<WD.

(9p de ene zijde van het bil- 
jéttbUkt de lijsttrekker als een 
sttaatsman de wereld in , op de 
amdenf toont hij m et een lacta- 
} je op zijn gezicht en inform ele 
UOeding een w at sym pathieke
r s  kant.

S e Bolk is geïntroduceerd  
ttererevan de ‘W D  Jongeren  
mteeting' op 8 .novem ber in

het Amsterdamse Renaissance 
Hotel (voorheen de Sonesta 
Koepel). De uitnodigingen die 
hiervoor worden verstuurd, 
gaan vergezeld van 1 Bolk, die 
goed is voor ‘één Bolkbiertje’. 
Het biljet is gesigneerd door 
de voorzitter van de W D , Wil
lem  Hoekzema. ______ _

Op de b ijeenkom s|^^W (le  
landelijke die de

organiseert, zal 
door onder anderen Theo; 
Gogh aan de tand  
voeld over hét WD-' 
zingsprogram m a, dat 
de week m aandag 
presenteerd.

Ook zal worden 
over gezinspolitiek, dé 
in Nederland en d e ' 
tuur.

liberale steun voor 
republikeinen
Van een onzer verslaggevers
Amsterdam • Het Republikeins 
Genootschap van prominenten 
die zich tegen de monarchie ke
ren, krijgt steun uit onverwachte 
hoek. De liberale jongerenorga
nisatie JOVD gaat weliswaar niet 
zover dat zij de monarchie wil af
schaffen, maar zegt wel het Ko
ningshuis alle rechten met een 
politiek tintje te willen ontne-

JOVD start met 
offensief op scholen
S5TEDUM - De onafhankelijke 
JJsngeren Organisatie voor Vrjj- 
Htöd en Dém ocratie (JOVD) 
sttart het komende seizoen on- 
ddtr de naam Regio-offensief 
eetn campagne op een groot 
aan tal middelbare scholen. In 
ddeze regio doet het Hogeland 
GEollege mee aan de actie.
Scholieren worden door middel 
vwn posters opgeroepen om op pa
ppier te zetten wat a j  graag verbe
teerd zouden willen zien in hun ei- 
ggan omgeving. Door een inventari- 
saatie te maken van alle reacties 
h hoopt de JOVD een beeld te krij

gen van de tekortkomingen van de 
plaatselijke gemeenteraden waar 
het de wensen van de jeugd be
treft.
Aan het eind van de campagne zul
len de inzendingen worden aange
boden aan de gemeenteraden. 
Doel van de actie is om de jeugd 
erop te wijzen dat politiek niet ver 
van hen af staat maar juist ook 
over hun belangen beslist. Schalie
ren die graag mee willen do 
deze campagne maar gee 
melpunt op sichool hebben, l 
hun reactie opsturen naar" 
JOVD. Het adres is te vinden in de

Als de JOVD haar zin krijgt, 
zou dat voor koningin Beatriz in
grijpende gevolgen hébbèh. 
Haar veelbesproken invloed op 
het kabinet —  vooral tijdens tfe 
formatie —  zou verleden' tijd 
zijn, al was het maar omdat ze 
geen politiek getinte gesprekfceh 
meer zou kunnen voeren met de 
premier en bewindslieden.'

De JOVD strijkt, in tegénstel-' 
ling tot het Republiekeins-Ge
nootschap, de hand over hef hart 
waar het voortbestaan van de 
monarchie in het geding is. „De 
monarchie mag blijven, mits 
ontdaan van elke politieke 
macht", schrijven de jonge libé
ralen in hun Politiek Kernpun
tenprogramma 1998-2002. 
Hoewel dit prioriteitenlijstje for
meel geen rol speelt in de ko
mende Kamerverkiezingen, 
geeft het wel inzicht in het ge
dachtengoed van de komende 
generatie W D ’ers in de Tweede 
Kamer.

Ze zijn het roerend met het 
Republikeins Genootschap eeiis 
dat de monarchie vanwege het 
erfelijk karakter een ‘ondemo
cratisch instituuf is, reden waar
om het genootschap het ko
ningshuis helemaal wil afschaf
fen en zelfs niet het voordeel van 
de twijfel gunt.

D r i e m a s t e r
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De achterkant van het gelijk
D e  J O V D  heeft het w e e r eens v o o r elkaar! Eens in de v ie r  jaa r le ve rt h e t sta ndp u nt 
inzake het Koningshuis een golf van publieke ve ro n tw a a rd ig in g  op. D e  Te le gra a f heeft 
de aanval op de jonge liberalen al geopend, en o o k  tijdens de u itze n d in g  van 
B u ite n h o f oogstte  landelijk v o o rz it te r  C isk a  Scheidel w einig  bijval v o o r h e t 
progressieve J O V D -s ta n d p u n t. W a t  vinden  J O V D -e rs  in den lande eigenlijk van h et 
Koningshuis? D rie m a s te r peilde de m e ninge n.

Politiek Kernpunten  
Program m a 1998-2002:
Het erfelijke karakter van de 
monarchie verhoudt zich slecht tot
democratische beginselen. Zeker als 
de Koning voor of achter de 
schermen over aanzienlijke politieke 
invloed blijkt te beschikken, kunnen 
vraagtekens gezet worden bij de 
wenselijkheid van dit
ondemocratische instituut. De 
monarchie hoeft echter niet uit 
Nederland te verdwijnen. Mits 
ontdaan van iedere politieke macht 
kan een Koningshuis wel degelijk 
nuttige functies vervullen ten 
behoeve van de maatschappij. De 
rol van de Koning als nationaal 
symbool - zowel met interne als 
externe werking - is zeer waardevol. 
De depolitisering van het 
Koningschap dient naar analogie van 
de Zweedse situatie vorm te krijgen. 
Dat houdt onder andere in dat de 
rol die de Koning momenteel speelt 
in het kabinetsformatieproces moet 
worden overgenomen door een 
door de Tweede Kamer benoemde 
(informateur. Ook alle andere 
politieke rechten die de Koning 
heeft, zoals het recht op informatie 
en de bevoegdheid ministers te 
benoemen, dienen te verdwijnen.

T ijm en  van den Bovenkamp, 
penningm eester afdeling 
Groningen
Ik ben het roerend eens met het 
PKP-standpunt. Niemand weet op 
dit moment hoe ver de invloed van 
Koningin Beatrix gaat, en dat valt in 
een democratie natuurlijk niet te 
verdedigen. Dit neemt overigens

niet weg dat ik groot voorstander 
ben van een Koningshuis met louter 
ceremoniële bevoegdheden. Ik vind 
de Koningin een prima wijf, en ze 
vormt een belangrijke bindende 
factor in Nederland.

Peter Rehwinkel, Tweede
Kam erlid  voor de PvdA

(in discussie met Ciska Scheidel 
tijdens de uitzending van Buitenhof 
d.d. 19 oktober 1997)
Er is geen enkele reden om de 
Koningin haar politieke macht te 
ontnemen, Het kabinet is immers te 
allen tijde verantwoordelijk voor de 
uitspraken en daden van het 
Koningshuis. De democratische 
controle is daarmee goed geregeld. 
Hebben politieke jongeren
organisaties nu echt niets beters te 
doen dan over de rol van het 
Koningshuis te discussiëren? Er zijn in 
Nederland zo veel onderwerpen die 
om een echte oplossing vragen. Als 
de JOVD op dit punt echt iets tot 
stand wil brengen, dan moet ze 
binnen de W D  gaan lobbyen voor 
een door de Tweede Kamer 
gekozen (informateur. Daar is ook 
de PvdA voor, maar voorlopig heeft 
de JOVD een sfeer gecreëerd 
waarin een dergelijk besluit verder 
weg is dan ooit.

Nicole van Bunge, vo o rz itte r  
district Gelderland
Ik ben van mening dat het 
Koningshuis moet blijven zoals het 
nu is. In een onderzoek van 
Netwerk zag ik dat de macht van de 
Koningin erg beperkt is; feitelijk doet 
zij vrijwel altijd wat het kabinet van

haar vraagt,
Daarnaast is ze een uitstekende 
ambassadrice van Nederland in het 
buitenland. In haar kielzog sluiten 
veel bedrijven goede contracten en 
ook het toerisme profiteert dankbaar 
van het Koningshuis. De 
instandhouding kost de maatschappij 
wei veel geld, maar dat wordt dus 
wel terugverdiend. Het lijkt me geen 
goed idee om haar politieke 
bevoegdheden af te nemen en 
slechts de ceremoniële taken in 
stand te houden. Dan kun je beter 
het Koningshuis in z'n totaliteit 
afschaffen.

Rickard Thiadens, vo o rz itte r  
commissie Binnenlandse 
Zaken en Justitie
Kort geleden hebben we in de 
commissie nog over de monarchie 
gediscussieerd. Er waren toen drie 
opvattingen. Sommige commissie
leden wilden alles laten zoals het nu 
is, andere wilden zo snel mogelijk 
overgaan op een republiek met een 
president, en een derde groep was 
het eens met het voorstel uit het 
PKR Ikzelf behoor tot die laatste 
groep. Ik ben bepaald geen warm 
aanhanger van het Koningshuis, maar 
in tijden van nood kan de Koning een 
belangrijke bindende rol vervullen. In 
tegenstelling to t een president staat 
een Koning boven allerlei 
partijpolitieke belangen, waardoor hij 
vaak als enige respect geniet in de 
hele samenleving. We moeten 
ervoor oppassen dat deze laatste 
strohalm van de democratie niet 
verpolitiseerd raakt
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Niets uit deze uitgave mag op welke wijze dan ook verspreid, 
opge.slagen of verveelvoudigd worden, dan met uitdrukkelijke en 
schriftelijke toestemming van de Hoofdredacteur. Zoals neergelegd 
in de Landelijke Statuten en het Redactie Reglement, bepaalt de 
Hoofdredacteur, in samenspraak met de Driemaster Redactie, de 
redactionele formule. Hij is alleen aan de Algemene Vergadering 
verantwoording schuldig. De Hoofdredacteur zal niet overgaan tot 
het plaatsen van stukken die de vereniging onevenredig kunnen 
benadelen. De visie die uit de artikelen spreekt is niet noodzakelijk 
de visie van de JOVD als organisatie, noch het Hoofdbestuur, noch 
de Redactie, tenzij een en ander uitdrukkelijk is aangegeven. 
Driemaster wenst een forum te zijn voor alle liberale gedachten die 
er leven onder jongeren in Nederland.

Aanlevering stukken, gericht aan de Redactie, danwel de 
Hoofdredacteurder Driemaster zijn meer dan welkom mits zij zowel 
op papier als flop toe worden gestuurd. Opmaak, zonder gekke toeters 
en bellen in WP 5.1/6.0/6.1. Aanlevering per e-mail is uiteraard ook 
mogelijk. B ij voorkeur naar een van de redactie leden, maar ook naar 
het JOVD AS. Ook dan een attachment in WP 5.1/6.0/6.1

Hallo daar zijn we weer, ditmaal gooien we het over de SF boeg, AD 
Visser heeft daar ook eens een paar centen mee naar binnen getennist.

Het doorzichtige doosje had zich opgeworpen als omhulsel van een 
ronde schijf. Op die schijf stonden vreemde tekens, die zich naar 
huidige, internationale maatstaven zouden vertalen als 'Nieuwe Orde, 
Waar vertrouwen’ Dit was het zoveelste raadsel wat de opgraving 
hen had opgeleverd. Meer raadsels, zonder oplossingen. De nieuwe 
tijd was bezig haar geschiedenis opnieuw te ontdekken.
We schrijven het jaar 12 na de tweede zonne-elips. Na het jaar nul 
van de eerste elips was het leven weer enigszins dragelijk geworden. 
De intense hitte van de dag, die werd afgewisseld met de heldere, 
koude nachten, maakte plaats voor een meer gematigd klimaat. Dit 
stelde de mens, die totdan op de Zuid had geleefd weer in staat om 
zijn eigen ‘ik’ te herontdekken.
De temperatuurswisselingen waren juist in dit gebied heel beperkt 
geweest, terwijl de rest van de aarde zich met hitte en kou reinigde. 
In het gematigde klimaat had een aantal mensen het Gebeurde weten 
te overleven. Voedsel was een probleem, maar ook simpele dingen 
als brandstof waren schaars. Desalniettemin had de mens weer een 
beschaving weten op te bouwen.
De eerste expedities kwamen terug met verbrande handen en 
gezichten, zij spraken van een waar armageddon daar buiten. Niet 
lang daarna waren zij allen aan hevige bloedingen overleden.
De raad had toen besloten dat men zou wachten lot de tweede zonne- 
elips. Dan zou Zij misschien verder gekalmeerd zijn. De tweede 
expeditie trok naar een continent, dat later 'Euranie' genoemd zou 
worden.
Zij was de expeditie wederom niet gunstig gezind. De kale vlakten 
met de donkerbruine kale aarde boden geen beschutting tegen de 
slagregens en de harde wind. Dagen en dagen duurde de reis, hun 
voedselvoorraad, was beperkt.

!! Quiz Time !! We got a winner, en haar naam is Arjette, 19 lentes 
jong en werkt vooreen Onafhankelijke politieke jongeren organisatie. 
En dan weten we allemaal wel welke bedoeld wordt, of niet? In ieder 
geval Arjette mag haar favoriete redactie-fid uitkiezen, en die reikt 
haar de prijs dan uit. Dat wordt groot feest, daar in Den Haag.

De gehele redactie is weer zeer in zijn nopjes met de verloving van 
een Oranje. Nu al worden agenda's getrokken, abonnementen op 
Vorsten genomen, en extra snipperdagen gereserveerd om maar niets 
van dit alles te missen. We denken eerlijk gezegd dat dit een try out 
is voor de grote 'Alex' party. We kunnen u nu al toezeggen dat er een 
groot, exclusief, maar bovenal onafhankelijk verslag komt van alle 
festiviteiten. We houden u op de hoogte. Ditmaal geen top drie, klopt.
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^Redactioneel *
Dirk Pol

Afgelopen week tijdens mijn wekelijkse lunch met 
een aantal Spaanse vriendinnen kwam het 
onderwerp emancipatie aan de orde. 

Onvermijdelijk kwam het fenomeen huisvrouw aan 
de orde. Ik ben van mening dat dit werkelijk een 
luxe baantje is, dat je alleen maar mag vervullen 

en niet moet. Ik denk dat er vele mannen zijn, ik 
ben er in ieder geval één, die dit ambt zo zouden 

willen bekleden.
Wat is er nu mooier dan ‘s ochtends iedereen uit 

je  gezin de deur uit helpen, daarna de belangrijkste 
nieuwsfeiten van die dag zoals “As the world 
tums”, “The bold and the beautifull” en RTL4- 

nieuws opnemen. Tegen een uur 
of tien is het dan gezellig 

. tennissen dan wel golfen 

met de vriendenkring.

Wel weer op tijd thuis zijn voor de lunch, om 

vervolgens de boodschappen op te halen en de 
middag af te sluiten met een kopje thee. Het 

zelfbereide diner smaakt toch beter dan het 
voorgekookte voedsel van de Appie. ‘s Avonds is 
er ruimte voor enige hobbies. Bijvoorbeeld de 

vervulling van een plek in de gemeenteraad laat 

zich uitstekend combineren met zo’n dagindeling.

Het enige criterium is een vrouw die voor 
voldoende inkomen zorgt om in ieder geval een 
afwasmachine te kunnen kopen, want aan afwassen 

heb ik een hekel.

Wederom veel leesplezier in uw lijfblad.

f ... - v  1

Zo in deze donkere dagen voor kerst, laat uw Driemaster het GPV aan het 
woord. Naast fractievoorzitter Schutte, het staatkundig geweten van de Tweede 
Kamer, zet het GPV Eimert van Middelkoop in. Een lid van de Tweede Kamer 
met een zeer brede portefeuille. Uw Driemaster sprak met hem over huwelijk, 
de Christelijke partij in onze tijd en het Koningshuis. Zijn mening? Zie pagina 4

De parelkettinkjes, jasjes en dasjes spanden weer eens 
samen in een daarvoor afgehuurd hotel. Absoluut 
hoogtepunt was het bezoek van de man waar echt 
iedereen een mening over heeft. Grote roerganger 
van de WD kwam zag en overwon (met rook).
Het congres op pagina I I

Een man van een heel ander kaliber, maar niet minder bijzonder, bezocht Eindhoven. 
Emile Ratelband kreeg ze weer zover, lopen over glas, voor jezelf applaudiseren, wat 
nog meer? Afdelings Nieuws dé rubriek voor die berichten. Lees het op pagina 20
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imert van
Chris Jetten & Dirk Pol

Wyddelkoop

Eimert van Middelkoop (48) is na 
Gert Schutte de tweede man van 
het Gereformeerd Politiek Verbond 
(GPV). Al sinds 1989 trekken zij 
met elkaar in de Tweede Kamer op 
om te waken over de christelijke 
component in de Nederlandse 
politiek. Waar de fractieleden van 
de grote partijen vaak genoegen 
moeten nemen met een zeer 
beperkte portefeuille, kan Van 
Middelkoop het halve 
kabinetsbeleid tot zijn terrein  
rekenen. Dat verklaart ook waarom 
hij absoluut wil voorkomen dat het 
GPV enkel geassocieerd wordt met 
onderwerpen als euthanasie en 
abortus. Het interview moet dan 
ook over meer gaan dan deze ‘mi- 
cro-ethische kwesties’. De JOVD 
vindt hij een prima club, maar één 
ding moet hem toch van het hart: 
“Hou alsjeblieft een keer op met dat 
gezeur over het Koningshuis”. Een 
gesprek met een breed georiënteerd 
politicus.

Kort geleden werd bekend dat de partijen GPV en RPF achter de schermen 
praten  over de m ogelijkheden  van een  fu sie . Vanwaar deze w ederzijdse  
belangstelling?

Er wordt niet direct gesproken over de mogelijkheden van een fusie. We zijn 
gewoon eens op een zakelijke manier nagegaan wat nu precies de overeenkomsten 

en verschillen zijn tussen de beide partijen. De SGP werd daar niet bij betrokken, 
want die partij is echt een geval apart. Uit dat onderzoek bleek dat er 

programmatisch hele grote overeenkomsten zijn. De verschillen liggen 
voornamelijk op het niveau van de grondslagen: van welke christelijke beginselen 
ga je  uit, en hoe formuleer je  die. In de discussies daarover zijn in het verleden 
bepaalde meningsverschillen extra aangezet met grote woorden en flink wat 
retoriek. Daar kan je  je  nu niet zomaar van losmaken, maar er is voldoende 

principieel vertrouwen tussen de aanhangers van beide partijen om een 
constructieve dialoog te voeren. Een journalist omschreef het stadium waarin de 
besprekingen verkeren als een verloving. Ik vind dat een goede term: het schept 

verplichtingen voor de toekomst, maar je  zit nog niet aan elkaar vast.

Is het niet ook zo dat de ontkerkelijking de christelijke partijen dwingt om de 

krachten te bundelen?

Dat is zeker ook een motief. Je kunt je  met recht afvragen of we het ons nog 

kunnen permitteren om gescheiden op te trekken, terwijl de onderlinge verschillen 
zo klein zijn geworden dat ze aan de buitenwereld nauwelijks uit te leggen zijn. 
Zeker in een situatie waarin je  levensbeschouwelijk in het defensief zit, wordt 

het dan belangrijk om je  krachten te bundelen.

H oe ziet u d e  toekom st van de 
christelijke partijpolitiek? Is dat geen 

a flo p en d e  zaak  in een  zich  
individualiserende samenleving ?

Een aflopende zaak zou ik het niet 
willen noemen. Het proces van 

secularisatie, waarbij mensen een meer 
individualistische levenshouding 
aannemen of zelfs helemaal de kerk en 

het geloof verlaten, zal zich inderdaad 
wel doorzetten. Maar aan de andere kant 

zie je eigenlijk bij alle politieke partijen 
opnieuw een discussie over normen en
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waarden ontstaan. Bolkestein zelf heeft de vraag opgeworpen of we 

met z’n allen niet opnieuw nadrukkelijk voor anker moeten gaan bij 
het christendom. De Tien Geboden heeft hij toen omschreven als een 

soort historisch basisdocument van deze maatschappij. Zolang dat 
soort revivals af en toe de kop opsteken, ben ik niet zo bevreesd over 

het voortbestaan van de christelijke politiek in Nederland. Maar over 
de omvang durf ik niets te zeggen.

Een herwaardering van ‘het gezin ’ is het antwoord van veel partijen 

op de geconstateerde problemen rondom individualisering. Zoekt u 
de oplossing ook in die richting?

Wij zijn zelf als GPV-fractie met het onderwerp gezinspolitiek 

gekomen. Het CDA heeft dat later van ons overgenomen. Ideeën als 
een minister voor gezinszaken komen oorspronkelijk uit onze koker, 

maar het CDA heeft die natuurlijk met veel meer kracht kunnen 
lanceren omdat het een grote partij is. Ik hoorde een keer van een 
journalist dat hij op het bureau van CDA-partijvoorzitter Helgers 
onze notitie over dat onderwerp zag liggen, en dat Helgers het toen 

betreurde dat het CDA niet eerder met dat onderwerp was gekomen. 
Overigens heeft het CDA op enkele fundamentele punten wel zijn 

eigen invulling aan het huwelijk en het gezin gegeven. Zo is er bij 

die partij in de afgelopen jaren een halve acceptatie van het 
homohuwelijk ontstaan. Daar krijg je  ons niet in mee. Bovendien 
pas ik ervoor om ons politieke program te laten opgaan in die 

gezinsdiscussie of in micro-ethische vragen als abortus en euthanasie 
waarin de JOVD altijd zo geïnteresseerdis. Persoonlijk ben ik onder 
andere woordvoerder buitenlands- en veiligheidsbeleid en oud- 

voorzitter van een kamercommissie die onderzoek deed naar de 
klimaatveranderingen. Ook dat vind ik zeer wezenlijke vragen van 

goed en kwaad.

U verzet zich tegen een eigentijdse opvatting van het huwelijk en het 
gezin. Hoe ziet uw traditionele invulling van het gezinsbeleid er  dan 

uit?

Je kunt aan verschillende dingen denken. Ik heb bijvoorbeeld wel 
eens voorstellen gedaan om de echtscheidingsregeling aan te scherpen 
voor gevallen waarin heel jonge kinderen in het geding zijn. In het 

belang van een goede opvoeding vind ik dat mensen die zo nodig 
willen scheiden daar dan maar even mee moeten wachten. Een ander 

voorbeeld is de arbeidstijdenwet. Op de golven van flexibilisering 
van de arbeidsmarkt is er een enorme aandrang ontstaan om het 

tweeverdienersmodel als het ultieme model te presenteren. Dan 

zeggen wij: er zijn ook taken in de samenleving te verrichten die 
niet in geld zijn uit te drukken. Verwaarloos die niet. Wij zijn er dan 
ook groot voorstander van om in het belastingstelsel de 

voetoverheveling te handhaven. Daardoor krijgen gezinnen waarin 

slechts één van de partners werkt een groter belastingvoordeel. Het 
is een groot misverstand om te denken dat wij iets tegen

tweeverdieners hebben, of dat wij tegen de emancipatie 

van vrouwen zijn. Maar er zijn nog steeds veel mensen 
die in een meer traditioneel patroon zitten en daar zeer 

aan hechten. Daar moet je  voldoende ruimte voor laten.

M aar het beeld  bestaat nu juist dat het uw partij is die 
te weinig ruimte laat voor anderen, bijvoorbeeld met 
uw traditionele opvattingen over het gezin.

Dat is echt een verkeerd beeld. Het moet toch te denken 

geven dat uitsluitend en alleen in de christelijke 
cultuurkring - en dan heb ik het eigenlijk over de hele 

Europese en Angelsaksische wereld - de parlementaire 
democratie, de scheiding tussen kerk en staat en de 

bescherming van mensenrechten tot ontwikkeling is 
gekomen. Dat komt omdat ondanks alle problemen die 
er in het verleden tussen de Paus en de Keizer zijn 
geweest, er een intrinsieke tolerantie zit in het 

christendom. In de Bijbel wordt heel nadrukkelijk de 
plaats van de overheid beperkt. GPV-ers stellen zich altijd 

zeer kritisch de vraag of iets wel een taak is van de 

overheid. Wij zijn grote voorstanders van de bescherming 
van vrijheidsrechten en het op afstand houden van de 
overheid, en hebben dus eigenlijk programmatisch veel 

met de liberalen gemeen.
Dat wij tegen het homohuwelijk zijn zie ik niet als een 

uiting van intolerantie jegens homosexuelen. Ik bepaal 
mijn standpunt over dit optreden van de overheid aan de
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hand van wat ik ih de Bijbel lees over de omgang tussen man 
en vrouw, en daarin is geen plaats voor een gelijkwaardige 
positie van homosexuelen met de huwelijksrelatie. Maak ik 

daarmee homosexuelen het leven onmogelijk? Nee. Er blijven 
nog voldoende contractuele mogelijkheden over, maar noem 

het alleen geen huwelijk. Het huwelijk is per definitie iets tussen 
man en vrouw, met de daarbij behorende sexualiteit en het 

krijgen van kinderen.

Is het voor u niet ontzettend m oeilijk om in de politiek te 
opereren. Politiek is immers een kwestie van geven en nemen, 
en het moet toch erg moeilijk zijn om concessies te doen aan 

j e  geloof.

Dat valt genoeg mee. Ik ben een voorstander van de democratie, 
en dat betekent gewoon dat je  je  bij meerderheidsbesluiten moet 

neerleggen. Daarvan ben ik mij bewust, en dat accepteer ik. Ik 
weet en accepteer ook dat het onmogelijk is om al het kwaad 

in de maatschappij volledig uit te roeien. Als je  dat toch zou 
willen proberen, kom je  onherroepelijk in een totalitaire 
maatschappij terecht. Ik kan dus levert met een oplossing 

waarbij het kwaad slechts gedeeltelijk wordt bestreden, zonder 

nu te zeggen dat ik daar tevreden mee ben. De opheffing van 
het bordeelverbod, waarover momenteel in de Kamer gesproken 
wordt, is hiervan een goed voorbeeld. Ik ben tegen prostitutie, 
maar ik weet dat je  het nooit zult kunnen uitroeien. Daarom 

kan ik leven met een situatie waarin de prostitutie in de marge 
van de samenleving voortbestaat, maar het naar de oppervlakte 

brengen zoals Paars wil, dat gaat mij veel te ver. De 
signaalfunctie die van een bordeelverbod uitgaat is van groot 

belang, omdat het burgers een houvast geeft bij de beoordeling 

van goed en kwaad.

Sinds de vorige verkiezingen geeft het CDA veel nadruk aan 

haar sociale gezicht en zaken als zorgzaamheid. Vindt u dat 

ook een belangrijk punt, o f  zijn de klein-rechtse partijen op 
sociaal-economisch vlak inderdaad rechts?

De benaming klein-rechts voor SGP, RPF en GPV is sinds 
1981, toen Janmaat in de Kamer kwam, vervangen door klein- 
christelijk. Bijna niemand noemt ons meer zo. Los daarvan 

zou de naam klein-rechts wat het sociale beleid betreft ook 

onjuist zijn. Wij zitten eerder in de hoek van de sociaal
democraten. Maar er zijn ook met de PvdA wel duidelijke 

verschillen. Wij vinden het erg belangrijk dat mensen voor 
elkaar  zorgen, zonder dat er meteen een beroep wordt gedaan 

op de overheid. Concreet blijkt dat bijvoorbeeld uit het feit dat 
wij als enige oppositiepartij de paarse coalitie gesteund hebben 

bij de privatisering van de ziektewet. Het was trouwens de enige 

keer dat mijn toespraak in de Kamer met tromgeroffel op de

bankjes werd verwelkomd; blijkbaar was de opluchting in 
paarse kringen groot dat ook een partij die niet aan het 
regeerakkoord gebonden was deze drastische ingreep 

ondersteunde. Ook als het gaat om het grote belang van een 
goed werkgelegenheidsbeleid, waardoor mensen zelf in hun 
eigen inkomen kunnen voorzien, ben ik het in grote mate eens 

met de liberale benadering. Maar voor de armen in de 

samenleving moet de overheid ook echt opkomen. Solidariteit 
en barmhartigheid zijn voor mij erg belangrijk. Dat mag niet 
alleen een zaak van liefdadigheid zijn. Het recht van de armen 

is voor het GPV een fundamenteel gegeven.

Bent u niet bang dat de grote zorgtaak van de overheid de 
functie van de kerken nog verder uitholt, en dat u eigenlijk uw 

eigen g ra f graaft?

Dit is binnen 
het GPV 
inderdaad een 

erg m oeilijk 
discussiepunt 
geweest in de 

jaren  ’60 en 
’70, toen de 

bijstandswet en 
de AOW 
werden inge

steld. De over
heid nam daar
mee taken op 

zich die tot dan
toe door de kerken en allerlei charitatieve instellingen werden 
gedaan. Maar ook toen al had de secularisering ervoor gezorgd 

dat de kerken niet meer iedereen konden bereiken. Bovendien 

was de groep zwakkeren inmiddels zo groot geworden, dat 

een deel van de taak wel bij de overheid moest worden gelegd. 

Wij hebben het daar moeilijk mee gehad, maar hebben er 
uiteindelijk wel mee ingestemd. Je moet niet blijven vasthouden 

aan een maatschappijbeeld dat niet meer bestaat, maar bereid 
zijn om voortdurend de taken van de overheid te herijken. Ik 
zou liever in een samenleving leven waarin de zorg voor 

zwakkeren in handen is van families, kerken en charitatieve 

instellingen, maar als ik merk dat die zorg niet meer toereikend 
is, dan pas ik mij aan.

Geldt het recht van de armen ook internationaal, als het gaat 
om het geven van ontwikkelingshulp ?

Voor mij is het geven van ontwikkelingshulp duidelijk een 

afgeleide van het recht van de armen. En dan gaat het mij er
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niet eens zozeer om dat we andere landen helpen met geld, alhoewel 
dat absoluut moet gebeuren als dat nodig is. Fundamenteler is de 
vraag of je  ze volwaardige partners laat zijn in de internationale 

economische orde. We moeten zorgen dat die andere landen op eigen 
benen kunnen staan. We moeten ze geen vis geven, maar een hengel, 
om het zo maar eens te zeggen. Ook het toezien op een effectieve 

besteding van de ontwikkelingshulp is daarbij van belang. Het gaat 

ons niet om de morele zelfbevrediging die je  krijgt van het geven van 

het geld.

U pleitte onlangs in de Volkskrant voor m eer aandacht voor het 
Nederlandse belang in Europa. Waarom wijkt u zo a f  van het standpunt 

van de regering, die voor verdere Europese integratie is?

Ik ben niet tegen verdere Europese samenwerking. Het is overduidelijk 
van groot belang dat we samenwerken op beleidsterreinen als 

internationale criminaliteit en milieuvervuiling. Waar ik mij altijd 
tegen heb verzet is het staatkundige ideaal dat veel voorstanders van 

Europa aan die constatering koppelen. Tot voor kort waren bijna alle 
Nederlandse partijen het met elkaar eens dat er meer bevoegdheden 

naar Europa moesten, meer bevoegdheden naar het Europees 

Parlement. Het federale ideaal was vrijwel onomstreden. Men ging 

er echter aan voorbij dat je  een echt Europees volk moet hebben 
voordat je een Verenigde Staten van Europa kunt oprichten, en dat 

volk is er bij lange na niet. Gelukkig constateer ik dat onder aanvoering 
van Bolkestein het federale ideaal inmiddels op de achtergrond is 

geraakt, en dat vrijwel niemand daar meer voor pleit.
Waar ik mij momenteel de meeste zorgen over maak is de enorme 
financiële bijdrage die Nederland aan de Europese begroting betaalt. 
Wij betalen het meeste per hoofd van de bevolking, en het ziet ernaar 

uit dat we daar voorjaren aan vast zitten. Aan een wijziging van de 
financiële lasten zullen de landen die netto-ontvanger zijn immers 
moeten meewerken, en dat doen zij natuurlijk niet. Ik hoop daarom 

dat een figuur als Bolkestein in de komende kabinetsperiode als min

ister van buitenlandse zaken dit Nederlandse belang beter in het oog 

zal gaan houden.

Tot slot: binnenkort zijn de verkiezingen. Gaat het GPV zich nu 

eindelijk eens op kiezers buiten haar traditionele achterban richten?

Dat is een grappige vraag. Dat doen we namelijk altijd al. Als je 
nagaat waar wij onze steun vandaan halen, dan is dat natuurlijk in de 

eerste plaats uit gereformeerde hoek. Maar ook orthodox-katholieken 

stemmen op ons, met name vanwege ons standpunt over klein-ethische 

zaken. Daarnaast is er nog een aanzienlijke groepconservatieve, 
traditionele kiezers die op ons stemt. Deze mensen zien ons als een 
degelijke partij, die zich niet heeft laten meeslepen door de 

individualisering en decadentie. Aan hen dankt fractievoorzitter 

Schutte ook zijn reputatie als het staatkundige geweten van 
de Tweede Kamer.

I Voorde deur, mijn voordeur. Het 

gc^er.-' met sleutelbos is weer 

begonnen. In mijn ene hand 

balanceert een aantal onnodig 

aangeschafte boodschappen, in 

de andere ligt mijn bos sleutels, 

waar ik na een keer proberen 

mezelf weer herinner welke van 

i de voordeur was.

Gek toch eigenlijk hoe bepaalde gewoontes inslijten. Jaren 

hebben geworsteld met het probleem van drie bijna 

identieke sleutels, welke ook nog achter elkaar op mijn 

sleutelbos gerijgd waren. Het is vaak een ander, die je 

dan moet wakker schudden en dat heeft mijn vriendin 

danook gedaan. Een sleutel heeft een mooi rood lipje, de 

ander is van groen metaal en de derde gewoon blank. 

Nu een half jaar later weet ik nog steeds niet welke ook 

alweer de voordeur sleutel was.

Toch maar weer via het oude en vertrouwde systeem 

van tryal and error de juiste gevonden. De hal wordt weer 

eens bevolkt door mieren. Waarvan dat het gevolg is, 

weet ik niet, maar het heeft waarschijnlijk niets te maken 

met onderhoud wat de huisbaas achterwege laat. Met 

moeite sleep ik mezelf de trap op, en kom als eerste een 

langharige mooie blonde tegen. Lynn is absoluut niet 

eenkennig en komt op me af alsof ze me in jaren niet 

heeft gezien. Hoewel ik absoluut niet van honden houd, 

wil ik voor Lynn graag een uitzondering maken.

Ik loop verder langs de praktijk van de tandarts, hij is er 

nog een van het ouderwetse soort dat vindt dat patiënten 

best een beetje pijn mogen lijden. Zijn assistente is 

daarentegen amicaal in de omgang, waarbij de ouderwetse 

houding van de tandarts schril contrasteert.

Na de volgende trap sta ik eindelijk voor mijn deur, maar 

w o rd t opgehouden door het ganggebeuren van 

hedenmiddag. Mijn ene huisgenoot staat zijn nieuwste lied 

voor te dragen -het gaat over dat waarschijnlijk niemand 

naar de tekst zal luisteren- terwijl mijn andere huisgenoot 

erover heen roept dat zijn ouders ook nooit naar hem 

luisteren. Caravan verkocht, zonder dat hij het wist, een 

nieuwe auto, zonder zijn advies.

Ondertussen sta ik weer te rommelen met mijn sleutels. 

Eindelijk past de derde; de deur valt achter mij in het slot.



BN & LEF rits doet KOK
De HBN (HB-Nieuwsbrief) in het jaar van de 
verkiezingen voor maar één tientje ontvangen? 
Dat kan. Het enige wat je  moet doen is 

onderstaande bon invullen en opsturen naar het

JOVD Algemeen Secretariaat,
Herengracht 38 a 

2511 EJ Den Haag

Op het landelijk congres van 15 en 16 november jl. heeft de 
fractievoorz itter van de VVD, F rits  Bolkestein, zijn 
handtekening gezet op de felbegeerde Gouden Koksmuts. De 
Gouden Koksmuts is de troffee voor de JOVD-afdeling die 
zich het actiefst heeft ingezet voor verkiezingen van 1998. 
Een afdeling kan meedingen door de plannen voor de 
verkiezingen op papier te zetten en naar KOK te sturen. Op 
de uitslagenavond op 6 mei 1998 zal de winnende afdeling 
bekend worden gemaakt.

Naam:..............

Adres:..............

PC:...................

Woonplaats:....

Handtekening:

LEF

Hèt politieke kaderblad van de JOVD met de 
diepgaandste stukken, interviews en 

boekbesprekingen. Wil jij mee kunnen praten 
over alles wat de harde kem bezig houdt? Neem 

dan een abonnement voor maar 25 piek op de 

LEF.

Naam:...............

Adres:..............

PC:...................

Woonplaats:....

Handtekening:

De data, plaatsen en onderwerpen van de verkiezingscafé’s zijn als volgt:

9 december Den Haag Onderwijs

13 januari Breda Werkgelegenheid

2 februari Eindhoven Informatie en Technologie
13 februari Maastricht Europa

24 februari Groningen Gezondheidszorg

10 maart Nijmegen Cultuur

24 maart Utrecht Criminaliteit
7 april Enschede Onderwijs
21 april Rotterdam Economie

28 april Amsterdam Milieu
6 mei Utrecht Spetterende uitslagenavond
De café’s zullen worden aangedaan door o.a. allerlei politici, mensen van
belangenorganisaties en leden van andere politieke jongemorganisaties. 

KOK nodigt je  hierbij uit om een biertje te komen drinken en mee te 
discussiëren.

Met de groeten van KOK. Meer informatie? KOK 071.5134959
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Het novembercongres is zeer voorspoedig verlopen. In één weekend zijn zowel 
het Politieke Kernpunten Programma, de positie van de Hoofdredacteur, als het 
beleidsplan en de begroting, besproken. In het bijzonder wil ik de PKP-commissie 
bedanken voor het door haar verzette werk. Binnenkort kunt u het resultaat 
aanschouwen!
Tijdens de discussies kwam de vraag naar voren hoe consequent de politieke lijn van de JOVD is. 
Enkelen vroegen zich bovendien af of de geloofwaardigheid van de JOVD niet op het spel komt te 
staan wanneer standpunten die al jaren uitgedragen worden, terzijde worden geschoven. Ook het 
Hoofdbestuur stelt zichzelf regelmatig deze vragen, daar het verantwoordelijk is voor het uitdragen 
van de JOVD-standpunten. Is het geloofwaardig wanneer de JOVD jarenlang tegen Melkertbanen 
pleit, om vervolgens op het novembercongres in 1996 zich voorstander te tonen van Melkertbanen? 

Het Hoofdbestuur heeft deze wijziging van het standpunt uitdragen, maar twijfelde sterk aan het 

draagvlak voor dit nieuwe standpunt. Het Hoofdbestuur bleek het bij het rechte 
eind te hebben; tijdens het afgelopen congres sprak de JOVD zich weer uit tegen 
Melkertbanen. Het migratie-standpunt van de JOVD verging hetzelfde lot. Twee 

jaar lang pleitte de JOVD voor het bieden van een kans aan economische 
vluchtelingen. Door een amendement op het PKP zijn zij echter niet meer welkom.

Deze voorbeelden sterken ons niet in de gedachte dat inconsistentie een gunstig 
effect heeft op de geloofwaardigheid van de JOVD. Het Hoofdbestuur stelt daarom 

sinds enige tijd een historische besefpuntenlijst op. De werkgroepvoorzitters 
kunnen op basis hiervan de werkgroepdeelnemers erop wijzen dat de JOVD eerder 

een standpunt strijdig met de te behandelen motie ingenomen heeft. In de praktijk 
blijkt dat met deze lijst weinig rekening wordt gehouden. Daarvoor kunnen goede 
redenen zijn. Nieuwe ontwikkelingen en inzichten kunnen aanleiding zijn tot 

wijziging van een standpunt. Dit verklaart echter niet waarom regelmatig reeds 
verworpen standpunten, weer worden aangenomen. Het gewijzigde standpunt is 
vaak een kort leven beschoren. Dit oogt als een dwaling. Om deze dwalingen te 
voorkomen, zal het liberale gedachtegoed bepalend moeten zijn. Het is van belang 

dat iedereen notie neemt van de nieuwe beginselverklaring, die op het maartcongres 
ter goedkeuring wordt voorgelegd. De standpunten die na het maartcongres 

voorliggen, zullen de toetsing aan deze verklaring moeten doorstaan.
Overigens ‘dwaalt’ niet alleen de JOVD. U herinnert zich misschien de discussie 
over het referendum bij de VVD, waarvan de VVD jarenlang tegenstander was.

1 )

%V
K I I 1 'S HEM

oorzitter

In het concept-verkiezingsprogramma van 
1994 was een passage opgenomen ten 

faveure van het referendum. Deze passage 
werd echter door de Algemene Vergadering 
uit het programma verwijderd, waarna de 
VVD in de onderhandelingen over het 

paarse regeerakkoord alsnog water bij de 
wijn deed. Misschien is het minimumloon 
hetzelfde leven beschoren. Minister Dijkstal 

ziet immers liever de huidige passage uit 

het verkiezingsprogramma verdwijnen. Het 
zal me benieuwen waar de VVD a\/u 

uiteindelijk op inzet!

Des Indes Dag 1997, van rechts naar links (!) Nypels, Koenen, Wiebenga
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A. Doelman-Pel (CDA)

it de Tweede Kamer

Armoede bestaat echt, hoewel sommigen dat graag 
willen ontkennen. N atuurlijk  is het niet de 
armoede van de Derde Wereld, maar de armoede 
in onze wereld, waar het niet ongebruikelijk is dat 
in de ene leefeenheid twee inkomens binnenkomen 
en in de andere één minimale. Stille armoede en 
schreeuwende rijkdom mogen niet samen gaan. 
De oproep, ook vanuit de kerken , om de 
samenleving een hoger sociaal gehalte te geven 
vraagt om een antwoord. De politiek mag niet 
berusten  in een zich scherper aftekenende 
tweedeling in de samenleving. Respect voor de 
m enselijke persoon en de cohesie van de 
samenleving vragen een cultuur van solidariteit, 
óók van de hoogste inkomens. Een sterkere sociale 
gezindheid is nodig bij de opvoeding, in het 
onderwijs en in de media. Een gestructureerd 
armoedebeleid moet ieder mens in staat stellen een 
volwaardig leven te leiden.
Als je  als politieke partij armoede erkent, heb je  de plicht om 
daar iets aan te doen. In de eerste plaats moetje beter definiëren 

wie de armen zijn. Dat blijken hoofdzakelijk mensen te zijn 
die langdurig van een uitkering moeten rondkomen, mensen 
met alleen AOW en uitkeringsgerechtigden met kinderen. Niet 

alle uitkeringsgerechtigden zijn dus arm. In het rapport ‘Arm 

Nederland’ geeft de heer Engbersen aan dat duidelijk is dat je 
sommige groepen meer moet geven en andere niet. Een algehele 

uitkeringsverhoging is volgens het rapport niet noodzakelijk. 

Engbersen vindt dat louter algemene maatregelen zelfs hun 

doel voorbij schieten.
De ontwikkeling van de hoogte van de uitkering is goed voor 

koopkrachtbehoud, maar dat is voor de genoemde groepen niet 
toereikend. Er is meer nodig. In eigen onderhoud voorzien - 
werk en daarmee inkomen - is de beste weg voor vermindering 
van de afhankelijkheid en biedt meer mogelijkheden voor 

participatie in de maatschappij. Als dat niet lukt dan komen 
gerichte instrumenten zoals het stellen van een maximaal 
plafond voor studiekosten, ziektekosten en woonlasten aan de

beurt, of een toeslag voor kinderen. Dat zijn allemaal punten 

die terugkomen in het concept-verkiezingsprogram van het 
CDA. Wat concreter is bijvoorbeeld de keuze voor een 

kostendekkende vergoeding voor kinderopvang voor 
alleenstaande ouders met een minimuminkomen of iets 
daarboven.
Het bereiken van armen en hen een helpende hand bieden is 

niet eenvoudig. Je moet beginnen met het bestaan van armoede 
te willen erkennen. Dat wil niet zeggen dat je de mensen moet 
betuttelen. Je  moet hen ook aanspreken op eigen 
verantwoordelijkheid, mogelijkheden en onmogelijkheden. B ij
voorbeeld via zelf-hulpgroepen vat WAO’ers of 

bijstandsgerechtigden. De overheid moet zich juist inspannen 
voor die mensen die te snel aan de kant worden geschoven, te 

snel als onbemiddelbaar worden gekwalificeerd. Die ‘bak 4 ’- 
categorie van de Arbeidsvoorziening kom je  vrijwel niet meer 
uit, en dat is ook een val naar armoede. Verder houdt het niet 

gebruiken van voorzieningen als bijvoorbeeld de huursubsidie 
mensen onnodig arm. Zo vormen de formulieren voor het 

verkrijgen van huursubsidie of kwijtschelding al een drempel, 
maar naar de Sociale Dienst gaan voor bijzondere bijstand blijkt 
een nog moeilijker te nemen stap. De overheid mag daar niet 
aan voorbij gaan.

Mw. A. Doelman-Pel 

lid CDA-Tweede Kamerfractie

A  R M D
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C W outer van Tellingen

ongres verslag

Op 15 en 16 november verborg de JOVD zich in the middle o f 
nowhere (Nuland) voor een congres. Het hotel bleek zo goed 
verborgen dat zelfs de pers het blijkbaar niet kon vinden. Dit 
terwijl ons bij de opening van het congres op het hart werd gedrukt 
niet al te omstreden uitspraken te doen wanneer wij door de 
talrijke journalisten geïnterviewd zouden worden. Pas ‘s avonds 
verscheen er een enkele journalist in het kielzog van dhr. 
Bolkestein. Ook voor de rest was het zoals verwacht vooral een 
rustig congres. De moeilijke huishoudelijke punten waren immers 
al behandeld tijdens de verschillende BAV’s in de maanden voor 
het congres.

Het hotel van Van der Valk in de 

wel bekende standaard bouwstijl 

was de achtergrond voor deze 
liberale samenkomst. Na de open
ing in het voormalige zwembad (!) 

van het hotel werd al snel begonnen 
met de werkgroepen. Ik ben maar 
eens bij de huishoudelijke 

werkgroep gaan zitten. Door de 
niet zo hoge opkomst kon je  daar 

flink opvallen. Na de eerste 
agendapunten werd een motie 

behandeld die toch wel de aandacht 
getrokken heeft van de gemiddelde 

JOVD’er. Het ging over de 
stemverdeling binnen de districten. 

Na de indiener aan het woord 

gelaten te hebben, positioneerden 

bijna alle aanwezigen zich achter 
de microfoon. Vele opmerkingen 

later bleek dat men de motie toch 
niet steunde. Ook het Hoofdbestuur 

verklaarde het niet met de motie 
eens te zijn, maar was wel blij met 

het feit dat de afdelingen nadenken 

over de stemverdeling binnen de 
districten. Misschien dat deze 

discussie toch niet voor niets is, 
want kleine afdelingen voelen zich 
blijkbaar toch ondergesneeuwd 

door de grote afdelingen. 

Geruststellende woorden dat niet

alleen naar stemmen wordt gekeken maar ook naar afdelingen, mochten niet baten: de 

motie werd staande gehouden tot zondag.
In de politieke werkgroepen raakten de gemoederen inmiddels behoorlijk verhit, en werd 
alles uit de kast getrokken om op het scherpst van de snede moties te maken of te kraken.

Maar van al dat gepraat krijg je  honger dus begaf iedereen zich naar de eetzaal voor de 
lunch. De tweede ronde werkgroepen ging men verder met waar men gebleven was, alleen 

was de rolverdeling in de politieke moties werkgroep opeens anders geworden: wie was nu 
voorzitter en wie was nu rapporteur, of deed één iemand beide? In de huishoudelijke 

werkgroep mochten de aanwezigen zich vergapen aan een gelikte videopresentatie van het 
beleidsplan. Een geheimzinnige stem las alle tekst voor onder de romantische aanblik van 

waxinelichtjes. Daarna volgde het diner: een zeer welkome ontspanning. De keuken van 

Van der Valk bleek niet zo in trek, maar dat kwam waarschijnlijk ook door de Chinees die
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vlak naast het hotel is 
gevestigd. Sommigen 
vonden ook ‘s 

Hertogenbosch een goede 
plek om te eten. Ik dacht er 

ook zo over en ging lekker 
dineren, terw ijl we 
ondertussen gewoon verder 

discussieerden over de 

verschillende moties.

Toen wij terug kwamen 
hield voorzitter Ciska 

Scheidel net haar speech 
gevolgd door opnieuw een 

diapresentatie, ditmaal over 
de zogenaamde
verkiezingscafé’s. Daarna 

was dhr. Bolkestein aan de 

beurt. Heel voorzichtig 
maakte hij een grapje, en 
ging toen verder met het 

opnoemen van de 
overeenkomsten tussen de 

VVD en de JOVD, waarbij 
hij zoals gewoonlijk nog 

citaten van bekende mensen aanhaalde. Dat niet iedereen het eens was 
met wat hij zei, bleek wel toen de lamp achter hem spontaan (?) een 

brand veroorzaakte. Dhr. Bolkestein zei opeens: ‘Ik ruik wat’, waarna 
hij gelijk begon te denken dat er opzet in het spel was. Bolkestein had 

niet veel zin om brandweerman te spelen, maar begon toch met een 
kan water te zwaaien. Toen greep het Hoofdbestuur adequaat in en 
verplaatste het vuur naar een veiliger gebied, waar het werd bedwongen. 

Dhr. Bolkestein maakt dit natuurlijk niet elke dag mee en was helemaal 
van zijn stuk. Hij begon dus maar opnieuw met zijn speech. Toen hij

klaar was mochten er 
vragen gesteld worden. 
Vragen die varieerden van 

kunst tot politieke 

onbenullen, zoals
staatssecretaris Tommel 
kort voor het congres door 

Bolkestein genoemd was. 
Ook Minister Borst (Els) 

passeerde nog even de re
vue. Nadat Bolkestein 
uitgeleide was gedaan, ging 
de gewone vergadering 

weer verder. Na nog wat 
agendapunten weggewerkt

te hebben, kon er afscheid genomen worden van 
secretaris Vorming en Scholing Karin Scheidel.

Ook werd de 
c o m m u n i c a t i e p r i j s  
uitgereikt. Voor de tweede 

keer kreeg de afdeling 

Eindhoven deze eer. Door 
het vlotte verloop van de 
vergadering begon het 
feest eens een keer niet te laat (zo rond 10 over 12). 

Daar werd zoals altijd naar hartelust gedanst, maar 
ook aan de bar was het goed toeven.

‘s Ochtends zaten alle die hards op tijd aan het ontbijt 
om daarna weer vrolijk verder te gaan met het 

programma. De vergadering werd voortgezet waar we 
de vorige avond waren gestopt: vaststellen politieke 

moties I. Ik was wat langer blijven liggen, maar hieraan 
kwam een einde toen de service van het hotel ons 

verzocht de kamer weer vrij te maken. Dat mocht de 

pret niet drukken, want daardoor konden we nog 
netgebruik maken van de ontbijtvoorzieningen van het 

hotel. We waren de laatsten, want iemand die net iets
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later kwam kon met zijn onbijtbon niet 

meer terecht, en moest aan de andere 
kant van de ontbijtruimte gaan zitten 
voor een ontbijtje. Blijkbaar was de 

frustratiedrempel van het 
hotelpersoneel bereikt (hoezo?). Dat 
terwijl ze de avond daarvoor nog om 

drie uur ‘s nachts op verzoek van enkele 
JOVD’ers nog heel vriendelijk gebak 
tevoorschijn haalden. De vergadering 

vorderde ondertussen snel met het 
doorlopen van de agendapunten. Er 

werd weer veel gezegd, ook door 
diegene die zo hard doorgefeest had dat 
hij zijn stem verloren was.
Maar waar draaide het dit congres 

eigenlijk om? Het Politieke Kernpunten 
Programma natuurlijk. Deze geeft de 
mening van de JOVD de komende 4 

jaar weer, een soort 

verkiezingsprogramma dus. Er waren 

weer veel amendementen geschreven, 
die garant stonden voor goede 

discussies. Maar ook buiten deze 

discussies kruisten JO V D ’ers de 

degens: ‘s middags werd een cursus 
schermen gegeven. Dit zag er 

buitengewoon professioneel uit. Na de 

laatste agendapunten was het congres 

ten einde, en kon iedereen weer zijn 
weg gaan, op zoek naar de bewoonde 

wereld. Een goed politiek-inhoudelijk 
en bovendien gezellig congres zat er 

weer op. Het wachten op het QJV|| 
volgende congres is begonnen, « « r

S Van Drunen & De Visser

tappen in Belfast
Gezellig is het altijd, zo’n internationaal congres. Als het dan ook 
nog eens in Belfast plaatsvindt en een groot deel van de kosten wordt 
betaald, is de keuze snel gemaakt. Dus trokken twee JOVD-ers naar 
Belfast, om aldaar een congres van het European Youth Forum. 
Onderwerp van het congres wat conflicthantering. Waar beter zo’n 
congres te houden dan in Belfast?
Helaas werd er tijdens de reguliere gang van het congres niet veel over ‘The Troubles’ 
gesproken. In de wandelgangen was het echter het belangrijkste onderwerp. Ook over 

andere onderwerpen werd daar vrij druk gediscussieerd, vooral Spanjaarden die voor 
de zoveelste maal gingen uitleggen dat ze uit Baskenland kwamen en een Joodse Turk 

die zijn land een Europees land vond. Het congres zelf bestond vooral uit een aantal 
cursussen conflicthantering, maar wat twaalf over de grond rollende personen ‘pre- 

tending to be seaw eed ’ met conflicthantering te maken hebben begrijpen wij nog 
steeds niet.
Toch werd er wel een resolutie gepresenteerd op de laatste dag van het congres, na 
amper een uur ‘debat’. Een Belg stelde voor om de minimale leeftijd van deelneming 

aan een krijgsmacht te verhogen tot 18 jaar, teneinde een signaal te maken naar de 
krijgsheren in Afrika en Zuid-Amerika, waar kinderen van rond de 12 jaar al met een 

geweer rondlopen. Wat deze stelling op een Europees congres deed, terwijl dit 
onderwerp in Europa absoluut geen probleem is, blijft onduidelijk. Maar wat bleek bij 
terugkomst in Nederland het nieuwste plan te zijn om ons leger weer eens van voldoende 

personeel te voorzien? Juist, toelaten van 16 jarigen tot de krijgsmacht. De Belg zal 
het ons niet in dank afnemen.
Tijd om Belfast in te gaan was er niet of nauwelijks. Voor zover we er wat van gezien 
hebben ziet het er een beetje uit als Drenthe met heuveltjes en zonder ook maar een 

enkele snelweg. Lage huizen, kleine dorpjes, Belfast zelf telt nog geen 100.000 zielen. 
Het heeft wel twee vliegvelden en elk politiebureau lijkt op een vesting. De Ieren zijn 
grofweg op te delen in diegenen die hun tuinhekje rood-wit-blauw schilderen (de 

kleuren van de Union Ja ck ) en zij die het rood-wit-groen verven (de kleuren van de 

Ierse vlag). Ze spreken ook de letter ‘H’ verschillend uit, hetgeen leidde tot het spelletje 

‘Zeg eens H’. Niet alle Ieren konden dat waarderen. Als je  in Nederland in een goede 
bar trouwens een pint Guinness besteld, krijg je  een mooie Shamrock, een klaverblad, 
in het schuim getapt. De protestantse barmannen waren hier geen van allen toe bereid 

en de katholieke barmannen bleken er niet toe in staat. Nu is elke Nederlander ook 

een stuk Nederlandser als hij over de grens is, dus dat was niet zo vreemd.
En Nederlands waren wij. Op de internationale avond niet meer in te brengen dan een 
pak stroopwafels en een zak drop, terwijl andere volken hele drinkgelagen en 

eetfestijnen organiseerden. Verder domineerden wij de evaluatie van het congres. Bijna 

elke vinger die op een zere plek werd gelegd kwam uit het Nederlandse kamp, in 
totaal vijf man sterk. In totaal waren er zo’n 50 deelnemers uit 26 verschillende landen, 

voor het gemak de Basken maar even een eigen landje gunnend. De deelnemers kwamen 
uit totaal verschillende organisaties, tot en met de Kroatische padvinders toe. 
Samenvattend, mixed emotions van het Europese front. Weinig politiek, volgende 

keer graag wat meer gebruik maken van de aanwezigheid van een conflictgebied.
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Onlangs presenteerde de commissie Ruimtelijk- 
Economisch Perspectief Noord-Nederland (de 
commissie-Langman) haar rapport over de 
middellange termijn toekomst van het Noorden. 
De belangrijkste conclusie was dat Noord- 
Nederland in de periode 2000-2010 zo’n 10 
m ilja rd  gulden diende te ontvangen voor 
versterking van de Noordelijke infrastructuur. 
Daags na publicatie van het rapp o rt werd 
aangekondigd dat het Integraal Structuurplan 
Noorden des Lands de komende jaren  extra 
fondsen tegemoet kan zien. Tegelijkertijd besloot 
de M inister van VROM, die de commissie 
ingesteld had, de behandeling van het advies over 
de verkiezingen heen te tillen.
Hoe zit het?
Sinds jaar en dag kent Noord-Nederland het Integraal Struc
tuurplan (ISP). Deze fondsen zijn met name bedoeld voor 

Zuid-Limburg en Noord-Nederland. Het doel van de ISP’s is 
een bijdrage te leveren aan de versterking van de 

infrastructuur zodat de aantrekkelijkheid voor bedrijven van 
deze regio’s wordt vergroot. Het Noorden voert altijd als één 
van de rechtvaardigingsgronden aan dat heel Nederland van 

‘hun’ aardgas profiteert en dat daar wel iets tegenover mag 

staan. Zuid-Limburg wordt gecompenseerd voor het sluiten 
van de mijnen.

Dat Noord-Nederland en Zuid-Limburg economisch een 
zwakke positie kennen staat buiten kijf. Het lijkt dan ook 

logisch dat ‘Den Haag’ veel moeite doet om deze gebieden 
mee te trekken in de economische ontwikkeling van 

Nederland. Steun vanuit Europa is tot op heden achterwege 
gebleven, want Brussel hanteert andere normen en definities. 
De EU neemt onder andere de onttrokken bodemschatten mee 

in de bepaling van de hoogte van het Bruto Regionaal Prod
uct, waarbij de opbrengst volledig aan de plaats van winning 

wordt toegerekend. Verder wordt inkomen toegerekend aan 

de regio waarin het inkomen wordt verdiend (op de werkplek) 
en niet aan de regio waarin de werknemer woont. Dit leidt 

tot opmerkelijke uitkomsten. Terwijl het vanuit Nederlands 

perspectief helder is dat Groningen relatief onderontwikkeld 
is en dat Flevoland boven gemiddeld presteert, denkt de EU 

daar heel anders over. Flevoland verkeert in de Europese

statistieken tussen enkele arme Portugese en Spaanse 

provincies, maar dat komt alleen doordat de goed 
verdienende inwoners van Flevoland vooral buiten de 
provincie werken. Groningen daarentegen is bijna de 

rijkste provincie van de hele EU.

Enkelspoor
We kunnen ons afvragen of het wel wenselijk is dat de 

overheid op directe wijze regio’s voortrekt. Het antwoordt 
op deze vraag is: nee. Dergelijk beleid voert nergens toe, 

omdat niet wordt gekozen voor een geheel van 
maatregelen maar altijd voor projecten. In het verleden 
heeft dergelijk beleid 

bijvoorbeeld geleid tot een 

vrijwel verlaten Eemsha- 
vengebied, omdat het 
vervoer vanaf deze haven 

via een enkelsporig lijntje 
o f een tweebaans weg 
verloopt. Verbetering hier
van wordt na twintig jaar 
eindelijk overwogen. Ook 
in het rapport-Langman 

wordt de integrale aanpak 
onvoldoende onderstreept 

en blijft het bij het oplossen 
van knelpunten.

Ondoelmatige besteding 
van overheidsgelden wordt hiermee in de hand gewerkt. 

Fondsen als ISP zouden dus moeten verdwijnen, en 

achtergestelde regio’s aan hun lot worden overgelaten. 
Gevolg hiervan zal zijn dat er een versterking plaatsvindt 

van de oriëntatie op de Randstad. Dit leidt nog meer dan 

nu het geval is tot problemen. In de Randstad is sprake 
van ruimtegebrek voor bedrijven, op (spoor)wegen en in 
de binnenvaart. De investeringen om die knelpunten op 

te heffen zijn zeer omvangrijk. De overheid richt zich bij 
deze vraagstukken vrijwel uitsluitend op oplossingen 
binnen het Randstedelijk gebied. Ook deze gedragslijn 

kan leiden tot ondoelmatigheid. Er worden vele miljarden 

geïnvesteerd in een Tweede Maasvlakte, terwijl er 
voldoende ruimte tegen lage kosten beschikbaar is in de 

gebieden grenzend aan de Randstad. De overheid zou in
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dit soort gevallen moeten kiezen voor 

de investering waarmee het hoogste 
rendement wordt behaald. Uiteraard 

zal dit leiden tot extra 
vervoersinspanningen en druk op de 
leefomgeving in die gebieden waar 

activiteiten zullen gaan plaatsvinden, 
maar daar plukt men ook de vruchten 

van onder andere in de vorm van ex
tra werkgelegenheid. Het grote 

voordeel van deze benadering is dat 
de benodigde capaciteit tegen veel 
lagere kosten zal kunnen worden 

gerealiseerd.

De toekomst
Minister de Boer van VROM, die de 

commissie-Langman heeft ingesteld, 
heeft na kennis te hebben genomen 

van de conclusies van het rapport 
besloten tot uitstel van de behandeling 
in de Tweede Kamer. De Kamer nam 

hier echter geen genoegen mee en 
eiste een eerdere behandeling. Welke 

keuzes ook gemaakt worden; het 

Noorden heeft geen belang bij uitstel 
van behandeling maar juist bij snelle 

duidelijkheid over de periode 

tussen 2000 en 2010. sLÊ,

26 februari 1949;

26 februari 1951; 

26 februari 1954;

26 februari 1959; 

26 februari 1960;

26 februari 1961; 

26 februari 1962;

In de Louis X V  zaal van de Haagsche Pulchri Studio wordt de 

JO V D  opgericht.

In Tsjechoslowakije gaat het brood op de bon.

D e JO V D  viert haar eerste lustrum in Amsterdam met als gast 

op het Lustrumcongres op 13 en 14 november in het 

avondprogramma Max Tailleur.

D e JO V D  viert haar tweede lustrum in het Krasnapolsky te 

Amsterdam, met als hoogtepunt een optreden van Rita Reys. 

D e Russische premier Chroesjtsjov laat tijdens zijn bezoek aan 

Idonesië weten de aanspraken op Nieuw Guineate steunen. 

Idonesië ontvangt bovendien een nieuwe grote lening.

Koning Mohamed V  an Marokko overlijdt en wordt opgevolgd 

door zijn zoon Hassan II

Het Hooggerechtshof in de VS verklaart rassenscheiding 

ongrondwettig. President Kennedy van de VS wil de activiteiten 

van het vredeskorps uitbreiden

Zom aar een aantal keren 26 februari op een rij. Uiteraard u begrijpt het al. W e  zijn op weg 

naar ons X  Lustrum op 26 februari 1999. Vanzelfsprekend zullen wij ook dit niet onopgemerkt 

voorbij laten gaan. Naast een terugblik - die reeds uitgebreid is door de uitgave van ‘de 

Jonge Liberalen’ ter ere van het IX  Lustrum in 1994 -  zullen wij uitgebreid stilstaan bij de 

toekomst van de JO V D  en van het liberalisme in het algemeen. “Waarheen gaat de weg?’’, 

klinkt u dat niet bekend in de oren.

Welnu vanaf de komende Driemaster tot aan het Lustrumcongres in februari 1999 zullen wij 

als Lustrumcommissie u uitgebreid voorbereiden op wat komen gaat, en u uiteraard niet 

voorbereiden op wat wel komen gaat, maar nog een verrassing moet blijven. En niet alleen 

via dit medium zal de Lustrumcommissie -  W ibo van O m m eren (vz), Ghislaine Meijer, Karin 

Scheidel, Jolanda Houthijsen, Marcel van der Schaaf en namens het Hoofdbestuur Robin 

Bremekamp -  u op de hoogte houden van de laatste ontwikkelingen. D e  Lustrumcommissie 

zal een eigen site openen op Internet, waar de laatste nieuwtjes te vernemen zijn. Bovendien 

biedt deze site de mogelijkheid om  zich op te geven als belangstellende zodat men op de 

hoogte blijft wan het laatste nieuws. Hierover in volgende edities van Driemaster meer.

O o k  zal de commissie in de komende tijd een beroep doen op uw  bereidwilligheid en 

creativiteit. Naast concrete vacatures is ieders advies of tip welkom. Zoals gezegd, zal dit een 

interactieve Lustrumvoorbereiding worden. Concrete vacatures voor nu:

U  bent een gedegen vakman o f-v ro u w  in het vastieggen van bewegende beelden. U  

neem t initiatief, bent com m unicatief en een echte team worker m et toch een grote  

mate van zelfstandigheid. U  houdt van hard werken en vee/ reizen en heeft leuke 

hobbies, die niet ai teveel tijd vergen. D e  tijd die u overheeft gaat u aan h e tX  Lustrum  

van de JO V D  besteden. Naast de eer van u w  w erk stelt u niet ai teveel eisen ais het 

aankomt op  de beloning voorde d o o r u  geleverde prestatie. D e  d o o d  o f  de Gladiolen' 

is u w  devies. Wanneer u zich aangesproken voelt, kunt u  zich wenden tot M arcel van 

der Schaaff: 020-6853797.

En wanneer uw  interesse reeds gewekt is, wordt vervolgd
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Interview met

L^ennis Straat
D. Tanahatoe & M. Van Drunen

Dennis S traat is een JOVD’er die het tot 
voorzitter van de LYMEC, de Europese 
JOVD, heeft geschopt. Hij is non-voting mem- 
ber van de E L D R -fractie in het 
Europarlement. Hij is waarschijnlijk de enige 
JOVD’er die regelmatig met Frits Bolkestein 
aan tafel schuift. Tijd voor het IS om hem eens 
te interviewen.
Dennis, bijna niemand in de JOVD kent j e  meer, wie is 

Dennis Straat eigenlijk?

zeg je  tegen iemand die je  in Brussel tegenkomt - maar 

eigenlijk is het heel jammer. En dat terwijl de drempel 

om actief te worden in LYMEC vrij laag is. Je krijgt een 
redelijke reiskostenvergoeding, en als je Engels spreekt 

krijg je  er leuke contacten en interressante discussies voor 

terug. Bijna elke maand is er wel een activiteit. Veel 
activiteiten vinden plaats in Duitsland, omdat dsFriedrich  
N aumann Stiftung veel doet voor LYMEC. Deze 
activiteiten zijn wel verspreid over heel Duitsland, zodat 

je niet altijd op de zelfde plek zit.

Je  bent Gibraltar, Malta en Cyprus expert, vanwaar deze 
interesse ?

Ik ben in 1990 lid geworden van de afdeling Twente. Na 

een half jaar zat ik in het bestuur van de onderafdeling 
Enschede, daarna het districtsbestuur Overijssel. Vanaf 
1993 ben ik lid geweest van het Internationaal 

Secretariaat. Ik werd daar na een aantal congressen en 
andere buitenlandse activiteiten aangestoken door het 
internationale virus. Op een gegeven moment ben ik door 

de toenmalige Internationaal Secretaris, Marcel Putman, 

gevraagd voor de positie van LYMEC-penningmeester, 
hetgeen ik na een flinke campagne ben geworden. Dat 
was nogal een hectische tijd, omdat ik in die tijd ook 

campagne moest voeren voor de Provinciale Staten, waar 
ik nu ook deel van uitmaak. Sinds anderhalf jaar ben ik 

voorzitter van LYMEC.

LYMEC is de Europese Liberale Jeugdorganisatie, waar 

de JOVD lid  van is. H oeveel lidorgan isaties  h eeft  

LYMEC?

LYMEC heeft 25 full members in 13 van de 15 landen 

van de EU. Alleen in Portugal en Griekenland hebben 
we momenteel geen lidorganisaties. Daarnaast zijn er nog 
vele organisaties uit landen die (nog) geen lid zijn van de 

EU. Deze hebben een andere status dan de overige leden. 

LYMEC vertegenwoordigt daarmee zo’n 100.000 jongere 

liberalen uit grote delen van Europa.

Iedere LYMEC bestuurder heeft een aantal landen als zijn 

speciale verantwoordelijkheid. Omdat ik het als voorzitter 
vrij druk heb met de interne organisatie van LYMEC, 

heb ik naast de Benelux een wat lichter pakket gekregen: 

Cyprus, Gibraltar en Malta. Tijdens de Gibraltar National 
Day hield ik een toespraak die werd toegejuicht door

15.000 mensen. Dat is toch de helft van de plaatselijke 

bevolking, een heel unieke ervaring.
Verder is Zweden een van mijn favoriete landen. Ik heb 
daar campagne gevoerd voor aansluiting van Zweden bij 

de EU. Ik heb daar veel vrienden, en eigenlijke weet ik 
beter de weg in Stockholm dan in Amsterdam. In het 

internationale wereldje weetje soms ‘s morgens niet di
rect waar je  nu eigenlijk wakker wordt. Als je  een filiaal 

van een bekend hamburger restaurant binnenloopt moet 
je  wel ineens met een andere munt betalen, en zelfs dat is 

binnenkort verleden tijd. Dat is het internationale gevoel, 
dat moet je  meemaken. Nog een voorbeeld. Ik werd tot 

voorzitter gekozen in Lucca, Italië. Daar vandaan ben ik 
terug gevlogen naar Amsterdam en belde ik mijn ouders 

dat ik terug was in Nederland. Drie kwartier later ging 
mijn vliegtuig naar Oslo. Grenzen verdwijnen.

Om nog even terug te komen op Cyprus, wat is jouw visie 

op deze kwestie ?

Wie kom je  zoal tegen in het internationale wereldje?

Toch wel vaak dezelfde koppen. Aan de ene kant is dat 

heel leuk - ‘ik zie je  volgende week wel in Stockholm’,

In april ben ik op Cyprus geweest en heb daar de scheiding 

van de twee delen van het eiland gezien. Er is daar echt 

een serieuze situatie. Op dit moment bevindt het 
vredesproces zich in een impasse, en daar moet uiteraard
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verandering in komen wil Cyprus toetreden tot de EU. De 
oplossing is een federaal systeem zoals in België, maar dan 
nog iets federalen Over deze oplossing zijn de meeste Cyprioten 

het wel eens, maar welke weg bewandeld moet worden op weg 
naar deze oplossing is vraag twee. Dt ligt heel moeilijk. An

kara, en in mindere mate Athene, hebben nog veel invloed en 
spelen allerlei spelletjes. De oplossing moet snel komen,want 

de bevolkingsgroepen groeien steeds verder uit elkaar.

Tot slot, wat moet er  internationaal veranderen binnen de 

JOVD?

De leden moeten meer vragen stellen op het congres over wat 

er internationaal allemaal gebeurt.
Deze vragen moeten dan niet alleen aan de internationaal 

secretaris worden gesteld, maar ook aan de internationale 
bestuurders, mijzelf en Michel de Visser van IFLRY. Bij de 
Juli’s gebeurt dit al. Wij maken toch beleid dat ook invloed 

heeft op de leden van de JOVD. Men moet ons op de 
congressen ter verantwoording kunnen roepen. S * !

Sinds kort is er een experimentele email-distributielijst van 

het Internationaal Secretariaat. Per 1 januari zal hij volledig 
operationeel zijn en regelmatiger uitkomen. De mensen die 

zich nu al hebben aangemeld krijgen geregeld internationaal 

nieuws en nieuws over internationale activiteiten.

Mensen die zich nog niet hebben aangemeld kunnen een email 

sturen naar het emailadres van Daniël Tanahatoe: 

d.r.tanahatoe@let.rug.nl ,dan word je  zo snel mogelijk 
toegevoegd aan de lijst. Heb je  je  al opgegeven, maar ontvang 
je  hem nog steeds niet, dan moetje ook even een email sturen. 
Er is dan waarschijnlijk een fout adres bekend. Alvast bedankt.
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Voor alle activiteiten geldt: informatie en opgave via Daniël Tanahatoe 
050-3 12 103 I /0653-630565 of email tenzij anders vermeld.

* 8 -1 I januari 1998 seminar van LYM EC over de geschiedenis van de Europese Unie in Saarbrucken, Duitsland. 

Het programma bestaat uit lezingen, discussies, werkgroepjes en nog veel meer.De deelnemerskosten zijn D M  

200 en er is een reiskostenvergoeding van 8 0 %  met een maximum van D M  150 voor deelnemers uit Nederland. 

Opgave zo snel mogelijk en voor 15 december.

*26-30 januari 1998 Parlementaire vergadering van de Raad van Europa en bijeenkomst van de LD R  groep in 

Straatsburg. Deelname mogelijk als waarnemer voor IFLRY 

*30januari - 1 februari L H G  congress in Heidelberg, Duitsland

*5 -8  februari 1998 seminar van LYM EC over EU uitbreiding in Kottenheiden, Duitsland. Het programma bestaat 

uit lezingen, discussies en onder andere werkgroepjes. D e  deelnemerskosten zijn D M 2 0 0  en er is een 

reiskostenvergoeding van 8 0 %  met een maximum van D M  150.

*22 februari - 1 maart 1998 IFLRY seminar over Mensenrechten in het Centre Européen de la Jeunesse/Euro- 

pean Youth Centre in de parlementaire hoofdstad van Europa Straatsburg. Meer informatie volgt.

*Eind februari Jongerenparlement van de International Dialogues Foundation over werkgelegenheid voor 

migrantenjongeren in Europa en in de migratielanden. Er doen ongeveer 70 jongeren uit geheel Europa en 

daarbuiten mee. Het wordt gehouden in Bonn, Duitsland en duurt 3 dagen. Meer info volgt later.

*10-12 maart 1998 LYM EC seminar over transport, infrastructuur en Trans Europese Netwerken in Rotter 

dam, Nederland, met lezingen, excursies, discussies en nog veel meer.

*13-15 maart 1998 LYM EC Congres in Brussel, België

*3-4 april 1998 Liberal International Executive Committee in Amsterdam

*20-24 april 1998 Parlementaire vergadering van de Raad van Europa en bijeenkomst van de L D R  groep in 

Straatsburg. Deelname mogelijk als waarnemer voor IFLRY.
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' P . cro et w ontra  I
In Nederland mag momenteel op verzoek van de 
patiënt euthanasie worden toegepast, wanneer 
door een arts bepaald is dat er van ondraaglijk en 
uitzichtloos lijden sprake is. E r gaan de laatste tijd 
stemmen op om de beoordeling of aan de 
voorwaarden voor euthanasie is voldaan over te 
laten aan een commissie van medici, ethici en 
juristen. Ik ben het met beide varianten absoluut 
oneens. Wanneer van de keuze voor euthanasie 
geen andere persoon schade ondervindt, zou 
euthanasie onder alle omstandigheden moeten zijn 
toegestaan. Voorwaarde is wel dat de persoon in 
kwestie een wilsverklaring heeft afgelegd bij de 
notaris. Op deze manier wordt euthanasie een 
vrije keus van het individu. Ik zal dit standpunt 
aan de hand van een aantal ‘pro’s’ en ‘contra’s’ 
onderhouwen.

E0)

E U T H A N A S I

GEWJOIFEDArUM

Met deze verklaring richt ik mij tot mijn behandtti

Het eerste argument pro is een principieel argument. Niemand 

heeft het recht om over het leven van een ander te beschikken. 
Het kan niet zo zijn dat een arts beslist of de patiënt iri leven 

moet blijven, of uit zijn lijden verlost wordt. Het is en blijft het 

leven van de patiënt!
Dit zelfbeschikkingsrecht geldt voor iedereen, niet alleen voor 

zieke mensen met pijn. Iedereen die van de mogelijkheid tot 

euthanasie gebruik wil maken, zou bij een notaris een 
wilsverklaring moeten afleggen, waarin staat in welke situaties 
hij euthanasie wenst. Deze wilsverklaring is van belang, omdat 

het niet zo kan zijn dat bijvoorbeeld nabestaanden beslissen 

over het leven van iemand in coma.
Ten tweede is de eis van ondraaglijk lijden een onwerkbaar 
criterium. Een arts kan onmogelijk voelen wat de patiënt voelt. 

Hij kan dan ook niet ervaren hoe de patiënt zijn pijn of verdriet 

ervaart, en dus of er van ‘ondraaglijk en uitzichtloos’ lijden 
sprake is. De huidige regeling voor euthanasie gaat er ten 

onrechte van uit dat dit wel mogelijk is.
Mijn derde en pro-argument is dat veel fysiek of mentaal zieke 

mensen die geen euthanasie mogen plegen, tot zelfmoord 

overgaan. Zo eisen zij alsnog hun zelfbeschikkingsrecht op. 

Iemand die het echt wil doet het toch wel!
Maar er zijn ook enkele bezwaren. Het eerste probleem zie ik 

bij een zwangere vrouw die euthanasie wil plegen. Dat zou 

moeten mogen, want het is haar leven. Maar vanaf het mo
ment dat de ongeboren vrucht gevoel heeft ontwikkeld tot het

1 U IT G A N G S P U N T E N
Na grondige overweging wil ik niet verder teven* 

a een toestand van ondraaglijk I jden, en-oi 
b in een toestand die geert of nauwelijks u(5 f 

redelijke en waardige levensstaat.

Onder laatstgenoemde toestand versta ik in ie« *
* een coma van langer dan weketv.
* een permanente vegetatieve toestand.
* een leven aan beademingsapparatuur

2 V E R ZO EK  O M  HU LP OM  TE  KUNNENiü'
Als ik in een toestand zoals bedoeid in punt t »  
b eh an d elen d  a r ts  d rin g en d  m ijn sterven »»
dood onder zijn of haar begeleiding te laten iw» 
die middelen toe te dienen.

moment dat het kindje geboren is, zou euthanasie niet moeten 
zijn toegestaan. De vrouw zou dan immers beschikken over 

het leven van een ander individu.
Ook bij kleine kinderen zie ik een 
probleem. Vanaf het moment dat zij 
zich goed kunnen uitdrukken, 

kunnen zij een wilsverklaring 
afleggen. Voor die leeftijd blijft het 

een probleem. Voorkomen moet 
worden dat een ander over zijn leven 

beslist.

Ten derde is er het punt van de 
zelfbescherming die de huidige 
regeling biedt. Voorkomen moet 

worden dat iedereen in een 
depressieve opwelling maar 
“gewoon” euthanasie laat plegen.

Toch kan ik dit bezwaar ontkrachten.
Wanneer iemand een wilsverklaring 
heeft, is hierin vastgelegd in welke 

situaties hij zijn
zelfbeschikkingsrecht wil gebruiken.

Vrijwel iedereen die een opwelling 

krijgt, zal eerst die verklaring aan 
moeten passen bij de notaris. Als hij 

deze hele procedure ervoor over 

heeft, blijkt daar voor mij voldoende 
uit dat hij echt euthanasie wil, en 
moet de arts gehoor geven aan zijn 

vraag.
Alle pro’s en contra’s tegen elkaar
afwegend, blijven voor mij de pro’s zwaarder wegen. Ik blijf 

bij mijn stelling dat iemand die kiest voor euthanasie en hierbij 
geen ander persoon schade berokkent, euthanasie mag laten 

toepassen, mits hij hiervoor een wilsverklaring heeft 

afgelegd. Het blijft zijn leven, zijn keus.

3 O V E R D R A C H T
Voor het geval dat mijn behandelend arts iri4M 
hierboven vermeide verzoek w ü  of kan voldoe', 
verwijzen naar een arts die daartoe w e l bereid5

K G E H E IM H O U D IN G S P L IC H T
Als aan mijn verzoek is voldaan, zal de ovedwic 
Ik onthef mijn behandelend erts van zijn of hu' 
medische gegevens. Ik verzoek hem of haar 
verschaffen.

5 R IS ICO  A A N V A A R O IN G
Deze verklaring bttjft van kracht ongeacht net e i  
daarmee bewust het risico dat ik haar later msts 
dan niet meer toe In staat ben. Ik doe dat ome« 
onder v oer m ij niet aanvaardbare omstandigbw

6 D E PO N E R IN G
Een exemplaar van deze verklaring deponeer 
en bij mijn (plaatsvervangend! gevolmachtigde ■

18



Hoever reikt het zelfbeschikkingsrecht bij een 
verzoek om euthanasie? Bij een puur liberale
interpretatie van

E R K L A R I N G

«•WOaTB-TAA'S

liDNUVMFR

S1S

7#a ik tont te verteren srv: :  V : 

dMi op terugkeer tot een voor itiij

•val.

VEN
Wtttöen gekomen, v erzo ek  ik mijn  
Itm u ilen  door mij middelen tot een milde 
 ̂efe ft daartoe niet meer in staat ben, mij

i eedoelde omstandigheden niet aan mijn 
ek i* hem of haar mij onmiddellijk door te

ntferzoek naar mijn levenseinde instellen, 
wwudinqspitcht met betrekking tot mijn 
w  dat onderzoek noodzakelijke gegevens te

t  «op sinds de ondertekening. Ik aanvaard 
:r tan willen wijzigen of herroepen,maar daar 
cl# nsico uit te sluiten, namelijk voortleven

hu huisarts of andere behandelend arts

Z.o.2.

dit recht lijkt de reikwijdte 
onuitputtelijk. Elk individu 
bepaalt zelf wanneer hij of 
zij wil leven danwel sterven. 
Zo eenvoudig ligt het echter 
niet.
Het zelfbeschikkingsrecht is 
geen onuitputtelijke bron 
voor ethisch onverantwoord 
handelen. Een meerderheid 
op het afgelopen Nuland- 
congres bleek dan ook een 
andere m ening te zijn 
toegedaan, en terecht.
Onder euthanasie verstaan we het 
toepassen of nalaten van een 

handeling door een derde op verzoek 
van de betrokkene met het 

levenseinde van de laatstgenoemde 
als gevolg. Moet een verzoek hiertoe 
zonder meer worden ingewilligd, 

zelfs als er geen sprake is van 
ondraaglijk lijden? Ik ben van 

mening dat dit niet het geval is. Een 
verzoek tot euthanasie zou alleen 

mogen worden ingewilligd wanneer 
er sprake zou zijn van een 

ondraaglijk lijden - ten tijde van het 
verzoek of in de toekomst - zonder

kans op verbetering.
Of aan deze vereisten voldaan is wordt bepaald in een verklaring 

tot toestemming van de behandelend arts. Dit is geen onnodige 
bemoeizucht van de arts, maar een ethisch recht op bescherming 

van de betrokkene tegen zichzelf. Immers, iedereen heeft recht

op leven en tegenover elk recht staat een plicht: de plicht van 
de samenleving om te trachten de betrokkene te verzorgen en 
een menswaardig leven te geven. Enkel en alleen wanneer dit 

laatste niet mogelijk is, kan een verzoek van de betrokkene om 
euthanasie worden ingewilligd. Alleen de combinatie van een 

wilsverklaring van de betrokkene met een verklaring tot 
toestemming van de arts geeft deze mogelijkheid, niets minder. 

Een verklaring van een andere derde dan de behandelend arts 
kan nooit de verklaring van de betrokkene of de arts vervangen. 

Dit omdat niemand de beslissing van de betrokkene mag nemen 

en omdat niemand de deskundigheid en betrokkenheid van de 
behandelend arts kan vervangen. Deze benadering is in 
overeenstemming met die in het concept PKP.

Doet deze opvatting afbreuk aan het zelfbeschikkingsrecht? 

Nee, het zelfbeschikkingsrecht hangt nauw samen met het recht 
op zelfontplooiing, hetgeen weer voortvloeit uit de ethische 
opgave tot menswording.

Wanneer we de medische verklaring tot toestemming, waarin 
het ondraaglijk lijden zonder kans op verbetering tot uiting 

komt, niet zouden eisen, voorzie ik ethisch onverantwoorde 
situaties. Het zou een legalisering van zelfmoord betekenen: 

iedereen die rondloopt met de gedachte om zelfmoord te plegen 
kan met een enkele wilsverklaring zijn doodsvonnis tekenen. 

Het is onvermijdelijk dat daarbij situaties ontstaan waarin een 
betrokkene niet in staat is een juiste wilsverklaring af te leggen. 
Wie is er trouwens goed in staat om van tevoren te bepalen 

wanneer hij wel of niet wenst te leven? Om nog maar te zwijgen 
over de waarde van een wilsverklaring die is opgemaakt ten 
tijde van het ziektebed zelf: wie kan onder psychische druk 

van een ernstige ziekte geheel objectief oordelen over de waarde 

van het leven nu en in de toekomst? De behandelend arts kan 
met zijn deskundigheid hier wel objectief over oordelen 

omdat hij weet wat de betrokkene te wachten staat. a S »



A f d e l i n g s

N i e u w s

EINDHOVEN-Saul Janssen 
Waarom zijn de Politieke Commissies 
van de afdeling Eindhoven zo uniek?

Welnu, dat heeft alles te maken met de 
opzet ervan. Deze is heel eenvoudig, 
maar zeer doeltreffend. Er is namelijk 
sprake van een samenwerkingsverband 
met de VVD Eindhoven. Zodoende zijn 
wij in staat de PC’s groots aan te pakken. 
Groots in promotie, groots in opkomst 
en groots in gastsprekers. Om dit wat te 
visualiseren volgt hier een beschrijving 
en een foto van een gemiddelde PC, met 
als gastspreker niemand minder dan: 
Emile Ratelband.
Het fenomeen, één en al energie, springt 
vol zelfvertrouwen het verstevigde po
dium op van de TP, die tot de nok aan 
toe gevuld is. Al dansend, schreeuwend 
en T-shirts gooiend laat Emile je niet 
meer los. Dit alles rond het thema: 
‘Waarom iemand lid wordt van een 
politieke partij!’. Zijn theorie was heel 
eenvoudig. Je denkt erover, dan word je

lid en als je maar vaak genoeg komt 
(= doen ), dan wordt dit vanzelf een 
g ew oon te . Gewoonten op hun beurt 
bepalen mede jouw k a ra k te r , waar 
onomstotelijk jouw ego uit voortvloeit. 
En jouw ego, zo concludeert Emile, 
bepaald jouw lot. Om dit concept kracht 
bij te zetten, overtuigde Emile Eelco en 
overtuigde Eelco zichzelf om vanaf een 
stoel in glasscherven te springen (hoezo 
markant?!). Zijn afsprong was 
fenomenaal; 10 punten en een TP die uit 
zijn dak ging waren zijn deel.
Dat deze PC geen uitzondering op de 
Eindhovense gouden regel is blijkt wel 
uit het aantal prominenten dat de TP al 
uit zijn dak heeft laten gaan: Frank de 
Grave, Ed Nijpels, Pim Fortuin, Hans 
Wiegel en binnenkort Cor Boonstra. Wil 
jij deze nu al legendarische Philips- 
topman aanhoren en aanschouwen, of 
heb je hem een brandende vraag te 
stellen, dan ben je van harte welkom op 
dinsdag 27 januari 1998 in de TP in 
Eindhoven.

Cultuur
GRONINGEN-Ferry van Dijk 
In de vorige Driemaster pleitten de 
heren Van den Berg en Hettinga voor 
een flinke subsidiëringvan cultuurfesti- 
vals. Als argum ent voor deze 
subsidiëring werd aangevoerd dat het 
prijsm echanism e gebrekkig zou 
functionneren, hetgeen ‘hoogdremp- 
eligheid’ zou veroorzaken. Verder 
werd cultuur gezien als ‘een goed in
strum ent om mensen in kennis te 
stellen van normen en waarden’. Naar 
mijn idee slaat men met deze 
ongefundeerde stellingen de liberale 
plank mis.
Uitgangspunt bij het aanbod van een 
individueel goed zou volgens de liberale 
beginselen de vrije markt moeten zijn. 
Het liberale vrijheidsbeginsel viert 
hoogtij bij de wonderschone werking van 
vraag en aanbod. Dit geldt in beginsel 
evenzeer voor het ‘product’ 
cultuurfestival. Helaas moet ook ik 
toegeven dat de markt niet immer per
fect is. In dat geval' kan een (kleine) 
correctie van overheidswege op zijn 
plaats zijn. Voorzichtigheid is echter 
geboden. Dikwijls pleegt men overhaast 
en ondoordacht te grijpen naar het enge 
monster dat subsidie heet. Zo ook de 
auteurs van het genoemde artikel.
Wat betreft het aanbieden van 
cultuurfestivals zijn er inderdaad enkele 
positieve externe effecten aan te wijzen 
die niet direct in de prijs worden 
verdisconteerd, hetgeen een vertekend 
marktbeeld geeft. Cultuurfestivals 
kunnen bijvoorbeeld een positieve 
invloed hebben op het imago van een stad 
of een land, hetgeen uiteraard gunstig is 
voor de economie en dus voor het 
algemeen belang. Verder wordt door 
sommigen beweerd dat ze een positieve 
uitwerking hebben op de normen en 
waarden. Dit laatste bestempel ik echter 
als een buitengewoon discutabel punt, 
aangezien festivals ook een volstrekt 
tegengerichte werking kunnen hebben.

20



Driemaster's
Brievenbus
Dat brengt mij op het punt dat er naast 
positieve effecten ook enkele negatieve 
externe gevolgen aan te wijzen die 
cultuurfestivals met zich meebrengen. 
Wat bijvoorbeeld te denken van de 
verkeers-, geluids- en milieu-overlast die 
grote festivals met zich meebrengen. Of 
van de grote aantrekkingskracht die zij 
uitoefenen op allerlei lastige alternatieve 
groeperingen, die bovendien een wellicht 
verwerpelijk kader van normen en 
waarden ten toon spreiden. In dat geval 
moet het verdraagzaamheidsbeginsel 
veelal wijken voor het verant 
woordelijkheidsbeginsel. Het is maar 
zeer de vraag of de positieve externe 
effecten op wegen tegen de negatieve. 
Daarbij kun je  je  bovendien afvragen in 
hoeverre ambtenaren in dienst van onze 
paternalistische overheid goed kunnen 
inschatten hoe groot de discrepantie 
tussen het ‘zuivere’ en het sociale 
marktevenwicht is.
Naar mijn idee zijn er betere en 
efficiëntere manieren om 
onvolkomenheden in het markt
mechanisme te verhelpen. Te denken valt 
bijvoorbeeld aan versoepeling van 
regelgeving aangaande de sponsoring 
van cultuurfestivals door bedrijven. Ook 
is het denkbaar dat op kostenneutrale 
wijze in de fiscale wet- en regelgeving 
enige stimulansen worden aangebracht 
voor leasing  of zelfs ‘aankoop’ van 
(naamgeving van) cultuurfestivals. Een 
aardig voorbeeldje is het ‘Heineken Night 
o f  the Proms’. Door kostenneutraliteit is 
het niet de overheid die bepaalt hoeveel 
en welke festivals worden aangeboden, 
maar wordt dit overgelaten aan de markt. 
Bedrijven zullen natuurlijk - ingegeven 
door hun winststreven - uitzien naar fes
tivals waar vraag naar is door de 
consument. Enig bedrijfskundig inzicht 
leert daarbij dat het geen vereiste is dat 
elk festival ook meteen kostendekkend 
is, immers zaken als naamsbekendheid 
en g ood w ill  staan bij een goed 
ondernemer hoog in het vaandel.
Al met al moet naar mijn mening zeer

terughoudend worden omgegaan met 
subsidies, ook waar het incidentele fes
tivals betreft. Slechts in uitzonderlijke 
gevallen waarbij een duidelijk algemeen 
belang is aan te wijzen, zou een subsidie 
overwogen kunnen worden. Te denken 
valt dan bijvoorbeeld aan herdenkingen 
van en voorlichting over de Tweede 
Wereldoorlog. In alle andere gevallen 
moet de overheid wat vaker haar handen 
van het magnifieke marktmechanisme 
afhouden, en wat minder ‘beleid’ gaan 
voeren over cultuur.

Varkenspest
ARNHEM-Jean Paul lepema 
In de vorige Driemaster verscheen een 
artikel van Anne-Wil Smeerdijk over 
de varkenspest. De inhoud van het 
artikel heeft mij nogal geschokt, omdat 
het vrijwel volledig voorbij gaat aan 
het welzijn van het dier, in dit geval 
het varken.
In het stuk is te lezen dat “quotering 
kostenverhogend zal werken en dus een 
negatieve invloed op de 
concurrentiepositie van de Nederlandse 
varkenshouders zal hebben.” Verder zou 
door de reductie van 25% van de 
varkensrechten het “fundamentele recht 
op eigendom” van de varkenshouders 
geschonden worden. In de aanbeveling 
wordt tenslotte gesteld dat marktwerking 
in de oplossing van het varkens- 
vraagstuk voorop dient te staan.
In het betoog van Smeerdijk is het varken 
gereduceerd tot een eigendomsobject, tot 
een produktiemiddel dat volledig is 
overgeleverd aan de varkensboeren. De 
verantwoordelijkheid zou volgens 
bovengenoemd betoog bij de 
varkenssector moeten blijven en de 
overheid zou slechts randvoorwaarden 
moeten formuleren op het gebied van 
dierenwelzijn en milieu. Dat deze situatie 
zeer onwenselijk is en het welzijn van 
varkens niet ten goede komt, moge

duidelijk zijn. Het gaat de varkenssector 
alleen om het optimaliseren van hun 
bedrijfswinst en het consolideren of 
vergroten van hun concurrentiepositie 
ten opzichte van het buitenland. Zij heeft 
er belang bij dat de ‘afzet’ per 
‘productievarken’ zo groot mogelijk is, 
waarbij het welzijn van het dier en de 
onvermijdelijke overbemesting voor hen 
van marginaal belang zijn. In zo kort 
mogelijke tijd moet het varken slachtrijp 
worden gemaakt, al dan niet volgestopt 
met medische preparaten. Het feit dat 
varkens intelligente dieren zijn met een 
sterk ontwikkeld gevoel - zo is bekend 
dat varkens wanneer zij in volgepropte 
veewagens naar het slachthuis af gevoerd 
worden uit stress en doodsangst eikaars 
staarten opeten - wordt volledig door de 
varkenssector genegeerd.
Over de min of meer vrijblijvende 
randvoorwaarden moeten we ons niet al 
te veel illusies maken. Misschien worden 
de stallen met enkele centimeters 
vergroot, maar daarmee is het 
verschijnsel van een intensieve 
varkenshouderij die minachting heeft 
voor het welzijn van het dier nog lang 
niet uit de wereld. Bovendien blijft ook 
de kans op een nieuwe varkenspest-cri- 
sis reëel zolang de intensieve 
varkenshouderij voortbestaat. Dat 
volgespoten productievarkens 
uiteindelijk de volksgezondheid niet ten 
goede komen, lijkt mij duidelijk.
Is het in een redelijk, tolerant en 
beschaafd land als Nederland, waar men 
de mond vol heeft over onrecht en 
bescherming van de zwakkeren, moreel 
aanvaardbaar dat creaturen die geheel 
aan ons zijn overgeleverd enkel en alleen 
als productiegoed worden uitgebuit 
omdat de markt daarom zou vragen? 
Hoever mogen we eigenlijk gaan in de 
onderwerping van mens en dier aan 
economische belangen? Strikt gelet op 
de marktwerking zouden we ook moeten 
kiezen voor bijvoorbeeld een voetbal die 
door kinderarbeid is gemaakt, of toch 
niet...?
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* i Commissie PKP 1998 - 2002

4̂ — k̂p van A tot Z
Wie dacht dat in de JOVD de politiek- 
inhoudelijke discussie het ondergeschoven 
k indje is, zal na het afgelopen 
novembercongres definitief op andere 
gedachten zijn  gebracht. Toen werd 
nam elijk  het Politiek  K ernpunten  
Programma besproken en vastgesteld. Dit 
PK P is eigenlijk een soort schaduw- 
verkiezingsprogramma, en biedt de kans om 
eens in de vier jaar een consistente visie op 
de toekomst vast te stellen.
Dit maal werd gesproken over het PKP 
1998-2002. Het was de afronding van een 
karwei waarmee meer dan een jaa r eerder 
- in augustus 1996 - werd begonnen. Dit 
artikel geeft een overzicht van het hele 
tra jec t: van de eerste voorbereidende 
bijeenkomst van de PKP-commissie tot en 
met de vaststelling op het congres.

De bouwstenen
De ideeën die in het PKP staan verwoord zijn voor een belangrijk deel 
gebaseerd op eerdere notities en moties die door het congres zijn 
aangenomen. Het werk van de PKP-commissie bestond dan ook voor 

een groot deel uit het opnieuw formuleren van oude plannen. De 

samenstelling van de commissie was hierop aangepast. Zij bestond uit 
drie leden die ieder een ruime ervaring hebben met de politieke 
discussies in de JOVD, en daardoor een goed beeld van 
de politieke opvattingen die in de JOVD leven. Maar 

met oude standpunten alleen kom je  er niet. Soms bleken 
standpunten te gedateerd, of waren zij met elkaar in 

tegenspraak. Op deze punten moest de PKP-commissie 
zelf ideeën toevoegen. Daarvoor werd in de allereerste 

plaats een beroep gedaan op de landelijke commissies.
Zij werden door de PKP-commissie uitgenodigd om in 

de geconstateerde gebreken te voorzien met nieuwe 
plannen. Met deze input uit de commissies en met de 
eigen inbreng van de PKP-commissie waren de politieke 
bouwstenen voor het PKP compleet, en kon met het 
schrijven worden begonnen. Het schrijven en steeds maar 

weer aanpassen van de teksten vond plaats aan de hand 
van de bijna twintig vergaderingen die de PKP-commissie 

tussen september ’96 en juni ’97 heeft gehouden.
Een speciale rol in het proces speelde landelijk voorzitter 

Ciska Scheidel. Zij was geen lid van de commissie, maar 
fungeerde als een soort adviseur. Alle teksten kreeg zij in een vroeg 
stadium te zien, zodat zij met haar op- en aanmerkingen de commissie 
voor al te visionaire ideeën kon behoeden. Dat was ook het doel van de 

zogenaamde klankbordgroep. Deze groep van circa 25 actieve leden 
vanuit het hele land kwam op 5 juni ’97 bijeen op het algemeen 

secretariaat om de concept-teksten, die toen net klaar waren, te 
becommentariëren. Aan de hand hiervan kon de PKP-commissie zien 

of zij het politieke klimaat in de vereniging goed getaxeerd had. In de 

weken tot het congres op 22 en 23 juni ’97, toen het PKP gepresenteerd 
werd, zijn naar aanleiding van de opmerkingen van de klankbordgroep 
nog enkele aanpassingen gemaakt.

De kilometers
De presentatie tijdens het junicongres werd gevolgd door een 

discussiegolf in de afdelingen. Sommige afdelingen hebben zelfs meer 

dan tien avonden aan de bespreking van het concept-PKP gewijd. De 
PKP-commissie zat in de tussentijd niet stil. Vanaf de presentatie op 

het junicongres tot de behandeling op het novembercongres gingen de 
leden van de commissie op tournee door het land. In totaal werden elf
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afdelingen bezocht, van Stadskanaal tot Maastricht. De PKP- 

afgevaardigde gaf steeds een toelichting bij de concept-tekst 
en discussieerde vervolgens met de aanwezigen over de 

voorstellen.
Ook extern werd aan de presentatie van het PKP gewerkt. Er 
werden twee besprekingen gehouden met de 

verkiezingsprogramcommissie van de VVD (onder leiding van 

oud-JOVD-er Robin Linschoten), waarbij de PKP-commissie 
de JOVD-plannen onder de aandacht bracht. De pers werd 

niet vergeten. Na de presentatie van het zogenaamde 10punten 
plan  volgde op 14 oktober de presentatie van het hele concept- 

PKP in het officiële perscentrum Nieuwspoort. De timing was 
goed, want nog geen week later zou de VVD haar programma

presenteren. Het persoffensief van het Hoofdbestuur leidde tot 
een groot aantal krantenberichten en heel wat optredens van 
de landelijk voorzitter op radio en televisie.

Het congres

Tijdens het congres op 15 en 16 november was het dan zover. 
Het enorme aantal van 213 amendementen op het PKP werd 
besproken in maar liefst negen werkgroepen. Op veel punten 

bleek het PKP de toets der kritiek te kunnen doorstaan, maar 
op sommige belangrijke onderdelen werden aanzienlijke 

aanpassingen verricht. Met name op medisch-ethisch vlak bleek 
het congres zich niet in het PKP te kunnen vinden. Van het 
commercieel draagmoederschap moesten de meeste aanwezige 

leden niets hebben. Ook de opvatting dat voor euthanasie niet 

langer de eis moest gelden dat van ondraaglijk en uitzichtloos 
lijden sprake is, ging veel leden toch te ver. Merkwaardig was 

wel dat deze beperking van de euthanasie-plannen in één adem 
werd gevolgd door een verruiming: familie en naasten moeten 

wat de JOVD betreft over het leven van bijvoorbeeld comateuze

patiënten en ernstig gehandicapte kinderen kunnen beslissen. 

Ook inzake abortus werden de voorstellen van de PKP- 
commissie aangepast: de voorwaarde voor abortus dat van een 

noodsituatie sprake is blijft wat de JOVD betreft gehandhaafd. 
De verdediging van de commissie dat vrouwen heus niet 

lichtzinnig om een abortus vragen en dat de eis van een 
noodsituatie daarom overbodig is, maakte onvoldoende indruk. 

Opvallend is dat de voorstellen over abortus en euthanasie 
gebaseerd waren op bestaande JOVD-standpunten. Dat gold 

ook voor het voorstel over migratiebeleid (iedereen die in zijn 
levensonderhoud kan voorzien en dus de samenleving met zijn 

aanwezigheid niet tot last is - dus ook de zogenaamde 
economische vluchtelingen -, mag in Nederland blijven). Toch 
kreeg ook dit voorstel nu geen meerderheid meer.

Gelukkig kregen de PKP-commissie op veel andere punten wel 
steun. De standpunten over ontwikkelingssamenwerking (de 
overheid mag enkel ontwikkelingshulp geven als er 

economische belangen in het geding zijn; zuiver humanitaire 
hulp komt voor rekening van private organisaties) en Europa 
(alleen op Europees niveau samenwerken als er 
grensoverschrijdende problemen in het geding zijn; invoering 

van het vrije verkeer van personen en de Euro zijn ongewenst) 
werden vrijwel ongewijzigd overgenomen. Hetzelfde gold voor 

de voorstellen over milieu (er moet een heffing komen op mi- 
lieu-onvriendelijke producten) en sociale zekerheid (invoering 

van een minimale basisuitkering voor iedere inactieve, met de 
mogelijkheid om zich particulier bij te verzekeren). De plannen 

voor meer concurrentie tussen universiteiten en hogescholen 
werden met kleine aanpassingen overgenomen, maar de wens 

om de studiefinanciering te verhogen tot bijstandsniveau haalde 
het weer niet.

De Bolk

Met name uit het afwijzen van het voorstel voor een betere 

inkomenspositie voor studenten blijkt maar weer dat de JOVD 

geen belangenorganisatie voor studenten is, maar een breed 
georiënteerde politieke vereniging die met het PKP haar nuttige 

rol in de politiek heeft bevestigd. Dat liet ook Frits Bolkestein 
merken, toen hij tijdens zijn toespraak tot het congres de JOVD 

uitgebreid complimenteerde met haar verkiezingsprogramma, 
en het op een groot aantal onderdelen van een serieus 
commentaar voorzag. Het was een mooie afsluiting van een 

lange en intensieve discussie waaraan zeer velen hun bijdrage 

hebben geleverd. De politieke lijn voor de komende vier jaar is 
met het PKP vastgelegd, maar de JOVD kennende ligt alles de 
komende congressen weer open...

De Commissie PKP 1998-2002 bestond uit Chris Jetten 

(voorzitter), R olf M oester en Marcel van der Schaaff.
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Anouk van Eekelen

op W inter Course
Korte samenvatting: een wit konijn wordt uit een lege hoge hoed 
getoverd. Omdat het een erg groot konijn is, duurt de truc miljarden 
jaren lang. Helemaal aan het uiteinde van de dunne haartjes worden 
de mensenkinderen geboren. Zo zijn ze in staat om zich te 
verwonderen over de onmogelijke goocheltruc. Maar naarmate ze 
ouder worden, kruipen ze steeds dieper weg in de konijnevacht. En 
daar blijven ze dan zitten. Daar voelen ze zich zo lekker dat ze nooit 
meer in de dunne haartjes van de vacht durven klimmen. Alleen 
filosofen begeven zich op de gevaarvolle reis naar de uiterste grens 
van de taal en van het bestaan. Sommigen van hen vallen weer 
naar beneden, maar anderen klampen zich aan het haar van de 
konijnen vacht vast en roepen naar alle mensen die diep in het zachte 
konijnenvel zitten en zich met lekker eten en drinken volproppen. 
“Geachte dames en heren”, zeggen ze, “we zweven in de lege 
ruimte!”. Maar niemand van de mensen in de vacht maakt zich 
druk over wat de filosofen roepen. “Bah, wat een herrieschoppers, ” 
zeggen ze. Dan praten ze gewoon weer verder: “Wil je  me de boter 
even aangeven? Hoe hoog staan de aandelen vandaag? Wat kosten 
de tomaten?”, (uit: Jostein Gaarder, De wereld van Sofie).
Op 13, 14 en 15 februari 1998 zullen 20 jonge liberalen zich terugtrekken op een 
eilandje in de Kagerplassen (tussen Amsterdam en Leiden). Hier proberen zij in 

de dunne haartjes van de vacht te klimmen. Zij gaan zich onder deskundige 
begeleiding verdiepen in de wereld van de liberale filosofie. Zowel de klassieke 

als de hedendaagse filosofen van het liberalisme komen uitgebreid aan bod tijdens 
twee verdiepende inleidingen. In kleine groepjes wordt vervolgens aan de hand 
van het werk bekende filosofen dieper ingegaan op enkele thema’s die ook nu nog 

het politieke debat bepalen: de tegenstelling tussen het sociaal-liberalisme en het 

klassiek-liberalisme, de beste staatkundige inrichting en het communitarisme.

Ben jij bereid om naar de uiterste grens van 
de taal en het bestaan te gaan, en verder te 

denken over het liberalisme? Heb je  altijd 
al willen weten hoe het nu eigenlijk zit met 

John Rawls, John Locke en Friedrich 

Hayek? Wil je  ook weleens weten waar al 
die politici en wetenschappers steeds uit 
citeren? Schrijf je  dan nu in vóór de Top 
W inter Course. Je  ontvangt dan 2 

interessante en zeer goed leesbare 
overzichtsbundels van de klassieke en 

hedendaagse politieke filosofie, en een 
reader om je  voor te bereiden op dit 
interessante en uitdagende weekend. Stuur 

de hiernaaststaande bon naar het JOVD 
Algemeen Secretariaat, t.a.v. Anouk van 
Eekelen.

Bij deze schrijf ik me in voor de Top Win
ter Course 1998 op 13, 14 en 15 februari. 

Ik betaal dan de deelnemersbijdrage van ƒ 

75,= en ben verantwoordelijk voor de door 

mij aangebrachte schade.

Naam:

Adres:

Telefoonnr:
mobiel
buzzer

E-mail:

afdeling:

Datum / Handtekening:
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Folkert van der Zee

ederland Prachtland

Nog enkele maanden te gaan en de rit zit er 
voor Paars 1 op. Volgens velen is Paars 1 
een geweldige keus geweest. Misschien 
konden ze ook wel niks anders zeggen, 
want het zijn vaak de mensen die jaren 
lang hebben gestreden voor dit kabinet.
Maar zijn hun lofuitingen wel terecht?
Is Paars 1 wel zo goed geweest?
Toen onlangs bekend werd dat een groep 
mensen uit het Noorden een politieke partij 

had opgericht om mee te doen aan de 
aanstaande verkiezingen voor de 
Tweede Kamer, reageerden de 

kamerleden uit het Noorden wel 
heel erg raar. In plaats van de 
aantijgingen van Nieuw Forum te 
weerleggen barstten zij in lachen uit. Een wel erg 

domme zet, want hiermee gaven zij Nieuw Forum gelijk. 

Juist de Noordelijke Tweede Kamerleden van de drie 
grootste partijen hebben de afgelopen jaren bitter weinig 

van zich laten horen. Niet zo zeer als het ging om 
landelijke zaken, maar wel wanneer zij het Noorden 
konden promoten. Pas toen er sprake was van een Nieuw 

Forum hebben zij een gespreksgroepje opgericht. Het 
groepje is nu één keer bijeen geweest en ze jubelen het 
uit. Resultaten zijn er echter nog niet. Dat Nieuw Forum 

gelijk heeft met zijn stelling dat het Noorden te weinig 

aandacht krijgt, bewijst o.a. het rapport van de commissie- 

Langman. Volgens deze commissie heeft het Noorden 
recht op een deel van de aardgasopbrengsten om hiermee 

de infrastructuur te verbeteren. Betere autowegen, 
vaarwegen en spoorverbindingen kunnen de economische 

situatie verbeteren.
Het tweede feit van een falend Paars is misschien nog 

veel duidelijker. Uit een onlangs gehouden interview van 

het bureau Inter/View blijkt dat de mensen in Noord- 
Nederland zeer slecht te spreken zijn over Paars 1. Kok-1 

is volgens de ondervraagden een echt Randstedelijk 
kabinet geweest. Dat zij dit denken is niet zo 
verwonderlijk. Paradepaardjes van dit kabinet zijn in het 

Noorden niet van de grond gekomen. Het openbaar vervoer 

is alleen maar minder geworden, blauw is er op het

platteland niet
bijgekomen en zelfs 

eerder weggehaald om 

ingezet te worden in de 
stad. Ook de 
werkgelegenheid is niet 
toegenomen; de

werkloosheid is en blijft 

nog steeds erg hoog. 
Natuurlijk is dit laatste niet 
alleen de schuld van dit 

kabinet. Ook de mensen in 

Noord- Groningen mogen best wel 
eens bij zichzelf te rade gaan waarom 

de werkloosheid hier nog steeds zo 
hoog is. Schelden op Den Haag is 
gemakkelijk, en zelf niks doen is nog 
gemakkelijker. Het wordt tijd dat we 

met ons allen de schouders onder dit 
gebied gaan zetten. Leven van de natuur en recreatie is 

maar voor enkelen weggelegd. We moeten zelf met ideeën 
komen en eventueel daarna steun vragen in Den Haag. 
Steeds maar weer commentaar geven op bedrijven zie 

zich hier willen vestigen, of bestaande bedrijven die hun 
bedrijf willen verbreden, moet ophouden. Dat er dan meer 
vrachtauto’s door een dorp zullen rijden is een logisch 

gevolg, maar een waardeloze reden voor diegenen die 

denken de bedrijvigheid met dit argument tegen te 

houden.

Paars 1 is dus zeker niet zo succesvol geweest voor het 
Noorden. Maar hebben zij het nu zo veel minder gedaan 

dan de kabinetten-Lubbers? Ik denk dat we ze een tweede 
kans moeten geven en dat we dan zelf met meer 
initiatieven moeten komen om Noord-Nederland weer 

beter op de wereldkaart te zetten. Noord-Nederland is 

het einde van Nederland, maar het midden van Europa. 

Laten we daarvan profiteren.

D it ar tik e l is  eerd er  verschenen in
Van Lauwerszee tot Dollard tou, het afdelingsblad
van Noord-Groningen.
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OVDagenda
Datum Afd. /District A f  vi*<* ï Locatie ^ d Informatie

Utrecht Kerstborrel V Jü O laf 030.2718208

18/12 Eindhoven Kerstdiner a p j lg lÉ M l i l t i lB M 19.00 Bart 040.2527725

19/12 Noord-Groningen l;v'dbo../rvcr5; Kloosterburen I I É M B Pieter 059.5422012

19/12 Baronie van Breda lVï I p;?< t jf i* D e  Fanfare i B B i l l Leonie 073.6141409

20/12 West-Brabant I l l i M M i l l j l I l l l M i l l Stephanie 010.4717237

22/12 Noord-G roningen &  D e  Compagnie Excursie Groningen A irport janette 050.5775861

02/01 De Compagnie Nieuwjaarsborrel Stadskanaal Tineke J5-Z&P5J6T9

06/01 Eindhoven Nieuwjaarsborrel l i l M l i l I l l I i i l i i l i l i Britta 013.5354759

06/01 Overijssel Nieuwjaarsborrel Binnenhof Enschede 21.00 Pascal 053.4895273

08/01 Den Haag Landelijke Nieuwjaarsborrel l l B B i l B I l B l l 17.00 A.S. 070.3622433

09/01 Baronie van Breda Nieuwjaarsborrel D e  Fanfare 20.00 . 073.6141409

11.01 Noord-Groningen Nieuwjaarsborrel Noordpolderzijl 16.30 F;j <e- 059.5481014

H, Hoogervorst en R van den Berg.

1301 Eindhoven Discussieavond: EU B i i i l B i É i i i l a i i i J 20.00 j l g ï i g p f j 040.2519568

1301 Overijssel JALV Stadhuis Enschede "as. ,i 053.4895273

2001 Den Haag De verkiezingen l i f c l l l l l l l l l l l l i 20.00 N:,- 06.52515539

2001 Eindhoven i i l l i l l l l l i l l l i M l I l l l l l I i M i 20.00 L..cr::-i 040.2535245

2301 West-Brabant Tec-Sui” » 20.00 V.Vrred 040.2516489

2701 EirKihovenPolitiek café i.s.m, W D ; C. Boonstra ■ H B M i I B I I M 20.00 l l l i p h l t p l l 040.2439087

0 3 0 2 Eindhoven Verkiezingscafe: infrastrudxjur &  techniek TP 20.00 040.2439087

0 3 0 2 Twente Debattingwedstrijd Binnenhof 20.00 ■ P p P I 053.4895273

0 6 0 2 Noord-Groningen Gemeente politiek Uithuizen 20.00 059.6628674

0 6 0 2 Wtest-Brabant .20.00 W iirsu 040.2516489

A d ressen
Commissievoorzitters

&
Secretariaatsvoorzitters

Internationaal Secretariaat 
VZ: Daniël lanahaloe 
tel. 050- 312 1031 
po-table 06 - 536 30 565 
d.r,tanahatoe@let rug.nl

Secreta-iaat Vorming en 
Scholing
VZ: Anouk van Eekelenl 
tel. 06 5351 3806

' Politiek Secretariaat 
Marcel van der Schaaf 
tel. 020 - 685 37 97

Commissie Buitenland
Jelle Peters
iel. 030 - 273 I l 33

Commissie Europa 
lOlivier ten Doeschate 
tel. 010-411 07 04

Commissie Minderheden 
Jeroen de Veth 
tel. 010 - 484 07 45

Commissie Milieu, 
Verkeer & Vervoe- 
Martin Verstelle 
tel. 010 -402  85 68

Commissie Landbouw 
Anne-Wil Smeerdijk 
tel. 0570 - 64 37 28

Commissie Bizajus 
tel. Rickard T'hiade.ns 
tel. 020 - 427 25 08

Commissie Onderwijs 
Renée Duunnck 
tel. 030 - 273 25 88

Commissie SEB 
Erik Vriessen
tel. 050-'571 21 71

Bolkestein wil 
„betere” wetgeving t 
voor euthanasie

Van onze politieke redactie
NULAND -  VVD-leider Bolkestein 

vindt dat „het proces om tot een be
tere euthanasiewetgeving te komen, 
voort moet gaan”. De enige voor
waarde die hij wil stellen, is dat een 
arts voor begeleiding zorgt.

Dat zei Bolkestein zaterdag in Nu- 
land tijdens een toespraak tot het con
gres van de liberale jongerenorganisatie 
JOVD. Die hadden hun politieke voor
man gevraagd het verkiezingsprogram
ma van de JOVD te vergelijken met het 
concept dat de VVD enkele weken ge
leden presenteerde. In het VVD-pro- 
gramma staat dat een arts zich kan be
roepen op een schulduitsluitingsgrond 
als het verzoek van de betrokkene wel
overwogen en dringend is. De JOVD 
stelt dat iedereen die een wilsverklaring 
heeft afgegeven „een euthanasiebehan- 
deling moet kunnen ondergaan”. Als 
deze ontbreekt, mag er nooit van eutha
nasie sprake zijn. „Op het eerste gezicht 
zijn deze passages niet strijdig (...) Hel 
is duidelijk dat noch voor de JOVD. 
noch voor de VVD de kous af is en dal 
het proces om tot betere regelgeving 
voor euthanasie te komen, voort moei 
gaan”, aldus Bolkestein.

Maandag 20 oktober
Beleid Beschouwd
BERGEN O P  Z O O M  - In het G o l
d en  T ulip  H otel w o rd t m aandag 
20 o kto b er een  a v o n d  georgan i
seerd d oor de V V D  afd e lin g  Ber
gen  op  Z o o m  m et een  b e lich tin g  
o p  h et h u id ige  bele id  d o o r de 
heer de G rave, staatssecretaris 
Sociale Zaken en  W erk gelegen 
heid. Het verk iezingsprogram m a 
van  de V V D  zal aan  de orde ko
m en. N a de p au ze  start een  fo
rum discussie o n d er le id in g  van 
Laurent Heere. In het forum  ne
m en  zittin g: de heer de G rave, 
m w . C . Scheidel (lan d elijk  v o o r
zitter JO VD ), de h eer K. va n  M a
le (voorzitter BOB M G H ) en de 
heer A. Derde (bestuurslid  IKB/ 
d irecteur N ed alco ). D e avo n d  
v a n g t aan  o m  20.00 uur.
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A de Media
Lijsttrekkers van CDA en WD in JOVD-debat

Eén softdrugs-coffeeshop in stad
MEPPEL— Het komende jaar 
gaat de gemeente beleid ontwik
kelen om het aantal coffeeshops 
waar softdrugs worden verkocht 
terug te brengen van drie nu naar 
één. Een landelijke regeling 
maakt het mogelijk op plaatselijk 
niveau duidelijke stappen te on
dernemen om het aanbod van 
softdrugs te verminderen.

De lijsttrekkers van het CDA, Jan 
Oldebesten, en van de W D , Joke 
Geldorp, zitten op dit punt op één 
lijn. Dit bleek vrijdagavond tijdens 
een debat tussen de beide wethouders 
voor de JOVD in grand-café Oasis 
voor een handjevol geïnteresseerden. 
Ook andere partijen zijn er voorstan
der van om het aantal coffeeshops te 
verminderen.

Zowel Oldebesten als Geldorp maken 
zich zorgen over het toenemende aantal 
incidenten tijdens de nachtelijke uren in 
het weekend. Oldebesten bepleit een plan 
van aanpak in nauwe samenwerking met

de horeca, de politie en de jongeren met 
het doel overlast te verminderen en de ge- . 
zelligheid te bevorderen. Geldorp deed de 
suggestie dat voor klanten van horecabe- , 
drijven een gele- en rode kaartensysteem ' 
moet worden ingevoerd. Iemand die zich - 

• misdraagt, krijgt een waarschuwing. Na « 
weer een overtreding of vergrijp krijgt hij | 
een rode kaart en komt bijvoorbeeld een * 
maand lang de horecabedrijven niet meer f 
in.
Vechtpartijen

‘We moeten voorkomen dat het uitgaan j 
zo uit de hand loopt dat we over de hele li-l 
nie vervroegde sluitingstijden moeten in-] 
voeren. Het was in Meppel altijd gezellig, 
maar de laatste tijd is er een toename vanj 
overlast,’ aldus Gfeldorp.

JOVD’ers brachten naar voren dab 
vechtpartijen ontstaan, omdat alle cafés 
op dezelfde tijd (3.00 uur) dicht moeten  ̂
Volgens Oldebesten wijzen de politierap-j 
porten uit dat in de periode dat er onbe-j 
perkte sluitingstijden waren er meer on-j 
geregeldheden en vandalisme warerij 
Vechtpartijen hebben naar zijn mening fd 
maken met teveel drank. Bij vrije sluil 
tingstjjden ontstaat er nachtelijke horeca!

shoppiug en dwaalt men van het ene naar 
het andere café wat de nodige overlast 
voor bewoners van de binnenstad met zich 
meebrengt. ‘Een bepaalde periode van de 
nacht moet het rustig zijn.’

De lijsttrekker van het CDA deed de 
suggestie per horecabedrijf een quotum te 
verkopen alcolholhoudende drank in te 
voeren en voor jongeren een strippenkaart 
voor een maximaal aantal drankjes. Hij 
gaf toe dat het onuitgewerkte gedachten 
zijn die het wel waard zijn om verder te 
worden onderzocht.

Oldebesten wees er op dat de laatste 
schooldag van de middelbare scholieren 
dit jaar in Meppel flink uit de hand is ge
lopen. Er kwamen ernstige klachten bin
nen. Het mag niet nog eens gebeuren, an
ders is het de laatste keer geweest dat de 
laatste schooldag op deze wijze is gevierd.

Aanbod
Oldebesten en Geldorp zijn het met el

kaar eens dat er alles aan moet worden ge
daan om te zorgen dat steeds minder jon
geren in aanraking met drugs komen. De 
stijgende lijn van ‘eerste gebruikers’ die 
kennismaken met softdrugs, moet omge
bogen worden. Oldebesten wijst het hui

dige landelijke gedoogbeleid af. ‘Kom met 
duidelijke wetgeving.’ Hij zei geen voor
stander te zijn van een gemeentelijke cof
feeshop. Het CDA is tegen legalisering van 
softdrugs. Joke Geldorp zei dat haar partij 
verdeeld is in twee gelijke kampen voor en 
tegen legalisering. Zij gaf ruiterlijk toe het 
zelf niet te weten. Aan legalisering zitten 
volgens haar even grote voor- als nadelen. 
Zij erkende dat bij een vermindering van 
het aanbod de vraag naar softdrugs niet 
minder hoeft te worden. Al wordt het aan
tal coffeeshops teruggebracht, kleine her 
en der opererende dealers zijn moeilijk te 
voorkomen. Oldebesten was van mening 
dat dankzij een verminderd aanbod er wel 
minder vraag ontstaat.

Een lokale situatie zonder coffeeshops 
noemden beiden onrealistisch. De lande
lijke richtlijn is één coffeeshop op de 
25.000 inwoners.

De beide lijsttrekkers sloten ook de 
ogen niet voor excessief alcoholgebruik. 
Oldebesten hekelde het fenomeen van het 
‘piekuur’ in sommige horecabedrijven. 
‘Het is waanzin dat je je in korte tijd voor 
een gulden per consumptie kunt laten vol
lopen. Dat bevordert extreem gedrag.’

Z A L M
...op de bank...

van PvdA on SP ook niet. Die 
kiest de tomaat.

AdJ

Snelheid
Minister Zalm van financiën 

was laat afgelopen vrijdag
avond. Hij moest om acht uur in 
De Flint te Amersfoort zijn bij 
een vergadering van de V VD - 
partijraad. Zijn chauffeur moest 
er daarom maar een schepje bo
venop doen. De BM W  uit de 5- 
serie. met daarin de beheerder 
van ‘s lands schatkist, zoefde 
daarom met een snelheid van 
een kleine 130 kilometer per 
uur over de autosnelweg rond 
Amersfoort. De m axim ale toe- 
gestane snelheid bedraagt daar 
100.

Schijnbaar niets merkend las 
Zalm, zittend op de achterbank 
onder het licht van een sche
merlampje, het ene stuk na het

andere door. De bewindsman 
waande zich misschien al wel 
thuis. Bij gebrek aan een werk
kamer zit hij dan ook op de 
hoek van de bank zijn stukken 
door te nemen. Tenminste, dat 
heeft hij zich eens laten ontval
len in een interview. Zalm is 
een echt thuisdier en is graag bij 
zijn vrouw en kinderen.

In de stad ging het met de 
maximumsnelheid een stuk be
ter. maar de vele stoplichten in 
maakten een hoge snelheid ook 
vrijwel onmogelijk. Harder dan 
6 0  kilometer ging Zalm  niet.
Dat is maar 10 kilometer boven 
de toegestane maximumsnel
heid.

Blijkbaar was de chauffeur 
van de bewindsman niet erg 
thuis in de keistad. Op een ge
geven moment sloeg hij rechts
af op een plaats waar hij recht
door moest rijden. Zodoende 
kreeg de liberale rekenmeester 
onbedoeld nog een kleine rond
rit door het donkere Am ers
foort.

Tien minuten na aanvang van 
de vergadering parkeerde Zalms 
chauffeur de bolide van de be
windsman in de parkeergarage 
achter De Flint.

Brandje
VVD-Ieider Bolkestein mocht 

afgelopen zaterdagavond het 
congres van de liberale jonge
renorganisatie JO V D  toespre
ken. De leiding van de jonge
renclub had hem vooral ge-

/. UBBERS
...wist niet wat hij wilde...

vraagd in te gaan op het pro
gram ma dat de JO V D  met het 
oog op de verkiezingen heeft 
gepresenteerd. Bolkestein moest 
dat vergelijken met het concept- 
programma dat zijn partij enke
le weken geleden het licht heeft 
doen zien.

Toen Bolkestein ongeveer 
halverwege zijn betoog was, 
ontstond er enige paniek achter 
de bestuurstafel. De top van de 
jonge liberalen snoof een zeer 
sterke schroeilucht op die achter 
Bolkestein vandaan kwam. Die 
was toch wat indringender dan 
de eigen roem die V V D ’ers 
soms verspreiden. Die geur kan 
overigens ook behoorlijk preg
nant zijn.

T er opluistering van de verga
dering hadden de jongeren hier 
en daar een halogeen schijnwer
per neergelegd. Behalve veel 
licht geven die lampen ook veel 
warmte. Het bij de lamp aanwe
zige decoratiemateriaal begon

echter te schroeien en dat ver
spreidde een brandlucht. De 
jongeren hadden een en ander 
snel onder controle. ,.Ik dacht: 
W at ruik ik toch? Ik ga ervanuit 
dat dit geen opzet is", zo rea
geerde Bolkestein, die blijkbaar 
zijn eigen jongeren niet erg ver
trouwt.

G A V

Overschat
O ver Bolkestein gesproken. 

De kandidaat-premier van de 
V V D  heeft dit weekeinde w>eer 
veel van zich doen spreken. In 
Het Parool kreeg hij zaterdag 
vijf pagina's. Die gelegenheid  
greep het politieke genie onder 
meer aan om staatssecretaris 
Tommel als een „politieke on
benul" neer te zetten. Iedereen 
weet dat Bolkestein daarin ge
lijk heeft, maar is te aardig om  
het eens te zeggen.

In een tweede vraaggesprek, 
zaterdag in de N RC. zei Bolke
stein opnieuw iets w'at anderen 
misschien al wel eens gedacht 
m aar nog nooit hebben gezegd. 
Het betrof de reputatie van oud- 
premier Lubbers. Die is in Ne
derland flink overschat, vindt de 
liberale leidsman. Lubbers was 
wel een bruggenbouwer; hij 
wist mensen bij elkaar te bren
gen en standpunten te verzoe
nen. M aar hij wist niet wat hij 
zelf wilde. Daarom is het maar 
goed dat hij geen voorzitter van 
de Europese Comm issie o f se- 
cretaris-generaal van de NAVO  
is geworden. In zo ’n geïsoleer
de positie m o etje  namelijk wel
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BOLKESTEIN WEG?
In de afgelopen weken verschenen er in de media berichten dat Bolkestein bezig zou zijn met 
het regelen van zijn opvolging. De W D-partijleider zou al met diverse kandidaten gesprekken 
hebben gevoerd. Wat vindt de JOVD eigenlijk van zijn eventuele vertrek, en wie zou hem 
uiteindelijk moeten opvolgen? Driemaster peilde de meningen.

Jeroen Huiskam p, 
voorzitter JOVD-afdeling Delfland
Ik vind het jammer als Bolkestein 

zou vertrekken. Hij is toch iemand 
die kleur en charme in de politiek 
weet te brengen. Het lijkt me meer 
voor de hand te liggen dat hij pre
mier wordt wanneer de W D  de 
grootste regeringspartij wordt. Ik 
denk best dat hij die rol aan zal 
kunnen, al zal hij in het begin de 
nodige last ondervinden van zijn 

autoritaire trekjes.
De kwestie van zijn opvolging is best 

moeilijk. Het zou in elk geval niet 
Wiegel moeten worden; dat is een 
gepasseerd station. Jorritsma is een 

goede kandidaat, die daadkrachtig 
overkomt. Daarnaast denk ik aan 
Rijpstra, vanwege zijn intellectuele 
uitstraling. Moeilijk is het wel, want 
het grote ego van Bolkestein drukt 
alle mogelijke kandidaten uit de 
openbaarheid. Daarom lijkt het me 
heel nuttig dat hij nu al aan het 

eken is. Zijn opvolger kan dan 

rustig naar de functie toegroeien.

Anouk van Eekelen, 
secretaris Vorming en Scholing
Het is nog helemaal niet zeker dat 
hij weg gaat. Ik vind het typisch iets 
voor Bolkestein, om een waas van 
geheim zinnigheid rond zijn 
eventuele  ve rtre k  te creëren. 
Natuurlijk zou hij best prem ier 

kunnen worden, maar ik zie hem 

toch liever als politiek leider in de 
Tweede Kamer. Daar kan hij de 

door hem zo geliefde rol als dualist 
het beste vervullen. In mijn optiek 

zou Wiegel dan premier kunnen 
worden. Ik denk dat hij daar zeer 
geschikt voor zou zijn. In deze tijd 
van individualisering hebben

Driemaster

mensen behoefte aan vastigheid, en 
Wiegel straalt het vadergevoel uit 

dat daar het beste bij past.
Ik zou absoluut niet weten wie 
Bolkestein zou moeten opvolgen. 

Er lopen binnen de W D  vast wel 
goede mensen rond, maar helaas 
h o o r je bijna geen andere 
w o o rd vo e rd e rs dan Bolkestein. 
Het w ordt wel heel lastig om hem 
op te vo lgen, w a n t hij is een 
charismatisch leider. Een opvolger 
zal bijna automatisch in zijn schaduw 
staan. Misschien zou Weisglas een 
goed fractievoorzitter kunnen zijn.

M arcel H o m a n , A lge m ee n
Bestuurslid JOVD-Hoofdbestuur

Ik denk niet dat Bolkestein de 
politiek zal verlaten, maar met het 
o o g  op een eventueel
premierschap is het wel goed dat 
hij over zijn opvolging nadenkt. 

Bolkestein is veel te ambitieus om 
nu te stoppen; in de nieuwste

heel oud w orden in de Tweede 
Kamer, en ik ben ook van plan dat 

te doen." Hij zou overigens een 
goede premier kunnen zijn. Gezien 

zijn functies in het verleden van 
staatssecretaris, m inister en 
fractieleider is hij handig en slim 
genoeg om ook de rol van minis- 
te r-p re s id e n t goed te kunnen 
spelen.

Ik vind het lastig om aan te geven 

w ie  Bolkestein zou  m oeten 
opvolgen. Dijkstal lijkt me niet de 

juiste kandidaat, vooral na zijn 
slechte optredens in de Tweede 

Kamer. Dan voel ik m eer vo o r 
Jorritsma; zij is ook echt een soort 
overgangsfiguur. Hoe het komt dal

er zo weinig voor de hand liggende 
opvolgers zijn? D e  partijdiscipline 
binnen dë W D  is erg groot, en dus 
manifesteren anderen zich niet zo 
snel. Ik vind dat overigens prima; je 
zietbij het C D A  en D 66 waar een 
gebrek aan partijdiscipline toe kan 
leiden.

O laf van den Broek, vo o rzitter 
JOVD-afdeling Utrecht
Het werd tijd dat Bolkestein weg 
gaat. Hij is in mijn optiek veel te 
provocerend, en zijn vertrek is dan 
ook bepaald geen ramp. Ik vind dan 
ook niet dat hij premier zou moeten 

worden. Hij w ordt niet getrokken 
d o o r een m eerderheid van het 
volk, en andere politici zullen er 
weinig zin in hebben om met hem 
samen te werken. Daarenboven 

heeft Kok een veel socialer gezicht. 
Als opvolger denk ik aan tw ee 
kandidaten: In de eerste plaats 

Jorritsma, die naast charme en cha
risma ook beschikt over een sociaal 
gezicht a la W im  Kok. Maar ook

kom t sym pathiek over, heeft 
duidelijke standpunten en - last but 
n ot least- hij is nog lid geweest van 

de JO V D  ook!

□
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ook in 1998 behouden, maar vooral een| 
onafhankelijke liberale vaart toe.

Dirk, P ie t^C hris ,, 
Arjan, W illem -JarB larce
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